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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουλίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης ανα-
φορικά µε τη χρήση και εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και
περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένα Ηρακλείου».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 18 Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, θα

κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,

Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Υποδο-
µών και Μεταφορών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, Επικρατείας καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, κατέθεσαν στις 22-7-2024 σχέδιο
νόµου: «Ενίσχυση του συστήµατος ελέγχου των Δηλώσεων Περι-
ουσιακής Κατάστασης και Δηλώσεων Οικονοµικών Συµφερόντων
του ν.5026/2023 - Τοποθέτηση αλλοδαπού ανηλίκου σε ίδρυµα,
δοµή παιδικής προστασίας ή ανάδοχη οικογένεια - Αναψηλάφηση
λόγω έκδοσης οριστικής απόφασης του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου - Εναρµόνιση µε τον ν.4624/2019 της
χρήσης πληροφοριών από τις Κοινές Οµάδες Έρευνας και κατά
την εκτέλεση Ευρωπαϊκής Εντολής Έρευνας - Άλλες διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος

Σενετάκης.
Να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής των οµιλητών,

παρακαλώ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο

νόµου που κυρώνουµε σήµερα, υλοποιείται άλλο ένα µέρος της
αναπτυξιακής στρατηγικής της Κυβέρνησης µε άξονα την αξιο-
ποίηση και τον εκσυγχρονισµό των λιµένων της χώρας. 

Πιο συγκεκριµένα, η Κύρωση Σύµβασης Παραχώρησης του Λι-
µένα Ηρακλείου αποτελεί τη θεσµική ολοκλήρωση µε επιτυχή κα-
τάληξη της επίπονης προσπάθειας των διοικήσεων του ΤΑΙΠΕΔ
και του ΟΛΗ να εξασφαλίσουν στον λιµένα Ηρακλείου τα εχέγ-
γυα για να ανταποκριθεί στις προκλήσεις της νέας εποχής. Η νέα
εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης και των εναλλακτικών µορφών
ενέργειας επιφυλάσσει στα λιµάνια έναν νέο ρόλο. Εκτός από
χώροι διακίνησης επιβατών και εµπορευµάτων µετατρέπονται και
σε χώρους παραγωγής, αποθήκευσης και διακίνησης ήπιων µορ-
φών ενέργειας και εναλλακτικών καυσίµων. 

Ήδη τα λιµάνια της βόρειας Ευρώπης ανταποκρίνονται στον
νέο ρόλο τους. Ήδη αφοµοιώνουν τις νέες τεχνολογικές εξελί-
ξεις και υιοθετούν νέες πρακτικές που τα καθιστούν ανταγωνι-
στικά. Είναι προφανές ότι τα λιµάνια της Μεσογείου και φυσικά
τα δικά µας, δεν γινόταν να µείνουν πίσω. Ως πολιτεία και κοινω-
νία κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να µη χάσουµε το
πλοίο των εξελίξεων. Είναι επιτακτική ανάγκη να επενδύσουµε
στον µετασχηµατισµό των λιµενικών υποδοµών µας, ώστε να µη
χάσουµε το ανταγωνιστικό µας πλεονέκτηµα. 

Πρόκειται για αναγκαιότητα µε την οποία -θέλω να πιστεύω-
συµφωνήσαµε και συµφωνούµε όλοι. Προφανώς η διαπίστωση
της αναγκαιότητας ήταν το πρώτο σηµαντικό, αλλά όχι το µόνο
βήµα. Για να προχωρήσουµε µπροστά και να µη µένουν οι διαπι-
στώσεις ευχολόγια, χρειαζόταν να δούµε εκ νέου το πώς τεχνο-
κρατικά θα εκσυγχρονίσουµε τα λιµάνια µας και πολιτικά το πού
θα βρούµε τα χρήµατα. 

Για την περίπτωση µας να θυµίσω ότι η ανάγκη της τεχνοκρα-
τικής προσέγγισης εντοπίζεται από τις 30 Ιανουαρίου του 2003,
όταν µε σύµβαση που υπογράφηκε, το ελληνικό δηµόσιο παρα-
χώρησε στον νεοϊδρυθέντα τότε Οργανισµό Λιµένα Ηρακλείου
και στους τεχνοκράτες από την αγορά που θα το στελέχωναν -
100% κρατικός τότε- το δικαίωµα και την αρµοδιότητα να χρησι-
µοποιούν και να εκµεταλλεύονται το λιµάνι του Ηρακλείου για
λογαριασµό του δηµοσίου. Η σύµβαση κυρώθηκε µε το άρθρο 1
στον ν.4597/2019 παρέχοντας στον ΟΛΗ το δικαίωµα να συνεχί-
σει να επιτελεί το έργο του για σαράντα χρόνια µε χρήµατα του
δηµοσίου. 

Ωστόσο, τα νέα δεδοµένα µας υποχρεώνουν σε προσαρµογή
της προσέγγισής µας. Για να διατηρήσουν ή να βελτιώσουν την
ανταγωνιστικότητά τους διεθνώς τα λιµάνια µας, χρειάζονταν
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φρέσκα επενδυτικά κεφάλαια πέρα από τα χρήµατα των Ελλή-
νων φορολογουµένων που το δηµόσιο µπορούσε να διαθέσει.

Ο λιµένας Ηρακλείου ανήκει στους λιµένες διεθνούς ενδιαφέ-
ροντος της χώρας και σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό
1315/2013 εντάσσεται στους λιµένες του διευρωπαϊκού δικτύου
µεταφορών και συγκεκριµένα στο κεντρικό δίκτυο. Δεν είναι τυ-
χαίο που η αξιοποίηση του λιµένα Ηρακλείου από το ΤΑΙΠΕΔ εν-
τάσσεται στο ευρύτερο αναπτυξιακό σχέδιο της Κυβέρνησης για
την αναβάθµιση των υποδοµών της Κρήτης µαζί µε την κατα-
σκευή του Βόρειου Οδικού Αξονα Κρήτης, καθώς και του νέου
διεθνούς αερολιµένα Ηρακλείου. 

Επιπλέον το µεσαίου µεγέθους λιµάνι του Ηρακλείου, το οποίο
ανήκει στο κεντρικό δίκτυο της Ευρώπης, όπως είπαµε, είναι
υποχρεωµένο να συµµορφωθεί µε τις σχετικές ευρωπαϊκές απαι-
τήσεις µέχρι το 2030. Ένα παράδειγµα είναι το cold ironing, δη-
λαδή η ηλεκτροδότηση πλοίων κατά τη διάρκεια του
ελλιµενισµού τους από τη στεριά. Η τεχνοκρατική διοίκηση του
ΟΛΗ ετοίµασε και ωρίµασε µελέτες και προϋπολόγισε τα κόστη,
που όµως υπερβαίνουν τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες του
κράτους. Για παράδειγµα, ο προϋπολογισµός για το project του
cold ironing ανέρχεται στα 25 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ το project
παραγωγής ενέργειας από την κυµατική ενέργεια, ένα φιλόδοξο
project, καθώς και η θωράκιση του προσήνεµου µώλου ανέρχεται
στα 50 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έτσι όλοι σε συνεργασία µε το ΤΑΙΠΕΔ, δηλαδή το κράτος,
αναζήτησαν ιδιώτη επενδυτή να συνδράµει στον εκσυγχρονισµό
του λιµανιού. Η διεθνής διαγωνιστική διαδικασία ξεκίνησε τυπικά
στις 2 Απριλίου του 2021, όταν το ΤΑΙΠΕΔ που ανέλαβε να κάνει
τον διεθνή διαγωνισµό, απηύθυνε πρόσκληση υποβολής εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος. Παράλληλα, όµως, µε χρήµατα του δη-
µοσίου έτρεχε και µία λελογισµένη διαδικασία αναβάθµισης του
λιµανιού, προκειµένου να µην υποβαθµιστεί το τίµηµα, που είχε
ως αποτέλεσµα η κρουαζιέρα να παρουσιάζει την τελευταία πεν-
ταετία συνεχή άνοδο -µία κρουαζιέρα η οποία, όπως είδαµε στην
πρόσφατη µελέτη που έκανε ο ΟΛΗ και παρουσίασε στο Ηρά-
κλειο, παρείχε σηµαντικά οικονοµικά και βεβαίως κοινωνικά απο-
τελέσµατα για την πόλη του Ηρακλείου- το λιµάνι να εξασφαλίζει
διαρκώς ευρωπαϊκές χρηµατοδοτήσεις -µία από αυτές προέρχε-
ται από το Ταµείο Ανάκαµψης για την αποκατάσταση ζηµιών τµή-
µατος του προσήνεµου µώλου, που θα ολοκληρωθεί εντός του
έτους- και το λιµάνι να υποχρεούται να εφαρµόζει τα προβλεπό-
µενα µέτρα του ISPS code, την ίδια στιγµή που αποτελεί πύλη
Σένγκεν. 

Τα παραπάνω αποτελέσµατα κατέδειξαν τη δυναµική ανάπτυ-
ξης του λιµανιού και το επενδυτικό ενδιαφέρον για κάθε επίδοξο
επενδυτή. Έτσι, µια µακροχρόνια και επίπονη προσπάθεια στέ-
φθηκε τελικά µε επιτυχία. Στις 18 Δεκεµβρίου του 2023 το ΤΑΙ-
ΠΕΔ, στο οποίο ο ΟΛΗ είχε παραχωρήσει το σύνολο των
µετοχών του, υπογράφει σύµβαση παραχώρησης σαράντα ετών
µε την κοινοπραξία που αποτελείται από τις εταιρείες «Grimaldi
Euromed SpA» και τις γνωστές στο Ηράκλειο «Μινωικές Γραµµές
Ανώνυµη Ναυτιλιακή Εταιρεία».

Έναντι του ποσού των 80 εκατοµµυρίων ευρώ µεταβιβάζεται
το 67% των µετοχών του Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου. Προ-
ϋπόθεση για τη µεταβίβαση των µετοχών, αποτελεί η κύρωση της
σύµβασης παραχώρησης από τη Βουλή των Ελλήνων, η διαδικα-
σία την οποία επιτελούµε σήµερα. Η θετική κατάληξη αυτής της
προσπάθειας συνιστά άλλη µία απόδειξη της εµπιστοσύνης που
δείχνουν ξένοι επενδυτές στις προοπτικές της ελληνικής οικονο-
µίας γενικά, αλλά και στις αναπτυξιακές δυνατότητες της Κρήτης
ειδικότερα. 

Το λέµε αυτό, διότι το τίµηµα των 80 εκατοµµυρίων για τη µε-
ταβίβαση µετοχών, µε το 33% να παραµένει υπό δηµόσιο έλεγχο,
δεν είναι διόλου ευκαταφρόνητο. Το τίµηµα των 80 εκατοµµυ-
ρίων σηµαίνει αποτίµηση του λιµανιού 120 εκατοµµυρίων ευρώ,
όταν η αποτίµηση του Πειραιά είναι 685 εκατοµµύρια και της
Θεσσαλονίκης 211 εκατοµµύρια ευρώ. 

Αυτό σηµαίνει πως, αν ο ‘Οµιλος «GRIMALDI» έκανε την ανα-
γωγή µε βάση τους επενδυτικούς δείκτες του πώς διαπραγµα-
τεύονται οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο ΟΛΠ και ΟΛΘ και
προσάρµοζε αναλογικά την προσφορά του για το 67% του λιµα-

νιού του Ηρακλείου, η αποτίµηση που προέκυπτε ότι θα έπρεπε
να καταβάλει, είναι µόλις 27 εκατοµµύρια ευρώ. Το ότι κατέβαλε
το τριπλάσιο σχεδόν τίµηµα από αυτό που αποτιµά η αγορά και
το τι πρέπει να καταβάλει και άλλα τόσα σε επενδύσεις για να
καταφέρει να αυξήσει την κερδοφορία του ΟΛΗ, δείχνει την επι-
τυχία της συµφωνίας για το δηµόσιο. Μια επιτυχία η οποία, πέρα
από το υψηλό τίµηµα, αποδεικνύεται και από τη σύµβαση και τον
σαφή και διακριτικό έλεγχο που ασκεί το δηµόσιο στον επενδυτή. 

Αν ανατρέξουµε σε µία σειρά από τους όρους της σύµβασης
παραχώρησης, θα διαπιστώσουµε σαφώς το δικαίωµα ελέγχου
που διατηρεί το ελληνικό δηµόσιο, το οποίο διαψεύδει όσους επι-
χειρούν να εµφανίσουν µια στρεβλή εικόνα για το αποτέλεσµα
που πέτυχε το δηµόσιο. Αναφέροµαι ενδεικτικά στο δικαίωµα του
δηµοσίου να ασκεί καθήκοντα σχετικά µε την εθνική κυριαρχία.
Στο δικαίωµα του Υπουργείου Ναυτιλίας να υποβάλει σχόλια στο
master plan και στην Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Λιµέ-
νων να γνωµοδοτεί. Στο δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου να εγ-
κρίνει την εκτέλεση έργων άνω των 500 χιλιάδων ευρώ. Στο
δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου να εγκρίνει τέλη λιµενικών
υπηρεσιών. Στο δικαίωµα του ελληνικού δηµοσίου να εγκρίνει
υποπαραχωρήσεις του οργανισµού σε τρίτους. Στο δικαίωµα
ελέγχου του ελληνικού δηµοσίου επί των οικονοµικών στοιχείων
του οργανισµού και των στοιχείων παραχώρησης. Την υποχρέ-
ωση πληρωµής ποινικής ρήτρας σε περίπτωση αθέτησης των
υποχρεώσεων που προβλέπονται. Το δικαίωµα του ελληνικού δη-
µοσίου να έχει πρόσβαση και παρέµβαση στον χώρο του λιµα-
νιού. Το δικαίωµα καταγγελίας της σύµβασης παραχώρησης από
το ελληνικό δηµόσιο επί γεγονότων αθέτησης εκ µέρους του ορ-
γανισµού για την παράβαση νοµοθεσίας, για την παράβαση ανά-
πτυξη του λιµένα και για την εγκατάλειψη στοιχείων της
παραχώρησης. 

Γίνεται, λοιπόν, κατανοητό ότι λευκή επιταγή δεν παραχω-
ρούµε σε κανέναν και για κανέναν λόγο. Διαφυλάττουµε τη δη-
µόσια περιουσία και το δηµόσιο συµφέρον και προφανώς αυτό
το κάνουµε χωρίς να περιορίζουµε ασφυκτικά τον ιδιώτη για να
µην µπορεί εν τέλει να επιτελέσει το έργο του. Διότι το να ζητάς
από κάποιον να βάλει τα λεφτά του, χωρίς να του επιτρέπεις να
κάνει τη δουλειά του, µπορεί να ακούγεται πολιτικά ηρωικό, αλλά
µάλλον είναι υποκριτικό, διότι ένας επενδυτής που αποφασίζει
να επενδύσει, γνωρίζει καλύτερα από τον οποιονδήποτε τι πρέπει
να κάνει για να έχει όφελος, για να κερδίσει. Προσέξτε, όµως, να
κερδίσει, όχι να κερδοσκοπήσει και εδώ είναι ο ρόλος του κρά-
τους µε τις υποχρεώσεις τις οποίες ανέφερα πριν. 

Για να κερδίσει, λοιπόν, ο επενδυτής οφείλει να γνωρίζει τα
χρήµατα που απαιτούνται και τον τρόπο που θα τα επενδύσει.
Ήδη έχουµε πει ότι το ποσό της επένδυσης στην οποία πρόκειται
να προχωρήσει τα επόµενα χρόνια θα προσεγγίζει το ποσό του
τιµήµατος που καταβάλλει σήµερα για να εξασφαλίζει το δι-
καίωµα να επενδύσει, δηλαδή τα 80 εκατοµµύρια ευρώ περίπου.
Από εκεί και πέρα, το κράτος θέτει ένα µίνιµουµ υποχρεώσεων
στον επενδυτή να αναπτύξει τον λιµένα και αυτό γίνεται, είναι
υποχρέωση του κράτους και αυτό το κάνει και φαίνεται µέσα από
τη σύµβαση. 

Οι υποχρεώσεις αυτές περιγράφονται στη σύµβαση και αφο-
ρούν στην υποχρέωση αύξησης της οικονοµικής δραστηριότη-
τας του οργανισµού, που θα έχει και όφελος το δηµόσιο, καθότι
έχει 33% ποσοστό, συνυποχρέωση επίτευξης ελάχιστων επιπέ-
δων υπηρεσιών, βάσει των στόχων και προδιαγραφών, στην κα-
ταβολή ποινικής ρήτρας σε περίπτωση µη επίτευξης των
ελάχιστων επιπέδων υπηρεσιών. Επιπλέον, υποχρεώνεται να επι-
στρέφει στην τοπική κοινωνία το µέρισµα της ανάπτυξης που της
αναλογεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε πολύς λόγος και στις επι-
τροπές, στις συζητήσεις που προηγήθηκαν, για το κατά πόσο
αυτό προβλέπεται και επιτυγχάνεται µε το παρόν σχέδιο νόµου.
Πρώτα από όλα, να πούµε ότι ο ΟΛΗ υποχρεώνεται να καταβάλει
το 3,5% των εσόδων του στο δηµόσιο και από το ποσό αυτό το
85% αποδίδεται στον Δήµο Ηρακλείου ως αντισταθµιστικό όφε-
λος. Είναι κάτι που αποσαφηνίζεται µε τροπολογία, η οποία κα-
τατέθηκε στην αρχή της συζήτησης στις επιτροπές, προκειµένου
να µην υπάρχουν και παρεξηγήσεις. 
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Από εκεί και πέρα, για τη χρήση και εκµετάλλευση περιουσια-
κών στοιχείων που ανήκουν στον ΟΛΗ όπως είναι σήµερα, αλλά
τώρα εξαιρούνται από τη σύµβαση παραχώρησης, προβλέπεται
η ίδρυση ενός φορέα που θα τις αξιοποιεί. Πιο συγκεκριµένα, ο
Ενετικός Λιµένας Ηρακλείου, τα κτήρια του πρώην ΚΤΕΛ και ο
Θεατρικός Σταθµός στη χερσαία ζώνη Ηρακλείου, τα Λινοπερά-
µατα στον Δήµο Μαλεβιζίου και τα αλιευτικά καταφύγια της
Άρβης, Καστρίου και Λουτρών του Δήµου Βιάννου και Γόρτυνας
αντίστοιχα, µεταβιβάζονται στον νέο φορέα που ονοµάζεται Λι-
µενικό Ταµείο Ηρακλείου. 

Για τη λειτουργία του Λιµενικού Ταµείου θα απαιτηθεί η δηµι-
ουργία τεσσάρων οργανικών θέσεων και φυσικά χρήµατα. Τα αρ-
χικά έσοδα θα προέλθουν κατ’ αρχάς από έσοδα στα
Λινοπεράµατα και τον Ενετικό Λιµένα της περιόδου 1-1-2024 έως
31-5-2024, που δεν ξεπερνούν τις 216.000 ευρώ. Επιπλέον έσοδα
θα προέλθουν από ποσοστό του συνολικού ποσού που εισπράτ-
τει το ελληνικό δηµόσιο, όπως περιγράψαµε πριν, από τον ΟΛΗ
κάθε έτος. Για τα τρία πρώτα χρόνια από την έναρξη της σύµβα-
σης παραχώρησης το ποσοστό θα είναι 7,5%. 

Τώρα, η νέα διοίκηση του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου σε συ-
νεργασία, κύριε Υπουργέ, µε το Υπουργείο Ναυτιλίας, οφείλει να
µεριµνήσει για την ικανοποίηση των δίκαιων αιτηµάτων των
δήµων που διαθέτουν λιµενικές εγκαταστάσεις, αποκαθιστώντας
τυχόν επιβαρύνσεις που προκαλεί στις τοπικές κοινωνίες η
χρήση αυτών των υποδοµών. Ειδική µέριµνα προβλέπεται για
τους εργαζόµενους του ΟΛΗ, να µιλήσουµε για το προσωπικό.
Η σύµβαση παραχώρησης υποχρεώνει τον οργανισµό να απα-
σχολεί επαρκές προσωπικό. Επιπλέον µέσω του κοινοτικού
νόµου, οι εργαζόµενοι του ΟΛΗ έχουν δικαίωµα µετάταξης σε
άλλο φορέα του δηµοσίου ή να παραµείνουν στον ίδιο ή ακόµη
και να µεταταχθούν, αν θέλουν, στον νέο φορέα που ιδρύεται.
Το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου που συστήνεται θα στελεχώνεται
κατά προτεραιότητα από προσωπικό που απασχολείται στον ορ-
γανισµό σήµερα. Σε κάθε περίπτωση, όπως φάνηκε µε το παρά-
δειγµα του ΟΛΠ και του ΟΛΘ, υπήρξε αύξηση του προσωπικού,
βελτίωση συνθηκών εργασίας και απολαβών. 

Με όλα τα παραπάνω, γίνεται ξεκάθαρο πως η αξιοποίηση του
λιµένα Ηρακλείου παρέχει οφέλη για τη χώρα και την τοπική κοι-
νωνία και πάντως καµµία επένδυση δεν γίνεται ερήµην των αναγ-
κών και των ανησυχιών των πολιτών. Καµµία επένδυση τέτοιου
µεγέθους και σηµασίας δεν νοείται να αφήνει την τοπική κοινωνία
στο περιθώριο. Μεριµνούµε ώστε το Ηράκλειο να διαθέτει στα
επόµενα χρόνια ένα σύγχρονο λιµάνι, που να τηρεί όλες τις προ-
διαγραφές για µία βιώσιµη ανάπτυξη. Οι Ηρακλειώτες και οι επι-
σκέπτες µας και όλοι όσοι δραστηριοποιούνται στο λιµάνι να
απολαµβάνουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες και η Κρήτη να απο-
κτήσει ένα λιµάνι σηµείο αναφοράς της νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου. Αυτό οραµατιζόµαστε, γι’ αυτό εργαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο περιέχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Μαµουλά-
κης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, µια πρώτη παρατήρηση προτού ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου. Δεν έχω δει καθόλου ούτε στις επιτροπές
ούτε σήµερα τον Υπουργό, τον κ. Στυλιανίδη, και νοµίζω ότι δεν
εναρµονίζεται µε τα κοινοβουλευτικά ήθη η απουσία καθ’ ολο-
κληρίαν του Υπουργού, σε ένα νοµοσχέδιο, µια κύρωση µιας σο-
βαρής σύµβασης, η οποία θα πρέπει να συζητηθεί και να
ακούσουµε την άποψή του. Δεν ξέρω αν αργότερα, κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης, επιστρατευτεί, έρθει και τοποθετηθεί στο
Σώµα επ' αυτού, γιατί νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και συµβολικό,
αν µη τι άλλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε πλέον σε επίπεδο
ολοµέλειας για την κύρωση της µεταβίβασης ουσιαστικά των µε-
τοχών του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου σε ιδιώτη. Προτού ξε-
κινήσω, όµως, θα ήθελα να αναφέρω το τι συµβαίνει στον

υπόλοιπο κόσµο, στον δυτικό κόσµο, στις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής και στην Ευρώπη. Το 93% των λιµένων, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, διατηρούνται υπό δηµόσιο έλεγχο, το 93%,
το τονίζω. Αυτό δεν είναι τυχαίο. Άλλωστε εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ
έχουµε αποδείξει µέσω της νοµοθέτησης της υποπαραχώρησης
ότι πιστεύουµε στη συνέργεια µε τον ιδιωτικό τοµέα, έχοντας,
όµως, το δηµόσιο τον κυρίαρχο και συνάµα επιτελικό ρόλο που
του αρµόζει, πολλώ δε µάλλον όταν αφορούν µεγάλες πύλες ει-
σόδου ευαίσθητης εθνικής σηµασίας, όπως είναι τα λιµάνια και
δη το λιµάνι του Ηρακλείου. Ξεκινάω, λοιπόν, από αυτό, γιατί
πρέπει να δούµε τη µεγάλη εικόνα και το τι υφίσταται σε επίπεδο
καλών πρακτικών πανευρωπαϊκά και παγκοσµίως, το master con-
cession ουσιαστικά που υπάρχει. 

Ας ξεκινήσω πρώτα από το ζήτηµα του τι συµβαίνει. Ένα πα-
ράδειγµα επίσης που ουσιαστικά ενισχύει την τοποθέτησή µου
είναι ότι φανταστείτε ότι µόνο το λιµάνι του Ρότερνταµ -πολύ µε-
γάλο λιµάνι παγκοσµίως, το µεγαλύτερο στην Ευρώπη και από
τα µεγαλύτερα στον κόσµο, το οποίο ουσιαστικά συνεισφέρει
κατά 13,7% του ολλανδικού ΑΕΠ, πολύ ισχυρή η ενίσχυση του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος Ολλανδίας από το λιµάνι του
Ρότερνταµ- είναι φυσικά υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Η Κυβέρνηση επέλεξε, λοιπόν, να προχωρήσει σε µια ιδιωτι-
κοποίηση. Εδώ δεν µπορώ να µην τρολάρω λίγο την Κυβέρνηση.
Πίστευα ότι η επενδυτική βαθµίδα θα τους δώσει τη δυνατότητα
να µην αναγκάζονται να µεταβιβάζουν µετοχές, να πωλούν λιµέ-
νες, αλλά να τους αξιοποιούν µε άλλους τρόπους. Δεν ξέρω τε-
λικά τι συµβαίνει.

Προτού, όµως, συνεχίσουµε τη συζήτηση επί του τιµήµατος
και των άλλων διαστάσεων και εκφάνσεων που έχει αυτή η ιδιω-
τικοποίηση, επιτρέψτε µου να θέσω το ζήτηµα του ανταγωνι-
σµού. Καλούµε και από το Βήµα της Βουλής και σήµερα την
αρµόδια Επιτροπή Ανταγωνισµού να επιληφθεί της υπόθεσης
αυτής, διότι εκτιµούµε ότι διαφαίνεται ότι δοµείται µια κατά-
σταση εξόχως µονοπωλιακή. Και εξηγούµαι: Ο όµιλος ο συγκε-
κριµένος, ο ιταλικός Όµιλος «GRIMALDI», έχει ήδη αποκτήσει το
λιµάνι της Ηγουµενίτσας µε αντίστοιχο τρόπο µεταβίβασης µε-
τοχών. Προχωρά και στην απόκτηση -εξαγορά µετοχών κατά
67%- του λιµανιού του Ηρακλείου και απ’ ό,τι µαθαίνουµε προ-
χωρά και για την Πάτρα. Άρα το σύνολο του αδριατικού τόξου
και όχι µόνο, αλλά και τη µεγάλη γραµµή Ηράκλειο - Πειραιάς.
Φαίνεται να επικυριαρχεί πλέον. Άρα δηµιουργεί αναµφίβολα µία
δεσπόζουσα θέση και ο όρος «δεσπόζουσα θέση» αντιλαµβάνε-
στε ότι χτυπάει καµπανάκι πάντοτε σε επίπεδο ανταγωνισµού.
Θέλω να πιστεύω ότι αυτή η µονοπωλιακή κατάσταση που δια-
φαίνεται θα βρει αντίδραση πάντοτε θεσµική, διότι ο κίνδυνος
που εµφιλοχωρεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το τίµηµα
της µετάβασης να αυξηθεί πάρα µα, πάρα πολύ. Το έχουµε δει
και στην αεροπλοΐα και αλλού. 

Τώρα ας πάµε λίγο, γιατί πάντοτε έχουµε πει ότι τα µαθηµα-
τικά είναι πεισµατάρικα και αµείλικτα, στο τίµηµα. Μεταβιβάζει
το ελληνικό δηµόσιο έναντι του ποσού των 80 εκατοµµυρίων
ευρώ το 67% των µετοχών. Τι αποκτά ο όµιλος αυτός; Αποκτά το
σύνολο των κτηρίων της ανοδοµής εντός του λιµένα και αποκτά
και τη δυνατότητα για σαράντα έτη να διαχειρίζεται κατά απο-
κλειστικότητα χρήσεις και λειτουργίες του συνόλου του λιµένα
και στο βόρειο τµήµα του νησιού, και στο νότο, και στο Λιβυκό
Πέλαγος µε τα τρία λιµενικά καταφύγια, και φυσικά στο λιµάνι
του Ηρακλείου, και στην Παντάνασσα που έχει και αντίστοιχα εγ-
καταστάσεις και ελλιµενισµού αλλά και µεταφοράς καυσίµων. 

Δηλαδή τι συµβαίνει εδώ; Ένα λιµάνι που µόλις το 2022 µε αύ-
ξηση 37% είχε τζίρο κοντά στα 8 εκατοµµύρια ευρώ πωλείται
έναντι 80 εκατοµµυρίων. Και για να γίνει πιο κατανοητό και εύ-
πεπτο στους συναδέλφους και στον κόσµο που µας ακούει, ένα
νεοναυπηγηθέν καράβι, ένα νεότευκτο καράβι αντίστοιχης εµβέ-
λειας µε αυτά που οι «Μινωικές Γραµµές», η «ΑΝΕΚ» και άλλες
εταιρείες χρησιµοποιούν κοστίζει 150 εκατοµµύρια ευρώ και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πουλά το λιµάνι του Ηρα-
κλείου για 80. Τα συµπεράσµατα στον κόσµο που µας ακούει.

Συνεχίζουµε να βλέπουµε τα οικονοµικά στοιχεία, γιατί επανα-
λαµβάνω εδώ ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες και εµείς
θεωρούµε πέραν ότι δεν θα έπρεπε να προχωρήσει σε µια ιδιω-
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τικοποίηση του λιµένα, αλλά υπήρχαν άλλες εξαιρετικές επιλο-
γές, όπως η υποπαραχώρηση για παράδειγµα, είναι και το τίµηµα
προκλητικό. Και είναι προκλητικό το τίµηµα διότι µόνο σε ετήσια
βάση ο όµιλος αυτός καταβάλλει στον Οργανισµό Λιµένος, στο
δηµόσιο δηλαδή, ετησίως 1,2 εκατοµµύριο για τη χρήση του λι-
µανιού και τη γραµµή Ηράκλειο - Πειραιάς. Άρα δηλαδή εδώ, αν
κάνουµε µια αναγωγή στα σαράντα έτη, αντιλαµβανόµαστε ότι
είναι πραγµατικά προκλητικά χαµηλό το τίµηµα. 

Αλλά πάµε να δούµε και κάτι άλλο. Ας υποθέσουµε ότι υπάρχει
µια ιδεοληψία από την Κυβέρνηση, θέλει να πουλήσει το λιµάνι
γιατί θα αναπτυχθεί. Πάµε να δούµε, λοιπόν, τι συνιστά ανά-
πτυξη, ποια είναι η υποχρεωτική επένδυση που υπάρχει µέσα στη
σύµβαση, που θα αναγκάσει τον ιδιώτη να επενδύσει γενναία στο
λιµάνι του Ηρακλείου για να αναπτυχθεί. Η εξής µία, κύριοι συ-
νάδελφοι, η κατασκευή ενός κτηρίου επιφανείας δύο χιλιάδων
τετραγωνικών για τις χρήσεις του Υπουργείου Εµπορικής Ναυ-
τιλίας. Αυτή είναι η υποχρεωτική επένδυση που εντάσσεται µέσα
σε αυτή την κύρωση. Και όπως καλά γνωρίζετε, όταν δίνεις τη
δυνατότητα στον ιδιωτικό τοµέα χωρίς του βάλεις νόρµες και κα-
νόνες, δεν έχει κανένα λόγο να προχωρήσει σε έξοδα περαιτέρω.
Άρα για ποια ανάπτυξη µιλάτε µε αυτό τον τρόπο που εκποιείτε
τη δηµόσια περιουσία; 

Επίσης, να βάλω και ένα πολιτικό στίγµα στη συζήτηση. Έχετε
τη νοµιµοποίηση, κύριοι της Συµπολίτευσης; Έχετε τη νοµιµο-
ποίηση να πουλάτε µια τόσο ευαίσθητη υποδοµή της χώρας, µια
πύλη εισόδου του νότου, ένα λιµάνι που έχει πραγµατικά εξαιρε-
τικές δυνατότητες να αναπτυχθεί περαιτέρω, έναντι αυτού του
τιµήµατος και έναντι της πρόσφατης λαϊκής ετυµηγορίας;

Είπαµε για τις επενδύσεις. Ακούστε και το άλλο επίσης προ-
κλητικό. Για πόσα χρόνια έχει την αποκλειστική χρήση και λει-
τουργία πέραν της µεταβίβασης µετοχών; Την έχει για σαράντα
χρόνια. Να θυµίσουµε εδώ ότι αυτό είναι το µέγιστο χρονικό διά-
στηµα που επιτρέπει ο νόµος. Στα σαράντα χρόνια σε όλη την
Ευρώπη όταν υπάρχει τόσο σχοινοτενής χρονικά ορίζοντας της
αποκλειστικής χρήσης, επιβάλλεται να γίνονται και σοβαρές
επενδύσεις. Αυτή είναι η λογική. Σε αυτή τη λογική εδράζεται η
µεγάλη διάρκεια αποκλειστικής χρήσης. Εδώ, επαναλαµβάνω,
ένα κτήριο βαριά-βαριά να κοστίσει 3 µε 3,5 εκατοµµύρια ευρώ.
Αν αυτό το θεωρούµε ότι είναι κάτι που εναρµονίζεται µε τις κοι-
νές καλές πρακτικές, νοµίζω ότι το αντίθετο συµβαίνει, µάλλον
απέχει παρασάγγας.

Κάτι πάρα πολύ προβληµατικό στην όλη υπόθεση είναι το
εξής: Όταν ιδιωτικοποιείς και προχωράς σε µια τέτοια κίνηση σε
µια τέτοια ευαίσθητη υποδοµή οφείλεις να έχεις βάλει τις βάσεις,
κοινώς το ευαγγέλιο. Ποιο είναι το ευαγγέλιο; Είναι η στρατηγική
µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η γνωστή ΣΜΠΕ, και ένα
master plan, ώστε πάνω σε αυτό να µπορέσει να προσφέρει ο
οποιοσδήποτε ενδιαφερόµενος µια οικονοµική πρόταση για να
µπορούµε να συζητήσουµε. Άλλωστε, τρανό παράδειγµα, αυτό
ακριβώς συµβαίνει τώρα στην Πάτρα, από αυτή την Κυβέρνηση
στην Πάτρα τώρα. Στο Ηράκλειο φαίνεται έχουµε µια διαφορε-
τική προσέγγιση. Αυτό είναι άξιο εξήγησης, νοµίζω.

Αποµειώνεται η συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου από 100%
στο 33%, γιατί θυµίζω το 67% µεταβιβάζεται στον εν λόγω όµιλο.
Δηλαδή, εξασφαλίζει όµιλος διαχρονικά και χρηµατοδότη όλους
εµάς, το ελληνικό δηµόσιο. Δεν το επωµίζεται καθ’ ολοκληρία,
όπως συνήθως υφίσταται στις επενδύσεις. Κρατάει το ελληνικό
δηµόσιο προφανώς για να ενισχυθεί και πιστοληπτικά. 

Πάω σε έναν κοµβικό παράγοντα που έχει να κάνει µε την το-
πική αυτοδιοίκηση. Ακούσαµε και στις επιτροπές τις προηγούµε-
νες µέρες και τον Δήµαρχο Ηρακλείου και τον Δήµαρχο Μαλε-
βιζίου να παραθέτουν τα αιτήµατα -εύλογα και δίκαια, κατά την
άποψή µας- γύρω από το ζήτηµα αυτό στη λογική της ανταπο-
δοτικότητας από περιοχές οι οποίες έχουν υποστεί τεράστιο
φόρτο περιβαλλοντικό και στο λεκανοπέδιο Γαζίου στα Λινοπε-
ράµατα µε τους φόρτους και τους ρύπους από τη ΔΕΗ, αλλά και
τον ελλιµενισµό, και βέβαια στην πόλη του Ηρακλείου, που περ-
νάει τα πάνδεινα, διότι περικλείεται η πόλη του Ηρακλείου από
τον βορρά από το λιµάνι, από τον νότο από τη βιοµηχανική πε-
ριοχή, εκ δυσµάς έχουµε τη ρυπογόνα εγκατάσταση των Λινο-
περαµάτων και φυσικά εξ ανατολών έχουµε το αεροδρόµιο

Ηρακλείου. Σε αυτή την προβληµατική χωροταξική κατάσταση
που υπάρχει στην πόλη αν µη τι άλλο µια ανταποδοτικότητα για
τη χρήση του λιµένος τώρα και τα επόµενα χρόνια ήταν εύλογη. 

Χαιρετίζουµε την τροποποιητική αυτή παρέµβαση της Κυβέρ-
νησης. Βέβαια θα θέλαµε να εξαντλούσε το 3,5% επί του συνό-
λου όσον αφορά την ανταποδοτικότητα στα τέλη. Είναι 85% του
3,5. Εν πάση περιπτώσει γύρω στο 3%. Να θυµίσουµε ότι αυτός
είναι ένας νόµος του ΣΥΡΙΖΑ του 2019 που εξασφάλισε µε βεβαι-
ότητα την ανταποδοτικότητα στους οικείους και γειτνιάζοντες
δήµους. 

Εδώ, όµως, υπάρχουν κάποια ερωτήµατα και εύλογα αιτήµατα
συνάµα από τον Δήµο Ηρακλείου αρχικά και από τον Δήµο Μα-
λεβιζίου τα οποία νοµίζω ότι χρήζουν απάντησης, κύριε Γκίκα,
σήµερα. Το διευκρινίζω, η συµµετοχή του Δήµου Ηρακλείου διά
του δηµάρχου ή εκπροσώπου αυτού στο διοικητικό συµβούλιο
του Οργανισµού Λιµένος, το νέο διοικητικό συµβούλιο, αν µη τι
άλλο είναι µια επιτακτική ανάγκη και έχει και έναν συµβολισµό,
αλλά συνάµα δείχνει ότι η πόλη έχει αναφορά στο λιµάνι και ανά-
στροφα. Είναι ένα αίτηµα που έχει κατατεθεί. Περιµένουµε να
δούµε την ανταπόκριση της Κυβέρνησης έστω και σήµερα στην
Ολοµέλεια, αν θα υπάρχει κάποια νοµοτεχνική ενδεχοµένως βελ-
τίωση. 

Επίσης ζητείται η συµµετοχή και του Δήµου Ηρακλείου και του
Δήµου Μαλεβιζίου στο διοικητικό συµβούλιο του Λιµενικού Τα-
µείου Ηρακλείου, ενός µικρότερου µεν σχήµατος, αλλά µε δυνα-
τότητες ανάπτυξης περαιτέρω, δεδοµένου ότι θα έχει υπό τον
έλεγχό του και τα λιµάνια, τα λιµενικά καταφύγια του νότου, αλλά
και του βορρά. Τη θέσπιση της παροχής εκτάκτου αντισταθµιστι-
κού την αναφέραµε προηγουµένως. 

Όσον αφορά την παραχώρηση -και εδώ είναι κάτι το οποίο και
εγώ προσωπικά το είχα ζήσει βιωµατικά συµµετέχοντας στον
Δήµο Ηρακλείου- πρέπει να αποκρυσταλλωθεί η κατάσταση
όσον αφορά το ιδιοκτησιακό για το ζήτηµα εκτός κιγκλιδωµάτων,
για το λιµάνι εκτός κιγκλιδωµάτων. Αναφέροµαι στη Θεατρική
Σκηνή, στο παλιό κτήριο του Λιµενικού Ταµείου καθώς επίσης και
τον Θεατρικό Σταθµό και φυσικά το πρώην ΚΤΕΛ. Είναι τρεις
δοµές πολύ κρίσιµες για την πόλη. Εδώ και δεκαετίες ο Δήµος
Ηρακλείου χρηµατοδοτεί τις δοµές αυτές, τις ανακαινίζει, επεν-
δύει πάνω σε αυτές, για να µπορέσουν οι δηµότες, οι πολίτες, οι
επισκέπτες να χαρούν ζητήµατα που αφορούν τον πολιτισµό και
όχι µόνο. Άρα είναι κρίσιµο ζήτηµα πώς προχωρούµε σε αυτό.
Έχει ζητηθεί σύνταξη µίας ΚΥΑ, µιας κοινής υπουργικής απόφα-
σης, ώστε να αποκρυσταλλωθεί το ιδιοκτησιακό και να υπάρχει
ξεκάθαρο ζήτηµα και των αποκλειστικών χρήσεων. 

Όσον αφορά τα εργασιακά ζητήµατα δεν σας κρύβω ότι προ-
βληµατιζόµαστε πάρα πολύ από τις εξελίξεις που έχουν λάβει
χώρα στην Ηγουµενίτσα. Έχει υποπέσει στην αντίληψή µας ότι
ο τρόπος µε τον οποίο η νέα διοίκηση του Οργανισµού Λιµένος
Ηγουµενίτσας, δηλαδή ο Όµιλος «GRIMALDI» που θα αναλάβει
το Ηράκλειο, έχει έρθει σε ευθεία σύγκρουση µε εργαζόµενους
του λιµένος. Είναι κάτι το οποίο αν µη τι άλλο δεν χαροποιεί και
δηµιουργεί και έναν κίνδυνο για το µέλλον. Θέλω να εφιστήσω
την προσοχή, κυρίως της Κυβέρνησης και σε εσάς κύριοι Υπουρ-
γοί, γιατί είναι ένα ζήτηµα. Για την καλή λειτουργία του λιµένα
πρέπει να υπάρχει και µια εργασιακή ειρήνη αν µη τι άλλο. 

Τώρα, ένα ζήτηµα λεπτό, αλλά για εµάς τους µηχανικούς και
ειδικά για τους συναδέλφους µας περιβαλλοντολόγους είναι κρί-
σιµο, είναι ότι πρέπει να αλλάξει οπωσδήποτε η διάταξη που απα-
γορεύει ουσιαστικά την άµεση αυτοψία του ίδιου του δηµοσίου
για θέµατα περιβαλλοντικά και µε άλλες εκφάνσεις µέσα στο λι-
µάνι. Δεν νοείται να µην είναι αµελλητί η διαδικασία. Δηλαδή
άπαξ και έρχεται ένας δηµόσιος λειτουργός του περιβάλλοντος,
ελεγκτής περιβάλλοντος, δεν νοείται να µην µπορεί να µπει απευ-
θείας στο λιµάνι και να ελέγξει τυχόν εκποµπές ρύπων οι οποίες
είναι πέρα από τα όρια ή οτιδήποτε άλλο. Βάζω το παράδειγµα
του ελέγχου περιβαλλοντικού χαρακτήρα. Γιατί; Γιατί το να ζη-
τάει µια ειδική άδεια η οποία µπορεί να χρειαστεί και χρόνος, ένα
εύλογο διάστηµα, καταλαβαίνετε ότι καταργεί το αιφνίδιο της κα-
τάστασης, άρα και την αντικειµενικότητα της µέτρησης. 

Σε αυτό το ζήτηµα νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει µία πρόνοια,
γιατί, όπως καλά γνωρίζετε, πλέον τα λιµάνια είναι µια πολύ ρυ-
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πογόνα περιοχή. Ειδικά στην πόλη µου, στο Ηράκλειο, η γειτ-
νίαση είναι ακραιφνής, είναι πάρα πολύ έντονη, δεν υπάρχει ου-
σιαστικό όριο µεταξύ του λιµένα και της πόλης. Είναι µια ενιαία
πολεοδοµική ενότητα, η οποία πέραν της πολεοδοµικής ενοποί-
ησης που ανέφερα έχει και µια εξόχως πολύ κοντινή γειτνίαση.
Αυτό, δυστυχώς, δηµιουργεί πολλούς περιβαλλοντικούς κινδύ-
νους. Οι µετρήσεις που υπάρχουν από το Πανεπιστήµιο Ιωαννί-
νων καταδεικνύουν ότι το Ηράκλειο, δυστυχώς, είναι από τις
πόλεις που οι αέριοι ρύποι είναι πολύ πάνω από τον µέσο ευρω-
παϊκό όρο. 

Κλείνοντας, λοιπόν, και σεβόµενος τον χρόνο, θεωρούµε ότι η
εν λόγω κύρωση δεν είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος. Η
εν λόγω κύρωση σύµβασης και η µεταβίβαση µετοχών και πώ-
ληση ουσιαστικά του λιµένος Ηρακλείου δεν βοηθά την ορθολο-
γική ανάπτυξη του τόπου, αλλά προχωράει και ενισχύει µια
στρέβλωση η οποία δηµιουργεί και ζητήµατα σοβαρά ανταγωνι-
σµού. Υπό αυτές τις συνθήκες καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Παρακαλώ, να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

οµιλητών. Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρεί να κλείσει

άρον-άρον πριν τον Δεκαπενταύγουστο όλες τις εκκρεµείς δε-
σµεύσεις προς το µεγάλο κεφάλαιο. Μία από αυτές είναι η ιδιω-
τικοποίηση των λιµανιών. Σειρά έχει το λιµάνι του Ηρακλείου,
άλλο ένα από τα µεγάλα λιµάνια της χώρας που παραδίδονται
σε επιχειρηµατικά συµφέροντα. Η ιδιωτικοποίηση του λιµένα
Ηρακλείου ακολουθεί την ιδιωτικοποίηση των λιµανιών του Πει-
ραιά, που δόθηκε στην «COSCO», της Θεσσαλονίκης, της Ηγου-
µενίτσας, της Αλεξανδρούπολης, της Καβάλας και έπονται και
άλλα. 

Μεγάλα µεταφορικά µονοπώλια προσδοκούν να ελέγξουν τα
λιµάνια και γενικότερα τις µεταφορικές υποδοµές εµπορευµάτων
και ανθρώπων, να εκµεταλλευτούν τη γεωστρατηγική θέση της
χώρας και τη σηµαντική αύξηση του τουριστικού ρεύµατος και
παράλληλα να επενδύσουν κερδοφόρα τα συσσωρευµένα κεφά-
λαια τους. Αυτή είναι η ουσία της πολιτικής της εµπορευµατο-
ποίησης ή ιδιωτικοποίησης των λιµενικών υποδοµών που
προωθούν µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο από κοινού Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο της πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για πλήρη απελευθέρωση των λιµενικών
υπηρεσιών. 

Τη σκυτάλη, όπως είπαµε, παίρνει σήµερα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, ολοκληρώνοντας το σχέδιο ιδιωτικοποίησης
του λιµένα Ηρακλείου µε την πώληση του πλειοψηφικού ποσο-
στού 67% του µετοχικού κεφαλαίου του «ΟΛΗ Α.Ε.» στον ιταλικό
Όµιλο «GRIMALDI», όπου ανήκουν και οι «Μινωικές Γραµµές»,
έναντι συνολικού τιµήµατος 80 εκατοµµυρίων ευρώ µε αντικεί-
µενο την εµπορευµατική δραστηριότητα, τον ελλιµενισµό
πλοίων, φορτοεκφορτώσεις ξηρού χύδην φορτίου και γενικών
συµβατικών φορτίων, δραστηριότητες κρουαζιέρας καθώς και
παράκτιες µεταφορές επιβατών. Το άλλο 33% επί και εντός της
χερσαίας ζώνης λιµένα παραµένει υπό δηµόσιο έλεγχο.

Για την ακρίβεια σήµερα κυρώνεται η τροποποίηση της σύµ-
βασης η οποία µεταξύ άλλων περιλαµβάνει και τον υπό σύσταση
νέο φορέα µε την επωνυµία Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου µε κύριο
αντικείµενο τη διαχείριση και εκµετάλλευση του 33%. Θα έχει το
αποκλειστικό δικαίωµα χρήσης και εκµετάλλευσης λιµένων και
λιµενικών υποδοµών, κτηρίων και εγκαταστάσεων εντός της χερ-
σαίας λιµενικής ζώνης. Μιλάµε για το λιµενικό περίπτερο, τον Θε-
ατρικό Σταθµό, το λιµένα των Λινοπεραµάτων, τα αλιευτικά
καταφύγια του νότου, Άρβης, Καστρίου του Δήµου Βιάννου, Λού-
τρας, του Δήµου Γόρτυνας. Είναι αυτά που δεν εντάσσονται στον
επενδυτή-ανάδοχο, δηλαδή στον Όµιλο «GRIMALDI». 

Η εκχώρηση µόνο της χρήσης δραστηριοτήτων και η διατή-
ρηση της γης ή άλλων υποδοµών της χερσαίας ζώνης, όπως

προβλέπει η σύµβαση, στην ιδιοκτησία του δηµοσίου ελάττωσε
σηµαντικά το απαιτούµενο τίµηµα των 80 εκατοµµυρίων ευρώ.
Αυτό απαντά και σε όσους περιορίζουν σκόπιµα την αντιπαρά-
θεσή τους µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι στην
αυτή καθαυτή ιδιωτικοποίηση αλλά στο ισχνό τίµηµα της αγορα-
πωλησίας. 

Μεγαλεπήβολα τα επενδυτικά σχέδια στο λιµάνι Ηρακλείου και
στη χερσαία ζώνη αυτού είτε µε τη βούλα «GRIMALDI» είτε µέσω
του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου ως συνέχεια του «ΟΛΗ Α.Ε.».
Το ένα χέρι νίβει το άλλο και τα δύο το πρόσωπο. Είτε µε ιδιωτι-
κοποίηση είτε µε ευθύνη του κράτους θα υπηρετηθούν οι επεν-
δυτικοί σχεδιασµοί των επιχειρηµατικών οµίλων σε βάρος των
λαϊκών αναγκών. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο το γεγονός ότι υπάρ-
χει έτοιµο business plan για τον ανάδοχο από το 2019, που απο-
τελεί και οµολογία των προθέσεων και των δύο κυβερνήσεων,
του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, που περιλαµβάνει τέσ-
σερις συν µία εναλλακτικές προτάσεις επενδυτικής αναβάθµισης
του λιµανιού συµπεριλαµβανοµένης και της χερσαίας ζώνης που
ανήκει στον «ΟΛΗ Α.Ε.» εφεξής στο Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου. 

Προβλέπει αναβαθµίσεις για πράσινες µπίζνες, αγορά νέων
κλαρκ, εκσυγχρονισµό των υποδοµών για βελτιστοποίηση του
χρόνου φόρτωσης µε ζητούµενο την αύξηση των κερδών των
εφοπλιστών, των τουριστικών οµίλων και µεγαλοεξαγωγέων της
περιοχής.

Επιπλέον, το business plan προβλέπει υδατοδρόµιο, κέντρα
εστίασης, αναψυχής, εµπορίου, αξιοποίηση του ιστορικού Ενε-
τικού Λιµένα του Ηρακλείου µε το Κάστρο του Κούλες και τα νε-
ώρια, κατασκευή νέου λιµένα, ενοικίασης της στάθµευσης
µικρών σκαφών και άλλα. Και ενώ πράγµατι θα µπορούσε αυτό
το master plan, το σχέδιο αξιοποίησης της παραλιακής ζώνης και
του ίδιου του λιµανιού, να αποτελέσει πόλο έλξης για τους κα-
τοίκους της πόλης, τους επισκέπτες της, σε τίποτα δεν έχουν να
ωφεληθούν ούτε τα λαϊκά στρώµατα της πόλης, αφού οι τιµές
θα είναι απαγορευτικές, πανάκριβες οι υπηρεσίες που θα προ-
σφέρει, αλλά ούτε και για τους επισκέπτες, όπου στόχος είναι
να τους οδηγήσουν στην κυριολεξία, όχι για το γενικό τουριστικό
καλό, αλλά για να αφήσουν έσοδα στην πόλη και για να πάνε
απευθείας στα σεντούκια των tour operators και των τουριστικών
πρακτόρων. Το master plan που διαφηµίζει έχει στόχο να προ-
σελκύσει πελάτες επενδυτές και να πείσει τοn λαό της περιοχής
ότι έχει να κερδίσει και αυτός από την ολοκλήρωση της ιδιωτι-
κοποίησης. 

Το µοναδικό κριτήριο για το τι θα γίνει τελικά στο λιµάνι του
Hρακλείου, όπως και στα υπόλοιπα, σε κάθε λιµάνι της χώρας -
ποια έργα, ποιες υποδοµές, πότε, πώς και από ποιον- δεν είναι
οι ανάγκες του λαού για φθηνές, σύγχρονες και ασφαλείς µετα-
φορές -δεν θα µειώσει την τιµή των εµπορευµάτων των αγροτι-
κών κτηνοτροφικών προϊόντων που µεταφέρονται µε τα πλοία και
τα φορτηγά- αλλά τα κέρδη και τα συµφέροντα του οµίλου,
καθώς βέβαια και οι συνολικότεροι ενεργειακοί, τουριστικοί, εµ-
πορικοί και ευρωατλαντικοί σχεδιασµοί στους οποίους εντάσσον-
ται αυτά τα συµφέροντα και το λιµάνι του Ηρακλείου κατέχει
κοµβική θέση σε αυτούς τους επιχειρηµατικούς και γεωπολιτι-
κούς στόχους και όχι βέβαια του λαού. 

Έτσι τα κερδοφόρα φιλέτα. όπως ο τοµέας της εµπορευµατι-
κής δραστηριότητας και η κρουαζιέρα γίνονται αντικείµενο επεν-
δύσεων και εκµετάλλευσης, µε σηµαντική προίκα και αβάντες
στον παραχωρησιούχο, όπως απαλλαγή από δηµοτικά τέλη ούτε
καν τα τέλη ηλεκτροδότησης, ενώ όλες οι υπόλοιπες δραστηριό-
τητες που µπορεί να είναι απαραίτητες για τα λαϊκά στρώµατα,
θα µείνουν στον έλεγχο του νέου Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου
που για να λειτουργήσει θα απαιτηθεί η ακόµα µεγαλύτερη χρη-
µατοδότησή τους από τις πλάτες των λαϊκών στρωµάτων της πε-
ριοχής, θα εκτοξεύσει τα τέλη σε βάρος αλιέων, τα εισιτήρια στο
Φρούριο του Κούλες, την αφαίµαξη του Λιµενικού Ταµείου Παν-
τάνασσας, συνολικά των κατοίκων της πόλης του Ηρακλείου και
των επισκεπτών. 

Να, λοιπόν, πως το κεφάλαιο ιεραρχεί σε ποιες δραστηριότη-
τες θα επενδύσει κάθε φορά και είναι κυριολεκτικά κοροϊδία να
µιλάµε κάποιοι για δήθεν αντισταθµιστικά οφέλη προς τους δή-
µους ,ενώ γνωρίζουν ότι οι κυβερνήσεις και οι παραχωρησιούχοι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΓ’ - 23 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 18901



γράφουν στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους αυτές τις επι-
κλήσεις. 

Να σας θυµίσω τι έγινε στο Αρκαλοχώρι µε το νέο αεροδρό-
µιο; Ότι στήθηκε ολόκληρη επιχείρηση εξαπάτησης των κατοί-
κων της ευρύτερης περιοχής του Καστελλίου από τις
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ -δηµάρχους,
περιφερειάρχη- ότι τάχα µου το 3% το οποίο στην πορεία έγινε
2% µέχρι που µηδενίστηκαν τα αντισταθµιστικά για τον Δήµο
Μινώα Πεδιάδας; 

Είναι το τυράκι στη φάκα, για να δεχτεί ο λαός τις αντιλαϊκές
επιλογές σας, βαφτίζοντάς τες ως επωφελείς για τα λαϊκά συµ-
φέροντα. Οι δήµαρχοι Ηρακλείου και Μαλεβιζίου µε τα όσα είπαν
κατά την ακρόαση των φορέων, είναι προφανές ότι δεν αµφισβη-
τούν καθόλου την ιδιωτικοποίηση του λιµανιού και των χρήσεων
του σε βάρος του ηρακλειώτικου λαού. Μα, καλά, πώς είναι δυ-
νατόν το νοµοσχέδιο που αφορά την κύρωση σύµβασης για την
ιδιωτικοποίηση του λιµανιού και οι δήµαρχοι που συµµετείχαν
στην ακρόαση, ακόµα και ο πρόεδρος του Εργατικού Κέντρου
του Επιµελητηρίου να µην ψελλίσουν λέξη; Συµφωνούν; Διαφω-
νούν; Σαν να κουβεντιάζαµε κάτι άλλο. Το µόνο θέµα που τους
απασχόλησε αν θα συµµετέχουν στο διοικητικό συµβούλιο του
νέου λιµενικού ταµείου, αν θα εξασφαλίσουν αντισταθµιστικά ή
αν θα τους παραχωρηθούν υποδοµές εντός χερσαίας ζώνης. 

Το ζήτηµα είναι µέσα σε ποιο πλαίσιο τα ζητούν όλα αυτά;
Ζητά ο Δήµαρχος Ηρακλείου από την Κυβέρνηση να παραχωρη-
θούν στον δήµο ο θεατρικός σταθµός, το πρώην ΚΤΕΛ και το λι-
µενικό περίπτερο. Καµµία απολύτως αντίρρηση! Μπορεί να µας
πει, όµως, ο δήµαρχος, πώς ο δήµος θα διασφαλίσει τον δηµόσιο
χαρακτήρα τους, πώς θα τα αξιοποιήσει, όταν µόνο για την απο-
κατάστασή τους απαιτούνται τεράστια ποσά; Θα δώσει σε ιδιώτη
εργολάβο την ανακατασκευή, λειτουργία και συντήρηση ή
µήπως θα έχουµε την κατάληξη του πολιτιστικού κέντρου, αυτού
του φαραωνικού έργου που έγινε στην πόλη του Ηρακλείου, που
αναζητείται επειγόντως ιδιώτης για να το λειτουργήσει; 

Αυτές οι εκτάσεις, οι υποδοµές, είναι λαϊκή περιουσία και πρέ-
πει µε κρατική χρηµατοδότηση να εξασφαλιστεί η δηµόσια
χρήση αυτών των χώρων για τις ανάγκες πολιτισµού, αναψυχής
των ηρακλειωτών και όχι να παραδοθούν στα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα είτε µε το ξεπούληµα που επιδιώκει η Κυβέρνηση είτε µε
το ξεπούληµα που θα επιδιώξει αύριο ο δήµος µε τους δικούς
του όρους. 

Αντί οι δηµοτικές αρχές να πουν ένα µεγάλο όχι στην παρα-
πέρα ιδιωτικοποίηση του λιµανιού, που θα σηµάνει παραπέρα αύ-
ξηση του µεταφορικού κόστους για επιβάτες και προϊόντα, µε
αύξηση των τελών λιµενικών υπηρεσιών, παραπέρα τσάκισµα
των εργασιακών σχέσεων για τους εργαζόµενους στο λιµάνι, πα-
ραπέρα επιβάρυνση για τους αυτοαπασχολούµενους αλιείς και
άλλους που δραστηριοποιούνται στο λιµάνι του Ηρακλείου,
όπως και στα υπόλοιπα λιµάνια του νοµού, συνεχίζει στην ίδια
γραµµή.

Ο νέος ιδιοκτήτης του λιµανιού απαίτησε και πήρε τελικά το
λιµάνι καθαρό και απαλλαγµένο από υποχρεώσεις, τόσο στους
εργαζόµενους όσο και στον λαό της πόλης, και αυτή ήταν η µε-
γάλη προσφορά των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥ-
ΡΙΖΑ στους ιδιώτες επενδυτές. 

Από την πρώτη κιόλας συνεδρίαση της επιτροπής έγινε αντι-
ληπτό ότι Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Αριστερά, τα
λοιπά αστικά κόµµατα δεν διαφωνούν στην ιδιωτικοποίηση. Η
µόνη τους διαφοροποίηση είναι ως προς τον τρόπο και το µον-
τέλο ιδιωτικοποίησης, αλλά και για το ποιος είναι ικανότερος να
δηµιουργήσει φιλικό περιβάλλον για τους επενδυτές. Και αυτό
γιατί η Νέα Δηµοκρατία τούς παίρνει την µπουκιά από το στόµα. 

Άλλωστε, έχουν συµφωνήσει και έχουν ψηφίσει στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, στο Ελληνικό Κοινοβούλιο, τον ευρωπαϊκό
κανονισµό 1315/2013 για την ιδιωτικοποίηση λιµένων στρατηγι-
κής σηµασίας, τους οποίους εντάσσει στο Διευρωπαϊκό Δίκτυο
Μεταφορών, όπως το ίδιο είχαν συµφωνήσει µε την ιδιωτικοποί-
ηση των σιδηροδρόµων µε τα τραγικά εγκληµατικά αποτελέ-
σµατα της τραγωδίας των Τεµπών. 

Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ παλιός και νέος, το ΠΑΣΟΚ ασπάζον-
ται µέχρι κεραίας την πολιτική απελευθέρωσης των µεταφορών.

Υλοποιούν και ψηφίζουν, είτε από θέση κυβέρνησης είτε από
θέση αντιπολίτευσης, τις δεσµεύσεις που έχουν αναλάβει απέ-
ναντι στα ιµπεριαλιστικά κέντρα, στο πλαίσιο των ισχυρών αντα-
γωνισµών για παραχώρηση λιµανιών, προκειµένου να ικανο-
ποιηθούν οι ενεργειακοί, εµπορικοί, τουριστικοί και στρατιωτικοί
σχεδιασµοί στην ευρύτερη περιοχή και το λιµάνι του Ηρακλείου
επέχει θέση στρατηγικού θαλάσσιου κόµβου στη Νοτιοανατολική
Μεσόγειο. Βρίσκεται δίπλα στην αµερικανονατοϊκή βάση της
Σούδας. Ο ΣΥΡΙΖΑ, όπως και η Νέα Αριστερά, για να θολώσουν
τα νερά και να κρύψουν τη συµφωνία τους στην ιδιωτικοποίηση
των λιµανιών, προβάλλουν το δίληµµα: Υποπαραχώρηση ή ιδιω-
τικοποίηση; Υποπαραχώρηση του λιµανιού του Ηρακλείου -την
οποία επέλεξε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2019- ή της Καβάλας -πάλι µε τη
µορφή της υποπαραχώρησης, που επέλεξε η Νέα Δηµοκρατία
και συµφώνησε και ο ΣΥΡΙΖΑ- είναι ιδιωτικοποίηση.

Όποιο όνοµα και να δίνουν κυβερνήσεις και κόµµατα -ιδιωτι-
κοποίηση, υποπαραχώρηση ή αξιοποίηση- και όποια µορφή και
να έχει, ολοκληρωµένη ή τµηµατική ιδιωτικοποίηση -όπως θέ-
λουν, ας την πουν- αφορά τα συµφέροντα των µεγάλων οµίλων.
Οι προσπάθειές τους να εµφανίσουν την υποπαραχώρηση ως φι-
λολαϊκή, είναι µία ακόµη πράξη αυτογελοιοποίησής τους. 

Να θυµίσουµε ότι η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε την ιδιωτικο-
ποίηση των δέκα λιµανιών της χώρας, την παράδοση των αερο-
δροµίων στη «FRAPORT». Είναι εκείνος που ξεκίνησε το ιδιωτικό
αεροδρόµιο στο Καστέλι και πρώτος ξεφούρνισε την ανάγκη επι-
βολής διοδίων στον µελλοντικό ΒΟΑΚ: Την κατασκευή, συντή-
ρηση και λειτουργία του µε Συµπράξεις Δηµόσιου και Ιδιωτικού
Τοµέα και συµβάσεις παραχώρησης. Πάνω εκεί εδράζεται σή-
µερα η πολιτική και της Νέας Δηµοκρατίας. Τα ίδια, άλλωστε,
έκανε και το ΠΑΣΟΚ παλιότερα όταν έλεγε ότι το management
µένει στο δηµόσιο ή ο ΟΤΕ µε µια µετοχή -τα θυµόµαστε- ενώ
στην πράξη έστρωνε το έδαφος της πλήρους ιδιωτικοποίησης
δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών. 

Η καπιταλιστική ανάπτυξη, λοιπόν, ποτέ δεν συναντιέται µε τις
λαϊκές ανάγκες και προτεραιότητες. Ο ιεραρχήσεις έργων από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις κυβερνήσεις, τις τοπικές και περιφε-
ρειακές διοικήσεις, έχουν ένα και µόνο κριτήριο: Το κριτήριο κό-
στος-όφελος για το κεφάλαιο. 

Βασικό στοιχείο της πολιτικής σας για τα λιµάνια είναι και οι
αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις σε βάρος των εργαζοµένων.
Στο Λιµάνι του Ηρακλείου θα εφαρµοστεί το ίδιο εργασιακό κα-
θεστώς που υπάρχει στο λιµάνι του Πειραιά µε την «COSCO». Το
παράδειγµα της «COSCO» που ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥ-
ΡΙΖΑ φέρατε στον Πειραιά είναι γνωστό. Καταφέρατε καίρια χτυ-
πήµατα στις κατακτήσεις των λιµενεργατών, όπως την είσοδο
εργολαβικών εταιρειών, την εντατικοποίηση της εργασίας, την
αύξηση του ωραρίου εργασίας, την κατάργηση των νυχτερινών
αργιών και εορτών, χτύπηµα του θεσµού των βαρέων και ανθυ-
γιεινών, κόψιµο των κοινωνικών παροχών, κατασκηνώσεων και
παιδικών σταθµών µε το αιτιολογικό των υπερβολικών δαπανών
στο όνοµα µιας δίκαιης δήθεν ανάπτυξης, δηλαδή ευέλικτες µορ-
φές απασχόλησης, διευθέτηση του ηµερήσιου και εβδοµαδιαίου
χρόνου, κατάργηση της σταθερής και µε πλήρη δικαιώµατα ερ-
γασίας, αφαίρεση των ασφαλιστικών κατακτήσεων, κατάργηση
κανονισµών εργασίας, µείωση αριθµού εργαζοµένων, εντατικο-
ποίηση της εργασίας και, βέβαια, αρκετά άλλα µε στόχο την από-
σπαση µεγαλύτερης υπεραξίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τις συνέπειες από την ιδιωτικοποίηση του λιµανιού θα την υπο-
στούν και οι ψαράδες παράκτιας αλιείας, οι οποίοι βρίσκονται
ήδη σε δεινή οικονοµική κατάσταση από τις ζηµιές που καθηµε-
ρινά έχουν από την καταστροφή των µέσων αλιείας από τους λα-
γοκέφαλους, η οποία επιτείνεται από τα τέλη ελλιµενισµού που
έχει επιβάλει ο «ΟΛΗ Α.Ε.» σε όλα τα σκάφη µέχρι και στα πιο
µικρά, στα παραδοσιακά σκαριά στο αλιευτικό καταφύγιο του
Ηρακλείου, από τα τέλη κυκλοφορίας, το χαράτσι για την ανέλ-
κυση-καθέλκυση σκαφών, την οποία πραγµατοποιούν οι ίδιοι και
όχι οι υπηρεσίες του «Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», από
τις υπερηµερίες που ζητά ο τελευταίος από την πρώτη στιγµή
που θα βγει το σκάφος στη στεριά για τη συντήρησή του και την
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υψηλή τιµολόγηση του νερού για το πλύσιµο των αλιευµάτων και
τη δυσβάσταχτη κοστολόγηση του ρεύµατος. Το επόµενο βήµα
είναι η επιβολή τελών εισόδου και εξόδου από το λιµάνι και την
αποµάκρυνσή τους από το αλιευτικό καταφύγιο. 

Το ΚΚΕ, κυρίες και κύριοι, θεωρεί τον τοµέα των λιµενικών
υποδοµών -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- έναν σηµαν-
τικό τοµέα για την ανάπτυξη των παραγωγικών δυνάµεων, τη
σύνδεση της χώρας µε τον διεθνή χώρο και για την τακτική σύν-
δεση του χερσαίου τµήµατος µε το νησιωτικό σύµπλεγµα. Προ-
βάλλει την ανάγκη για κοινωνικοποίηση των βασικών συγκεντρω-
µένων µέσων παραγωγής στους στρατηγικούς τοµείς της οικο-
νοµίας µε κεντρικά σχεδιασµένη και κάθετη διακλάδωση, οργά-
νωση και διεύθυνση της παραγωγής που υπηρετεί την κατανοµή,
µε σκοπό τη λαϊκή ευηµερία.

Στο πλαίσιο ενός τέτοιου πανεθνικού µηχανισµού και σχεδια-
σµού και διεύθυνσης το λιµενικό σύστηµα της χώρας µπορεί να
αποτελέσει σηµαντικό ρόλο για την ανάπτυξή της και να εναρ-
µονιστεί µε τους στόχους της σχεδιασµένης κοινωνικής παρα-
γωγής, της περιφερειακής ανάπτυξης και της πολιτικής των
µεταφορών µε κίνητρο την κοινωνική ευηµερία.

Η πρόταση του ΚΚΕ για τα λιµάνια ως τµήµα µεταφορών λαµ-
βάνει υπ’ όψιν της την ικανοποίηση των προτεραιοτήτων, όπως
την ικανοποίηση των εγχώριων αναγκών µετακίνησης προσώπων,
αγαθών και επειγόντων περιστατικών για φθηνές, γρήγορες και
ασφαλείς µεταφορές, ώστε να ανταποκρίνεται στην ανάπτυξη
της αγροτικής παραγωγής και των βιοµηχανικών κλάδων, να είναι
στη βάση της ισόµετρης σχεδιασµένης ανάπτυξης, στη βάση του
αµοιβαίου οφέλους και του εξωτερικού εµπορίου και να ικανο-
ποιεί τις λαϊκές ανάγκες για διακοπές και αναψυχή, αλλά και τις
σύγχρονες ανάγκες των εργαζοµένων στα λιµάνια και να διασφα-
λίζει τα εργασιακά τους δικαιώµατα.

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι το ΚΚΕ καταψηφίζει το νοµοσχέ-
διο, τη σύµβαση παραχώρησης του λιµανιού του Ηρακλείου
στους ιδιώτες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
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Λύση κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας. 
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Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν είχαµε αν-

τιδράσει ως Ελληνική Λύση για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας πριν
από µήνες, ξέραµε φυσικά ότι θα ακολουθήσει και το Ηράκλειο
της Κρήτης, όπως και άλλα λιµάνια της χώρας. Αν δούµε και την
εταιρεία «GRIMALDI», αλλά και όσες άλλες εταιρείες ενδιαφέ-
ρονταν -µέχρι και τουρκική εταιρεία είχε δείξει το ενδιαφέρον
της για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας-, θα δούµε ότι τόσο ο ίδιος
ο κ. Χατζηδάκης αλλά και ο κ. Κικίλιας είχαν πει σε δηλώσεις τους
για το λιµάνι του Ηρακλείου ότι είναι από τα πιο σηµαντικά φυ-
σικά λιµάνια της Μεσογείου και αποτελούν τη ναυαρχίδα του
τουρισµού.

Πριν πάµε, όµως, στα άρθρα που έχουµε µελετήσει ως Ελλη-
νική Λύση και στα οποία έχουµε βρει σηµεία τα οποία χρήζουν
διευκρινίσεων, θα πρέπει να πούµε κάποια πράγµατα για να ξέρει
και ο κόσµος του Ηρακλείου, η τοπική κοινωνία, αλλά και ο ελ-
ληνικός λαός ότι, όπως λέµε και στην καθοµιλουµένη, το µαγαζί
είναι γωνία και είναι φιλέτο µε µία κίνηση εµπορευµατοκιβωτίων
και ως ναυαρχίδα του τουρισµού. Εποµένως, όταν πριν από δύο
χρόνια πανηγυρίζατε ως Υπουργείο Τουρισµού και Ναυτιλίας για
τις κρουαζιέρες, η εταιρεία «GRIMALDI», αυτή η ιταλική ναπολι-
τάνικη εταιρεία, που πήρε το λιµάνι της Ηγουµενίτσας έναντι 84,7
εκατοµµυρίων ευρώ και έναντι 80 εκατοµµυρίων ευρώ το 67%
του λιµανιού του Ηρακλείου, είχε κάθε συµφέρον να πανηγυρίζει,
διότι δεν είναι µόνο το λιµάνι, αλλά είναι και οι ακτοπλοϊκές γραµ-
µές, είναι και οι «Μινωικές Γραµµές» µε την υπόσχεση τότε ότι
το «Κύδων Παλάς», ένα σύγχρονο πλοίο, θα ήταν αυτό που θα
εξυπηρετούσε το επιβατικό κοινό από το Ηράκλειο στον Πειραιά.
Τελικά, η εταιρεία «GRIMALDI» και ο Εµανουέλε Γκριµάλντι σε
δηλώσεις του είχε πει ότι τα εισιτήρια είναι περισσότερα αν βά-

λουµε Ηγουµενίτσα - Πρίντιζι και πήγε το πλοίο στην Αδριατική
και στο Ιόνιο. 

Όλο αυτό το λέµε διότι αυτές οι εταιρείες έχουν ως στόχο και
σκοπό να κερδοσκοπήσουν. Έχουν ως µόνο σκοπό την καιρο-
σκοπία και την κερδοσκοπία. Αυτό σηµαίνει ότι δεν έχουν κοινω-
νικό χαρακτήρα και ο καθείς αντιλαµβάνεται.

Όταν, λοιπόν, ένα τόσο σηµαντικό λιµάνι στη Μεγαλόνησο, το
οποίο συνδέει το Σουέζ µε το Γιβραλτάρ, είναι δηλαδή, αν θέ-
λετε, το διαµετακοµιστικό, εµπορευµατικό και επιβατικό κέντρο,
δεν το πουλάς a priori χωρίς να έχει το µεγάλο όφελος που πρέ-
πει να έχει το ελληνικό δηµόσιο.

Στον χρόνο που έχουµε για να δούµε ορισµένα από τα άρθρα,
θα ήθελα να πούµε απλά ότι το 2018 η «GRIMALDI» είχε έναν
κύκλο εργασιών 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ και σε σχέση µε το
2017 τα κέρδη της ανέβηκαν κατά 100 εκατοµµύρια ευρώ. Η
κάθε εταιρεία θα κάνει τη δουλειά της. Το θέµα είναι εµείς τι κά-
νουµε απέναντι σε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν. Διότι εµείς ως
Ελληνική Λύση, αλλά και ο καθείς από εµάς που παρακολουθεί
αντιλαµβάνεται ότι όταν δώσεις αεροδρόµια, όταν δώσεις λιµά-
νια και όταν δώσεις ενέργεια, πουλάς την εθνική σου κυριαρχία.
Δεν έχεις, δηλαδή, την εθνική σου ταυτότητα, δεν έχεις το πλε-
ονέκτηµα να διαχειριστείς τα του οίκου σου. Εν τω µεταξύ µπήκε
µέσα και το ΤΑΙΠΕΔ, ενώ είχαµε και τις υποχρεώσεις περί του
µνηµονίου. Ωστόσο, δεν είναι πανάκεια να εκχωρήσεις γενικό-
τερα αυτά τα νευραλγικά σηµεία γεωστρατηγικής υψίστης ση-
µασίας, όπως είναι η Θεσσαλονίκη, όπως είναι αυτό το τρίγωνο
της Ηγουµενίτσας και όπως είναι και το Ηράκλειο.

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχάσουµε ότι η συγκεκριµένη εταιρεία
δραστηριοποιείται πάρα πολύ στο εµπόριο αυτοκινήτων, όχι κατ’
εξοχήν αυτοκινήτων, αλλά και ανταλλακτικών από το Ισραήλ και
τη Βόρεια Αφρική. Όταν, λοιπόν, έχεις δικά σου καράβια και δικό
σου λιµάνι, ποιος θα σε ελέγξει στα κοντέινερς και για όλα αυτά
τα οποία θα µετακινούνται; Διότι εσύ έχεις το µαχαίρι, εσύ έχεις
και το πεπόνι. Ας µην κρυβόµαστε, ο ελεγκτικός µηχανισµός δεν
µπορεί να είναι εκεί οληµερίς και ολονυχτίς για να ελέγξει µια
εταιρεία η οποία έχει και τα καράβια της -τα εκατόν δεκαεπτά
περίπου που έχει ανά τον κόσµο, αλλά και τα λιµάνια.

Στο σηµείο 1.9 αναφέρεται ότι κατά τη σύναψη της παρούσας,
τα µέρη επιβεβαιώνουν ότι δεν έχει περιέλθει σε γνώση οποιου-
δήποτε κυβερνητικού φορέα του ελληνικού δηµοσίου οποιαδή-
ποτε παράβαση της υφιστάµενης σύµβασης παραχώρησης.
Έχουν γίνει, όµως, πραγµατικοί έλεγχοι για το αν έχει γίνει κά-
ποια παραβίαση; Ακόµα, στο σηµείο 1.9 αναφέρεται ότι ακόµα κι
αν έχουν συντελεστεί προγενέστερες παραβιάσεις εντός πέντε
ετών πριν από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος, αυτές δεν µπο-
ρούν να οδηγήσουν σε οποιαδήποτε απαίτηση καταβολής απο-
ζηµίωσης. Φυσικά κάτι τέτοιο, όπως βλέπουµε, δεν είναι ούτε
δίκαιο ούτε συνετό.

Στο άρθρο 2 αξιοπρόσεκτο είναι ότι η έννοια «κυβερνητικός
φορέας του ελληνικού δηµοσίου» περιλαµβάνει και τον Υπουργό
Ναυτιλίας, αλλά και τη ΡΑΛ. Άρα, λοιπόν, ο Υπουργός ανά πάσα
στιγµή µπορεί να συστήνει οποιαδήποτε αρχή σε σχέση µε τον
τοµέα των λιµένων. Μάλιστα, διευκρινίζεται µάλιστα ο Οργανι-
σµός Λιµένα έχει την αποκλειστική ευθύνη και υποχρέωση να µε-
ριµνά µε δική του δαπάνη για τον φωτισµό όλων των δηµοσίων
προσβάσιµων χώρων και την αποκοµιδή των απορριµµάτων. 

Καµµιά, λοιπόν, δηµοτική ή περιφερειακή αρχή δεν θα έχει την
εξουσία να επιβάλει τέλη. Το έχουµε επισηµάνει και στην Ηγου-
µενίτσα, µε τον εξωραϊσµό και τη διευθέτηση του χώρου, ότι η
τοπική αυτοδιοίκηση έπρεπε να είναι αρωγός, έπρεπε να έχει
κάθε συµφέρον σε ό,τι αφορά και τα δηµοτικά τέλη που πρέπει
να επιβάλλει. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα έπρεπε να έχει όφε-
λος για να βελτιώσει την ποιότητα ζωής της τοπικής κοινωνίας.
Δεν βλέπουµε όµως αυτό να γίνεται, κύριοι του Υπουργείου. 

Αξιοπρόσεκτο είναι επίσης ότι ο Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου έχει δικαίωµα διέλευσης από την περιοχή του Ενετικού
Λιµένα Ηρακλείου και του Ενετικού Φρουρίου Κούλες, προκειµέ-
νου να εκτελεί εργασίες επιθεώρησης και συντήρησης στον
κύριο λιµενοβραχίονα. Συνεπώς δεν περιορίζεται µόνο στα πα-
ραχωρηµένα µέρη. Πρέπει επίσης να προσέχει, να προστατεύει
και να χρησιµοποιεί τους χώρους του λιµένα Ηρακλείου που του
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παραχωρούνται αποκλειστικά για τους σκοπούς του παρόντος. 
Πάµε στο άρθρο 4, όπου αξιοπρόσεκτη είναι η δυνατότητα του

Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου, του ΟΛΗ δηλαδή, να υιοθετεί
εσωτερικούς κανόνες και κανονισµούς σχετικά µε τη λειτουργία
του λιµένα. 

Από ποιον θα εγκρίνονται και θα ελέγχονται αυτοί οι κανόνες
ότι συνάδουν µε τις διατάξεις της παρούσας σύµβασης; Δεν µπο-
ρεί δηλαδή ο ΟΛΗ να εκδίδει και να εφαρµόζει δικούς του κανό-
νες προς εξυπηρέτηση αποκλειστικά δικών του συµφερόντων. 

Επίσης, αναφέρεται ότι το δικαίωµα περιλαµβάνει το δικαίωµα
εκµετάλλευσης των στοιχείων παραχώρησης για σκοπούς ή µε
µέσα που δεν συνιστούν λιµενική δραστηριότητα. Για ποιον
άλλον σκοπό µπορεί λοιπόν να χρησιµοποιηθούν αυτά τα στοι-
χεία παραχώρησης; Είναι ένα ερώτηµα. Γι’ αυτό λέµε ότι έχουµε
εντοπίσει σηµεία µε αστερίσκους, τα οποία χρήζουν διευκρινί-
σεων. 

Στο άρθρο 6 αξιοπρόσεκτο είναι ότι µέχρι την έγκριση του αρ-
χικού αναπτυξιακού προγράµµατος ο οργανισµός δεν εµποδίζε-
ται να εκτελεί έργα. Αυτό για µας είναι παράλογο. Δηλαδή, πριν
εγκριθεί ακόµα το έργο, ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου θα
εκτελεί έργα βάσει αυτού; Άλλο ερώτηµα. 

Άλλος, λοιπόν, ένας ελληνικός δηµόσιος χώρος, ο λιµένας
αυτός του Ηρακλείου, παραχωρείται µέχρι το 2063. Αυτό επιση-
µάναµε και όσον αφορά την Ηγουµενίτσα για τη συγκεκριµένη
εταιρεία «GRIMALDI», όπως και ότι δίνουµε, κύριοι, ένα µαγαζί
«γωνία», ένα λιµάνι «φιλέτο», από τα δέκα πιο σηµαντικά γεω-
στρατηγικής σηµασίας λιµάνια. Και ο καθείς το αντιλαµβάνεται. 

Αυτή τη στιγµή, το Ηράκλειο ελέγχει όλη σχεδόν τη Μεσόγειο.
Είναι αυτό το λιµάνι το οποίο προσελκύει την κρουαζιέρα. Αν
δείτε τα στατιστικά στοιχεία, ξεπερνάει και τη Μάλτα, η οποία
έχει παράδοση σε κρουαζιέρες. 

Άρα, λοιπόν, η εποχή είναι πολύ καλή ως πελατολόγιο για το
λιµάνι. Το θέµα είναι, η τοπική κοινωνία θα έχει οφέλη; Και πα-
ραχωρούµε προς χρήση σε µία εταιρεία η οποία έχει και τις κα-
ταγγελίες της. Θυµάστε τις πυρκαγιές, αλλά και το εµπόριο για
το οποίο ανθεί. Και µην ξεχνάµε ότι η «GRIMALDI» ήταν και είναι
σε µεγάλη αντιπαράθεση µε την «ATTICA GROUP». 

Πάω τώρα σε άλλα σηµεία, όπως στο άρθρο 16 που αναφέρε-
ται στις ποινικές ρήτρες, καθώς και στο σχετικό παράρτηµα, που
είναι αρκετά λεπτοµερές. Ωστόσο, γιατί να επιβάλλονται οι κυ-
ρώσεις µετά τη δεύτερη επέτειο και όχι αµέσως; Ποιος είναι ο
λόγος; Επιτέλους, ποιοι είναι οι λόγοι ανωτέρας βίας που ανα-
φέρει εδώ ο νοµοθέτης και µπορεί ο οργανισµός να αποποιηθεί
την παράβαση και την κύρωση; 

Τέλος, γιατί δίνεται η δυνατότητα να µπορεί το ελληνικό δη-
µόσιο να προσκαλεί σε διαβούλευση τον ΟΛΗ µια φορά στα δέκα
χρόνια, για να συζητούν τις ποινικές ρήτρες και όχι σε ένα πιο
κοντινό χρονικό διάστηµα ή έστω παραπάνω φορές ή να αλλάζει
ανάλογα µε τα εκάστοτε δεδοµένα; Τα δεδοµένα αλλάζουν. Άρα,
λοιπόν, γιατί να βάλουµε αυτή τη δεκαετία και να µην µπορεί σε
πιο σύντοµο χρονικό διάστηµα να γίνει αυτό; 

Όσον αφορά το άρθρο 13, µε τίτλο «Ενιαία φύση παραχώρη-
σης, εταιρικά ζητήµατα και χρηµατοδότηση», είναι ξεκάθαρο ότι
µε τις δυνατότητες που διαθέτει ο οργανισµός υπάρχουν σηµεία
αντιφατικά, κύριοι, µεταξύ τους και χρήζουν διευκρινίσεων. 

Έχουµε παραδείγµατα. Στην παράγραφο 3 αναφέρει ότι ο ορ-
γανισµός δεν µπορεί να µεταβιβάσει ή να µεταφέρει οποιαδή-
ποτε µετοχή σε τρίτο πρόσωπο, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του
ελληνικού δηµοσίου και έχοντας τα κατάλληλα έγγραφα για προ-
σκόµιση. Στην παράγραφο 8 αναφέρει ότι το ελληνικό δηµόσιο
δεν µπορεί να παρεµβαίνει στις εσωτερικές υποθέσεις διαχείρι-
σης του οργανισµού. 

Το ερώτηµα που δηµιουργείται είναι ένα. Ποιος είναι ο πραγ-
µατικός ρόλος του ελληνικού δηµοσίου στη συνεργασία αυτή;
Σε περίπτωση χρεών του Οργανισµού, το ελληνικό δηµόσιο θα
έχει κάποια επιβάρυνση; Γιατί ο ελληνικός λαός πρέπει να µάθει
ποια θα είναι τα οφέλη του ελληνικού δηµοσίου ή τι επιβαρύνσεις
θα έχει. Γιατί όταν λέµε «ελληνικό δηµόσιο», τι εννοούµε; Την
τσέπη του ελληνικού λαού. Χρήµατα των Ελλήνων είναι, των φο-
ρολογούµενων «αιµοδοτών» Ελλήνων πολιτών. 

Στο άρθρο 14 γίνεται συνεχώς λόγος από τον νοµοθέτη στον

αρµόδιο κυβερνητικό φορέα του ελληνικού δηµοσίου. Είναι µια
αόριστη έννοια, καθώς η ελληνική Κυβέρνηση έχει αριθµό επιτε-
λείου και φορέων µε συγκεκριµένα καθήκοντα. Ποιος είναι λοι-
πόν αυτός ο φορέας και πώς επιλέγεται; 

Όσον αφορά τη σύµβαση από τα άρθρα 13 έως 18, που είναι
περιεκτικά, θα µπορούσαµε εδώ να πούµε σχετικά µε τους όρους
ότι υπάρχουν σηµεία που δηµιουργούν ερωτήµατα, τα οποία
είναι απαραίτητο να διευκρινιστούν. Αυτό έχουµε εντοπίσει εµείς,
κύριοι, ως Ελληνική Λύση και σας βάζουµε τα ερωτήµατα, αυτές
τις απορίες. 

Ένα άλλο κοµµάτι το οποίο δεν πρέπει να αµελήσουµε είναι η
καταγγελία, κύριε Υπουργέ, από την Οµοσπονδία Υπαλλήλων Λι-
µανιών Ελλάδας -είχαµε και τους φορείς-, η οποία, εκτός του ότι
καταγγέλλει ότι ξεπουλάτε το λιµάνι του Ηρακλείου, λέει ότι
έχουν καταστρατηγηθεί εργασιακές συνθήκες. Το καταγγέλλουν
οι εργαζόµενοι, οι οποίοι φοβούνται, αγωνιούν για το µέλλον
τους, διότι τα εργασιακά τους δικαιώµατα δεν θωρακίζονται. Το
λένε οι ίδιοι. 

Επίσης, λέει ότι ο Όµιλος «GRIMALDI» κατέθεσε αυτή την προ-
σφορά των 80 εκατοµµυρίων. Και λέει ότι το λιµάνι της Ηγουµε-
νίτσας είναι διαφορετικής δυναµικής, χωρίς εµπορική δραστη-
ριότητα. Αναφέρει δε ότι η κερδοφορία του οργανισµού είναι
υπερδιπλάσια αυτής του λιµανιού της Ηγουµενίτσας. Και σχο-
λιάζει ότι οι πανηγυρισµοί Νέας Δηµοκρατίας και ΤΑΙΠΕΔ για το
υποτιθέµενο υψηλό τίµηµα της Ηγουµενίτσας οδήγησαν τον
Όµιλο «GRIMALDI» στην υποβολή µικρότερης προσφοράς για το
λιµάνι του Ηρακλείου. 

Το λιµάνι της Ηγουµενίτσας και το λιµάνι του Ηρακλείου σχε-
δόν είναι ισοδύναµα λιµάνια, µε βάση κάποια κίνηση εµποροκι-
βωτίων που είδα. Όµως, προηγείται τώρα το λιµάνι του
Ηρακλείου σε ό,τι αφορά τις κρουαζιέρες. Εκεί έχει µεγαλύτερη
δυναµική. Αυτό καταγγέλλει η Όµοσπονδία Υπαλλήλων Λιµανιών
Ελλάδας. 

Λένε ότι το λιµάνι του Ηρακλείου έχει µεγαλύτερη δυναµική,
αφού έχει µεγαλύτερο αριθµό κρουαζιέρων, που ο ίδιος ο κ. Κι-
κίλιας το 2022 ως Υπουργός δήλωνε ότι είναι η ναυαρχίδα του
τουρισµού µε βάση τις κρουαζιέρες. 

Άρα, λοιπόν, εδώ δεν µπορείς να έχεις ένα λιµάνι µε µεγαλύ-
τερη προοπτική µε βάση και τις κρουαζιέρες -την Ηγουµενίτσα-
, να το πουλάς στην «GRIMALDI» 84,7 εκατοµµύρια ευρώ -την
Ηγουµενίτσα- και να πουλάς φθηνότερα το Ηράκλειο, όπου το
Ηράκλειο έχει µεγαλύτερη δυναµική, γιατί έχει και την κρουα-
ζιέρα. Αυτό δεν είναι ένα ερώτηµα; 

Πρόκειται, δηλαδή, για ένα λιµάνι µε µεγαλύτερη προοπτική,
µε µεγαλύτερη δυναµική, χωρίς να αδικήσουµε το νευραλγικό
σηµείο της Ηπείρου, την Ηγουµενίτσα, που µπορεί να ελέγξει την
Αδριατική και το Ιόνιο. Όµως, το Ηράκλειο έχει και την κρουα-
ζιέρα, η οποία έχει µεγαλύτερα νούµερα από την Ηγουµενίτσα.
Και το πουλάµε φθηνότερα κατά 4,7 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν σας
προβληµατίζει αυτό; Απλά µαθηµατικά! 

Ένα λιµάνι µε καλύτερη προοπτική, µε µεγαλύτερη δυναµική,
µε έναν κύκλο εργασιών που έχει προοπτική και µε βάση την
κρουαζιέρα και µε βάση το πρότζεκτ του τουρισµού το πουλάς
φθηνότερα; Και τα δύο λιµάνια φυσικά είναι ύψιστης νευραλγι-
κής σηµασίας. 

Θυµάστε τι είχε γίνει µε τη Θεσσαλονίκη. Έχουµε και την Αλε-
ξανδρούπολη. Έχουµε και τον Βόλο. Μην τον ξεχνάµε. Είναι στα
σχέδια της «GRIMALDI» το λιµάνι της Μαγνησίας στον Παγαση-
τικό, στον Βόλο. Να φύγει και αυτό! 

Τα αεροδρόµια ήδη τα εκχωρήσαµε. Θα δώσουµε και τα λιµά-
νια. Έχουµε ιδιωτικοποιήσει και την ενέργεια. Θα γίνει και µε το
νερό αργότερα. Δεν γίνεται δουλειά έτσι! Δεν ξεπουλάς ούτε τα
χρυσαφικά ούτε τα ασηµικά ούτε τα κειµήλια. Αυτά είναι εθνικά
κειµήλια. Θα το πούµε έτσι, για να αντιληφθούµε τη σηµασία που
µπορούν να έχουν αεροδρόµια, λιµάνια, ενέργεια, νεράκι. 

Σε περίπτωση διάλυσης του οργανισµού -λέει- στο άρθρο 28
δεν αναφέρεται πουθενά στο ποιες αξιώσεις θα ικανοποιούνται
µε προτεραιότητα. Των δανειστών; Του πιστοληπτικού τραπεζι-
κού συστήµατος; Ή του ελληνικού δηµοσίου; 

Εδώ θα πρέπει ρητά να εξασφαλιστεί πρώτα το δηµόσιο και
να µην το αφήσουµε να πλανάται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
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εµπορικού δικαίου, καθώς υπενθυµίζεται ότι στην παρούσα σύµ-
βαση δρουν συµπληρωµατικά και οι κανόνες του ΔΕΔ. 

Και πάµε τώρα σε ό,τι αφορά τον οργανισµό, ο οποίος εξου-
σιοδοτείται να ορίζει και να εισπράττει για ίδιο λογαριασµό λιµε-
νικά τέλη, τα οποία ορίζονται σχετικά µε το επίπεδο.. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, να ολοκληρώσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ποιος εγγυάται, ποιος θα ελέγχει ότι για την επιβολή τους θα

ανταποκρίνεται στις αρχές της αναλογικότητας; Θα µπορεί η
εταιρεία να αιτηθεί από το ελληνικό δηµόσιο να εισπράττει για
λογαριασµό της το σύνολο ή µέρος των αξιώσεων ή απαιτήσεών
της, που απορρέουν από την επιβολή τελών σε οποιοδήποτε
πρόσωπο ή πρόσωπα, θα αποφασίζει δηλαδή και θα διατάζει.

Με άλλα λόγια, τώρα, να αρχίσουµε να το συζητάµε θα βρούµε
και άλλα. Θα βρούµε και άλλα πολλά σηµεία, τα οποία µας βά-
ζουν σε ένα πολύ µεγάλο προβληµατισµό, όπως είπαµε, τα οποία
χρήζουν περισσότερων διευκρινίσεων. 

Ολοκληρώνω. Δεν διευκρινίζεται και κάτι άλλο. Να διευκρινι-
στούν ρητά ποια ρυπογόνα, µολυσµατικά, οχληρά ή κινδυνώδη
φορτία θα µεταφέρονται -ακόµη και ξυλόλιο, αυτό που έλεγε ο
επικεφαλής µας και Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο Κυριάκος
Βελόπουλος, στο θέµα των Τεµπών- να µας πείτε ποιος θα ελέγ-
χει αυτά τα επικίνδυνα φορτία, διότι είχαµε προϊστορία του τρα-
γικού εγκλήµατος. Μην έχουµε και τίποτα άλλο µε αυτά τα
επικίνδυνα ρυπογόνα, µολυσµατικά και κινδυνώδη φορτία. Δεν
διευκρινίζεται. Θέλουµε περισσότερες διευκρινίσεις. 

Ακούστε να δείτε και ολοκληρώνω µε αυτό. Η Ελληνική Λύση
είναι υπέρ των επενδύσεων που θα δώσουν θέσεις εργασίας, θα
βελτιώσουν το οργανόγραµµα -αν θέλετε- και τη λειτουργία πολ-
λών επιχειρηµατικών πρότζεκτ. Πλην, όµως, θα πρέπει να δια-
σφαλίσουµε τον εθνικό µας χαρακτήρα, την εθνική µας ταυτό-
τητα απέναντι σε ένα «ξεπούληµα» -δυστυχώς, διότι είναι βαριά
η λέξη, αλλά είναι µια λέξη η οποία µπορεί να ειπωθεί- απέναντι
σε αεροδρόµια, λιµάνια, ενέργεια, δηλαδή, κοινωνικά αγαθά υψί-
στης σηµασίας, για να κατοχυρώσουµε µια αυτοτέλεια, µία ανε-
ξαρτησία και µια εθνική υπερηφάνεια. 

Επενδύσεις ναι µεν, εκεί που χρειάζεται σε έναν ιδιωτικό τοµέα
εργοστασίων, βιοµηχανιών, βιοτεχνιών, αγροτοκτηνοτροφικό
τοµέα. Εκεί να πούµε «ναι», αλλά όχι όταν χάνει το ελληνικό δη-
µόσιο και κυρίως σε µέρη, όπως είναι τα αεροδρόµια και τα λι-
µάνια και η ενέργεια, όπου είναι κοινωνικά αγαθά, είναι εθνικά
όπλα -να το πω έτσι- που πρέπει να θωρακίσουµε προς όφελος
του κοινωνικού συνόλου, δηλαδή, των Ελλήνων πολιτών. 

Γι’ αυτό στην Ελληνική Λύση δεν µπορούµε αυτή τη στιγµή να
συµφωνήσουµε µε τέτοιου είδους παραχωρήσεις λιµανιών σε
ιδιωτικές εταιρείες χωρίς να έχει και οφέλη πάνω απ’ όλα η το-
πική κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Μιχαηλί-
δης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απολογούµαι

για την καθυστέρηση, αλλά βλέπετε σ’ αυτή τη χώρα των µονο-
πωλιακών συγκοινωνιών, κανείς δεν µπορεί να προγραµµατίσει
είτε ταξιδεύει στη θάλασσα, είτε στον αέρα, καλά, αφήστε τα
τρένα! 

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε πάλι για άλλη µια φορά µπροστά µας
ένα νοµοσχέδιο για την κύρωση µιας ήδη υπογεγραµµένης σύµ-
βασης εκποίησης ενός διεθνούς λιµένα της χώρας µας, στην
ακολουθία αυτών που προηγήθηκαν, Θεσσαλονίκης, Ηγουµενί-
τσας, Καβάλας, την επικύρωση εκποίησης του κεντρικού λιµένα
Ηρακλείου, τον «Οργανισµό Λιµένα Ηρακλείου Α.Ε.». 

Βέβαια, ο τίτλος του νοµοσχεδίου αναφέρει «Κύρωση της σύµ-
βασης παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και εκµετάλλευση
ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του λιµένα

Ηρακλείου». Μάλλον, δεν έχει και µεγάλη σχέση µε το περιεχό-
µενο του νοµοσχεδίου, διότι πολύ απλά αυτό που κυρώνουµε σή-
µερα είναι η τροποποίηση της σύµβασης του 2003, όταν το
δηµόσιο µε τον νεοσυσταθέντα τότε Οργανισµό Λιµένα Ηρα-
κλείου συνήψαν µια σύµβαση για το πώς θα δουλέψουν αυτοί οι
οργανισµοί. Και προφανώς για να δεχθεί το νέο επιχειρηµατικό
σχήµα να αναλάβει, λες και θα πληρώσει και πάρα πολλά ή θα
του κοστίσει ιδιαίτερα, τον οργανισµό έπρεπε να βελτιωθούν
ακόµα περισσότερο τα πράγµατα. 

Σε αυτό, λοιπόν, το πλαίσιο πόσο παράλογο θα ήταν να στα-
θούµε απέναντι σαν ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής σ’ αυτή την επα-
ναλαµβανόµενη τακτική και εννοώ ότι ήδη έχουν υπογραφεί οι
συµβάσεις, ήδη έχουν αναληφθεί συµφωνίες και εµείς απλά σαν
Βουλή ερχόµαστε εδώ να επικυρώσουµε τι; Ειληµµένες αποφά-
σεις και θα λέµε και θα ακούει ο Υπουργούς και θα ακούει η Κυ-
βέρνηση και δεν θα αλλάξει τίποτα. 

Θα ήταν, όµως, για εµάς όχι τόσο σοβαρό εάν δεν µπαίναµε
πραγµατικά σε µια λεπτοµερή, ουσιαστική συζήτηση για το συγ-
κεκριµένο θέµα για την ενηµέρωση του ελληνικού λαού. Μας
φέρνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση σήµερα για επικύρωση αυτή την
τροποποίηση της αλλαγής, όπως είπα, σύµβασης για το λιµάνι
του Ηρακλείου, η οποία είχε υπογραφεί στις 30 Ιανουαρίου του
2024, δηλαδή περίπου επτά, οκτώ µήνες πιο µπροστά. Και µας
φέρνει να συζητήσουµε -τόσο σοβαρά µας λαµβάνει υπ’ όψιν-
δύο, τρεις εργάσιµες ηµέρες πριν από τη σηµερινή να συνέλθουν
οι επιτροπές, να ακουστούν οι φορείς και στο τέλος σήµερα στην
Ολοµέλεια να επικυρωθεί µε νόµο αυτή η σύµβαση. 

Χαρακτηριστικό, βέβαια, αυτής της βιασύνης και του ελλείµ-
µατος διαβούλευσης είναι και το θέµα του αντισταθµιστικού τέ-
λους προς τους ΟΤΑ, δηλαδή το 85% της ετήσιας εισφοράς του
επενδυτή προς το δηµόσιο, που πρέπει να αποδίδεται στον οικείο
δήµο, που δεν συµπεριλαµβανόταν στη σύµβαση και ήρθε σαν
συµπλήρωµα στην επιτροπή. Και όχι µόνο αυτό, αποκαλύφθηκε
και από τη συζήτηση µε τους φορείς ότι τα τελευταία πέντε χρό-
νια το δηµόσιο δεν καταβάλλει ούτε καν αυτή την εισφορά που
έχει υποχρέωση προς την τοπική αυτοδιοίκηση.

Παρ’ όλα αυτά εµείς, όπως είπα, θα τοποθετηθούµε υπεύθυνα,
όπως κάνουµε κάθε φορά σε ένα τόσο σοβαρό και εθνικής διά-
στασης θέµα, όπως είναι η αξιοποίηση των διεθνούς σηµασίας
λιµένων της χώρας, αλλά και γενικότερα της ανάπτυξης και της
εκµετάλλευσης συνολικά του λιµενικού δικτύου του λιµενικού συ-
στήµατος της χώρας µας. 

Η Κυβέρνηση εκποιεί ένα ακόµα λιµάνι µείζονος διεθνούς ση-
µασίας, όχι µόνο µε εξευτελιστικό τίµηµα αλλά και σε χρονική
περίοδο σηµαντικών και πολυδιάστατων πρωτοβουλιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την ανάπτυξη του διευρωπαϊκού δικτύου
λιµένων της Ευρώπης µε την επανεξέταση του κανονισµού
1315/2003, στο οποίο δίκτυο εντάσσεται και το λιµάνι του Ηρα-
κλείου, αλλά και σε συνδυασµό µε τον κανονισµό 1255/2011 για
την ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική µε στόχο την ανάπτυξη και
την οικονοµική, αλλά και την κοινωνική και οικονοµική συνοχή ιδι-
αίτερα της πολυνησιακής χώρας µας. 

Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δεν είναι αντίθετο, βέβαια, σε πο-
λιτικές, το έχουµε τονίσει πολλές φορές, αξιοποίησης των λιµέ-
νων της χώρας. Τέτοιας σηµασίας και βαρύτητας πολιτικές,
όµως, πρέπει να εδράζονται σε καλά µελετηµένη στρατηγική
αξιοποίησης των λιµενικών υποδοµών συµπληρωµατικά της µιας
µε την άλλη, που συνολικά θα αναβαθµίσουν τη θέση µας στην
ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Ευρώπης, της Μεσογείου, της
Μαύρης Θάλασσας, της Μέσης Ανατολής.

Επιπρόσθετα, η διαφορά µας µε την Κυβέρνηση είναι ότι το
ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής διαφωνεί -και το επαναλαµβάνουµε- µε
την καθολική εκχώρηση και εκποίηση των υποδοµών παράλληλα
µε την εκχώρηση της εξουσίας, χάραξης και άσκησης πολιτικής
για την ανάπτυξή τους. 

Και όλα αυτά, ιδιαίτερα αυτή την κρίσιµη για την Ευρώπη πε-
ρίοδο, επανεξέτασης της θέσης της στον έντονο ανταγωνισµό
Ανατολής - Δύσης και ιδιαίτερα αυτή τη χρονική περίοδο που η
Ευρώπη επαναχαράσσει και επανεξετάζει την οργάνωση και τον
χάρτη των διευρωπαϊκών δικτύων µεταφορών σιδηροδροµικών,
θαλάσσιων, χερσαίων, σε µια πολυτροπική διασύνδεση από
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Βορρά στον Νότο, Δύση και Ανατολή, για αποδοτικότερο και πιο
εύρυθµο, πιο πράσινο και πιο οικονοµικό δίκτυο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα είναι νησιωτική χώρα.
Η συµβολή των λιµένων είναι καθοριστική για την οικονοµική ανά-
πτυξη, την κοινωνική ζωή και την εθνική συνοχή και ασφάλεια,
αλλά και τη γεωπολιτική της θέση. Συνεπώς τίθεται ως προτε-
ραιότητα η ύπαρξη συγκροτηµένης στρατηγικής ανάπτυξης των
ελληνικών λιµένων. Αυτή την κεφαλαιώδους σηµασίας εθνική πο-
λιτική δεν δείχνει η Κυβέρνηση ότι τη συµµερίζεται. 

Το µοντέλο που υιοθετεί σήµερα ουσιαστικά είναι η παράδοση
πλήρους κυριότητας και όχι η χρήση και εκµετάλλευση των λι-
µενικών υποδοµών. Τα αδιέξοδα που διαπιστώθηκαν στην αντί-
στοιχη διαδικασία ιδιωτικοποίησης του λιµένα
Αλεξανδρούπολης, αλλά και η καθυστέρηση των υποχρεωτικών
επενδύσεων στους ιδιωτικοποιηµένους λιµένες Πειραιά και Θεσ-
σαλονίκης, θα έπρεπε να είχαν οδηγήσει έναν εθνικό διάλογο για
την πολιτική λιµένων, µε στόχο τη µέγιστη αξιοποίησή τους προς
όφελος του ελληνικού δηµοσίου και ευρύτερα της περιφερει-
ακής µας ανάπτυξης, αλλά και εξυπηρέτησης συγκεκριµένων γε-
ωπολιτικών στόχων. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποτελεί µια οµολογία της Κυ-
βέρνησης ότι από η 30-1-2003 σύµβαση παραχώρησης µεταξύ
ελληνικού δηµοσίου και «Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου Κρήτης
Α.Ε.», η οποία έχει κυρωθεί δυνάµει του ν.4597/2019, ήταν ανα-
γκαίο να επικαιροποιηθεί, να διευκρινιστεί και να συµπληρωθεί
στο πλαίσιο της τρέχουσας διαδικασίας αξιοποίησης του λιµένα
Ηρακλείου και της διαπραγµάτευσης για την παραχώρησή του
µε όρους που εξυπηρετούν τον επενδυτή και όχι ένα συνεκτικό
σχέδιο ανάπτυξης και εν προκειµένω της Περιφέρειας Κρήτης,
αλλά και συνολικά των εθνικών συµφερόντων. 

Τι µας λέει, λοιπόν, σήµερα µε απροκάλυπτο τρόπο η Κυβέρ-
νηση; Ότι τροποποιεί τη σύµβαση παραχώρησης του 2003 µε-
ταξύ ελληνικού δηµοσίου και ΟΛΗ µε στόχο να εξυπηρετήσει τον
επιχειρησιακό σχεδιασµό του Οµίλου «GRIMALDI», στον οποίο
έχει εκποιήσει πριν λίγους µήνες και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας.
Πάροχος υπηρεσιών και χρήστης ταυτίζονται στο ίδιο πρόσωπο,
σε δύο µείζονος σηµασίας λιµάνια, το ένα στο υπογάστριο της
Αδριατικής και το άλλο στην Κεντρική Μεσόγειο. 

Έχουν ελεγχθεί ενδελεχώς αυτές οι καινοφανείς -τουλάχιστον
για την Ευρώπη- πρακτικές από την Επιτροπή Ανταγωνισµού;
Πάµε και σε άλλες πρωτοτυπίες. Δεν βολεύει το επενδυτικό
σχήµα η εκµετάλλευση του Ενετικού Λιµανιού του Δήµου Ηρα-
κλείου, του Λιµένα Λινοπεραµάτων του Δήµου Μαλεβιζίου, των
αλιευτικών καταφυγίων Άρβης και Καστρίου του Δήµου Βιάννου,
και Λούτρας του Δήµου Γόρτυνας, του Θεατρικού Σταθµού, του
ΚΤΕΛ και του Λιµενικού Περιπτέρου. 

Τι επιλέγετε; Συστήνεται ξανά ένας νέος οργανισµός παλιάς
κοπής, το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου, νοµικό πρόσωπο δηµοσίου
δικαίου που καταργήθηκε το 2001 για να συσταθεί ο ΟΛΗ, προ-
κειµένου να παραχωρηθούν σε αυτό η χρήση και εκµετάλλευση
των προαναφερθέντων υποδοµών που δεν επιθυµεί το νέο επεν-
δυτικό σχήµα. Προκύπτουν, όµως, νέα προβλήµατα από τη σύ-
σταση του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου, καθώς οι χερσαίοι και
θαλάσσιοι χώροι που θα συστήσουν την οντότητά του, εντάσ-
σονται στη χωρική δικαιοδοσία τεσσάρων δήµων. 

Κύριε Υπουργέ, θα επιµείνετε σε ίδρυση φορέα µε διοίκηση
από δήµου ή θα υιοθετήσετε το πιο λογικό που ζητήθηκε και από
τους εκπροσώπους των όµορων δήµων, δηλαδή τη σύσταση δια-
δηµοτικού λιµενικού ταµείου; Νοµίζω ότι δεν έχει ιδιαίτερη δυ-
σκολία αυτό το θέµα, αφού συµφωνεί και η τοπική αυτοδιοίκηση. 

Πέραν τούτου, µε τις επιλογές σας δηµιουργείται ένα ακόµα
οξύµωρο, ένας ενιαίος οργανισµός λιµένων να διασπάται σε δύο,
µία ανώνυµη εταιρεία κι ένα λιµενικό ταµείο, όπου σύµφωνα µε
το σηµερινό θεσµικό πλαίσιο του άρθρου 159 του ν.4365 όπως
ισχύει, το ΤΑΙΠΕΔ θα ενεργεί ως αρχή σχεδιασµού λιµένων για
τον ΟΛΗ -ουσιαστικά ο επενδυτής- και το δεύτερο κοµµάτι του
λιµένα που θα ανήκει στο Λιµενικό Ταµείο θα εποπτεύεται για την
ανάπτυξή του -οι παρεµβάσεις και τα λοιπά- από την Επιτροπή
Σχεδιασµού Ανάπτυξης Λιµένων, τη γνωστή ΕΣΑΛ, του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας. 

Πραγµατικά, προκαλείται σύγχυση που άπτεται και της ασφά-

λειας των υποδοµών και της περιοχής και πρέπει να το τονίζουµε
σε µια τέτοια σηµερινή µέρα µαύρης επετείου, όπως είναι το
Μάτι. Αυτά που τονίζουµε σήµερα σε αυτή την Αίθουσα δεν είναι
ασύνδετα µε τέτοιες τραγωδίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι εν-
τάσσει την εκποίηση του λιµένα Ηρακλείου σε έναν σχεδιασµό
ευρύτερης ανάπτυξης και αναβάθµισης της Κρήτης και το συν-
δέει µε την κατασκευή του βόρειου οδικού άξονα της Κρήτης και
του διεθνούς αερολιµένα. 

Αλήθεια, πώς συνάδουν όλα αυτά όταν αφ’ ενός, δεν έχει προ-
ηγηθεί καµµία διαβούλευση µε την περιφέρεια και τους δήµους,
όπως αποδείχθηκε προχθές από τις θέσεις που εξέφρασαν οι εκ-
πρόσωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης και αφ’ ετέρου, εκ του γε-
γονότος ότι πρώτα κυρώνεται η σύµβαση παραχώρησης µεταξύ
δηµοσίου και ΟΛΗ στη Βουλή των Ελλήνων και µετά από εννέα
µήνες έχει υποχρέωση ο επενδυτής να καταθέσει τις σκέψεις και
τις προθέσεις του για την ανάπτυξη αυτής της τόσο σηµαντικής
υποδοµής, το λεγόµενο master plan, µε τις νέες συνθήκες και
την έκδοση περιβαλλοντικών επιπτώσεων; 

Ποια πολιτική στρατηγικής ανάπτυξης συζητάµε; Απόλυτο
σκοτάδι! Ούτε τη συµφωνία µεταβίβασης των µετοχών µεταξύ
της Κυβέρνησης και της κοινοπραξίας δεν έχει την τιµή να γνω-
ρίζει η Βουλή των Ελλήνων. Αδιαφάνεια και για το ύψος του συ-
νολικού τιµήµατος της εκποίησης που καλείται να δώσει ο
Όµιλος «GRIMALDI», 80 εκατοµµύρια για το 67% των µετοχών
του λιµένα Ηρακλείου. Στη σύµβαση δεν αναφέρεται τίποτα.
Ακροθιγώς αναφέρεται κάτι στην ανάλυση του Γενικού Λογιστη-
ρίου και σε κάποιο δελτίο Τύπου του ΤΑΙΠΕΔ, δίχως χρονοδιά-
γραµµα καταβολών ή διασύνδεση µε κάποιο πρόγραµµα
επένδυσης. 

Θολό τοπίο, επίσης, επικρατεί και όσον αφορά τις υποχρεωτι-
κές επενδύσεις. Δεν έχει κατατεθεί κανένα έγγραφο που να απο-
τυπώνονται δεσµευτικές υποχρεώσεις του οµίλου. Η µόνη
δέσµευση που αναφέρεται είναι ότι θα κατασκευαστεί ένα κτήριο
για το λιµεναρχείο, δύο χιλιάδων τετραγωνικών, δεν µας λέει,
όµως, ούτε πότε θα αρχίσει, ούτε πότε θα τελειώσει. 

Κατά την ακρόαση των φορέων ενηµερωθήκαµε ότι το Διοικη-
τικό Συµβούλιο του Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου έχει προβλέ-
ψει ύπαρξη, έχει στο ταµείο του δηλαδή, 12 εκατοµµυρίων
-λέγεται, όµως, ότι παραδόθηκε µε περίπου πάνω από 20, 24 εκα-
τοµµύρια-, τα οποία βρίσκονται στα ταµεία και θα τα παραλάβει
φυσικά το νέο σχήµα που θα τρέξει τον οργανισµό. Αυτά τα 12 -
ίσως και παραπάνω- εκατοµµύρια, όπως µας είπε ο Διευθύνων
Σύµβουλος του ΟΛΗ, προβλέπονται για το ότι θα οδηγηθεί το λι-
µάνι να ενταχθεί στο λεγόµενο Port Environmental Review Sys-
tem για το cold ironing κ.λπ..

Θα εισπραχθούν, λοιπόν, 80 εκατοµµύρια σε σαράντα χρόνια
και από ό,τι ακούγεται, ο Όµιλος «GRIMALDI» θα πάρει «ζεστά»
12 και παραπάνω εκατοµµύρια, µέχρι 20 ενδεχοµένως. Δεν υπάρ-
χει διαφάνεια.

Και, επίσης, για το σηµαντικό θέµα του περιβάλλοντος θα πε-
ριµέναµε να περιγράφεται πολύ πιο αναλυτικά µέσα στη σύµ-
βαση που σήµερα συζητάµε και προσπαθούµε να επικυρώσουµε. 

Μας λένε, επίσης, ότι από το 2025 µέχρι το 2030, στο λεγό-
µενο σύστηµα «cold ironing», που σηµαίνει -για όσους µας
ακούνε- ότι το σηµερινό λιµάνι του Ηρακλείου αυτή την περίοδο
φιλοξενεί ακόµα και τρία κρουαζιερόπλοια µεσαίου και µεγάλου
µεγέθους, που θα έχει εµπορικά πλοία και πλοίο της ακτοπλοΐας,
που ενδεχοµένως να χρειάζεται ισχύς πάνω από 40, µπορεί και
50 µεγαβάτ, δηλαδή ισχύς όσο όλος ο Νοµός Ηρακλείου, αυτά
θα είναι έτοιµα µέχρι το 2025. Μα, πώς τα λένε αυτά τα πράγ-
µατα εδώ µέσα; Τέτοια τεράστια απαίτηση ισχύος σε δύο χρόνια
θα έχει υλοποιηθεί; Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση! Θα έχουµε
προβλήµατα και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα θέµα το οποίο προκύπτει
είναι και το καθεστώς των εργαζοµένων. Ήδη το σωµατείο των
φορτοεκφορτωτών έχει ζητήσει να συζητηθεί το θέµα και αυτοί
οι άνθρωποι, που είναι στυλοβάτες πραγµατικά µιας εύρυθµης
και αποδοτικής λειτουργίας ενός τέτοιου οργανισµού, είναι έτοι-
µοι και θέλουν να ενταχθούν σε αυτό το νέο σχήµα. Πρέπει να
το δείτε.
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Έχουµε, λοιπόν, αυτή την εξέλιξη σε ένα τόσο ασταθές, τόσο
ανταγωνιστικό, τόσο εύθραυστο και επικίνδυνο και αναθεωρη-
τικό, όπως είναι η ευρύτερη περιοχή µας, περιβάλλον. Γι’ αυτό
επιβάλλεται σοβαρότητα και εθνική οµόνοια.

Λοιπόν, εµείς, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το πλαίσιο, είµαστε δια-
τεθειµένοι για τον ευρύτερο σχεδιασµό τού τόσο σηµαντικού θέ-
µατος που είναι το σύστηµα των λιµενικών υποδοµών στο
περιβάλλον που περιέγραψα να κουβεντιάσουµε, αλλά όπως
φέρνετε εδώ τις προτάσεις σας µε τετελεσµένα γεγονότα και µά-
λιστα χωρίς καµµία συνοχή το πώς δίνετε τη µια το λιµάνι της
Καβάλας, την άλλη Θεσσαλονίκη, την άλλη την Ηγουµενίτσα, την
άλλη του Ηρακλείου χωρίς να καταλαβαίνουµε ποια είναι η
εθνική στρατηγική σας για την ανάπτυξη και τη εκµετάλλευση
τόσο σοβαρών υποδοµών, δεν µπορούµε να συναινέσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε έχω την

τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων
της Τετάρτης 24 Ιουλίου 2024, το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφοι 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1297/17-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δη-
µοκρατία» κ. Δηµητρίου Κούβελα προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Επιπλέον µέτρα για την ασφαλή και οµαλή
κυκλοφορία στην περιφερειακή οδό Θεσσαλονίκης εν µέσω ερ-
γασιών για το FlyOver».

2. Η µε αριθµό 1291/16-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Έξαρχου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Για την κατά-
σταση των αθλητικών εγκαταστάσεων στα Ιωάννινα».

3. Η µε αριθµό 1295/17-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εµείς οι «Σπαρτιά-
τες», εδώ και έναν χρόνο, που είµαστε κοινοβουλευτικό κόµµα,
βιώνουµε έναν ιδιότυπο ρατσισµό και αποκλεισµό από µέσα και
φορείς, αλλά και από το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1303/19-7-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία»
κ. Αναστάσιου (Τάσου) Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Μείζονος σηµασίας και πολλαπλά
ωφέλιµη για τον Νοµό Έβρου η ολοκλήρωση του εµβληµατικού
έργου της ανατολικής περιφερειακής οδού Αλεξανδρούπολης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 4987/31-5-2024 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Πόσα χρόνια θα σχεδιάζει να
σχεδιάσει η επιτελική ΝΔ την αξιοποίηση του πρώην αεροδρο-
µίου «Νίκος Καζαντζάκης;»».

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη, ο κ. Βρετ-
τός. 

Παρακαλώ κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα είναι 23 Ιουλίου 2024. Αύριο στις 24 Ιουλίου 2024 ο

προεδρικός κήπος θα υποδεχτεί και θα γιορτάζει η Πρόεδρος,
µε όλη την πολιτειακή και πολιτική εξουσία και τους άλλους φο-
ρείς, τα πενήντα χρόνια της Αποκατάστασης της Δηµοκρατίας.
Θα είχε ενδιαφέρον να είναι µια ηµέρα, όχι µόνο τιµής, αλλά και
απολογισµού. Τι κατάφερε αυτή η δηµοκρατία τα τελευταία πε-
νήντα χρόνια; Πιθανόν ο πιο κατάλληλος να απαντήσει, γιατί µάλ-

λον θα βρίσκεται αύριο στους κήπους, είναι ο κ. Στουρνάρας, ο
οποίος πρόσφατα προχθές σηµείωσε: «Άλλα σαράντα χρόνια θα
χρειαστούν για να διασφαλίσει η Ελλάδα την ευηµερία της και
να επιστρέψει σε δηµόσιο χρέος 60% του ΑΕΠ». Όσο δηλαδή
ήταν στις αρχές της Μεταπολίτευσης το 1974 εκτιµά ο Διοικητής
της Τράπεζας της Ελλάδος. Αλήθεια, θα µπορούν όλοι να πίνουν
το ποτό τους αύριο στους κήπους; Έτσι, προς προβληµατισµό
και για να δούµε τελικά αν όπου χαρές και πανηγύρια πρώτη η
Βασούλα ή όπως αλλιώς ο καθένας θέλει να ονοµατίσει όταν άν-
θρωποι που δεν αξίζουν χαίρονται για επιτεύγµατα που δεν
υπάρχουν. Πάντως, οι Έλληνες πολίτες δεν θα χαίρονται αύριο. 

Όσον αφορά, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, καθόλου δεν τους
ενδιαφέρει γιατί έτσι και αλλιώς µια κυβερνητική δουλειά είναι.
Η Κυβέρνηση είναι απόλυτα συνεπής στις διαδικασίες της εκποί-
ησης οποιασδήποτε δηµόσιας περιουσίας. Με ποιους όρους;
Μην το συζητάτε, τους ευνοϊκότερους. Τους ευνοϊκότερους
όρους για τους υποτιθέµενους επενδυτές, αυτούς που τελικά έρ-
χονται και πληρώνουν τιµήµατα αναντίστοιχα της αξίας της δη-
µόσιας περιουσίας που αποκτούν, όχι µόνιµα αλλά για σαράντα
χρόνια. Με ποιες διαδικασίες; Με µεγάλη προικοδότηση. Από
ποιους; Από τους κυβερνητικούς. Είναι πολύ large και πολύ γεν-
ναιόδωροι, να στηρίζονται στην αποποίηση και στην εκχώρηση
της δηµόσιας περιουσίας, προικίζοντας και τους επενδυτές
µήπως και τους χάσουµε. 

Βεβαίως, για όλα αυτά δεν παίρνουν την ευθύνη εκείνοι.
Έχουν διαµορφώσει, έχουν δηµιουργήσει, έχουν νοµοθετήσει,
το ΤΑΙΠΕΔ που τους έχουν επιβάλει οι δανειστές µας. Το ΤΑΙΠΕΔ
βεβαίως και τα στελέχη τους έχουν το ακαταδίωκτο, όπως δη-
λαδή κάθε Έλληνας πολίτης. Εποµένως τα στελέχη, τα οποία
διαχειρίζονται το ΤΑΙΠΕΔ και υποτίθεται ότι εξυπηρετούν, όχι τα
ελληνικά συµφέροντα, γιατί είναι υπάλληλοι του ΤΑΙΠΕΔ, δεν λο-
γοδοτούν στην ελληνική δικαιοσύνη, εποµένως, εξασφαλίζουν
τα συµφέροντα όλων των δανειστών. Γιατί εµείς ως Κυβέρνηση
αποδεχτήκαµε όλες τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχε-
τικά µε την κατάργηση των κρατικών µονοπωλίων. Βεβαίως, όταν
αποδεχτήκαµε την κατάργηση των κρατικών µονοπωλίων, δεν δε-
σµευτήκαµε ότι δεν θα δηµιουργήσουµε µε τις πολιτικές µας
ιδιωτικά µονοπώλια. Και αφού δεν δεσµευτήκαµε, επιτρέπουµε
στους υπαλλήλους του ΤΑΙΠΕΔ, στους χρυσοπληρωµένους
υπαλλήλους, να δηµιουργούν ιδιωτικά µονοπώλια.

Τους ενδιαφέρει αν ο αγρότης του Ηρακλείου θα µπορέσει να
πάρει τα προϊόντα του; Τους ενδιαφέρει ο µικρός ή ο µεσαίος
έµπορος του Ηρακλείου αν θα µπορεί να έχει αύριο επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα; Είπαµε, αν τολµήσει και είναι και ελεύθερος
επαγγελµατίας να διαµαρτυρηθεί, πάλι ο κ. Στουρνάρας θα του
πει «να γίνεις µετανάστης». Έτσι και αλλιώς το δηµογραφικό δεν
αποτελεί πρόβληµα για την Κυβέρνηση, θα αντικατασταθεί, όπως
λέει και η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, από τους µετανάστες, αυ-
τούς που κάποτε µία Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι λιάζονται.
Αυτοί θα αντικαταστήσουν τον γηγενή πληθυσµό.

Αυτή είναι η διαχρονική πολιτική της Κυβέρνησης. Απλώς η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το κάνει πολύ καλύτερα, γιατί
είναι η ικανότερη από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και από την κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Η ίδια πολιτική, η ίδια µνηµονιακή δέ-
σµευση από όλους τους παράγοντες και η ίδια βεβαιότητα και
πεποίθηση ότι δεν αλλάζει τίποτα. Άρα, αφού δεν αλλάζει τίποτα,
ας διατηρήσουµε τις θεσούλες µας, ας φωτογραφηθούµε, ας
παρουσιαστούµε. Έτσι και αλλιώς εµείς κάνουµε την εκποίηση
της δηµόσιας περιουσίας πολύ καλύτερα από τους συναδέλ-
φους. Γιατί; Γιατί είµαστε και φιλελεύθεροι; Πού το πας αυτό; 

Εποµένως, µόνο µε τέτοιον τρόπο µπορεί κάποιος να ασκήσει
µια κριτική σε µια εκχώρηση µερικής παραχώρησης, που βε-
βαίως εµείς η Νίκη προτείνουµε. Αν λειτουργούσε θεσµικά η δη-
µοκρατία, προτιµούµε τη µερική παραχώρηση από την ολική
παραχώρηση. Προφανώς είναι πολύ πιο σηµαντική, αλλά πότε;
Όταν δεν είναι προικισµένη. Όταν δεν επιτρέπεται σε αυτόν που
του παραχωρείτε για σαράντα χρόνια το 67% της εταιρείας του
λιµανιού του Ηρακλείου, δεν του παραχωρείτε το δικαίωµα που
δεν έχει κανένας άλλος Έλληνας πολίτης ιδιωτικά και να διαχει-
ρίζεται περιβαλλοντικά, εµπορικά και χωροταξικά έναν χώρο ο
οποίος είναι η περιουσία του ελληνικού λαού. 
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Άρα, τι κάνετε µε τις νοµοθεσίες σας; Δηµιουργείτε κράτος εν
κράτει. Είναι κακό; Είναι κακό όταν το δηµόσιο δεν µπορεί να
τους ελέγξει. Γιατί; Γιατί και το δηµόσιο, κινούµενο πολλές
φορές από κυβερνητικές, κοµµατικές φιλίες, έχει γεµίσει από εγ-
κληµατικές οργανώσεις που χρησιµοποιούν τη νοµοθεσία, τα
υψηλά πρόστιµα, τα οποία είναι αποτρεπτικά της κακοδιαφθο-
ράς, για να µπορούν να πηγαίνουν και να πουλάνε εξυπηρετήσεις
µέσα από διάφορα γραφεία που παίρνουν και αντλούν την ισχύ
τους και τη δύναµη ακόµα και από υπουργικά ή δηµαρχιακά πε-
ριβάλλοντα.

Εποµένως, προκαλεί αρνητικές συνέπειες -για να είµαστε ει-
λικρινείς- ο τρόπος που παραχωρείται, εκχωρείται µέσω του ΤΑΙ-
ΠΕΔ το λιµάνι του Ηρακλείου. Μερικώς; Μερικώς. Τουλάχιστον
ας γινόταν µε σωστό τρόπο.

Εποµένως, το αποτέλεσµα αυτής της αξίας που έχει το λιµάνι
δεν θα δώσει ποτέ υπεραξία στον ηρακλειώτικο λαό. Θα δώσει
µεγάλη υπεραξία στον Όµιλο «GRIMALDI». Προφανώς, οπωσδή-
ποτε δεν θα αναπτυχθεί η τοπική οικονοµία, προφανώς ο πρω-
τογενής τοµέας δεν θα µπορεί να προωθεί µε την ίδια
δυνατότητα, µε την ίδια ευκολία τα προϊόντα του, γιατί πάντα θα
βρίσκεται υπό την κρίση του επενδυτή και η κοινή πείρα αποδει-
κνύει ότι η κρίση του επενδυτή δεν είναι φιλανθρωπικό ίδρυµα.
Και έχει αποδειχτεί ότι δεν είναι φιλανθρωπικό ίδρυµα γιατί δεν
τον ενδιαφέρει καθόλου η πατρίδα µας. Δεν τον ενδιαφέρει κα-
θόλου ο ηρακλειώτικος λαός.

Κλείνοντας, γιατί δεν αντέχει σοβαρής κριτικής άλλη µία πα-
ραχώρηση, είναι µια σηµείωση που πραγµατικά αναφέρθηκε και
από άλλους συναδέλφους, αλλά σαν αυτοδιοικητικός πάντοτε
την επικαλούµαι. Είναι δυνατόν σε αυτή τη µερική παραχώρηση
µε όρους πραγµατικά ξεπουλήµατος -τολµώ να αναφέρω αυτή
την έκφραση, γιατί δεν υπολείπεται της αληθείας-, µε όρους επο-
µένως ξεπουλήµατος η τοπική αυτοδιοίκηση δεν έχει κανένα δι-
καίωµα είσπραξης ανταποδοτικών τελών; Λες και ότι όποιος
ιδιώτης µπαίνει και διαχειρίζεται για σαράντα χρόνια το λιµάνι
δεν επιβαρύνει την πόλη. 

Η δε νοµοτεχνική βελτίωση που κατέθεσε ο Υφυπουργός κατά
την πρώτη συζήτηση στην επιτροπή του νοµοσχεδίου δεν απαν-
τήθηκε κατά τη διάρκεια των επιτροπών. Αν κάνω κάποιο λάθος,
ας µας το υπενθυµίσει. Όταν λέτε ότι θα αποδοθεί στον Δήµο
Ηρακλείου το έκτακτο αντισταθµιστικό όφελος κατά 85% αφορά
τα τρία πρώτα χρόνια. Γιατί µετά αν τελικά το 85% προέρχεται
από τα έσοδα που θα προκύπτουν για το ελληνικό δηµόσιο µέσα
από τη σύµβαση παραχώρησης, αυτά κατανέµονται κατά τα 3
πρώτα χρόνια κατά 7,5% στη Δηµόσια Αρχή Λιµένων και κατά
7,5% και πάλι για τα τρία πρώτα χρόνια στο Λιµενικό Ταµείο Ηρα-
κλείου. 

Εποµένως το 85% αν προέρχεται από το ίδιο έσοδο και όχι από
κάπου αλλού -που θα µας εξηγήσετε από πού προέρχεται και
όποιου ποσού το 85%- για ποιον λόγο εσείς το λέτε έκτακτο, αν
είναι τακτικό; Εποµένως εσείς το χαρακτηρίζετε έκτακτο και δεν
αφορά τα τρία πρώτα χρόνια από τα έσοδα επαναλαµβάνω που
θα προκύψουν σύµφωνα µε τις συµβάσεις παραχώρησης στο ελ-
ληνικό δηµόσιο, που είναι το 3,5% αν δεν κάνω λάθος. Το 3,5%
σε έναν τζίρο γύρω στα 8 εκατοµµύρια, είναι γύρω στις 240.000.
Λέτε για 400.000 γιατί προσβλέπετε σε περισσότερα έσοδα. Γιατί
το 3,5% στα 8 εκατοµµύρια είναι όσα είπα περίπου. Γιατί δεν ξέ-
ρουµε αν είναι µε ΦΠΑ, αν είναι χωρίς ΦΠΑ, ποιες είναι οι διαδι-
κασίες. 

Εποµένως θέλουµε να δούµε το έκτακτο αντισταθµιστικό
τέλος. Το λέω µε την έννοια ότι έχουµε µελετήσει το νοµοσχέδιο
και πραγµατικά ενδιαφερόµαστε, άσχετα ότι δεν θα το ψηφί-
σουµε γιατί πραγµατικά δεν πιστεύουµε ότι τα έσοδα αυτά που
αποκόµισε το ΤΑΙΠΕΔ και τα αποδίδει στο χρέος µας, είναι έσοδα
τα οποία ανταποκρίνονται στις διαδικασίες και στην αξία του λι-
µανιού. Ούτε πιστεύουµε ότι το 3,5% είναι ικανοποιητικό έσοδο
σύµφωνα µε την υπεραξία που έχει το λιµάνι. Και βεβαίως που-
θενά δε δεχόµαστε σε µια τέτοια σύµβαση µερικής παραχώρη-
σης να υπάρχει το δικαίωµα µη απόδοσης ανταποδοτικών τελών
στον Δήµο Ηρακλείου, αλλά και µη δυνατότητας ή και ελεύθερης
δυνατότητας ενός διαχειριστή του λιµένος να µπορεί ιδιωτικά να
πολεοδοµεί, ιδιωτικά να χωροταξεί και ιδιωτικά να αντιµετωπίζει

τα περιβαλλοντικά θέµατα χωρίς κανέναν ουσιαστικό και περαι-
τέρω έλεγχο.

Για όλους αυτούς τους λόγους δεν θα ψηφίσουµε και αυτή την
κύρωση µερικής παραχώρησης του λιµένος Ηρακλείου.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά

κ. Πέρκα.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σύµβαση που η Βουλή καλεί-

ται σήµερα να κυρώσει είναι ενδεικτική του καταστροφικού ανα-
πτυξιακού προσανατολισµού της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας. Είναι ενδεικτική των ιδεολογικών της εµµονών, της
µονοδιάστατης πίστης του πολιτικού της προσωπικού ότι τα
πάντα µπορούν να γίνουν καλύτερα αν πάψει η πολιτεία να ασχο-
λείται µαζί τους. Φτάνει να τεθεί στον ιδιωτικό τοµέα. Και βε-
βαίως είναι ενδεικτική της απόλυτης έλλειψης αναπτυξιακής
φαντασίας από µέρους του επιτελείου της Κυβέρνησης του κ.
Μητσοτάκη. 

Σε µια εποχή που ο πόλεµος και η στροφή προς την πράσινη
και ψηφιακή µετάβαση προκαλούν ριζικές αλλαγές στις διεθνείς
αλυσίδες αξίας, ο σχεδιασµός των δηµόσιων µεταφορικών υπο-
δοµών είναι ευκαιρία για την έκφραση µιας διαφορετικής αντί-
ληψης για το πού µπορεί να πάει η οικονοµία της χώρας. Είναι ή
θα έπρεπε να είναι αφορµή για να φανταστούµε µια διαφορετική
θέση της χώρας µας στον διεθνή καταµερισµό εργασίας εν µέσω
προκλήσεων και ευκαιριών. Για να το κάνουµε όµως αυτό θα
έπρεπε να σκεφτόµασταν ότι το κράτος είναι και µπορεί να είναι
πρωταγωνιστής σε αυτό τον σχεδιασµό. 

Η σηµερινή όµως σύµβαση είναι ενδεικτική της στάσης της ση-
µερινής Κυβέρνησης να παραιτηθεί το δηµόσιο από αυτό τον
ρόλο αφήνοντας τον ιδιωτικό τοµέα να επενδύσει, όπου θέλει να
επενδύσει, χωρίς µέριµνες για την κοινωνία και τις συνέργειες
µεταξύ των οικονοµικών κλάδων και τα δηµόσια οικονοµικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω είναι όµως
επίσης ενδεικτικά µιας ιδεολογικής µάχης µεταξύ Δεξιάς και Αρι-
στεράς για το µέλλον και τον ρόλο των δηµόσιων υποδοµών,
µιας αντιπαράθεσης ανοιχτής και συνεχιζόµενης. Σήµερα όµως
δεν θα σας κάνουµε αυτή τη χάρη. Δεν θα σας κάνουµε τη χάρη
να µετατρέψουµε αυτή τη συζήτηση για την ιδιωτικοποίηση του
λιµένα Ηρακλείου σε µια ιδεολογική αντιπαράθεση µεταξύ Δε-
ξιάς και Αριστεράς, όπως πονηρά περιέγραψε ο εισηγητής της
Συµπολίτευσης. Γιατί αυτή δεν είναι απλά µία ιδιωτικοποίηση.
Αυτή είναι µια ιδιωτικοποίηση που συνειδητά και βάσει σχεδίου
βάλλει ευθέως εναντίον του δηµοσίου συµφέροντος και αναιρεί
κάθε ένα από τα υποτιθέµενα οφέλη, που η νεοφιλελεύθερη ορ-
θοδοξία επαναλαµβάνει ως τα οφέλη των ιδιωτικοποιήσεων. 

Τι λέτε λοιπόν εσείς οι δεξιοί ότι είναι αρετές µιας καλής ιδιω-
τικοποίησης; Πρώτον, φέρνει επιπλέον πόρους στα δηµόσια τα-
µεία. Δεύτερον ότι φέρνει νέες επενδύσεις χωρίς την επιβάρυνση
των φορολογουµένων. Τρίτον, ότι ενισχύει τον ανταγωνισµό. Η
σηµερινή λοιπόν ιδιωτικοποίηση δεν ακυρώνει µόνο την ικανό-
τητα του δηµοσίου να σχεδιάσει για το µέλλον της οικονοµίας
της χώρας και του νησιού, αλλά έχει και τεχνητά µειωµένο αντί-
τιµο σε σχέση µε την πραγµατική αξία του asset, φέρνει εξευτε-
λιστικά χαµηλές επενδύσεις στις λιµενικές υποδοµές του νησιού
και πάνω απ’ όλα συρρικνώνει δραµατικά τον ανταγωνισµό µε
επικίνδυνες συνέπειες για το µέλλον των οικονοµικών κλάδων
στην Κρήτη, που επαφίονται στις µεταφορές όπως στα εξαγώ-
γιµα οπωροκηπευτικά, τουρισµός, µεταποίηση και άλλα.

Ας τα πάρουµε όµως τα πράγµατα από την αρχή. Η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας επέλεξε να προωθήσει το 2020 την
ιδιωτικοποίηση τριών περιφερειακών λιµένων της χώρας µεταξύ
των οποίων και το λιµάνι του Ηρακλείου, ερήµην βεβαίως της επι-
θυµίας της τοπικής κοινωνίας και χωρίς αυτό να προκύπτει και
από καµµία διεθνή υποχρέωση της χώρας. Ο τελικός διαγωνι-
σµός αφορούσε την απόκτηση του πλειοψηφικού ποσοστού συµ-
µετοχής 67% στο µετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας και
αναµενόταν να ολοκληρωθεί το καλοκαίρι του 2022. Στην αρχική
φάση του διαγωνισµού εκδήλωσαν οκτώ επενδυτικά σχήµατα εν-
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διαφέρον, αλλά τελικά τον Ιούνιο του 2023 ο Όµιλος «GRIMALDI»
αναδείχθηκε ως ο προτιµητέος επενδυτής της δεύτερης φάσης
του διαγωνισµού.

Τµήµα του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου είναι φυσικά και η
ίδρυση του Λιµενικού Ταµείου Ηρακλείου το οποίο καλείται να
διαχειριστεί τα asset που βρίσκονται µέχρι σήµερα υπό τη δια-
χείριση του ΟΛΗ και τα οποία δεν σχετίζονταν µε το καθαυτό λι-
µενικό έργο του φορέα, όπως παραδείγµατος χάριν τον Ενετικό
λιµένα, ακίνητο του Θεατρικού Σταθµού και το λιµενικό περί-
πτερο, τη χερσαία ζώνη λιµένα και τη διαχείριση µικρότερων αλι-
ευτικών καταφυγίων αλλά και λιµενικών εγκαταστάσεων όπως
αυτής των λινοπεράµατων του Δήµου Μαλεβιζίου. 

Έτσι σήµερα η Κυβέρνηση προσπαθεί να στήσει ένα ολόκληρο
αφήγηµα για το πώς η ίδια αφουγκράζεται τις αγωνίες της τοπι-
κής κοινωνίας, αποκρύπτοντας όµως τις βασικές ορίζουσες
αυτής της διαδικασίας, δηλαδή ότι η παραχώρηση της χερσαίας
ζώνης λιµένα δεν είναι αποτέλεσµα της µεγαλοψυχίας του κ. Μη-
τσοτάκη, αλλά απόφαση του Σ.τ.Ε. από το 2015 και ότι τα παρα-
κείµενα στον λιµένα ακίνητα τα παραχωρούσε στην τοπική
αυτοδιοίκηση ο ΟΛΗ για χρόνια άνευ ανταλλάγµατος για τις
ανάγκες της τοπικής κοινωνίας.

Άρα η µεταφορά τους στο νέο Λιµενικό Ταµείο δεν συνεπάγε-
ται ότι περιέρχονται στη δικαιοδοσία του δήµου και της τοπικής
κοινωνίας. Και φυσικά η µεταφορά της χερσαίας ζώνης λιµένα
δεν συνεπάγεται και τη χρήση της για τις ανάγκες της πόλης του
Ηρακλείου, µιας πόλης που εναγωνίως αναζητά λύσεις στην
απουσία χώρων πρασίνου και απαντήσεις στην προσπάθειά της
για κυκλοφοριακή αποσυµφόρηση. Άρα δεν γνωρίζουµε τίποτα
για τις προθέσεις της Κυβέρνησης, µόνο και µόνο επειδή αυτά
τα assets πάνε στο νέο Λιµενικό Ταµείο. 

Ο διαγωνισµός όµως και κατ’ επέκταση η σηµερινή σύµβαση
που ψηφίζουµε εξαρχής είχε σωρεία δοµικών προβληµάτων.
Πρώτον, η σύµβαση δεν προβλέπει επενδύσεις. Πραγµατικά το
ζήτηµα των επενδύσεων θα ήταν οριακά αστείο αν δεν ήταν τρα-
γικό. Ένας οργανισµός µε ετήσια κερδοφορία 3,5 εκατοµµύρια
ευρώ ιδιωτικοποιείται, γιατί υποτίθεται ότι αυτό θα φέρει επεν-
δύσεις. Και οι επενδύσεις που φέρνει είναι της τάξης των 3 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την κατασκευή των εγκαταστάσεων του
νέου Λιµενικού Ταµείου. Δηλαδή, οι επενδύσεις που θα µπο-
ρούσε να κάνει ο φορέας ως φορέας του δηµοσίου µέσα σε έναν
χρόνο από τα ετήσια έσοδά του παρουσιάζονται ως επιτυχία,
όταν τις υπόσχεται ο ιδιώτης σε βάθος σαράντα ετών.

Η λογική της απαλλαγής του ιδιώτη από οποιαδήποτε υποχρέ-
ωση βέβαια υπερβαίνει τις επενδύσεις. Ο επενδυτής δεν έχει
υποχρεώσεις για την ελάχιστη διακίνηση επιβατών και εµπορευ-
µατοκιβωτίων, δεν έχει υποχρέωση να συµβάλει στον πράσινο
µετασχηµατισµό του λιµένα, δεν έχει υποχρεώσεις σε σχέση µε
την τοπική κοινωνία και το οικοσύστηµα των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων της περιοχής, που εξαρτάται η επιβίωσή τους από τις
σχέσεις τους µε την κοµβική αυτή υποδοµή. Γενικά ιδιώτης δεν
έχει υποχρεώσεις, έχει µόνο δικαιώµατα.

Δεύτερον, η Κυβέρνηση σήµερα λέει ότι το δηµόσιο διατηρεί
ισχυρό έρεισµα στον νέο οργανισµό και ακέραιες τις µέριµνές
της για τον σχεδιασµό των υποδοµών του λιµένα και ταυτόχρονα
αναθέτει στον ιδιώτη να συντάξει εντός εννέα µηνών το master
plan του λιµένα, δηλαδή να κάνει ο ιδιώτης τη δουλειά του σχε-
διασµού. Αυτό είναι το master plan, ενώ ταυτόχρονα η σύµβαση
επιτρέπει στον νέο ιδιωτικό ΟΛΗ να παραχωρεί οποιοδήποτε
µέρος των δικαιωµάτων του στο πλαίσιο της κυρούµενης σύµ-
βασης, δηλαδή να κάνει ο ίδιος υποπαραχωρήσεις, κάτι που η
Κυβέρνηση αρνήθηκε να κάνει το δηµόσιο. 

Τρίτον, µε την κατακύρωση του διαγωνισµού ο Όµιλος
«GRIMALDI» δεν έχει µόνο σχεδόν µονοπωλιακή θέση στις εµπο-
ρευµατικές και επιβατικές µεταφορές στο νησί της Κρήτης, αλλά
έχει και εµφανώς δεσπόζουσα θέση στις λιµενικές υποδοµές της
χώρας, καθιστώντας την ιδέα µιας ανοιχτής αγοράς να µοιάζει
µε καλαµπούρι. Το ζήτηµα αυτό έχει προφανώς και κοινοτικές
συνέπειες, είναι γνωστό ότι τα περισσότερα λιµάνια στην Ευ-
ρώπη, κοντά στο 93%, είναι δηµόσια και η εµπλοκή των ιδιωτών
γίνεται συνήθως επί συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων, δραστηριο-
τήτων υποπαραχωρήσεις κ.λπ.. 

Εν προκειµένω, όµως, εδώ έχουµε να κάνουµε και µε µια έκ-
δηλη υπερσυγκέντρωση δραστηριοτήτων, ένα κλείσιµο, θα λέ-
γαµε, της αγοράς. Προκύπτει σαφώς ένα συνολικότερο θέµα,
όχι µόνο ανταγωνισµού, αλλά και δηµοσίου συµφέροντος. Η ανα-
φορά στη σύµβαση για µη διακριτική πρόσβαση στον λιµένα απο-
τελεί µια γενική δέσµευση, η οποία στην πραγµατικότητα δεν
αποκλείει τη διακριτική µεταχείριση των πλοίων του Οµίλου
«GRIMALDI». Τα είπαµε και αναλυτικά στις επιτροπές αυτά σε
ό,τι αφορά το πάρκινγκ, τις υδροδοτήσεις κ.λπ. και πώς θα έχουν
τα πλοία του οµίλου προτεραιότητα. 

Ενώ επισηµαίνεται ότι ο τελευταίος έχει αποκτήσει δεσπό-
ζουσα θέση στην ακτοπλοΐα µέσω των µινωικών γραµµών, µετά
την απόκτηση του λιµανιού του Ηρακλείου, λαµβάνοντας υπ’
όψιν ότι έχει ήδη τον Οργανισµό Λιµένος Ηγουµενίτσας, αποκτά
µια ανάλογη δεσπόζουσα θέση και στα λιµάνια, ειδικά στο τµήµα
της δραστηριότητας που συνδέεται µε την µεταφορά επιβατών,
την αναψυχή, ακτοπλοΐα κρουαζιέρα. Αν αυτό συνδυαστεί και µε
τις αναφορές της σύµβασης για τα τιµολόγια, που και πάλι οι πε-
ριγραφές είναι πολύ γενικές, τελικά αφήνονται παραθυράκια
στον επενδυτή να κάνει ό,τι θέλει, ο ορισµός του αθέµιτου αντα-
γωνισµού. Από την πρώτη επιτροπή της Βουλής, θέσαµε αυτό το
ζήτηµα στον Υπουργό, αν έχει γίνει δηλαδή γνωστοποίηση στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού. Το ρωτήσαµε και στο ΤΑΙΠΕΔ στην
ακρόαση των φορέων. Δεν έχουµε πάρει ακόµα απάντηση. 

Πάµε, όµως, στο τέταρτο σηµείο, που καθιστά τη σηµερινή
σύµβαση καταστροφική, στο εξευτελιστικό αντίτιµο. Η Κυβέρ-
νηση παραχωρεί σήµερα το 67% ενός οργανισµού µε εξασφαλι-
σµένες χρηµατοδοτήσεις από δηµόσιους επενδυτικούς πόρους,
µε ταµείο 10 εκατοµµυρίων ευρώ, µε ετήσια έσοδα 3,5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, έναντι 80 εκατοµµυρίων ευρώ. Όπως γνωρίζετε,
µόνο τα ετήσια έσοδα από τον σηµερινό λιµένα σε βάθος σα-
ράντα ετών είναι 280 εκατοµµύρια ευρώ, χωρίς να συνυπολογί-
σουµε τις προοπτικές ανάπτυξης του λιµένα. 

Δεν ισχυρίζοµαι, όµως, µόνο ότι η Κυβέρνηση είναι ανίκανη
επειδή πουλάει δηµόσια asset σε εξευτελιστικές τιµές. Ισχυρίζο-
µαι ότι στην προσπάθειά του το ΤΑΙΠΕΔ και η Κυβέρνηση να
κάνει το asset αυτό sellable, να πούµε, ευπώλητο, συνειδητά και
βάσει σχεδίου προσπάθησε να µειώσει την αξία του και αυτό βε-
βαίως είναι επ’ ωφελεία µόνο του ιδιώτη επενδυτή που τελικά
αγοράζει χαµηλότερα από εκεί που θα έπρεπε. 

Ξέρουµε όλοι τι πράγµα έναντι του δηµοσίου είναι αυτό. Γιατί
το λέω όµως αυτό; Ξέρετε, τα προηγούµενα χρόνια υπήρχαν δη-
µοσιεύµατα σχετικά. Γιατί οι διορισµένες διοικήσεις από τη Νέα
Δηµοκρατία του ΤΑΙΠΕΔ και του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου,
του ΟΛΗ, από τότε που ανέλαβαν άσκησαν µια πολιτική µείωσης
της αποτίµησης της αξίας του οργανισµού και για τον λόγο αυτό
µείωσαν συστηµατικά το αποθεµατικό των 14,5 εκατοµµυρίων
ευρώ που είχε αφήσει η προηγούµενη διοίκηση. Και για να κα-
λυφθούν νοµικά, µάλιστα, έβαλαν το ίδιο Υπουργείο Οικονοµικών
να τους εντέλει επ’ αυτού τον Οκτώβριο του 2019. 

Πάµε στο πέµπτο και τελευταίο σηµείο. Η στρατηγική σηµασία
των ιδιωτικοποιήσεων είναι ότι αλλάζουν τον συσχετισµό πολιτι-
κής ισχύος υπέρ του κεφαλαίου και σε βάρος της εργασίας. Αυτό
είναι στρατηγική αρχή. Η περίπτωση του Λιµένα Ηρακλείου προ-
φανώς δεν µπορεί να αποτελέσει εξαίρεση. Η απλή παραίνεση
στη σύµβαση για τη διατήρηση όσο το δυνατόν περισσότερων
θέσεων εργασίας και όχι για τη δηµιουργία νέων θέσεων δεν
περνά απαρατήρητη, πόσω µάλλον το γεγονός ότι είναι κοινή πα-
ραδοχή ότι ο οργανισµός είναι υποστελεχωµένος. 

Το ίδιο προβληµατική είναι και η αόριστη ευχή, ο νέος ιδιοκτή-
της, λέει, του ΟΛΗ να λειτουργήσει ως συνετός και υπεύθυνος
εργοδότης. Ευχή! Δεν αποτυπώνεται πουθενά η σηµασία την
επόµενη µέρα να διατηρηθεί το παρόν µοτίβο στις θεσπισµένες
εργασιακές σχέσεις και τη µη ύπαρξη µόνιµου προσωπικού.
Αυτά, δηλαδή, τα οποία πάλεψαν και πέτυχαν οι συνδικαλιστικές
ενώσεις των εργαζοµένων τα τελευταία χρόνια, οι οποίοι στο σύ-
νολό τους, κατά την ακρόαση των φορέων, τόνισαν ότι στη σύµ-
βαση δεν υπάρχει διάταξη για τη διασφάλιση των εργαζοµένων,
ενώ µίλησαν και για την κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων,
κάτι που έρχεται σε ευθεία αντίθεση µε το τι συµβαίνει µε τις ερ-
γασιακές σχέσεις στα ευρωπαϊκά λιµάνια, όπου το τοπίο µε τον
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έναν ή τον άλλον τρόπο είναι ρυθµισµένο τόσο σε επίπεδο δι-
καιωµάτων όσο και σε επίπεδο αµοιβών µέσα προφανώς από τη
διαδικασία των συλλογικών συµβάσεων. Αν στα παραπάνω προ-
σθέσουµε ότι ο Όµιλος «GRIMALDI» στον τοµέα της ναυτεργα-
σίας δεν έχει τη φήµη του φιλεργατικού εργοδότη, τα πράγµατα
γίνονται ακόµα πιο ανησυχητικά για την επόµενη µέρα αναφο-
ρικά µε τα εργασιακά θέµατα στο λιµάνι του Ηρακλείου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εκ των ων ουκ άνευ ότι η
Νέα Αριστερά καταψηφίζει το σηµερινό νοµοσχέδιο και καλούν
και τους άλλους φορείς της Αντιπολίτευσης, να αφήσουν κατά
µέρος µία επαµφοτερίζουσα στάση που κράτησαν κατά τη διάρ-
κεια των επιτροπών της Βουλής. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε
στην Κυβέρνηση να εξασφαλίζει ευρύτερες συναινέσεις, όταν
τραυµατίζει µε τόσο κατάφορο τρόπο το δηµόσιο συµφέρον και
ακρωτηριάζει µε τόσο βίαιο τρόπο την ικανότητα του δηµοσίου
να ασκήσει τη λειτουργία του αναπτυξιακού σχεδιασµού. 

Η Αντιπολίτευση δεν µπορεί άλλο να διυλίζει τον κώνωπα για
τα µικρά και ασήµαντα, αλλά όταν έρχεται ενώπιον των µεγάλων
αναπτυξιακών προκλήσεων του τόπου µας να συναινεί µε τις επι-
λογές της Δεξιάς. Η ανατροπή της κυβέρνησης της Δεξιάς προ-
ϋποθέτει πριν απ’ όλα µια ρήξη µε τις ιδέες της Δεξιάς, µε τον
τρόπο διαχείρισης των δηµόσιων υποθέσεων της οικονοµίας από
τη Δεξιά και µε τον άθλιο τρόπο µε τον οποίο αυτή η Δεξιά, αυτή
η Κυβέρνηση, κατασκευάζει µεθοδικά µια παρασιτική σχέση µε
τµήµα του διεθνούς και εγχώριου κεφαλαίου. Κάπου πρέπει να
µπει ένα τέλος σε όλα αυτά. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Πέρκα, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από την Πλεύση Ελευ-

θερίας κ. Γεωργία Κεφαλά.
Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσουµε µε µια αναφορά στο Μάτι,

όπως της πρέπει, στην επέτειο των έξι µαύρων χρόνων που
έχουν περάσει από εκείνη την εποχή. Να σταµατήσουµε, να δώ-
σουµε µια σωστή έµφαση στο θέµα, γιατί νοµίζω ότι ούτε τότε,
παρ’ όλο που δεν ήµουν τότε στη Βουλή, έχω την εντύπωση ότι
δεν είχε δοθεί η ανάλογη προσοχή από τη Βουλή σε αυτό το γε-
γονός και να αναφέρουµε ότι φέτος η Ζωή Κωνσταντοπούλου
ήταν για άλλη µια φορά κοντά στους συγγενείς και στα θύµατα,
στο µνηµόσυνο που έγινε και που πηγαίνει εκεί κάθε χρόνο. 

Να πούµε επίσης ότι η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου, µαζί µε τον
Διαµαντή Καραναστάση, κάνανε την πρώτη µήνυση ζητώντας να
χαρακτηριστεί κακούργηµα αυτό που έγινε στο Μάτι και να
πούµε ότι η Πλεύση Ελευθερίας ζητά επανειληµµένα και συστη-
µατικά δικαίωση για τους συγγενείς, τα θύµατα, όχι µε κάποια τι-
µωρητική διάθεση ή κάποια τιµωρητική φιλοσοφία που νοµίζει
ότι θα λύσει τα προβλήµατα, αλλά για να µην επαναληφθούν
αυτές οι τραγωδίες, οι οποίες γίνονται από κακό σχεδιασµό, από
αµέλεια και από κακή τύχη, όπως µας λένε, από ρουσφέτια. Νο-
µίζουµε ότι πρέπει να δοθεί ένα τέρµα σε όλα αυτά και µόνο µε
την αυστηροποίηση των ποινών στη συγκεκριµένη περίπτωση θα
µπορέσουµε να το έχουµε αυτό. 

Και µιας και είπα για κακό σχεδιασµό να συνεχίσουµε µε το νο-
µοσχέδιο. Στο σηµερινό νοµοσχέδιο έχουµε κοντά µας τον κ.
Γκίκα, και καλώς τον έχουµε. Δεν έχουµε όµως τον κ. Στυλιανίδη.
Είχαµε µια επιτροπή που συνεδρίασε µόνο σε τρεις συνεδριάσεις
ενώ µιλάµε για ένα πάρα πολύ σηµαντικό λιµάνι. Παρ’ όλα αυτά
µας δόθηκε κιόλας η υπόθεση ότι δεν έχει και τόσο µεγάλη ση-
µασία να το συζητάµε, αφού έτσι και αλλιώς έχει κυρωθεί και σε
εννέα µήνες θα έχουµε το µάστερ πλαν. Δηλαδή, κυρώνουµε µια
σύµβαση που δεν έχουµε καν στα χέρια µας το µάστερ πλαν, τι
ακριβώς θα γίνει δηλαδή στο λιµάνι του Ηρακλείου, ώστε να ξέ-
ρουν και οι πολίτες τι ακριβώς θα συναντήσουν και τι ακριβώς
θα συµβεί. 

Είναι µία ηµέρα που έχουµε απίστευτο φόρτο εργασίας µε
τρεις επιτροπές που συµβαίνουν ταυτόχρονα µε την Ολοµέλεια.
Θα έπρεπε να είµαστε στις επιτροπές. Εγώ είµαι και στην Κοινω-
νικών Υποθέσεων για το επίσης τεράστιο θέµα της ψυχικής
υγείας, το οποίο βέβαια δεν θα το συζητήσω γιατί πρέπει να είµαι

και εδώ. Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι όλα αυτά τα µισά λόγια που
θα πούµε θα µας φτιάξουν και µισές ζωές. 

Ας συνεχίσουµε λοιπόν µε το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο στο
οποίο βέβαια να πούµε εξαρχής ότι είµαστε αντίθετοι, αλλά παρ’
όλα αυτά θα το συζητήσουµε. Αποτελείται λοιπόν από δεκαεπτά
άρθρα µε το πρώτο εξ αυτών να είναι η ίδια η σύµβαση παραχώ-
ρησης ανάµεσα στο δηµόσιο και στον Οργανισµό Λιµένα Ηρα-
κλείου, ενώ τα υπόλοιπα δεκαέξι άρθρα είναι οι λεγόµενες
συµπληρωµατικές διατάξεις για την εφαρµογή της σύµβασης. 

Και ποια είναι τα ουσιαστικά προβλήµατα αυτής της σύµβα-
σης; Φυσικά το ρυθµιστικό πλαίσιο, αν εξαιρέσεις την ίδια την
παραχώρηση, που από µόνη της είναι µια πράξη απελπισίας που
καµµία σχέση δεν έχει µε τις µνηµονιακές µας υποχρεώσεις,
αλλά έχει σαφώς σχέση µε την απελπιστική έλλειψη πολιτικής
πρωτοβουλίας από µία φοβισµένη κυβέρνηση που ουσιαστικά
ακολουθεί οδηγίες και φαίνεται φοβισµένη, ενώ δεν έχει όραµα.
Σε µια χώρα όπως η Ελλάδα µε µεγάλη ακτογραµµή και δεκάδες
νησιά, µικρά νησιά, βραχονησιδούλες -δηλαδή έχουµε µια µικρο-
γραφία- δεν µπορούµε να βρούµε έναν τρόπο να εκµεταλλευ-
τούµε το φυσικό µας πλούτο και όλο αυτό χωρίς να επη-
ρεάσουµε αρνητικά το φυσικό κάλλος και την ιδιαιτερότητα της
χώρας. 

Στην επιτροπή ανέφερα το παράδειγµα της Κροατίας, που
είναι µια χώρα µε πολύ µεγάλη ακτογραµµή χιλιοµέτρων και χίλια
διακόσια σαράντα τέσσερα νησιά. Μοιάζει πολύ σε µορφολογία
δηλαδή µε την Ελλάδα. Τι έκανε η Κροατία; Εκµεταλλεύτηκε την
ιδιαίτερη µορφολογία της χώρας ώστε να αναπτύξει εκατόν σα-
ράντα τουριστικούς λιµένες και έντονη δραστηριότητα yachting
µε αποτέλεσµα να κερδίζει από τις θέσεις ελλιµενισµού 95 εκα-
τοµµύρια τον χρόνο. 

Ποιος θέλει να βλέπει το θέαµα της Μυκόνου, κυρίες και κύ-
ριοι, µε τα τέσσερα-πέντε κρουαζιερόπλοια µέσα στο µικρό της
λιµάνι, σε ένα µικρό νησί, κρουαζιερόπλοια-ολόκληρα οικοδοµικά
µπλοκ; Ερχόµαστε να αποφύγουµε την πόλη και βλέπουµε µια
πόλη µέσα στη θάλασσα. Ουσιαστικά αυτοί οι άνθρωποι αµολι-
ούνται µέσα στα στενά της Μυκόνου. Φυσικά δεν εξυπηρετείται
κανένας, ταλαιπωρούνται οι κάτοικοι και οι τουρίστες δεν έχουν
καµµία απόλαυση µε όλο αυτό. Αυτό το ονοµάζουµε ανάπτυξη;
Είναι ένα πράγµα το οποίο δεν συνάδει ούτε µε το τοπίο ούτε µε
τη µορφολογία της χώρας µας. Θα έπρεπε να κάνουµε µία δια-
φορετική µελέτη. 

Εµείς λοιπόν δίνουµε 80 εκατοµµύρια ευρώ παραχώρηση γης
και υδάτων στην περίφηµη εταιρεία «GRIMALDI», στον ιταλικό
κολοσσό που του έχει παραχωρηθεί το Λιµάνι της Ηγουµενίτσας
Ιωαννίνων, η «Minoan Lines» και τώρα το υψίστης σηµασίας λι-
µάνι του Ηρακλείου. Αναρωτιόµαστε αν µε τόσα τέλη ελλιµενι-
σµού και µια καλύτερη δηµόσια επένδυση στο λιµάνι το δηµόσιο
έβγαζε τελικά πολύ περισσότερα χωρίς πανάκριβες εγκαταστά-
σεις, όπως ανέφερε και η συνάδελφος πριν. Μιλάµε για ένα τε-
ράστιο κτήριο. Για έναν λόγο περίεργο µας αρέσουν τα πολύ
µεγάλα πράγµατα σε µικρούς χώρους. Θα βάλουµε λοιπόν ένα
τεράστιο κτήριο στο λιµάνι του Ηρακλείου -αυτό θεωρούµε ανα-
βάθµιση των εγκαταστάσεων- το οποίο τεράστιο κτήριο πότε θα
συντηρηθεί; Φυσικά δε θα συντηρηθεί πότε. Θα γίνει ακόµα ένα
άσχηµο εγκαταλειµµένο κτήριο. 

Λοιπόν οι κάτοικοι του Ηρακλείου θα ωφεληθούν από όλο αυτό
ή θα έχουν απλά τη µόλυνση; Ακόµα και η δική σας ιδεολογική
πλατφόρµα, που µιλάει για ισχυρή αγορά και υγιή ανταγωνισµό,
δεν µπορεί να δικαιολογήσει όχι µόνο αυτή, αλλά και καµµία άλλη
παραχώρηση από όσες έχετε κάνει, που οδηγεί ουσιαστικά σε
ένα µεγάλο µονοπώλιο. Ενώ µας διαβεβαιώνετε πως ελέγχονται
από το κράτος, στην πραγµατικότητα αυτό που βλέπουµε εµείς
είναι αδικαιολόγητες αυξήσεις στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια κατά
2,38% από την εταιρεία «GRIMALDI», ενώ δεν πληρώνει κατα-
βολή τέλους για τη µόλυνση στο ευρωπαϊκό σύστηµα εµπορίας
δικαιωµάτων εκποµπών και αυτό µε την γνώση βέβαια της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και ουσιαστικά µε µία έγκριση του νοµοτεχνική,
η οποία αναφέρει ότι όποιος περνάει από νησιά που έχουν πλη-
θυσµό κάτω των διακοσίων χιλιάδων ατόµων σε µόνιµους κατοί-
κους θα έχουν και αυτή τη διευκόλυνση, δηλαδή να µην
πληρώνουν τέλη. Οπότε η «GRIMALDI», πηγαίνοντας στο Ηρά-
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κλειο περνάει και από τη Μύλο, και τελείωσαν οι υποχρεώσεις
της. 

Μας είπε λοιπόν ο Υφυπουργός πως κάθε αύξηση ακτοπλοϊ-
κών εισιτηρίων πρέπει να εγκριθεί από την Κυβέρνηση. Άρα µε
ποια δικαιολογία είχαµε την αύξηση αυτή από την εταιρεία; Η At-
tica Group πληρώνει τέλη και έτσι δικαιολόγησε την αύξηση φαι-
νοµενικά τουλάχιστον. Η «GRIMALDI», που τόσο εµπιστεύεται το
ελληνικό κράτος, τι ακριβώς ζητάει και µε ποιον τρόπο το παίρ-
νει; 

Πότε σεβάστηκε τα εργασιακά δικαιώµατα; Μαθαίνουµε ότι
ακόµα και στο λιµάνι της Ηγουµενίτσας υπάρχει µεγάλος ξεση-
κωµός των εργατών, τα εργασιακά τους δικαιώµατα πλήττονται.
Πώς ακριβώς λοιπόν η εταιρεία θα προστατεύσει τα εργασιακά
δικαιώµατα; Χρωστώντας ενενήντα ώρες υπερωριών στους ερ-
γαζόµενους; Τα κέρδη της εταιρείας υπερδιπλασιάστηκαν µέσα
σε έναν χρόνο, από το 2022 στο 2023. Με τι τρόπο; Ευρουλάκι-
ευρουλάκι, µε την αύξηση της οικονοµικής θέσης κατά ένα ευρώ,
λίγο από εδώ, λίγο από εκεί εις βάρος όχι µόνο του δηµοσίου,
αλλά και κατευθείαν στην τσέπη του Έλληνα πολίτη. 

Αυτή, όπως έχουµε ξαναπεί, η πρωτόγνωρη υβριδική µορφή
ανακατέµατος του ιδιωτικού τοµέα στη λιµενική βιοµηχανία δεν
έχει επιβληθεί από τα µνηµόνια, αλλά από τη δική σας πολιτική
όχι σαν υγιή συνύπαρξη του δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα
αλλά σαν στεγνή παράδοση γης στο ΤΑΙΠΕΔ που µόνο φόβο και
ανασφάλεια µπορεί να µας γεµίσει. Η παραχώρηση παρατάθηκε
µέχρι το 2063, το 67% του ΟΛΗ ανήκουν πια προς εκµετάλλευση
σε µια ιταλική εταιρεία. 

Τώρα, το ρυθµιστικό πλαίσιο µόνο ρυθµιστικό δεν είναι και
είναι πολύ σηµαντικό γιατί αυτό είναι που επιβεβαιώνει ότι οι υπο-
σχέσεις των ιδιωτικών επιχειρήσεων όταν λαµβάνουν περιου-
σιακά στοιχεία του δηµοσίου για να τα εκµεταλλευτούν πρόκειται
να τηρηθούν στην πράξη. Αν η επιτήρηση του ιδιωτικοποιηµένου
φορέα είναι χαλαρή, τότε αυτός µπορεί να µην κάνει τα αναπτυ-
ξιακά έργα που πρέπει, προστατεύοντας, όπως οφείλει, τους ερ-
γαζόµενους, την κοινωνία και το περιβάλλον βέβαια. 

Τα ζητήµατα της κρατικής εποπτείας καλύπτονται από το
άρθρο 3 το οποίο δεν φτάνει ούτε στη µία σελίδα. Αυτά που λέει
είναι γενικόλογα και αφηρηµένα. Το δηµόσιο είναι υποχρεωµένο
να επιβλέπει αυτά που κάνει η σύµπραξη, να συµβάλλει στη δια-
τήρηση, την κυριαρχία και την εδαφική συνοχή της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και προσθέτει ότι το κράτος πρέπει να εξασφαλίζει
τη συµβολή του παραχωρησιούχου στην οικονοµική ανάπτυξη
και στην παροχή αξιόπιστων και ποιοτικών λιµενικών υπηρεσιών.
Είναι γενικόλογα, δεν έχουµε ούτε ρήτρες ούτε καµµία υποχρε-
ωτικότητα πουθενά. 

Οι φορείς µάς είπαν ξεκάθαρα τις απόψεις τους. Μίλησαν για
δικλείδες ασφαλείας όσον αφορά τα εργασιακά δικαιώµατα,
προϋποθέσεις για σωστές εργασιακές συνθήκες, συλλογικές
συµβάσεις που δεν υπάρχουν -υπάρχουν µόνο στο 10%- να συµ-
περιληφθούν οι τοπικοί φορείς στο διοικητικό συµβούλιο, για δια-
σφάλιση των εργαζοµένων, των λιµενεργατών, και γενικά
προσπαθούν να σώσουν κάτι µε τον φόβο της µη εποπτευόµενης
κρατικής παραχώρησης.

Ακούσαµε µε απορία για τη δηµιουργία ενός καινούργιου
φορέα του Λιµενικού Ταµείου, όπως ακούσαµε και τις διαµαρτυ-
ρίες των δηµάρχων Ηρακλείου, Μαλεβιζίου και Βιάννου, που µί-
λησαν για µετάθεση αρµοδιοτήτων, µείωση στον καινούργιο
οργανισµό, µείωση των εσόδων των δήµων και βέβαια, ακόµα µια
αλλαγή που δεν ξέρουν την εφαρµογή της στην πράξη. Με φρά-
σεις µέσα στο νοµοσχέδιο που δεν δεσµεύουν και υποχρεώνουν,
αλλά παρακινούν, όπως είναι «ο ΟΛΗ θα καταβάλει κάθε προ-
σπάθεια έναντι του ελληνικού δηµοσίου», ότι «πρέπει να λαµβά-
νουµε υπ’ όψιν τη γνώµη του µηχανικού». Ευχολόγια, δηλαδή
-καµµία υποχρεωτικότητα- που θυµίζουν στην καλύτερη περί-
πτωση όρκο περισσότερο και όχι σύµβαση µε ποινικές ρήτρες.
Με ένα ορκωτό ελεγκτή που θα παρακολουθεί τις ενέργειές του
ΟΛΗ, αντί να δηµιουργηθεί ένας φορέας που θα το κάνει αυτό.
Έλεγχος πολύ σηµαντικός, αφού το αντάλλαγµα παραχώρησης
είναι ίσο µε το 3,5% των ετήσιων συνδυασµένων πωλήσεων του
ΟΛΗ. 

Το γεγονός ότι το ελληνικό δηµόσιο αναλαµβάνει τα υφιστά-

µενα χρέη του ΟΛΗ µπορεί να διευκολύνει την παραχώρηση και
να εξασφαλίζει την οικονοµική βιωσιµότητα, αλλά δηµιουργεί ένα
πρόσθετο βάρος για το δηµόσιο. Ένα βάρος που θα µπορούσε
να γίνει διαφορετικά, µέσω ρύθµισης για παράδειγµα ή αναδιάρ-
θρωση των χρεών. Ο ΟΛΗ, όπως είπαµε και πριν, εισπράττει ση-
µαντικά λιµενικά τέλη και τα χρέη θα µπορούσαν να µπουν σε
συγκεκριµένες ηµεροµηνίες αποπληρωµής. 

Τέλος, θα θέλαµε να πούµε ότι η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει
ότι ένα λιµάνι είναι οι άνθρωποί του πάνω απ’ όλα! Εσείς πι-
στεύετε ότι είναι οι εγκαταστάσεις πάνω απ’ όλα και η εκµετάλ-
λευση αυτών των εγκαταστάσεων, των λιµανιών, των
αεροδροµίων και δεν έχετε συνειδητοποιήσει ότι έχουµε ένα θη-
σαυρό στα χέρια µας αναξιοποίητο, έναν θησαυρό τον οποίο θα
τον πετάξουµε. 

Προσπαθούµε να σώσουµε, λοιπόν, οτιδήποτε αν σώζεται,
αλλά παρ’ όλα αυτά η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει ότι, αν µη τι
άλλο, αυτό δεν γίνεται µε τον σωστό τρόπο και ψηφίζουµε κατά
και σε αυτή την παραχώρηση. 

Θα ήθελα να αναφέρω κάτι πολύ σηµαντικό που έχει γίνει και
έλαβε χώρα χθες στις οµάδες φιλίας που έχει η Βουλή. Είχα την
τιµή να είµαι γραµµατέας στην οµάδα φιλίας Παλαιστίνης και Ελ-
λάδας, όπου ήµασταν, δυστυχώς, µόνο δύο Βουλευτές µέσα.
Γιατί; Γιατί είπαµε ότι υπάρχει τόσο εξαιρετικός φόρτος εργα-
σίας. Δεν αφήνετε τους συναδέλφους ακόµα και να θέλουν να
συµµετάσχουν σε τόσο σηµαντικές συζητήσεις, όπως ήταν αυτή.
Είχαµε τον πρέσβη της Παλαιστίνης στη Βουλή, ο οποίος µας
είπε πάρα πολύ σηµαντικά πράγµατα. Του είπαµε και εµείς πάρα
πολύ σηµαντικά πράγµατα και παρ’ όλα αυτά, δεν υπάρχει καµ-
µία ενηµέρωση, καµµία δηµοσίευση. 

Αυτό που θέλουµε εµείς και η Πλεύση Ελευθερίας, είναι να
ακουστούν τα αιτήµατα του πρέσβη, να γίνει αναγνώριση του πα-
λαιστινιακού κράτους, να σταµατήσει επιτέλους να παρεµποδί-
ζεται η βοήθεια που στέλνεται στην Παλαιστίνη και η οποία δεν
φτάνει ποτέ στα χέρια των ανθρώπων. Να αναγνωριστεί, επιτέ-
λους, ως πάρα πολύ σηµαντικό το αποτέλεσµα του Δικαστηρίου
της Χάγης, όπου σαφώς είπε ότι γίνεται γενοκτονία στην Παλαι-
στίνη. Όλα αυτά τα πολύ σηµαντικά πράγµατα στα οποία, δυστυ-
χώς, δεν δίνετε καµµία σηµασία, γιατί δεν προλαβαίνετε! 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες,

ο κ. Ιωάννης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αρχίσω

αναφερόµενος στο νοµοσχέδιο, στη σύµβαση, να πω κι εγώ µε
τη σειρά µου ότι είναι η θλιβερή επέτειος του χαµού των πάνω
από εκατό ανθρώπων -εκατόν τεσσάρων- στο Μάτι. Μέχρι σή-
µερα, δυστυχώς, δεν έχουν τιµωρηθεί οι υπεύθυνοι, κάποιοι τι-
µωρήθηκαν µε κάποιες ποινές-χάδι. Δυστυχώς ή ευτυχώς, στην
Ελλάδα έχουµε συνηθίσει να ζούµε τέτοιες καταστάσεις και
πάντα βρισκόµαστε από πάνω να κλαίµε και να φωνάζουµε, όταν
συµβαίνει το γεγονός και να ξεχνάµε έναν µήνα µετά. Εµείς δεν
ξεχνάµε τους συµπολίτες µας και τουλάχιστον, αποτίουµε φόρο
τιµής, ζητώντας κάποτε να τιµωρηθούν οι υπεύθυνοι. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο τώρα, µε την σύµβαση αυτή, εµείς
σαν κόµµα και σαν άνθρωποι είµαστε κάθετα αντίθετοι µε κάθε
µορφή παραχώρησης στρατηγικών σηµείων, όπως είναι τα λιµά-
νια και τα αεροδρόµιά µας, σε ιδιώτες. Πιστεύουµε ότι το κράτος
θα πρέπει να έχει την εποπτεία µε συµµετοχή ιδιωτών, εάν αυτό
απαιτείται για είσοδο κεφαλαίων, αλλά µε τον απόλυτο έλεγχο
του κράτους, σε συνεργασία µε τους ιδιώτες, οι οποίοι θα προ-
σπορίζονται ένα ποσοστό κέρδους, το οποίο πάντα είχαν τα αε-
ροδρόµιά µας και τα λιµάνια µας και δεν είµαστε της άποψης
που λέει ότι: «Γιατί να µπει ο ιδιώτης αν υπάρχει το κράτος;»,
γιατί πάντα υπάρχει χώρος σε συνεργασία τέτοιου επιπέδου. Και
µάλιστα τα λιµάνια, όπως γνωρίζουµε όλοι, είναι πάντα µία εξε-
λισσόµενη -ανάλογα µε τις εποχές- κατάσταση, γιατί µπορεί σή-
µερα σε ένα λιµάνι να έχουµε µια µορφή φορτίων ή δέκα µορφές,
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αύριο έχουµε δεκαπέντε µορφές ή είκοσι, ανάλογα µε τις εποχές
και µε την εξέλιξη των γεγονότων και των απαιτήσεων των αν-
θρώπων. 

Μην ξεχνάµε ότι το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης δεν φαντα-
ζόµασταν ποτέ, πριν κάποια χρόνια τώρα, ότι θα µετέφερε τα πε-
ρισσότερα όπλα στην Πολωνία και στην Ουκρανία και πλέον έχει
εξελιχθεί σε διαµετακοµιστικό κόµβο µεταφοράς όπλων -άσχετα
αν δεν το γνωρίζουν οι περισσότεροι Έλληνες- στην Πολωνία,
στην Ουκρανία και το γνωρίζουν µόνο οι κάτοικοι της περιοχής
εκείνης. 

Εµείς, καλώς η κακώς, είµαστε σύµµαχοι ή όχι. Δεν αναφέρο-
µαι σε γεγονός, αναφέροµαι στο ότι τα λιµάνια αποκτούν µία
µορφή ανάλογα µε τις απαιτήσεις των καιρών. Έτσι και η εται-
ρεία που έρχεται να πάρει το λιµάνι αυτό -η «GRIMALDI», η οποία
έχει πάρει και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας- έχει κάποιους σκο-
πούς, τους οποίους σε εµάς δεν τους έχει δείξει µέχρι τώρα,
αφού δεν παρουσίασε το master plan, το επιχειρηµατικό σχέδιο
το οποίο έχει. Άκουσα και στην επιτροπή που το αναφέραµε -ότι
µπορεί να χρειάζονται και τρία και τέσσερα χρόνια από κάποιον
φορέα- και είναι πολύ αστείο αυτό, γιατί εάν ήθελε να ετοιµάσει
ένα master plan τρία ή τέσσερα χρόνια, ας το ετοίµαζε και ας ερ-
χόταν τρία-τέσσερα χρόνια µετά να το παρουσιάσει και να µας
ζητήσει να πάρει το λιµάνι. 

Μην ξεχνάµε ότι στην Ελλάδα, όπου έχουν µπει ιδιώτες -όπως
τελευταία µπήκαν στο αεροδρόµιο του Ελληνικού αυτοί οι περί-
φηµοι συνταξιούχοι, το fund των συνταξιούχων του Καναδά, που
πήραν το υπολειπόµενο 40% από το δηµόσιο- αντί να καλυτε-
ρεύουν τα πράγµατα για εµάς και για τους χρήστες, χειροτε-
ρεύουν. Όποιος ταξιδεύει τώρα στο αεροδρόµιο, εδώ και µήνες
γεύεται απίστευτες ταλαιπωρίες, τις οποίες αποδίδουν στους
τουρίστες. Γεύεται ουρές και καθυστερήσεις πάνω από µία ώρα
-πας στη Θεσσαλονίκη τώρα και το κάνεις τρεις ώρες, µπαίνεις
µέσα στο αεροπλάνο σε καταστάσεις αφόρητης ζέστης και πε-
ριµένεις µία ώρα µες στο αεροπλάνο- και εµείς το αποδίδουµε
σίγουρα σε λάθος χειρισµούς, σε µειώσεις προσωπικού, σε συµ-
βάσεις τις οποίες κάνουν µε ανθρώπους οι οποίοι είναι άσχετοι
µε το αντικείµενο -και έχω και προσωπικό παράδειγµα πρόσφατα
στο αεροδρόµιο- και όλα αυτά τα λέµε «εξέλιξη και επενδύσεις».
Δεν είναι, όµως, επενδύσεις αυτές. Είναι απλά κέρδος για τον
ιδιώτη, ο οποίος προσπαθεί να βγάλει από τη µύγα ξύγκι.

Μειώνει το ποσοστό των εργαζοµένων ή των απαιτούµενων σε
ειδικές θέσεις εργασίας για να αποκοµίζει περισσότερα κέρδη.
Στο Ελληνικό έχουµε πλέον ζώνες αυξηµένης είσπραξης για τα
αυτοκίνητα. Όποιος καθυστερήσει δέκα λεπτά σε µια στάθ-
µευση, χρεώνεται 5-10 ευρώ, τα πάρκινγκ κοστίζουν για πλάκα
10-20 ευρώ για µία ώρα, ενώ αν αφήσεις το αυτοκίνητο για µία
ηµέρα στο κοντινό πάρκινγκ, θα πληρώσεις 20-30 ευρώ. Όλα
αυτά είναι τα κέρδη της ιδιωτικοποίησης. 

Στο λιµάνι του Ηρακλείου έρχεται η εταιρεία «GRIMALDI»
χωρίς, όπως είπαµε, κάποιο master plan, να µας πει ότι θα το
πάρει και θα το εξελίξει και θα είναι προς όφελος των κατοίκων.
Επειδή, λοιπόν, εγώ έχω συνάφεια µε το αντικείµενο, εµπειρία
και πείρα σε λιµάνι στη Βραζιλία, να σας πω ότι τα πράγµατα δεν
γίνονται έτσι, τουλάχιστον στις χώρες στις οποίες θεωρούνται
σοβαρές. Εγώ για να πάρω έναν ντόκο, µία αποθήκη στο Λιµάνι
του Ρίο ντε Τζανέιρο και για να έρχονται τα πλοία τα οποία εξυ-
πηρετούσα και για να βάλω δύο γερανούς, τους οποίους αγό-
ρασα προσωπικά, επειδή οι υφιστάµενοι ήταν capacity 3 τόνων
ο καθένας, έξι τόνων σύνολο, και για να τους αντικαταστήσω µε
30 τόνους, έκανα business plan, το οποίο για να το αποδεχθούν,
έπρεπε να κάνω ειδικές ασφάλειες για liability προς τρίτους, για
liability προς τους εργάτες και για liability προς το λιµάνι. Έπρεπε
να τονίσω και να υπολογίσω πόσα πλοία θα έρχονται και θα κά-
νουν call, θα καλούν τον λιµένα αυτόν στον χρόνο, ενώ θα είχα
ρήτρες αν δεν προσέγγιζα τον αριθµό των πλοίων για τα οποία
ζητούσα να κάνω τη χρήση του λιµανιού, των ντόκων -ντόκος
είναι η περιοχή που δένει ένα πλοίο- και των αποθηκών που είχα
µπροστά µου στην περίπτωση που ζητούσα δύο ντόκους για δύο
µεγάλα πλοία. 

Εγώ, λοιπόν, θα είχα ρήτρες. Έπρεπε ένα πληρώνω ένα ποσό
το οποίο θα ήταν σαν royalties, το οποίο θα πηγαίνει στον λιµένα

και στο συνδικάτο των εργατών. Έπρεπε να εγγυηθώ ότι δεν θα
βγάλω τη στοίβα σε κάθε αµπάρι, δηλαδή τους δώδεκα εργάτες
που απαιτούνταν και να την αντικαταστήσω µε έξι, παρ’ όλο που
εγώ εκµοντέρνιζα τα µηχανήµατα και θα µπορούσα να εγγυηθώ
ότι θα µείνει το 80% των ήδη εργαζοµένων. Θέλω να πω ότι µόνο
µετά από πολλές συζητήσεις και ενώ µε γνώριζαν και υπήρχε
θέµα πίστης και φερεγγυότητας, τότε µόνο µου το έδωσαν. Κι
εµείς δίνουµε ένα λιµάνι µε ένα business plan, µε ένα master plan
που δεν έχει έρθει.

Για εµένα -και γι’ αυτό επιµένω- αυτό είναι πρωτοφανές. Τώρα
αν εµείς εδώ στην Ελλάδα το έχουµε ως κάτι συνηθισµένο και
µας είπε η «GRIMALDI» ότι έτσι γίνεται σε όλον τον κόσµο, εγώ
σας λέω ότι σας κοροϊδεύει. Και αν θέλει, ας δούµε όλες τις συµ-
βάσεις που έχει κάνει σε όλον τον κόσµο για να δούµε πώς έχει
πάρει τα λιµάνια. Αυτήν την στιγµή προσπαθεί να µπει και µε
άλλες µορφές επενδύσεων, όπως µε την ενέργεια, στη Βραζιλία
και στο Μεξικό και έχει κάνει επί τρία χρόνια προσπάθειες που
ακόµη δεν έχουν τελεσφορήσει παρ’ όλο που υπάρχουν λίγοι αν-
ταγωνιστές, ειδικά στο Μεξικό. Όµως, έχει κάνει και business
plan και master plan και απ’ όλα. Μιλάµε για την ίδια εταιρεία,
για την «GRIMALDI». Μάλιστα, έχει και την αρωγή της κ. Φον
Ντερ Λάιεν, που δεν ξέρω τι δουλειά έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση
να τρέχει µε την «GRIMALDI» στη Νότια Αµερική. Εν πάση περι-
πτώσει, επειδή είναι γνωστό και είναι κατατεθειµένο σε έγγραφα
και φαίνεται παντού, αυτό είναι το θέµα αυτής της εταιρείας.

Όσον αφορά τώρα το διαδικαστικό θέµα, το θέµα των λεπτο-
µερειών που υπάρχουν, όπως το αν θα γίνει ένα λιµενικό ταµείο,
όλα αυτά είναι διαδικαστικές λεπτοµέρειες. Εγώ ξέρω, επίσης,
ότι αυτήν την στιγµή στα ταµεία της υπάρχει ένα αποθεµατικό
17 εκατοµµυρίων απ’ ό,τι άκουσα. Τα 17 εκατοµµύρια δεν µπορεί
να είναι απόρροια εσόδων είκοσι ή τριάντα ετών, αλλά τωρινά
έσοδα, το πολύ δύο ετών. Έτσι νοµίζω πως γίνεται στις εταιρείες.

Πώς, λοιπόν, αυτά τα κέρδη εµείς τα θεωρούµε µηδαµινά -εάν
είναι κέρδη ή έσοδα- και δίνουµε το λιµάνι στη «GRIMALDI» µε
αυτό το αντίτιµο, χωρίς να ξέρουµε πώς αποτιµάται, τι θέλει να
κάνει, πώς θέλει να το χρησιµοποιήσει και αν υπάρχει περίπτωση
να κάνει αυτό που κάνει και στη Νότια Αµερική, έστω κι αν δεν έχει
τα λιµάνια να γεµίσει τον χώρο µε αυτοκίνητα και να γίνει διαµε-
τακόµιση αυτοκινήτων, για παράδειγµα, και να έχει κάθε µέρα το
λιµάνι διακόσιες χιλιάδες αυτοκίνητα, δεν ξέρω πόσα µπορούν να
φέρουν τα ro-ro και να πηγαίνουν από εδώ και να γεµίσει όλη η
Κρήτη µε αυτοκίνητα, να µην χωράνε µέσα στο λιµάνι και να παρ-
κάρουν απ’ έξω και να τα στέλνουν σε άλλους προορισµούς;
Ρωτάω εγώ, γιατί η Κρήτη είναι ένα στρατηγικό νησί και µπορεί να
πάει για πολλές διαµετακοµίσεις, µεταφορτώσεις σε πολλά µέρη. 

Αυτά είναι που πρέπει να µας πει, πώς έχει σκοπό να χρησιµο-
ποιήσει το λιµάνι µέχρι το 2063, που οι περισσότεροι από εµάς
δεν θα ζούµε για να δούµε πώς θα έχει καταλήξει. Οι περισσότε-
ροι θα έχουµε πεθάνει το 2063. Και το λέω για εµένα.

Πώς µας εγγυάται πώς θα χρησιµοποιήσει το λιµάνι και τι θέλει
να το κάνει; Ας µας έλεγε δύο κουβέντες. Θα είναι µόνο για τα
ποστάλια, όπως είναι σήµερα, θα πηγαίνουν από την Αθήνα-Πει-
ραιά-Κρήτη και Κρήτη-Πειραιά και έτσι πιστεύουµε ότι θα βελ-
τιώσουµε την ικανότητα τη µεταφορική. Ξέρουµε ότι το λιµάνι
έχει ανερχόµενη δυναµική µεταφοράς. Πρόπερσι είχε πενήντα
οκτώ χιλιάδες επισκέπτες µε πλοία και πέρυσι πήγε στις εξήντα
πέντε χιλιάδες παρ’ όλο που µειώθηκε ο όγκος αφίξεων πλοίων,
κάτι που επίσης είναι οξύµωρο. Λιγότερα πλοία έκαναν κλήση
στο λιµάνι του Ηρακλείου και αυξήθηκε ο όγκος των επιβατών.
Ίσως να έβαλαν µεγαλύτερα πλοία στη γραµµή. Δεν το έχω πα-
ρακολουθήσει. Πάντως, είναι σηµαντικό να ξέρουµε τι θέλει να
κάνει. Βέβαια, το ίδιο τέθηκε και για το λιµάνι της Ηγουµενίτσας.
Ποτέ δεν ενηµέρωσε, απλά προχθές µάθαµε ότι θα στείλει πλέον
το master plan εντός ηµερών, µηνών, µπορεί και ετών. Και αφού
µάθαµε ότι θέλει τρία, τέσσερα χρόνια να κάνει αυτό το master
plan, πιστεύω ότι στη µέση, στα είκοσι χρόνια, για παράδειγµα,
θα το έχει κάνει αυτό το master plan. Βέβαια, θα έχουµε δει
πρώτα εµείς τι κάνει.

Δυστυχώς στην Ελλάδα πλέον το ΤΑΙΠΕΔ είναι ο υπέρτατος
κριτής αγοράς ή πωλήσεων ή πωλήσεων περιουσίας του ελληνι-
κού δηµοσίου. Πάει να γίνει, δηλαδή, ό,τι έγινε ελαφρά τη καρδία

18912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



και µε τη «ΛΑΡΚΟ», για την οποία έχω µιλήσει προσωπικά πάνω
από δεκαπέντε, είκοσι φορές. Αυτός ο θησαυρός, αυτή η παρα-
γωγική µονάδα δόθηκε έναντι 9 εκατοµµυρίων και δεν είµαστε
εδώ για να πούµε αν το αντίτιµο ήταν µικρό ή µεγάλο, γιατί σί-
γουρα είναι µια µονάδα που δεν έχει όρια, δεν έχει σύνορα και
µπορεί να πιάσει ποσά εσόδων τα οποία δεν µπορούµε να φαν-
ταστούµε σήµερα. Οπότε, δεν µπορώ να πω αν αντί για 9 εκα-
τοµµύρια έδιναν 39 ή 59 ή 109. 

Το ίδιο, λοιπόν, δεν µπορώ να πω και για το λιµάνι του Ηρα-
κλείου. Όµως, εάν αληθεύει ότι έχει αποθεµατικό 17 εκατοµµύ-
ρια, εµένα αυτό που µε κάνει να σκέφτοµαι είναι ότι µπορεί να
έχει και αυτήν την στιγµή έσοδα, τα οποία να είναι µεγαλύτερα
από αυτά που αντιστοιχούν στα 80 εκατοµµύρια που πληρώνει
για τα σαράντα χρόνια. Διότι στην ουσία µάς λέει ότι θα δίνει 2
εκατοµµύρια για κάθε χρόνο. Αυτό καταλαβαίνω µε τα 80. Αυτό
καταλαβαίνω, όταν δεν µας δείχνει τι επενδύσεις πρόκειται να
κάνει και όταν δεν µας λέει τι άλλο σκοπεύει να κάνει εκτός από
τα δύο χιλιάδες τετραγωνικά που πρόκειται να χτίσει. Να µας πει
«ρε παιδιά, θα βάλω 15 γκρένια 60 τόνων, µεγάλα, στα οποία
σκοπεύω να φτιάξω µεγαλύτερους ντόκους, ώστε να ξεφορτώ-
νουν µεγάλα εµπορικά πλοία». Λέω ένα παράδειγµα. Να µας πει
ότι θα µεγαλώσει τους χώρους υποδοχής και τα births, για να έρ-
χονται περισσότερα κρουαζιερόπλοια, να κάνουµε την Κρήτη
κόµβο κρουαζιερόπλοιων στη Μεσόγειο. Μα, δεν µας λέει τίποτα.
Για µένα παίρνει ένα λιµάνι το οποίο θα µείνει ως έχει και απλά
θα χτιστούν κάποια γραφεία δύο χιλιάδες τετραγωνικών. Εάν
αυτό είναι υπόσχεση επένδυσης, λυπάµαι και πραγµατικά µε όλη
την καλή θέληση που µπορεί να έχω, δεν το εκλαµβάνω έτσι. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η µεγάλη µας αµφιβολία εξαρχής και καµ-
µία άλλη από τις λεπτοµέρειες. Και πραγµατικά όσες φορές κι
αν το ζητήσαµε στις επιτροπές, δεν µας δόθηκε έστω ένα υπό-
µνηµα από την εταιρεία αυτή, ώστε να λύσει κάποιες από τις απο-
ρίες µας. Απ’ ό,τι ξέρω, οι επιτροπές γίνονται για να λυθούν οι
απορίες και να µεταφερθούν σίγουρα στους υπευθύνους. Δεν
τους είπατε να µας στείλουν κάτι να µας πουν «όχι, ρε παιδιά,
µας παρεξηγήσατε, θα κάνουµε αυτό, θα κάνουµε εκείνο, δεν
έχουµε κάνει το master plan, αλλά πιστεύουµε και υποσχόµαστε
ότι θα είµαστε εκεί µε κάποιες µελέτες που έχουν γίνει και βλέ-
πουµε πολλά πράγµατα στην Κρήτη. Βλέπουµε το λιµάνι αυτό
σαν µια µεγάλη ευκαιρία». Δεν έκαναν ούτε αυτό. 

Στην ουσία αγνοούν αυτόν που τους παραχωρεί και λένε ότι
εµείς δίνουµε αυτό το ποσό, δεν υπάρχει άλλος να πλειοδοτήσει,
δώστε το και σας υποσχόµαστε να κάνουµε πράγµατα καλά.
Όµως, τα πράγµατα δεν γίνονται έτσι. Σας είπα το παράδειγµα
το οποίο προσωπικά έχω και έχουν κι άλλοι Έλληνες που έχουν
ασχοληθεί στη Νότια Αµερική και σε άλλα λιµάνια τού κόσµου.
Δεν σου δίνουν εύκολα χώρους. Κι εγώ δεν πήγα να πάρω ένα
λιµάνι. Μέσα από τα τριάντα, τριάντα πέντε birds που έχει το Ρίο
ντε Τζανέιρο, πήγα να πάρω δύο και να πάρω δύο αποθήκες στις
πενήντα ή στις ογδόντα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ) 

Και παρ’ όλα αυτά, µου έβγαλαν την ψυχή, όπως λέµε, για να
τους πείσω έµπρακτα, µε χαρτιά και αποδείξεις, τι θέλω να κάνω. 

Έτσι, θέλαµε να δούµε κι εµείς να γίνεται για το σηµαντικό
αυτό λιµάνι, όχι της Ελλάδος µόνο αλλά της Μεσογείου. Και δεν
το είδαµε.  

Συνεπώς, δεν µπορούµε να ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κόντη. 
Πριν περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών, επιτρέψτε µου

µία προσωπική αναφορά για το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, µια
και είχα την τιµή να συνεργαστώ και να εργαστώ µεθοδικά µε
όλους τους τοπικούς και θεσµικούς φορείς της περιοχής του
Ηρακλείου για µια σηµαντική κύρωση σύµβασης παραχώρησης,
µε την οποία παραχωρούµε το πλειοψηφικό πακέτο, το 67%, του
Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου σε έναν παγκόσµιο λιµενικό πά-
ροχο, όπως είναι ο Όµιλος «GRIMALDI», ενός αντί ενός πολύ
υψηλού τιµήµατος 80 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Είναι γεγονός ότι µε τη σύµβαση παραχώρησης, για το λιµάνι
του Ηρακλείου, αλλά και για ολόκληρη τη χώρα, ξεκινάει µια νέα
εποχή. Το λιµάνι µπαίνει σε δρόµους ανάπτυξης, µε σηµαντικές
επενδύσεις και σηµαντική αύξηση των θέσεων εργασίας. Επίσης,
η πόλη του Ηρακλείου και η ευρύτερη περιοχή της Κρήτης θα
βιώσουν τα οφέλη και από την αυξηµένη εµπορευµατική κίνηση
και την κίνηση των επιβατών, αλλά και την αύξηση της κρουαζιέ-
ρας και βέβαια, πολλές και σηµαντικές νέες θέσεις απασχόλη-
σης. Εξαιρούνται συγκεκριµένα τµήµατα που δεν συνάδουν µε
τη λιµενική δραστηριότητα. Ωφελείται µε αυτόν τον τρόπο η το-
πική κοινωνία. 

Από την αρχή θέλω να ξεκαθαρίσω ότι συνεργαστήκαµε στενά
µε την τοπική κοινωνία, γι’ αυτό εξαιρέθηκε και το ενετικό φρού-
ριο -είναι προφανές αυτό, διότι µιλάµε για έναν σηµαντικό αρ-
χαιολογικό χώρο-, αλλά και τα αλιευτικά καταφύγια του νότου
και του λιµένα των Λινοπεραµάτων. Αυτά είναι προφανώς προς
όφελος της τοπικής κοινωνίας. 

Βέβαια, είναι µία σύµβαση παραχώρησης η οποία αναβαθµίζει
σηµαντικά την πατρίδα µας στον παγκόσµιο χάρτη των µεταφο-
ρών και ακόµα µία σύµβαση παραχώρησης η οποία δικαιώνει την
πολιτική επιλογή της Κυβέρνησης που ξεκίνησε πριν από πέντε
χρόνια και αφορά την αξιοποίηση των περιφερειακών λιµένων
της χώρας. 

Τέλος, θα ήθελα να ευχαριστήσω όσους και όσες εργάστηκαν
για τον σκοπό αυτό, το ΤΑΙΠΕΔ, τους συνεργάτες µου, αλλά και
όλους τους φορείς γι’ αυτήν την πολύ σηµαντική σύµβαση πα-
ραχώρησης. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι µιλάµε για µια πολύ
σηµαντική σύµβαση παραχώρησης. Θα αποφύγω τα πολιτικά
σχόλια λόγω θέσεως. Επειδή άκουσα ξανά περί ξεπουλήµατος,
περί πώλησης, θα πω ξανά -το έχω πει πάρα πολλές φορές- ότι
δεν ισχύει τίποτα από όλα αυτά. 

Μιλάµε -το λέω για µια ακόµα φορά, µήπως γίνει κατανοητό
επιτέλους- για µία µακροχρόνια µίσθωση αντί συγκεκριµένου τι-
µήµατος και αντί συγκεκριµένων επενδύσεων. Όλες οι επενδύ-
σεις που θα υλοποιηθούν κατά το διάστηµα της σύµβασης
παραχώρησης είναι περιουσία του ελληνικού δηµοσίου. 

Με αυτές τις σκέψεις, εγώ θέλω να σας ευχαριστήσω για την
ανοχή σας. 

Θα ξεκινήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών, µε πρώτο οµι-
λητή τον κ. Γεώργιο Σταµάτη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου µία προσωπική αναφορά. 
Νοµίζω ότι ήσασταν από τους καλύτερους Υπουργούς Ναυτι-

λίας που είχε ποτέ η χώρα και ο ρόλος σας ήταν σηµαντικός και
για τη συγκεκριµένη σύµβαση, αλλά και γενικότερα για την αξιο-
ποίηση των λιµανιών της χώρας, πόσω δε µάλλον η συνεισφορά
σας τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια που είχατε υπό τη σκέπη
σας τη διοίκηση του Λιµενικού όσον αφορά τη συµµετοχή του Λι-
µενικού στη διάσωση ανθρώπινων ψυχών και γενικότερα στη δια-
χείριση του προσφυγικού. Και οφείλω να σας το πω. 

Βέβαια, και οι πολίτες, όχι µόνο του Αγίου Νικολάου, αλλά και
ολόκληρης της Κρήτης, µε αυτή τη σύµβαση θα πρέπει να είναι
ευχαριστηµένοι, γιατί επί της ουσίας, όπως και εσείς είπατε, δεν
µιλάµε για κανένα ξεπούληµα. Ουσιαστικά µιλάµε για µια ανα-
βάθµιση. Μιλάµε ουσιαστικά για τη µεγαλύτερη νησιωτική πόλη
αυτή την στιγµή της χώρας, το Ηράκλειο, έναν κόµβο. Και χωρίς
αυτή τη σύµβαση, θα είχαµε ένα λιµάνι το οποίο θα µαράζωνε,
το οποίο δεν θα µπορούσε να αναπτυχθεί και το οποίο δεν θα
µπορούσε δυστυχώς να είναι εφαλτήριο ανάπτυξης για την ίδια
την περιοχή. 

Έχουν ελεγχθεί όλα αυτά που πρέπει να ελεγχθούν. Κυρίως,
όµως, µε αυτή τη σύµβαση, κύριε Υπουργέ -συγχαρητήρια για
την αναβάθµισή σας-, ουσιαστικά βάζουµε το λιµάνι του Ηρα-
κλείου ως ορόσηµο και για την προσέλκυση επισκεπτών, αλλά
και για τη µεταφορά εµπορευµάτων. 

Βασική στόχευση του νοµοσχεδίου αυτού αποτελεί η δηµιουρ-
γία σύγχρονων υποδοµών και εγκαταστάσεων στην περιοχή, µε
σκοπό, όχι µόνο την αναβάθµιση του Ηρακλείου, αλλά και γενι-
κότερα την ανάπτυξη της Κρήτης και την ουσιαστική τόνωση της
τοπικής οικονοµίας. 
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Επιτρέψτε µου να σας πω ότι θα έρθει επικαιροποιηµένο το
master plan. Γιατί εδώ κατηγορείται η Κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει
master plan. Μα, το λιµάνι του Ηρακλείου ήδη λειτουργεί, δεν
είναι ανενεργό λιµάνι. Και θα το αξιολογήσουµε προφανώς το
master plan, όπως θα αξιολογήσουµε -και αξιολογείται- και από
τον ελληνικό λαό αν θα έπρεπε να είναι 80, 60 ή 100 εκατοµµύ-
ρια. Όµως, ο πάροχος ο όποιος το παίρνει εγγυάται τη λειτουρ-
γία του, αλλά και την ανάπτυξή του. 

Και ταυτόχρονα, είναι πολύ σηµαντική η αδιάλειπτη ουσιαστικά
παροχή αξιόπιστων και ποιοτικών υπηρεσιών στους χρήστες του
λιµένα, που συνδέεται µε την απαγόρευση των διακρίσεων, κά-
νοντας µέσα ειδική αναφορά στην προσβασιµότητα και χρήση
των υπηρεσιών στα άτοµα µε αναπηρία. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να πω ότι εδώ θα µπορούσαµε
να το προσθέσουµε λιγάκι και να βάλουµε γενικότερα τα εµπο-
διζόµενα άτοµα, όπως ηλικιωµένοι, έγκυες γυναίκες, µητέρες µε
µικρά παιδιά. Γιατί και ο τουρισµός που έρχεται κυρίως από τις
βόρειες χώρες, τα άτοµα τρίτης ηλικίας, τα λεγόµενα «εµποδι-
ζόµενα άτοµα», γενικότερα χρειάζονται µία τελείως διαφορετική
προσέγγιση και όχι µόνο το κλασικό µοντέλο που έχουµε για τα
άτοµα µε αναπηρία. Και νοµίζω ότι αυτό θα εκτιµηθεί και από
τους ίδιους τους πολίτες, αλλά θα συνδράµει και σε αυτή τη σύµ-
βαση, αλλά και γενικότερα στην κοινωνική, αν θέλετε, ευθύνη
που µπορεί να έχει το λιµάνι του Ηρακλείου. 

Βέβαια, οι εγκαταστάσεις και οι παρεχόµενες υπηρεσίες αν-
ταποκρίνονται στα πρότυπα του καθολικού σχεδιασµού, που συ-
νεργάζονται µε τους φορείς του αναπηρικού κινήµατος, που θα
είναι τελικά οι αποδέκτες αυτών των υπηρεσιών.

Τέλος, επιτρέψτε µου να πω πως είναι πολύ σηµαντικό ότι,
όπως και στις προγενέστερες συµβάσεις στους άλλους λιµένες,
έτσι και εδώ διασφαλίζεται κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, διασφα-
λίζεται το µέλλον των εργαζοµένων. Και αυτό είναι κάτι που δεν
πρέπει να το ξεχνάµε, ότι οι εργαζόµενοι είναι η ψυχή του κάθε
οργανισµού, του κάθε λιµένα, όπως και του Λιµένα του Ηρα-
κλείου. 

Νοµίζω ότι µέσα από τη δηµιουργία αυτής της σύµβασης το
Λιµάνι του Ηρακλείου και γενικότερα η Κρήτη µπαίνει ως σηµείο
αναφοράς πλέον και σε άλλου είδους δραστηριότητες που µέχρι
πρότινος δεν υπήρχαν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Σταµάτη. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Καραγεωργοπούλου από την
Πλεύση Ελευθερίας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Μαύρη επέτειος της φωτιάς στο Μάτι της ανατολικής Αττικής!
Έξι χρόνια µετά, όχι µόνο δεν έχουν δικαιωθεί οι νεκροί, οι εγ-
καυµατίες, οι ψυχικά και σωµατικά νοσούντες -ακόµα νοσούντες-
από τα εγκλήµατα που στιγµάτισαν για πάντα τις ζωές µας, αλλά
η Κυβέρνησή σας συνεχίζει τον εµπαιγµό τους, όπως αντίστοιχα
πράττετε στην πολύνεκρη τραγωδία των Τεµπών, του εγκλήµα-
τος των Τεµπών, µε τη δικαιοσύνη απούσα, τυφλή, χειραγωγού-
µενο πιόνι της εκτελεστικής και της νοµοθετικής εξουσίας. 

Το ίδιο έτος, το 2018, η τότε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ άνοιξε την
πόρτα της ιδιωτικοποίησης µέσω υποπαραχωρήσεων επιµέρους
δραστηριοτήτων στο Λιµάνι Ηρακλείου Κρήτης. 

Τον Δεκέµβριο του έτους 2023 υπεγράφη η σύµβαση µεταβί-
βασης του 67% του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου στην κοινο-
πραξία που αποτελείται από τις εταιρείες «GRIMALDI»,
«EUROMED SPA» και «Μινωικές Γραµµές ΑΝΕ» έναντι συνολικού
τιµήµατος 80 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ για την αγορά του 67%
των µετοχών του Οργανισµού Λιµένα Ηγουµενίτσας προσέφερε
84,17 εκατοµµύρια ευρώ, παρά το γεγονός ότι το λιµάνι Ηγου-
µενίτσας είναι διαφορετικής δυναµικής, χωρίς εµπορική δραστη-
ριότητα, και η κερδοφορία του Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου
είναι υπερδιπλάσια αυτής του λιµανιού της Ηγουµενίτσας. 

Έτσι, ο όµιλος αποκτά και τα δύο αυτά λιµάνια, κατακτώντας
δεσπόζουσα θέση τόσο στις θαλάσσιες µεταφορές όσο και στη
διαχείριση των θαλάσσιων εµπορικών δρόµων της χώρας, δη-

λαδή έχουµε εγκατάσταση ενός ιδιωτικού µονοπωλίου σε δύο
υψηλής στρατηγικής σηµασίας λιµάνια της χώρας, µε αυτό του
Ηρακλείου να είναι υψίστης στρατηγικής και νευραλγικής σηµα-
σίας, καθόσον πρόκειται για ένα από τα δέκα σπουδαιότερα λι-
µάνια της Μεσογείου και αντί να είναι το ελληνικό δηµόσιο
κατέχον το πλειοψηφικό πακέτο, καθίσταται µειοψηφών µέτοχος.
Ο ίδιος όµιλος κυριαρχεί στην ακτοπλοϊκή γραµµή Ελλάδας-Ιτα-
λίας, ελέγχει ένα σηµαντικό τµήµα των ακτοπλοϊκών συνδέσεων
στο Αιγαίο και στην Κρήτη. 

Ποια η βέβαιη πρόβλεψη; Αύξηση στο κόστος µεταφοράς των
προϊόντων και των επιβατών, υποβάθµιση των υποδοµών, απο-
κοπή της πόλης του Ηρακλείου από το λιµάνι και υπαρκτοί κίν-
δυνοι για το περιβάλλον, την πολιτιστική κληρονοµιά και για τα
εργασιακά δικαιώµατα των εργαζοµένων στο λιµάνι.

Με βάση τη σύµβαση στον Όµιλο «GRIMALDI» παραχωρούνται
και οι λιµενικές εγκαταστάσεις των Λινοπεραµάτων στα δυτικά
της πόλης, όπου βρίσκονται οι εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών,
το εργοστάσιο της ΔΕΗ, καθώς και τα τρία αλιευτικά καταφύγια
στα νότια του Νοµού Ηρακλείου Λούτρα, Άρβη, Κερατόκαµπος.

Καλούµαστε, λοιπόν, να επικυρώσουµε τη συµφωνία παραχώ-
ρησης του 67% του ΟΛΗ, ενώ δεν υπάρχει καµµία σχετική διε-
θνής υποχρέωση της χώρας, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν
διαθέσιµες εναλλακτικές δυνατότητες αξιοποίησης του φορέα.
Παραχωρείται µόνο για να πραγµατωθεί η νεοφιλελεύθερη ιδε-
οληψία τού ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας σε ιδιώτες,
µε τους οποίους συνηθίζεται να συναλλάσσεσθε. 

Από την αναθεωρηµένη ζώνη ευθύνης του Λιµένα Ηρακλείου
εξαιρείται ο παλαιός Ενετικός Λιµένας µε τον Κούλε και τα Νεώ-
ρια, για τα οποία υπήρξαν τεράστιες αντιδράσεις στο ενδεχό-
µενο ιδιωτικοποίησης ιστορικών τοπόσηµων του Ηρακλείου. Η
δεξαµενή που υδροδοτεί το λιµάνι εξαιρείται;

Ήδη από τον Αύγουστο του 2022 µε σχετικό ΦΕΚ έχουν εξαι-
ρεθεί από τη ζώνη ευθύνης του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου
τόσο ο παραλιακός δρόµος του Ηρακλείου όσο και άλλες εγκα-
ταστάσεις απέναντι από το λιµάνι, παλαιό ΚΤΕΛ, Θεατρικός Σταθ-
µός, Λιµενικό Περίπτερο, χωρίς όµως αυτό να σηµαίνει πως
αυτοδίκαια περνούν στη διαχείριση του Δήµου Ηρακλείου, αφού
εµπλέκεται η Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου και έχει ήδη κα-
ταρτιστεί σχετικός οδικός χάρτης για την αποσαφήνιση του ιδιο-
κτησιακού καθεστώτος. 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΤΑΙΠΕΔ επιµένουν στην πολιτική των
ιδιωτικοποιήσεων, η οποία έχει κριθεί αποτυχηµένη διεθνώς ακόµη
και από τις συντηρητικές κυβερνήσεις. Το σύνολο σχεδόν των λι-
µένων στην Ευρώπη, στις ΗΠΑ και αλλού παραµένουν υπό δηµό-
σιο έλεγχο τουλάχιστον κατά ποσοστό 93%. Η εν λόγω πολιτική
αντιστρατεύεται τις ανάγκες της τοπικής και περιφερειακής οικο-
νοµίας µε την γεωοικονοµική σηµασία του λιµανιού να την καθιστά
εγκληµατική και επικίνδυνη σε συνέχεια της ίδιας γραµµής που
ακολουθείται για την κτηµατογράφηση της Κρήτης.

Το αυτοκινούµενο περίπτερο διαφήµισης της κτηµατογράφη-
σης είναι µία πτυχή αυτού του είδους της φαιδράς πολιτικής σε
αυτό το σηµείο εκτός όλων των άλλων. Παράδειγµα αυτής, επί-
σης, συνιστά και η εξυπηρέτηση συµφερόντων στην κτηµατο-
γράφηση της Γαύδου, που περαιώθηκε µετά από είκοσι τέσσερα
χρόνια, το έτος 2021, σε συνέχεια εκείνης της ανταλλαγής συµ-
φερόντων που ενέπνευσαν τους Υπουργούς Περιβάλλοντος των
κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ και καταληκτικά της Νέας Δη-
µοκρατίας στην καταστρατήγηση δικαιωµάτων και κεφαλαι-
ώδους σηµασίας εθνικών συµφερόντων και διεκδικήσεων της
τοπικής κοινωνίας ενός νησιού εξήντα κατοίκων και λίγο λιγότερο
από τριάντα τέσσερα τετραγωνικά χιλιόµετρα έκτασης. Για φαν-
ταστείτε, είκοσι τέσσερα χρόνια για να κτηµατογραφηθεί ένα νη-
σάκι εξήντα κατοίκων. 

Οι ίδιοι άνθρωποι, βέβαια, της νοµικής υπηρεσίας του Ελληνι-
κού Κτηµατολογίου, που επικουρούσαν τους τότε Υπουργούς
της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, στελεχώνουν και
σήµερα τα γραφεία των δικών σας εκλεκτών και διορισµένων, µία
πρακτική δεικτική της υποκρισίας σας. 

Τα συµφέροντα της Κρήτης, του αγαπηµένου ιστορικού, εµ-
βληµατικού νησιού µας απειλούνται και σήµερα το ίδιο όπως και
τότε. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Καραγεωργοπούλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας θα

ήθελα να αναφερθώ σε κάποια σοβαρά ζητήµατα που απασχό-
λησαν την επικαιρότητα και έχουν ουσιώδη σηµασία για τα
εθνικά µας θέµατα. 

Αναφέροµαι πρώτον, στις προκλητικές δηλώσεις του Τούρκου
Προέδρου, ο οποίος στράφηκε µε απρεπείς χαρακτηρισµούς
κατά του Υπουργού Εθνικής Άµυνας κ. Νίκου Δένδια. Οι δηλώ-
σεις είναι πραγµατικά απαράδεκτες και θα έπρεπε να έχουν αν-
τιµετωπιστεί µε περισσότερη αυστηρότητα από την ελληνική
Κυβέρνηση και αυτό γιατί πλέον γίνεται ακόµα πιο ξεκάθαρο
ποιες είναι οι πραγµατικές θέσεις του Προέδρου της γείτονος
και πώς αυτός εκτιµά και αποτιµά τη συνεργασία και το διάλογο
στο πλαίσιο της Διακήρυξης των Αθηνών. Οι δηλώσεις, δε, αυτές
έχουν µεγαλύτερη σηµασία εάν εξεταστούν και υπό το πρίσµα
του Κυπριακού. Και αυτό, γιατί έχει γίνει πλέον σαφής η στό-
χευση της τουρκικής πλευράς, η αλλαγή του στάτους κβο στην
Κύπρο µε κύριο όχηµα την παρουσίαση της παράνοµης τουρκι-
κής εισβολής και κατοχής σαν επιχείρηση αποκατάστασης της
ειρήνης. Η ελληνική Κυβέρνηση πρέπει να είναι ιδιαίτερα προσε-
κτική στη διαχείριση του διαλόγου µε τη γείτονα και στη διαχεί-
ριση του Κυπριακού, προτάσσοντας την ευρωπαϊκή και διεθνή
του διάσταση. 

Θέλω, επίσης, να αναφερθώ στη Μέση Ανατολή, γιατί δεν πρέ-
πει να ξεχνάµε ότι δίπλα στην πόρτα µας µάχονται αρκετοί πό-
λεµοι και ιδιαίτερα αυτός ο πόλεµος. Οι νεκροί στη Γάζα και στην
ευρύτερη εµπόλεµη περιοχή έχουν φτάσει τις τριάντα οκτώ χι-
λιάδες εννιακόσια ογδόντα τρία άτοµα σήµερα.

Προχωρώντας στο σηµερινό σχέδιο νόµου που αφορά την
ιδιωτικοποίηση του Λιµένα Ηρακλείου θέλω να ξεκινήσω τονίζον-
τας τη µεγάλη σηµασία που έχουν τα λιµάνια της Κρήτης και της
χώρας γενικότερα για τη βιωσιµότητα και την ανάπτυξη του νη-
σιού. Η πλειοψηφία των µεταφορών και των µετακινήσεων γίνεται
µε τα πλοία που συνδέουν την Κρήτη µε την ηπειρωτική Ελλάδα.
Γίνεται εύκολα αντιληπτή η σπουδαιότητα του Λιµένα Ηρακλείου
για πάρα πολλούς τοµείς της τοπικής και όχι µόνο οικονοµίας. 

Πάνω στη βάση της σπουδαιότητας θέλω να τονίσω και τη γε-
ωστρατηγική σηµασία των λιµένων της Κρήτης. Θεωρώ ότι αυτή
είναι πλέον αυταπόδεικτη έπειτα από τις τελευταίες γεωπολιτικές
εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή της νοτιοανατολικής Μεσο-
γείου. Τα πράγµατα στην περιοχή µας είναι ρευστά και οι όποιες
κινήσεις ακόµη και αν έχουν οικονοµικά οφέλη για τη χώρα θα
πρέπει να µελετώνται και υπό αυτό το πρίσµα για να µπορέσει
να γίνει µια ορθή αποτίµηση κόστους και οφέλους για τη χώρα. 

Κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτροπής ο εισηγη-
τής µάς τόνισε ότι το 93% των ευρωπαϊκών λιµένων έχουν ακόµη
και σήµερα δηµόσιο χαρακτήρα. Το ίδιο ισχύει και για τις περισ-
σότερες ανεπτυγµένες χώρες. Δεν πρόκειται για µια τυχαία συν-
θήκη, αλλά για στοχευµένη επιλογή των κρατών που
αντιλαµβάνονται ότι τα λιµάνια έχουν πολυπαραγοντική σηµασία,
καθώς σε αυτά ασκείται πέραν της εµπορικής δραστηριότητας
και δηµόσια εξουσία. Είναι, λοιπόν, ένα βασικό ερώτηµα που θέ-
λουµε να κατατάσσει τη δική µας χώρα και µε βάση αυτή την
απάντηση να παίρνουµε και τις αντίστοιχες αποφάσεις. 

Σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου το τίµηµα της παραχώρησης του
67% των µετοχών του λιµένα Ηρακλείου ανέρχεται στο ποσό των
80 εκατοµµυρίων ευρώ και πραγµατικά θα αναρωτηθεί κάποιος:
Είναι αυτό το κατάλληλο τίµηµα για ένα τόσο µεγάλο λιµάνι και
µάλιστα ένα λιµάνι µε σηµαντική συµβολή και στον τοµέα της
κρουαζιέρας; Η απάντηση είναι όχι. Όχι δεν είναι ικανοποιητικό,
δεν είναι ικανοποιητικό για πολλούς λόγους. Ανέφερε ο εισηγη-
τής µας προηγουµένως ότι η εταιρεία που αναλαµβάνει το λιµάνι
πληρώνει ενάµισι εκατοµµύριο τον χρόνο για να χρησιµοποιεί το
λιµάνι µε τα πλοία του. Οπότε φαντάζεστε, συγκρίνετε το τίµηµα
για να καταλάβουµε αν είναι αξιόλογο ή όχι.

Πρώτον, γιατί οι υπάρχουσες υποδοµές αποτιµώνται σε πολλά
εκατοµµύρια ευρώ, αρκεί κανείς να αναλογιστεί το κόστος των
υπαρχόντων κρηπιδωµάτων. 

Δεύτερον, οι υποχρεωτικές επενδύσεις που περιγράφονται
στη σύµβαση δεν είναι καθόλου ελκυστικές. Προβλέπεται µόνο
η υποχρέωση κατασκευής ενός κτηρίου δύο χιλιάδων τετραγω-
νικών µέτρων για τη στέγαση των υπηρεσιών του Υπουργείου
Ναυτιλίας. Το κόστος της κατασκευής ενός τέτοιου κτηρίου υπο-
λογίζεται σήµερα περίπου στα 3 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τρίτον, το τίµηµα δεν είναι ικανοποιητικό καθώς µε τη µεταβί-
βαση του 67% στον προτιµητέο επενδυτή, στην Κοινοπραξία
«GRIMALDI - Μινωικές Γραµµές», στην πραγµατικότητα δηµιουρ-
γούνται οι κατάλληλες συνθήκες για την εµφάνιση µονοπωλίου
µε τις γνωστές σε όλους συνέπειες για την τοπική και εθνική οι-
κονοµία. Συνέπειες, που θα έχουν σοβαρότατο αντίκτυπο στο κό-
στος και στην ποιότητα µετακίνησης των επιβατών, αλλά και στην
µεταφορά προϊόντων. Αυτό το ενδεχόµενο, σε συνδυασµό µε την
έλλειψη πρόβλεψης στην εν λόγω σύµβαση, των ελάχιστων επι-
πέδων διακίνησης επιβατών και φορτίων, σίγουρα δηµιουργεί δυ-
σπιστία και στον πιο καλοπροαίρετο. 

Υπάρχουν και άλλα σηµεία στην συγκεκριµένη σύµβαση, που
µας προκαλούν ανησυχία. Διαβάζουµε στο άρθρο 9 παράγραφος
4 ότι ο νέος ιδιοκτήτης δύναται να απαγορεύει την πρόσβαση
στον αρµόδιο κυβερνητικό φορέα µε µία απλή ειδοποίηση και µά-
λιστα µε την επίκληση λόγων, που δεν προσδιορίζονται µε σαφή-
νεια στη σύµβαση. Πώς, όµως, θα µπορέσει ο εκάστοτε
κυβερνητικός φορέας να κάνει τους απαραίτητους ελέγχους, πα-
ραδείγµατος χάριν, της κείµενης περιβαλλοντικής νοµοθεσίας ή
εργατικής νοµοθεσίας; 

Ακούστηκαν αρκετοί φορείς κατά τη διάρκεια των συνεδριά-
σεων σε επίπεδο επιτροπής. Νοµίζω ότι οι ανησυχίες της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης πρέπει να τονιστούν και στην Ολοµέλεια, καθώς
είναι εύλογες. Ανησυχούν, στο Ηράκλειο, για τον αντίκτυπο που
θα έχει η ιδιωτικοποίηση του λιµανιού τους. Και έχουν δίκιο.
Όποιος έχει επισκεφθεί την πόλη, ξέρει ότι το λιµάνι αποτελεί
οργανικό µέρος και την επηρεάζει και χωροταξικά και περιβαλ-
λοντικά. Έχουµε δει ότι το λιµάνι αυτό είναι µέσα στον αστικό
ιστό της πόλης. Όποιες αλλαγές γίνονται σε αυτό, µπορεί να
επηρεάσουν δραµατικά την ποιότητα ζωής των κατοίκων της
πόλης. Είναι ακόµα ζητούµενο αν ο δήµαρχος της πόλης θα συµ-
µετέχει στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας. 

Θέλω να σηµειώσω κάτι τελευταίο, αλλά εξίσου σηµαντικό.
Δίνει η Κυβέρνηση ένα σηµαντικό λιµάνι χωρίς µέχρι σήµερα να
γνωρίζουµε ποιο θα είναι το αναπτυξιακό πρόγραµµα και ποια η
µελέτη διαχείρισης. Δεν µπορούµε, λοιπόν, να συνηγορήσουµε
σε µια ιδιωτικοποίηση ενός σηµαντικού λιµένα της χώρας, ενός
σηµαντικού λιµένα της Κρήτης, χωρίς καν να έχουµε µπροστά
µας ένα σοβαρό αναπτυξιακό πλάνο, χωρίς να έχουµε διαβεβαι-
ώσεις για τις υπάρχουσες θέσεις εργασίας, χωρίς να έχουµε δια-
βεβαιώσεις για τη διατήρηση του κόστους της ταχύτητας και της
ποιότητας µεταφοράς των προϊόντων και µετακίνησης των επι-
βατών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Αποστολάκη. 
Θα δώσω, τώρα, τον λόγο στην κ. Ελένη Βατσινά από το

ΠΑΣΟΚ.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ ότι δια-

νύουµε λίγες ηµέρες πριν το θερινό κλείσιµο της Βουλής, ο κό-
σµος -και ιδίως σήµερα- ο κόσµος της Κρήτης, µας
παρακολουθεί και περιµένει εναγωνίως να ακούσει τις νοµοθετι-
κές εξελίξεις.

Γι’ αυτό, καλό είναι να ακούσει και τη µεγάλη αλήθεια ότι, παρ’
ότι διανύουµε λίγες ηµέρες πριν το θερινό κλείσιµο, κρίσιµα νο-
µοσχέδια για την οικονοµική ζωή της Κρήτης µας, για ακόµη µία
φορά, έρχονται για συζήτηση µε τρόπο και λογική ταχυφαγείου.
Δεν µας εκπλήσσει. Είναι πλέον αντιληπτό ότι το κάνετε γιατί θέ-
λετε µια κοινωνία όσο το δυνατόν λιγότερο αντιδραστική, µια κοι-
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νωνία ύπνωσης για να περνούν στα ψιλά γράµµατα όσα έχετε
αποφασίσει να ψηφίσετε. Θα σας το αναλύσω στο παρόν νοµο-
σχέδιο µε απτές αποδείξεις. 

Με το πρόσχηµα της κύρωσης της συµβάσεως, µε το πρό-
σχηµα, δηλαδή, ότι έχουµε να κάνουµε µε ένα προδιατυπωµένο
κείµενο όρων, η τύχη του λιµανιού του Ηρακλείου κρίθηκε από
την Κυβέρνησή σας ότι αξίζει τόσης σηµασίας ίσης µε δύο ολό-
κληρες ηµέρες στην αρµόδια επιτροπή. Ήταν ίσως από τις λίγες
φορές που οι φορείς κλήθηκαν κι έδωσαν ένα περιβάλλον σχετι-
κής συναίνεσης σε πολλά πράγµατα. Δεν αρνήθηκαν, δηλαδή,
την ανάγκη της προόδου για το λιµάνι του Ηρακλείου. Έθεσαν,
όµως, ζητήµατα πρακτικά και νοµικά που, αν υπήρχε από την Κυ-
βέρνησή σας η πολιτική βούληση και αν δινόταν ο απαραίτητος
χρόνος στην Αντιπολίτευση και στους φορείς, σήµερα θα τα εί-
χαµε επιλύσει και θα µιλούσαµε για ένα έργο ζωής και ευρύτατης
αποδοχής. Δυστυχώς, όµως, για ακόµη µια φορά η υπεροπτική
αντιµετώπιση της Κυβέρνησής σας υπερίσχυσε και µας οδηγεί
σήµερα να µιλάµε για άλλη µια χαµένη ευκαιρία πραγµατικής
ανάπτυξης. 

Τις θέσεις µας, τις θέσεις του ΠΑΣΟΚ στα θέµατα λιµενικής
πολιτικής και της αδιαφάνειας, τις ανέλυσε ο εισηγητής και ο
αγορητής µας και µε πληρότητα. Ως Βουλευτής Ηρακλείου θα
σας πω τα τρία µελανά σηµεία που επηρεάζουν τον τόπο µου
που θα τα δούµε µπροστά µας. Τα είπαν στην ακρόαση φορέων
και ο Πρόεδρος Μόνιµων Εργατών Λιµένων Ηρακλείου κ. Σφα-
κιανάκης και ο Πρόεδρος του Εργατοϋπαλληλικού Κέντρου κ.
Βοριάς και συµφώνησαν ο Δήµαρχος Ηρακλείου κ. Καλοκαιρι-
νός, ο Δήµαρχος Μαλεβιζίου κ. Μποκέας και ο Δήµαρχος Βιάν-
νου κ. Μπαριτάκης. Σε ένα σηµείο συντασσόµαστε αναµφίβολα,
το σηµαντικότερο αξιακά. Και το σηµαντικότερο αξιακά για το
ΠΑΣΟΚ, τη δηµοκρατική παράταξη που γεννήθηκε από τον λαό
ως ασπίδα προάσπισης και διεκδίκησης δικαιωµάτων, είναι οι ερ-
γαζόµενοι, οι άνθρωποι, οι λιµενεργάτες που ζουν τις οικογένειες
τους δεκάδες χρόνια σε αντίξοες και επικίνδυνες συνθήκες. 

Θα έρθει, λοιπόν, µία ιδιωτική εταιρεία να διαχειριστεί τα κτή-
ρια και τις όποιες υποδοµές, αλλά θα διαχειριστεί χωρίς καµµία
νοµοθετική σας πρόβλεψη και τις ζωές αυτών των ανθρώπων. Οι
λιµενεργάτες που εργάζονται σε ένα ιδιότυπο καθεστώς ελεύθε-
ρου επαγγελµατία, έχουν πιστοποίηση από τον ΕΟΠΠΕΠ, έχουν
ISO εκφόρτωσης, έχουν συµπληρώσει έναν µεγάλο αριθµό λιµε-
νεργατικών ενσήµων και κινδυνεύουν τώρα είτε να εξισωθούν µε
ανθρώπους που δεν έχουν εµπειρία φορτοεκφόρτωσης πλοίων
είτε να µην έχουν καθόλου εργασία. Για ποιον λόγο, λοιπόν, που-
θενά δεν υπήρξε η ελάχιστη αναφορά στα εργασιακά δεδοµένα
και στην κατοχύρωσή τους µέσα στη σύµβαση; 

Το δεύτερο µελανό σηµείο είναι ότι οι δήµοι που όλα αυτά τα
χρόνια στηρίζουν µε τις ίδιες δυνάµεις ο καθένας και ένα µέρος
του λιµανιού θα σταµατήσουν, αν ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο,
να έχουν τον οποιοδήποτε ρόλο στον νέο φορέα και θα σταµα-
τήσουν να λαµβάνουν και την οποιαδήποτε ανταποδοτική σχέση
από το έσοδα του νέου φορέα. Δηλαδή µέχρι σήµερα στάθηκαν
αρωγοί είχαν τη διαχείριση και µε πενιχρά µέσα κράτησαν ένα
λιµάνι για πολλές δεκαετίες σε ένα επίπεδο λειτουργίας, οδικής
σύνδεσης, συγκοινωνιών, καταστηµάτων. Και τώρα όλη αυτή η
αποκτούµενη τεχνογνωσία, η εµπειρία τους και η πρακτική
γνώση πηγαίνει στον κάλαθο των αχρήστων και για να ικανοποι-
ηθεί αυτή η ιδιωτικοποίηση. 

Είναι λάθος αυτή η απαξίωση των Δήµων Ηρακλείου, Μαλεβι-
ζίου και Βιάννου και σε επίπεδο διαχείρισης και σε επίπεδο εκ-
προσώπησης στον νέο φορέα και πρωτίστως, στην πρόβλεψη
ανταποδοτικότητας. Ήλπιζαν ότι µέχρι και την τελευταία στιγµή
θα εισακουστεί αυτό το πολύ δίκαιο αίτηµά τους. 

Και µ’ αυτό κλείνω και έρχοµαι στο τρίτο µελανό σηµείο που
δεν είναι άλλο από το ποσό της σύµβασης, τη διάρκεια της πα-
ραχώρησης και την ευρύτερη πολιτική της Κυβέρνησής σας πίσω
από την επιλογή των όρων της σύµβασης. Έχουµε ένα ποσό που
προσπαθείτε τις τελευταίες ηµέρες να µας πείσετε ότι είναι υπέ-
ρογκο και ότι µε τη σύµβαση αυτή θα γεµίσουν τα ταµεία της
χώρας. Το ποσό που αποτιµήσατε το λιµάνι του Ηρακλείου, ένα
από τα µεγαλύτερα λιµάνια της χώρας, είναι κάτι περισσότερο
από 110 εκατοµµύρια ευρώ, 80 εκατοµµύρια ευρώ, το 67% των

µετοχών του ΤΑΙΠΕΔ, δηλαδή µόνο 2 εκατοµµύρια κατ’ έτος για
σαράντα χρόνια, χωρίς να έχουµε υποβάλλει αυτή την εταιρεία
στη βάσανο να δεσµευτεί για έργα υποδοµών και τέλος, χωρίς
να διαβάζουµε την επιχειρησιακή σύµβαση µεταξύ ΤΑΙΠΕΔ και
Οµίλου «GRIMALDI» ή τις οικονοµικές µελέτες που οδήγησαν σε
αυτό το ύψος της σύµβασης.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση ψάχνει
τα νούµερα που θα φέρουν χρήµατα στα ταµεία. Το ΠΑΣΟΚ σάς
απαντά ότι κοιτάζει τον άνθρωπο, την εργασία και το βιοπορισµό
του. Η Κυβέρνηση ψάχνει έναν γρήγορο και εύκολο τρόπο για
να διώξει από πάνω της την ευθύνη να φτιάξει έργα υποδοµών.
Το ΠΑΣΟΚ σας απαντά ότι µε πενιχρά έσοδα, αλλά σωστές πο-
λιτικές, οι δήµοι κράτησαν για χρόνια το επίπεδο του δηµοσίου
λιµανιού και σήµερα απαξιώνονται. 

Η γενέτειρά µου, το Μαλεβίζι, έχει σήµα της το λιµάνι αυτό,
κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι έχει φορτωθεί, όπως σας είπε και ο Δή-
µαρχος κ. Μποκέας, τις συνέπειες των υποδοµών, τα Λινοπερά-
µατα, τη βιοµηχανική ζώνη, τον ΧΥΤΑ και το εργοστάσιο
ηλεκτρικής ενέργειας. Έχει πονέσει ο κόσµος για το λιµάνι αυτό
και το πονά. Η Κυβέρνηση γράφει στο ενεργητικό της µία ακόµα
ιδιωτικοποίηση και την παρουσιάζει ως πανάκεια. Το ΠΑΣΟΚ µά-
χεται για τη διασφάλιση της συµµετοχής των δήµων ακόµα και
αυτή την ύστατη στιγµή. Ποιοι είστε και ποιοι είµαστε! Εσείς συµ-
βάλλεστε µε ευνοϊκούς όρους προς το ιδιωτικό κεφάλαιο. Το
ΠΑΣΟΚ έτσι έχει συµβόλαιο µε τον λαό. 

Θα συνεχίσουµε, λοιπόν, να είµαστε όλα αυτά που κάνουν την
Κρήτη µας να ελπίζει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Βατσινά. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ιωάννη Δηµητροκάλλη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να εκφράσω τις θερµότερες ευχές µου

για ταχεία ανάρρωση στον τραυµατία συνοριοφύλακα που δέ-
χτηκε πυρά από την τουρκική πλευρά κατά τη διάρκεια της υπη-
ρεσίας του στον Έβρο. Η σκέψη µας είναι κοντά του και κοντά
στην οικογένειά του σε αυτή τη δύσκολη στιγµή. 

Η κατευναστική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας απέναντι στην Τουρκία έχει αποτύχει να διασφαλίσει την
ασφάλεια των συνόρων µας. Η συνεχιζόµενη ανοχή και οι υπο-
χωρήσεις ενθαρρύνουν την τουρκική προκλητικότητα, θέτοντας
σε κίνδυνο τις ζωές των συνοριοφυλάκων µας και την εθνική µας
κυριαρχία. Απαιτούνται άµεσες αποφασιστικές ενέργειες για την
αποτροπή παρόµοιων περιστατικών στο µέλλον. Η Κυβέρνηση
οφείλει να αναλάβει τις ευθύνες της, διασφαλίζοντας την άµεση
ενίσχυση των συνοριακών δυνάµεων και την επιβολή αυστηρό-
τερων µέτρων αποτροπής. Η προστασία των συνόρων µας και η
διαφύλαξη της εθνικής µας κυριαρχίας δεν µπορούν να περιµέ-
νουν. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, σήµερα λοιπόν έχουµε µπροστά
µας την επισφράγιση άλλης µιας ιδιωτικοποίησης δηµόσιας πε-
ριουσίας του λιµένα Ηρακλείου, παραχωρώντας ουσιαστικά ση-
µαντικά δικαιώµατα στους ιδιώτες επενδυτές. Αυτή η παρα-
χώρηση δηµιουργεί σοβαρά ζητήµατα για τη διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος και για την προστασία της εθνικής µας κυ-
ριαρχίας. Ο ιταλικός όµιλος της οικογένειας «GRIMALDI» µετά
τις «Mινωικές γραµµές» το 2008 και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας
πέρυσι, µεγαλώνει την παρουσία του στη χώρα µας µε την από-
κτηση του 67% του λιµένα Ηρακλείου για σαράντα χρόνια, δίνον-
τας ως αντίτιµο 80 εκατοµµύρια ευρώ και στο βάθος έρχονται
και οι ιδιωτικοποιήσεις, όπως φαίνεται, των Λιµανιών του Βόλου,
του Λαυρίου και της Ραφήνας.

Η όλη ιστορία του ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας ξε-
κίνησε την εποχή των µνηµονίων µε τη δικαιολογία να βρεθούν
άµεσα χρήµατα για να καλυφθούν οι χρηµατοδοτικές ανάγκες
της χώρας µας. Με τα χρόνια, όµως, βλέπουµε ότι το αφήγηµα
αυτό έχει αλλάξει και πλέον η δικαιολογία είναι ότι ο ιδιωτικός
τοµέας πάντα ξέρει καλύτερα. 

Το λιµάνι του Ηρακλείου παρουσιάζει σταθερά και µε ανοδικές
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τάσεις κερδοφορία µετά την εποχή lockdowns. Μάλιστα, φέτος
αναµένεται να είναι χρονιά ρεκόρ δεκαπενταετίας σε επίπεδο
κρουαζιέρας, ενώ σε έρευνα του Καποδιστριακού Πανεπιστηµίου
βρέθηκε πως η συνολική οικονοµική ωφέλεια της κρουαζιέρας
στο Ηράκλειο και στην ευρύτερη περιοχή ήταν 60,2 εκατοµµύρια
ευρώ την περίοδο Μάιος 2023 - Μάιος 2024. Άρα δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί η πώληση του θεωρείται µεταρρύθµιση και µάλι-
στα όταν δεν µας έχει παρουσιάσει καν η εταιρεία το πλάνο της
για το ποιες είναι οι διαθέσεις της σχετικά µε τις επενδύσεις. 

Τι ακριβώς µεταρρυθµίζουµε, κύριε Υπουργέ; Μήπως ξεπλη-
ρώνουµε ακόµα γραµµάτια των τεραστίων δανείων που πήραµε
µέσω των µνηµονίων, αφού για να µπορέσουν οι µεγάλες χώρες
να εγκρίνουν αυτά τα δάνεια από τα κοινοβούλιά τους πήραν σαν
ανταλλάγµατα τη δηµόσια περιουσία; Οι Ιταλοί τα τρένα και τα
λιµάνια, οι Γερµανοί τον ΟΤΕ και τα αεροδρόµια, οι Γάλλοι τα
εξοπλιστικά. Έχετε µετατρέψει την Ελλάδα σε ένα αντικείµενο
συναλλαγής. Η απόδειξη είναι πως έψαχνα να βρω αντίστοιχες
περιπτώσεις ιδιωτικοποιήσεων στην Ευρώπη, θεωρώντας πως η
ελληνική Κυβέρνηση αντιγράφει τις πιο προηγµένες δήθεν
χώρες. Όµως, σε όλα τα µεγάλα λιµάνια ισχύει πως βρίσκονται
υπό τη διοίκηση δηµοτικών, δηµόσιων αρχών και από κει και
πέρα οι δραστηριότητες του λιµανιού, όπως η διαχείριση τερµα-
τικών σταθµών και άλλων εγκαταστάσεων, παραχωρούνται σε
ιδιώτες. Να γιατί, λοιπόν, λέω ότι ξεπουλάτε και όχι ιδιωτικοποι-
είτε. 

Ας µας απαντήσει η Κυβέρνηση τι θα γίνει στην περίπτωση που
η εταιρεία αυτή, έχοντας τα λιµάνια αλλά και τα πλοία των δρο-
µολογίων, αυξήσει τις τιµές σε δυσθεώρητα επίπεδα επικαλού-
µενη, παραδείγµατος χάριν, και αυτή τον πόλεµο στην Ουκρανία
για το αυξηµένο κόστος. Πώς θα το αντιµετωπίσετε όταν έχετε
παραιτηθεί από τη διαχείριση και τη διοίκηση; Μήπως θα την επι-
δοτήσετε κιόλας, σε µία τέτοια περίπτωση, όπως κάνετε και µε
τους ιδιώτες παρόχους ενέργειας; 

Πώς θα διασφαλίσετε ότι οι ιδιώτες επενδυτές θα τηρήσουν
τις δεσµεύσεις τους και δεν θα υποβαθµίσουν τις υπηρεσίες που
παρέχουν στους χρήστες των λιµένων; Πώς θα διασφαλιστεί η
ισότιµη πρόσβαση όλων των επιχειρήσεων στις υπηρεσίες του
λιµένα ώστε να µην υπάρξουν µονοπωλιακές πρακτικές από τους
ιδιώτες διαχειριστές; Ποια µέτρα έχουν ληφθεί για την ενίσχυση
των τοπικών οικονοµιών και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων από
τη λειτουργία των λιµένων υπό την ιδιωτική διαχείριση; Αυτές δεν
είναι δικές µου ερωτήσεις και παρατηρήσεις, είναι ερωτήσεις και
παρατηρήσεις και άλλων συναδέλφων στις επιτροπές που δεν
έχουν πάρει καµµία απάντηση µέχρι τώρα.

Θέλω να τονίσω για τον κόσµο που µας ακούει πως δεν νοµι-
µοποιείστε να ξεπουλάτε τη δηµόσια περιουσία όταν είστε µία
Κυβέρνηση µειοψηφίας του ενός εκατοµµυρίου ψηφοφόρων.
Τόσοι ήταν οι ψηφοφόροι που σας ψήφισαν στις πρόσφατες ευ-
ρωεκλογές. Ούτε το 10% του συνόλου του πληθυσµού της
χώρας. Δεν είναι τσιφλίκι σας ούτε σας ανήκουν τα λιµάνια για
να τα χαρίζετε. Αντιθέτως, πρέπει να τα προστατεύουµε και να
τα αναπτύσσουµε µε υπευθυνότητα. Δεν µπορούµε να παραδώ-
σουµε τα κλειδιά των λιµένων µας σε ιδιώτες χωρίς εγγυήσεις
για τη διαφάνεια και το δηµόσιο συµφέρον. 

Η ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ, έρχεται µέσω ισότιµης συνεργα-
σίας όχι µέσω αδιαφανών συµφωνιών και προνοµίων για λίγους.
Η Ιδιωτικοποίηση χωρίς όρους και έλεγχο οδηγεί σε απορρύθ-
µιση και απώλεια της εθνικής κυριαρχίας. Η διαφάνεια και η λο-
γοδοσία είναι θεµελιώδεις αρχές που δεν µπορούµε να
παραβλέψουµε σε καµµία παραχώρηση. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα
φέρνει στην επιφάνεια σοβαρά ζητήµατα που δεν µπορούµε να
αγνοήσουµε. Η παραχώρηση των λιµενικών υποδοµών σε ιδιώτες
χωρίς τις απαραίτητες εγγυήσεις διαφάνειας και λογοδοσίας δη-
µιουργεί κινδύνους για το δηµόσιο συµφέρον και την εθνική µας
κυριαρχία. Ως Βουλευτής που νοιάζεται για την προστασία και
την ανάπτυξη της χώρας µας δεν µπορώ να στηρίξω το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Κλείνοντας την οµιλία µου, θα ήθελα να αναφερθώ στις δηλώ-
σεις του κ. Πρωθυπουργού για τα πενήντα χρόνια από την ει-
σβολή του Αττίλα στην Κύπρο µας. Ο κ. Μητσοτάκης απέφυγε

να αναφερθεί στην εισβολή του 1974 για τις διαχρονικές ευθύνες
της Τουρκίας. Η ρητορική του περί διαιρεµένης Κύπρου και νέας
ευκαιρίας για λύση αποπροσανατολίζει από τη βασική πραγµα-
τικότητα, δηλαδή την κατοχή και την βαρβαρότητα της τουρκικής
επιθετικότητας. Αντί να απαιτεί άµεση αποχώρηση των κατοχικών
στρατευµάτων και την επιστροφή των προσφύγων στα σπίτια
τους, επιλέγει να µιλάει για γενικότητες και να χαϊδεύει τα αυτιά
των εχθρών της πατρίδας µας. 

Οι Έλληνες της µητέρας πατρίδας και οι Έλληνες της Κύπρου
δεν συµβιβάζονται µε την κατοχή και δεν ξεχνούν τα σκλαβωµένα
εδάφη µας. Η µόνη λύση για την Κύπρο µας είναι η απελευθέ-
ρωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Δηµητροκάλλη.
Θα δώσω τον λόγο τώρα στην κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον

ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο των
Σπαρτιατών, τον κ. Ζερβέα. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα σύµ-

βαση που έρχεται προς κύρωση σήµερα στην Ολοµέλεια υπα-
κούει πιστά στον στρατηγικό προγραµµατισµό της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. Ίσως είναι η µοναδική περίπτωση που
ακολουθείτε ένα µακροπρόθεσµο σχέδιο για κάτι, για την πλήρη
ιδιωτικοποίηση των οργανισµών λιµένων και εν προκειµένω του
Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου. Η πολιτική αυτή θεωρούµε ότι
αναιρεί το µοντέλο που αναπτύχθηκε όλα τα προηγούµενα χρό-
νια, διότι το µόνο που επιθυµείτε είναι να ικανοποιήσετε τα συµ-
φέροντα µιας κλειστής αγοράς, τα συµφέροντα των ολίγων, αν
µη τι άλλο, και σίγουρα όχι του δηµοσίου συµφέροντος υπό την
έννοια που το αισθανόµαστε και το αντιλαµβανόµαστε εµείς.

Η Κυβέρνηση αρνείται να προσεγγίσει τα περιφερειακά λιµά-
νια της χώρας µε µια ολοκληρωµένη λιµενική στρατηγική που θα
ήταν υπό άλλες συνθήκες ικανή να προάγει την ισόρροπη ανά-
πτυξη των λιµανιών και των τοπικών κοινωνιών µε στόχο την προ-
στασία του δηµοσίου συµφέροντος, της οικονοµίας, των
εργαζοµένων και φυσικά του περιβάλλοντος. Ως εκ τούτου επι-
χειρεί συστηµατικά να ανατρέψει ό,τι καλό µπορεί να είχε συµβεί
πριν να αναλάβει τη διακυβέρνηση της χώρας το 2019. 

Το 93% των λιµένων στην Ευρώπη είναι δηµόσιο, διότι το επεν-
δυτικό πρόγραµµα των οργανισµών, οι όροι δραστηριοποίησης
των επιχειρήσεων σε αυτό, η τιµολογιακή πολιτική και άλλα είναι
θέµατα που οφείλουν να ρυθµίζονται από έναν δηµόσιο φορέα
και ο ίδιος να επιλέγει την παραχώρηση υποδοµών σε ιδιώτες
στη βάση όµως ενός συγκεκριµένου αναπτυξιακού σχεδίου. 

Επιπλέον, σε µία περίοδο έντονων γεωπολιτικών αναταράξεων
και αντιπαραθέσεων είναι εξαιρετικά κρίσιµη η διατήρηση του
δηµόσιου χαρακτήρα στα ελληνικά λιµάνια κυρίως για λόγους
εθνικού συµφέροντος. Το τίµηµα δε της υπό συζήτησης σύµβα-
σης ανέρχεται στα 80 εκατοµµύρια για την εξαγορά του ΟΛΗ για
σαράντα έτη. Οµολογουµένως κρίνεται εξαιρετικά χαµηλό µε
βάση τη σηµερινή κερδοφορία του οργανισµού, τις σηµαντικές
προοπτικές ανάπτυξης και την πιθανή δηµιουργία συνθηκών µο-
νοπωλίου στο εσωτερικό του λιµανιού. Οι υποχρεωτικές δε επεν-
δύσεις που περιγράφονται στη σύµβαση είναι ελάχιστες σε
σχέση µε τη δυναµικότητα του λιµανιού, µε το ύψος τους να εκτι-
µάται µόλις σε τρία εκατοµµύρια ευρώ. Η διάρκεια της σύµβασης
παραχώρησης είναι -όπως σας είπα- σαράντα έτη. Το ύψος των
υποχρεωτικών επενδύσεων αλλά και αυτό του τµήµατος δεν δι-
καιολογούν τη µεγάλη διάρκεια της σύµβασης. Τα σαράντα έτη
είναι η µέγιστη διάρκεια που προβλέπεται σύµφωνα µε τις διε-
θνείς πρακτικές. Επιπλέον δεν προβλέπονται ελάχιστα επίπεδα
διακίνησης επιβατών και φορτίων διασφαλίζοντας το λιµάνι και
προφυλάσσοντας το από την απαξίωση. Όταν τα ετήσια κέρδη
προ φόρων του ΟΛΗ είναι περίπου 3,5 εκατοµµύρια, θεωρείτε
πως συντρέχουν λόγοι παραχώρησης για σαράντα χρόνια µε
επενδύσεις µόλις 3 εκατοµµύρια ευρώ;

Στο άρθρο 6 της σύµβασης αναφέρεται ότι ο ΟΛΗ εντός εννέα
µηνών θα υποβάλει master plan. Με αυτόν τον τρόπο ανατίθεται
ο σχεδιασµός της ανάπτυξης του λιµανιού στον ιδιώτη επενδυτή.
Αντίθετα θα έπρεπε οι µελέτες αυτές να έχουν ολοκληρωθεί από
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την κρατική διοίκηση του ΟΛΗ µε γνώµονα την ανάπτυξη του λι-
µανιού και µε βάση τις ανάγκες της πόλης και της περιφέρειας. 

Υπάρχει κάτι εξαιρετικά κρίσιµο. Στο άρθρο 9, δίνεται η δυνα-
τότητα να απαγορεύει ο νέος ιδιοκτήτης την πρόσβαση µόνο µε
απλή ειδοποίηση του αρµόδιου κυβερνητικού φορέα του ελληνι-
κού δηµοσίου, ενώ αλλού προβλέπεται πως δεν απαιτείται συ-
ναίνεση του ελληνικού δηµοσίου για την ενεχυρίαση µετόχων ή
για την εκχώρηση δικαιωµάτων γενικά και απαιτήσεων. 

Είναι, λοιπόν, δυνατόν σε µία υποδοµή µε δηµόσια χαρακτη-
ριστικά να απαγορεύεται η πρόσβαση του δηµοσίου ή να επηρε-
άζεται η αξία των µετοχών, την ώρα που το ελληνικό δηµόσιο θα
εξακολουθεί να κατέχει σηµαντικό ποσοστό άρα και την αξία του
δηµόσιου περιουσιακού στοιχείου; 

Η σύµβαση θεωρούµε ότι δεν διασφαλίζει επαρκώς τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων. Και εδώ θα πρέπει να γίνει πιο συγκεκρι-
µένη και αναλυτική η πρόβλεψη τήρησης των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας όπως στον ΟΛΠ και τον ΟΛΘ και επιπλέον
θα πρέπει να παραχωρηθούν στην αυτοδιοίκηση, όπως είχε συµ-
φωνηθεί, οι εκτάσεις που εξαιρούνται από τη σύµβαση.

Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά σε µία καταγγελία της
Οµοσπονδίας Υπαλλήλων Εµπορικής Ναυτιλίας που απεστάλη
στον Υπουργό, για την οποία θεωρούµε ότι θα πρέπει να δοθούν
ορισµένες απαντήσεις. Η Δηµόσια Αρχή Λιµένα ιδρύθηκε το 2016
προκειµένου να ασκεί δηµόσιο έλεγχο στις ιδιωτικές εταιρείες
ΟΛΠ και ΟΛΘ, δηλαδή να ελέγχει και να παρακολουθεί εάν τη-
ρούνται οι όροι παραχώρησης. Ωστόσο, το 2020 προβλέφθηκε
η κατάργηση της ΔΑΛ και η προσωρινή λειτουργία της έως την
έκδοση προεδρικού διατάγµατος ή έως την τροποποίηση του ορ-
γανισµού του Υπουργείου Ναυτιλίας, κάτι που µέχρι και σήµερα
δεν έχει συµβεί, ενώ οι αρµοδιότητές της αναµένεται να επεκτα-
θούν στα λιµάνια του Βόλου και του Ηρακλείου µετά την ιδιωτι-
κοποίησή τους. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την οµοσπονδία επιχειρείτε να αντικατα-
στήσετε στο συµβούλιο διοίκησης του ΔΑΛ τον εκπρόσωπο της
ΠΟΥΕΝ, των εργαζοµένων του δηµοσίου στα λιµάνια, από εκπρό-
σωπο της Ένωσης Λιµένων Ελλάδας στην οποία συµµετέχουν
µεταξύ άλλων οι ιδιωτικοποιηµένοι οργανισµοί λιµένος. Με αυτόν
τον τρόπο, δηλαδή, προωθείται η διαπλοκή ρόλων ελεγκτή και
ελεγχόµενου στους ιδιωτικοποιηµένους λιµένες, καθώς οι ελεγ-
χόµενοι «Οργανισµοί Λιµένος Α.Ε.» θα συµµετέχουν ενεργά διά
του εκπροσώπου τους στο συµβούλιο διοίκησης της ΔΑΛ και η
άσκηση των δηµόσιων εποπτικών, ελεγκτικών και ρυθµιστικών
εξουσιών στους ιδιώτες επενδυτές θα γίνονται από τους ίδιους,
όπως ακριβώς καταγγέλλει η ΠΟΥΕΝ. Αυτό θεωρούµε ότι είναι
ζήτηµα εξαιρετικής σηµασίας και θα πρέπει να διαλυθούν οι
όποιες σκιές εν πάση περιπτώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή που
µόλις τώρα δείχνετε.

Θεωρούµε ότι και µε αυτό το σχέδιο νόµου υλοποιείτε κατά
γράµµα τη νεοφιλελεύθερη ατζέντα πλήρους ιδιωτικοποίησης
στρατηγικών πυλώνων του δηµοσίου χωρίς να εξασφαλίζεται το
δηµόσιο συµφέρον, η ισόρροπη ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών
και όπως προκύπτει παραχωρώντας ακόµη και θεσµικά αντίβαρα
δηµοσίου ελέγχου στους ίδιους ιδιώτες επενδυτές. 

Ως πότε θα αντιµετωπίζετε τη χώρα ως τιµάριο προς όφελος
των λίγων;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Χρηστίδου.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο

των Σπαρτιατών, κ. Ζερβέα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για άλλη µια

φορά είµαστε στο ίδιο έργο θεατές, εκχωρήσεις, παραχωρήσεις,
πωλήσεις. Είναι η εύκολη λύση για ένα κράτος που επί της ου-
σίας είναι σε χρεοκοπία. Για το λέω αυτό; Γιατί ο ίδιος ο κ. Στουρ-
νάρας οµολόγησε χθες ότι η µείωση του χρέους στο 60% του

Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος θα επέλθει σε ορίζοντα σα-
ράντα ετών. 

Καταλαβαίνουµε όλοι ότι εδώ έχουµε φτάσει επειδή δεν ακο-
λουθούµε το σωστό οικονοµικό πρότυπο. Αντί να ακολουθή-
σουµε το παραγωγικό πρότυπο µακριά από τη γραφειοκρατία
και τη διαφθορά, δυστυχώς, επιλέγουµε το πρότυπο της πωλή-
σεως των ασηµικών του κράτους. 

Ας δούµε την Τουρκία. Η Τουρκία, λοιπόν, η γείτονα χώρα, την
ώρα που εµείς ασχολούµαστε µε την πράσινη ενέργεια και είµα-
στε ιδιαίτερα περήφανοι γι’ αυτό, παράγει ό,τι µπορεί να φαντα-
στεί ο ανθρώπινος νους, αυτοκίνητα, πλοία, αεροπλάνα,
υποβρύχια, drones. Και γιατί αυτό γίνεται εκεί και όχι σε εµάς;
Είναι πιο έξυπνοι οι Τούρκοι; Είναι πιο ικανοί; Όχι. Υπάρχει µια
ειδοποιός διαφορά, ότι το πολιτικό προσωπικό της Τουρκίας, είτε
µας αρέσει είτε δεν µας αρέσει, έχει ένα όραµα για το τουρκικό
έθνος. Εν αντιθέσει µε το δικό µας πολιτικό προσωπικό το οποίο
δεν διέπεται από έναν ευγενή οραµατισµό αλλά, δυστυχώς, λει-
τουργεί ως ένας ταπεινός διαχειριστής καταστάσεων. 

Και επειδή αναφέρθηκα στην Τουρκία, θα ήθελα να κάνω µια
αναφορά µε αφορµή την επίσκεψη του κ. Ερντογάν στην σκλα-
βωµένη Κύπρο µας. Πραγµατικά όσα ειπώθηκαν ήταν εξοργι-
στικά αλλά από την άλλη ήταν και αναµενόµενα. Δυστυχώς ήταν
αναµενόµενη και η µη αντίδραση της ελληνικής πλευράς. 

Δεν είναι δυνατόν να πηγαίνει ο κ. Ερντογάν στην Κύπρο συ-
νοδευόµενος από πενήντα πολεµικά πλοία και την ίδια στιγµή να
µην καταγγέλλεται αυτό το γεγονός στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
να µη ζητούνται άµεσα κυρώσεις κατά του τουρκικού κράτους.
Είναι απαράδεκτο. Δεν είναι δυνατόν να συνοµιλούµε µε έναν άν-
θρωπο ο οποίος συνεχίζει την κατοχή της Κύπρου µας ενός εδά-
φους το οποίο, εκτός από ελληνικό, τυγχάνει να είναι και
ευρωπαϊκό. 

Και θα σας πω τι λέει ο κ. Νταβούτογλου στο περίφηµο βιβλίο
του «Το στρατηγικό βάθος». Ο Νταβούτογλου, λοιπόν, ο οποίος
εκφράζει και τη γενικότερη πολιτική του Υπουργείου Εξωτερικών
της Τουρκίας, λέει ότι ακόµη και αν δεν υπήρχε ένας µουσουλ-
µάνος στην Κύπρο, η Τουρκία θα έπρεπε να θέσει θέµα Κύπρου.
Και επίσης λίγο παρακάτω λέει στο ίδιο βιβλίο ότι δεν µπορεί να
υποστηρίζει κάποια χώρα ότι είναι σηµαντικός γεωπολιτικός παί-
κτης, εφόσον δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τη θέση της Κύπρου στην
ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Και εµείς τι κάνουµε; Εµείς µέσω στοχευµένων ύποπτων άρ-
θρων στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, κάνουµε ακόµη και λόγο
για «αγκάθι» του Κυπριακού. Η  Κύπρος, λοιπόν, είναι ένα αγκάθι
στις διµερείς σχέσεις µε την Τουρκία. Δεν είναι Ελλάδα, δεν είναι
όπως η Κρήτη µας, δεν είναι όπως η Μακεδονία µας, δεν είναι
όπως τα Επτάνησά µας, δεν είναι όπως τα νησιά του ανατολικού
Αιγαίου µας, είναι ένα αγκάθι. Όχι, λοιπόν, δεν είναι αγκάθι. Αυτό
που εµείς υποστηρίζουµε είναι ότι θα έπρεπε να είχαν ήδη δια-
κοπεί οι συζητήσεις οι διµερείς και να είχαµε προσφύγει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να επιβληθούν κυρώσεις κατά αυτού
του κράτους - τροµοκράτη. 

Την ίδια µέρα δεν ξέρω κατά πόσο είναι τυχαίο, το Σάββατο
της 20ής Ιουλίου, διεξήχθη ένα επεισόδιο στον Έβρο. Δύο συνο-
ριοφύλακες οι οποίοι προσπαθούσαν να διαφυλάξουν την πα-
τρίδα µας από την επέλαση των λαθροµεταναστών πυροβολή-
θηκαν από αγνώστους, όπως έκαναν λόγο τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης. Ο ένας εξ αυτών από θαύµα ζει. Δύο χιλιοστά παρα-
πάνω να είχε πάει η σφαίρα, δεν θα ήταν τώρα µαζί µας, και
δυστυχώς πάλι η ελληνική πλευρά παρέµεινε απαθής. Ενώ γνω-
ρίζουµε πολύ καλά ότι υπάρχει συνεργασία του τουρκικού κρά-
τους µε αυτές τις εγκληµατικές οµάδες διακίνησης λαθροµετα-
ναστών, το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών εποίησε για µία
ακόµη φορά τη νήσσαν. 

Και επειδή µε αυτόν τον τρόπο καταρρίφθηκε και το επιχεί-
ρηµα περί αδιαπεράστων συνόρων θα µιλήσω για ένα άλλο θέµα
το οποίο τις τελευταίες µέρες έχει λάβει µεγάλη έκταση, το φαι-
νόµενο απόπειρας βιασµού Ελληνίδων από αλλοδαπούς στο κέν-
τρο των Αθηνών. Και το λέω αυτό γιατί τα ίδια τα θύµατα έχουν
αναγνωρίσει τους δράστες ως αλλοδαπούς. 

Και θέτω ένα ερώτηµα στην Κυβέρνηση: Η Κυβέρνηση τι κάνει
για αυτό το θέµα; Έχει παραδώσει το κέντρο των Αθηνών σε αλ-
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λοδαπά κακοποιά στοιχεία και απλώς παρατηρεί; Και εφόσον
αυτά τα στοιχεία συλληφθούν κάποια στιγµή τι γίνεται µετά; Κα-
ταδικάζονται. Ωραία. Απελαύνονται ή µένουν µέσα και θα συνε-
χίσουν να εγκληµατούν; Θα ληφθεί κάποια νοµοθετική
πρωτοβουλία από το Υπουργείο Δικαιοσύνης για να λυθεί αυτό
το ζήτηµα; Δεν είναι δυνατόν κάποιοι άνθρωποι οι οποίοι είναι φι-
λοξενούµενοι εδώ πέρα να παραβιάζουν το νόµο και µάλιστα να
διαπράττουν ειδεχθή εγκλήµατα, γιατί ο βιασµός και η απόπειρα
βιασµού είναι ένα ειδεχθές έγκληµα, και η ελληνική πολιτεία να
σφυρίζει αδιάφορα. 

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια έκκληση, όσον αφορά το θέµα
της Μονής Εσφιγµένου. Μαζεύονται σύννεφα πάνω από το Άγιο
Όρος. Ας αφήσουµε αυτούς τους ανθρώπους ήρεµους και ήσυ-
χους. Δεν ενοχλούν κανέναν, είναι εκεί για να λατρέψουν τον
Θεό, για την προσευχή, έχουν µια διένεξη µε τον Οικουµενικό
Πατριάρχη, αυτή η διένεξη πρέπει να λυθεί µε πνευµατικό τρόπο
και µε διάθεση αγάπης εκατέρωθεν, αλλά εκεί δεν έχει καµµία
θέση η κρατική καταστολή. Ας µην ανοίξουµε τον ασκό του Αι-
όλου, για να µην έχουµε πολύ δυσάρεστες συνέπειες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ιωάννη Λοβέρδο από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι µια θλιβερή επέ-

τειος -και το πρωί έγινε και το µνηµόσυνο στο Μάτι- συµπληρώ-
θηκαν έξι χρόνια από την εθνική τραγωδία στο Μάτι. Μια
τραγωδία την οποία δεν πρέπει να ξεχάσουµε ποτέ και πάντα να
µας κρατάει σε εγρήγορση ούτως ώστε ποτέ ξανά να µη συµβεί
κάτι παρόµοιο, γιατί, δυστυχώς, η κλιµατική αλλαγή έχει επιβα-
ρύνει ακόµη περισσότερο την κατάσταση και οι πυρκαγιές όπως
και οι πληµµύρες, είναι, δυστυχώς, πολύ συχνό φαινόµενο και
πρέπει να είµαστε όσο το δυνατόν καλύτερα προετοιµασµένοι
για την αντιµετώπιση τέτοιων µεγάλων θεµάτων. 

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον ορισµένους οµιλητές, κυρίως από
τους προηγούµενους οµιλητές, που αναφέρθηκαν στην παρου-
σία του Πρωθυπουργού στην Κύπρο για τα πενήντα χρόνια από
την αποτρόπαιη, άθλια εισβολή και συνεχιζόµενη κατοχή από
τους Τούρκους του 37% της Μεγαλονήσου. Οµολογώ ότι δεν κα-
τάλαβα τις ενστάσεις τους. Έτυχε να έχω την τιµή και τη συγκί-
νηση να βρίσκοµαι στην Κύπρο και να παρακολουθήσω και την
οµιλία του Πρωθυπουργού και του Προέδρου της Κυπριακής Δη-
µοκρατίας στο Προεδρικό Μέγαρο της Κύπρου ως µέλους της
Κοινοβουλευτικής Αντιπροσωπείας και πρέπει να σας πω ότι ήταν
και του κ. Μητσοτάκη του κ. Χριστοδουλίδη δύο πολύ σοβαρές,
µετρηµένες και πολύ ουσιαστικές οµιλίες, οι οποίες δείχνουν µε
υπευθυνότητα και χωρίς εθνολαϊκισµό, που, δυστυχώς, ευδοκιµεί
στη χώρα µας, το µέγεθος του προβλήµατος της κυπριακής τρα-
γωδίας. Σε τέτοια θέµατα ας είµαστε λίγο πιο υπεύθυνοι νοµίζω.

Τώρα, έρχοµαι στο θέµα του νοµοσχεδίου το οποίο συζητάµε
σήµερα. Ένα θέµα που καταλαβαίνω, παρ’ όλο που οι οµιλητές
που ενεγράφησαν να µιλήσουν είναι πάρα πολύ λίγοι, κακώς
κατά τη γνώµη µου, θα έπρεπε να είναι περισσότεροι και θα
έπρεπε να είναι µεγαλύτερη η παρουσία των Βουλευτών στη
Βουλή. Αυτό θα το λέω κάθε φορά που ανεβαίνω σε αυτό το ιερό
Βήµα του Κοινοβουλίου. Έχουµε χρέος να βρισκόµαστε στη
Βουλή, αυτό είναι το καθήκον µας. Πενήντα χρόνια µετά την απο-
κατάσταση της δηµοκρατίας δεν έχουµε κανένα δικαίωµα να
υποτιµούµε τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Η δηµοκρατία εκ-
φράζεται µέσω του κοινοβουλευτισµού και κοινοβουλευτισµός
είναι η Αίθουσα της Ολοµέλειας της Βουλής.

Το θέµα του νοµοσχεδίου, παρ’ όλο που θα ήταν υπό άλλες
συνθήκες µια απλή σύµβαση εκχώρησης κάποιων δραστηριοτή-
των στον ιδιωτικό τοµέα, προκαλεί -κι εγώ το κατανοώ πλήρως-
έντονες ιδεολογικοπολιτικές αντιπαραθέσεις και συζητήσεις. Το
καταλαβαίνω απόλυτα. Υπάρχουν συνάδελφοι απ’ όλο το πολι-
τικό φάσµα, ένθεν κακείθεν, που νιώθουν ότι έχουν µια δεν θα το
έλεγα αλλεργία αλλά µια άπωση προς κάθε τι το ιδιωτικό. Το κα-
τανοώ, το κατανοώ. Αυτό άλλωστε είναι και η βάση της ιδεολο-

γικής µας αντιπαράθεσης. 
Εγώ αντίθετα έχω έναν προβληµατισµό και έναν σκεπτικισµό -

δεν σας το κρύβω- ως φιλελεύθερος που είµαι, σε κάθε τι που
ελέγχεται από το δηµόσιο και που θεωρώ και θεωρούσα πάντα
και συνεχίζω να θεωρώ ότι οι επιχειρηµατικές δραστηριότητες
που κάνει το δηµόσιο είναι καταδικασµένες να αποτύχουν. Και η
εµπειρία, τουλάχιστον, η ελληνική τις τελευταίες δεκαετίες έχει
αποδείξει του λόγου το αληθές. 

Σήµερα επικυρώνουµε τη σύµβαση µε την οποία εκχωρούνται
οι δραστηριότητες και όχι το λιµάνι, οι δραστηριότητες όχι το λι-
µάνι για να το καταλάβουµε. Δεν πουλιέται το λιµάνι στη
«GRIMALDI». Εκχωρούνται οι δραστηριότητες και ο επιχειρηµα-
τικός έλεγχος για σαράντα χρόνια του λιµανιού του Ηρακλείου.
Το λιµάνι του Ηρακλείου ως χώρος και ως εγκαταστάσεις συνε-
χίζουν να ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται κάτι τέτοιο. Είχε γίνει,
όπως πολύ σωστά ειπώθηκε, και µε το λιµάνι της Ηγουµενίτσας,
είχε γίνει και µε το λιµάνι του Πειραιά µε την «COSCO», µε την
κινεζική εταιρεία, µια εταιρεία που ανήκει στο κοµµουνιστικό
κόµµα της Κίνας παρεµπιπτόντως. Και οι εµπειρίες που έχουµε
από τα δύο αυτά λιµάνια είναι θετικές µέχρι στιγµής. Και το λι-
µάνι του Πειραιά πηγαίνει καλύτερα από ό,τι πήγαινε πριν, και
φορολογούνται οι δραστηριότητες των εταιρειών αυτών και απο-
δίδουν ΦΠΑ και φόρο στο ελληνικό κράτος, και οι υπηρεσίες που
προσφέρονται σε όσους το επιθυµούν να τις χρησιµοποιήσουν
είναι πολύ καλύτερες από ό,τι ήταν. 

Οµολογώ ότι δεν καταλαβαίνω κάποιες ενστάσεις από όλους
τους χώρους και από τον χώρο του ΠΑΣΟΚ και από το χώρο του
ΣΥΡΙΖΑ και από τον χώρο των άλλων κοµµάτων που λένε: «Θα
έχουν υποδοµές; Θα εγκαταλείψει η εταιρεία που αναλαµβάνει
το λιµάνι του Ηρακλείου τις υποδοµές.». Μα δεν τη συµφέρει να
τις εγκαταλείψει τις υποδοµές. Αν τις εγκαταλείψει τις υποδοµές
και δεν το αναπτύξει περισσότερο τότε δεν θα έχει κέρδη. 

Για τα κέρδη πηγαίνουν οι ιδιωτικές επιχειρήσεις. Δεν πηγαί-
νουν για να λένε ότι ελέγχουν δήθεν το λιµάνι και το έχουµε δει
αυτό στην πράξη. Επί ΣΥΡΙΖΑ -και σωστά κατά τη γνώµη µου- δό-
θηκαν στη «FRAPORT» τα αεροδρόµια της χώρας. Σωστά δόθη-
καν. Το αεροδρόµιο του Ηρακλείου -επειδή το επισκέφθηκα
σχετικά πρόσφατα- δεν έχει καµµία σχέση µε αυτό που ήταν προ-
τού δοθεί στη «FRAPORT». Είναι άλλο ένα αεροδρόµιο πολύ κα-
λύτερο και πολύ πιο εξυπηρετικό για τους εκατοντάδες χιλιάδες
τουρίστες που επισκέπτονται κάθε χρόνο την Κρήτη µας. Το ίδιο
θα συµβεί και µε το λιµάνι. Είναι κοινή λογική. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ελάτε και στη Χίο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στη Χίο δεν έχω

έρθει, το οµολογώ, και µε µεγάλη µου χαρά, κύριε Μιχαηλίδη,
θα έρθω και στη Χίο να την επισκεφθώ γιατί είναι ένα πανέµορφο
νησί. Λυπάµαι που δεν το έχω επισκεφτεί µέχρι τώρα. 

Εδώ όµως µιλάµε µόνον και µόνον για την εκχώρηση κάποιων
δραστηριοτήτων του λιµένος Ηρακλείου προς όφελος, κυρίως,
αυτών που το χρησιµοποιούν. Επαναλαµβάνω, τον έλεγχο τον
διατηρεί το ελληνικό δηµόσιο και τον ρυθµιστικό και εποπτικό
έλεγχο τον διατηρεί το ελληνικό δηµόσιο και θα παρεµβαίνει εκεί
που παραβιάζεται ο νόµος και η σύµβαση. Δεν θα ασκεί τον επι-
χειρηµατικό ρόλο το ελληνικό δηµόσιο. Και αυτό είναι κατά τη
γνώµη µου προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Κατανοώ τις διαφωνίες που έχετε τις ιδεολογικοπολιτικές.
Είναι ευκαιρία να κάνουµε κάποια στιγµή κάποια ιδεολογικοπο-
λιτική συζήτηση γενικότερη, πολύ ευχαρίστως, αλλά σήµερα επί
του νοµοσχεδίου αυτού κανονικά δεν θα έπρεπε να υπάρχει δια-
φωνία. Δικαίωµά σας φυσικά. 

Εµείς όµως ως Νέα Δηµοκρατία θα υπερψηφίσουµε τη σύµ-
βαση. Να είστε καλά. 

Καλό σας απόγευµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λοβέρδο. Για την ενηµέρωσή σας εκκρεµούν ακόµα τέσσερις
οµιλητές και στη συνέχεια θα περάσουµε στον κύκλο των Κοινο-
βουλευτικών Εκπροσώπων. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Κατερίνα Σπυριδάκη από το
ΠΑΣΟΚ. 
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ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε την υπογραφή
της σύµβασης παραχώρησης του λιµένα Ηρακλείου και τις τρο-
ποποιήσεις που εισήχθησαν µε το παρόν σχέδιο νόµου και την
κύρωση αποδεικνύει την εµµονή της σε µια πολιτική πώλησης
όλων των δηµόσιων περιουσιακών στοιχείων της χώρας µας,
υπονοµεύοντας τις προοπτικές για µια βιώσιµη ανάπτυξη. Διότι,
δυστυχώς, δεν πρόκειται για παραχώρηση χρήσης αλλά για ένα
είδος ντε φάκτο πώλησης, µιας και παραδίδεται ουσιαστικά η κυ-
ριότητα και όχι µόνο η εκµετάλλευση, των υποδοµών, ανωδοµών
και κτηρίων.

Δείχνει επίσης, για άλλη µια φορά την αδυναµία της στην ορθή
νοµοθέτηση και την εµµονή της στην καταστρατήγηση των κοι-
νοβουλευτικών διαδικασιών. Σήµερα συζητούµε µια σύµβαση η
οποία είχε υπογραφεί 30 Ιανουαρίου 2024, κατατίθεται εσπευ-
σµένα στη Βουλή έξι µήνες µετά για να συζητηθεί σε δύο ηµέρες
στην αρµόδια επιτροπή, ενώ Βουλευτές και φορείς ενηµερώθη-
καν µια µέρα νωρίτερα για σχολιασµό και απόψεις. 

Άραγε γίνεται από αδυναµία σας; Γίνεται από την ανάγκη να
ολοκληρωθούν όλα γρήγορα για να µπορέσετε να ολοκληρώ-
σετε τις δεσµεύσεις σας, προσπαθώντας να µας πείσετε ότι η
πολιτική που ασκείτε δεν είναι επιλογή αλλά µονόδροµος; 

Όποια κι αν είναι η απάντηση, µας δίνετε άλλο ένα δείγµα της
αποσπασµατικής και ασύνδετης πολιτικής ιδιωτικοποίησης των
λιµένων που εφαρµόζει η Κυβέρνηση και η οποία δεν συνδέεται
µε κανένα σχέδιο εθνικής στρατηγικής και είναι αποκοµµένη από
το ευρωπαϊκό θεσµικό πλαίσιο. Η ασκούµενη κυβερνητική πολι-
τική για τους λιµένες δεν ευθυγραµµίζεται ούτε µε την ευρω-
παϊκή αλλά ούτε και µε τη διεθνή πρακτική. Η πολιτική που
υλοποιείται από όλες τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες βασίζεται
στη διατήρηση του δηµόσιου ελέγχου των λιµένων µε παράλ-
ληλη παραχώρηση χρήσης των επί µέρους λιµενικών υπηρεσιών. 

Τον Μάρτιο του 2023 ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής καλέσαµε
την Κυβέρνηση να προχωρήσει σε διαβούλευση για χάραξη µιας
εθνικής λιµενικής πολιτικής που να αξιοποιεί τους λιµένες υπό
τη µορφή παραχώρησης χρήσης και όχι πώλησης, όπως εφαρ-
µόζεται σε ολόκληρο σχεδόν τον κόσµο, και που εµείς συνεχί-
ζουµε µε συνέπεια να προτείνουµε σε αντίθεση µε τις πολιτικές
των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και Νέας Δηµοκρατίας. Ζητή-
θηκε µάλιστα τότε να ανασταλεί κάθε προγραµµατισµένη πώ-
ληση λιµένων της χώρας µας.

Κι ενώ τα ευρύτερα ερωτήµατα µένουν αναπάντητα, έρχεστε
πάλι µε την ίδια φιλοσοφία, αυτή της καθολικής παραχώρησης
των λιµένων, δηλαδή της πώλησης της πλειοψηφίας των µετοχών
των φορέων διοίκησης και εκµετάλλευσης λιµένων και ουσια-
στικά την εκχώρηση της άσκησης πολιτικής διοίκησης και ανά-
πτυξης υποδοµών στρατηγικής σηµασίας για την ανάπτυξη της
χώρας. 

Κι εδώ είναι η διαφορά µας. Εµείς διαχρονικά και σταθερά εί-
µαστε υπέρ των παραχωρήσεων παροχής υπηρεσιών και ανά-
πτυξης επιχειρηµατικότητας στα λιµάνια όµως µε παράλληλη
άσκηση ουσιαστικού δηµόσιου ελέγχου διοίκησης µέσω ισχυρών
φορέων διοίκησης των λιµένων. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι το Υπουργείο Ναυτιλίας δεν έχει
δώσει ούτε µία απάντηση σε επανειληµµένες ερωτήσεις µας για
τον σχεδιασµό, αν υπάρχει, που να αφορά διασύνδεση λιµένων
και διευρωπαϊκών δικτύων στο πλαίσιο της αναθεώρησης του κα-
νονισµού 1315/2013. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κι εδώ έλ-
λειψη στρατηγικής, διαβούλευσης και διαφάνειας. 

Μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
δεν υπάρχει µια σταθερή λιµενική πολιτική. Το Υπουργείο Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και κυρίως το ΤΑΙΠΕΔ ιδιωτικο-
ποιούν ασύνδετα τους διεθνείς λιµένες χωρίς ολιστική
διαχείριση. Χαρακτηριστική περίπτωση η ιδιωτικοποίηση των λι-
µένων Ηγουµενίτσας και Ηρακλείου που ενώ παραχωρούνται
στον ίδιο όµιλο οι συµβάσεις διαφοροποιούνται µε κριτήριο τα
συµφέροντα του επενδυτή και µάλιστα µε ένα αντίτιµο που θεω-
ρούµε χαµηλό, τόσο οικονοµικά όσο και ποιοτικά, µιας και απου-
σιάζουν δεσµευτικές υποχρεώσεις του οµίλου.

Αναφέρεστε στο τεράστιο συνολικά τίµηµα 80 εκατοµµυρίων

ευρώ για το 67% των µετοχών του ΟΛΠ, χωρίς να κοινοποιείται
η επιχειρησιακή σύµβαση µεταξύ του ΤΑΙΠΕΔ και του Οµίλου
«GRIMALDI», οι οικονοµικές µελέτες που οδηγούν στο ύψος του,
τυχόν σηµεία διαβούλευσης µε δήµους για τελικό περιεχόµενο
και το αντισταθµιστικό τέλος. 

Είναι άραγε τόσο τεράστιο ένα τίµηµα, όταν µιλάµε για 2 εκα-
τοµµύρια ευρώ το έτος; Είναι τόσο τεράστιο το αντίτιµο, όταν
σύµφωνα µε την υπό κύρωση της σύµβασης µεταξύ ελληνικού
δηµοσίου και ΟΛΠ δεν προκύπτουν δεσµευτικές υποχρεώσεις
και επενδύσεις στον ‘Οµιλο «GRIMALDI»; Είναι τόσο τεράστιο το
αντίτιµο όταν προκύπτουν υποχρεώσεις και επενδύσεις µόνο
στον ΟΛΠ και µάλιστα µιλώντας για µια γενική δέσµη υποχρεώ-
σεων; 

Είναι άραγε τόσο τεράστιο το αντίτιµο όταν το 2023 είχαµε ένα
εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες επισκέπτες, σηµειώνοντας
αύξηση 26,31% συγκριτικά µε το 2022, όταν µόνο το πρώτο τε-
τράµηνο του 2024 έχουµε αύξηση 30% στον αριθµό των επισκε-
πτών στο λιµάνι του Ηρακλείου, ενώ µόνο από τον τουρισµό
κρουαζιέρας προβλέπεται ότι θα έχουµε το ρεκόρ των τετρακο-
σίων πενήντα χιλιάδων επισκεπτών; Και άραγε είναι τόσο τερά-
στιο το αντίτιµο, όταν ήδη τώρα ο επενδυτής δίνει 1.200.000 για
να το χρησιµοποιεί; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται όµως να µη λάβουµε
υπ’ όψιν µας και τις ενστάσεις των δήµων καθώς και την αγωνία
των εργατών λιµένα Ηρακλείου. Οι δήµοι έθιξαν το ζήτηµα των
ελάχιστων έργων υποδοµών που αναµένονται υπό το νέο σχήµα
της ιδιωτικοποίησης, εξέφρασαν ενστάσεις για την απαξίωσή
τους και µάλιστα για µια κύρωση που γίνεται στα τυφλά, ενώ η
διαφοροποίηση στις συµβάσεις που παρατηρείται όσον αφορά
το θέµα των εργαζοµένων είναι µια ακόµα απόδειξη ότι οι συµ-
βάσεις για τα λιµάνια δεν διαµορφώνονται βάσει ενός σχεδίου
ελάχιστων κανόνων που θέτει το Υπουργείο Ναυτιλίας αλλά προ-
φανώς βάσει των προτιµήσεων των επενδυτών.

Κατά τη διάρκεια της τοποθέτησης των επενδυτών των εκπρο-
σώπων των εργαζοµένων εκφράστηκε η έντονη ανασφάλεια για
την εργασιακή τους πορεία. Ζητήθηκε διασφάλιση θέσεων εργα-
σίας και εργασιακών δικαιωµάτων µε δικλίδες ασφαλείας µέσω
συλλογικών συµβάσεων. Και αναρωτιέµαι: Σκοπεύετε να κάνετε
κάτι για τα αιτήµατα των εργαζοµένων ή µόνο µέληµα σας η ικα-
νοποίηση των αιτηµάτων των επενδυτών; 

Ολοκληρώνοντας τις ενστάσεις µας, δεν θα µπορούσα να µην
αναφερθώ σε ένα πολύ σηµαντικό σηµείο που θα έπρεπε να ανα-
λύεται πιο λεπτοµερώς και µε δεσµευτικό χαρακτήρα στη σύµ-
βαση παραχώρησης και αφορά τα θέµατα περιβάλλοντος. Παρ’
όλο που έχουµε υποχρέωση να καθορίσουµε µεθόδους µετάβα-
σης στην πράσινη ναυτιλία, σε φιλικές προς το περιβάλλον λιµε-
νικές υποδοµές και στη σταδιακή απανθρακοποίηση του τοµέα
των θαλάσσιων µεταφορών, µε πρώτο ορόσηµο το 2030 και απώ-
τερο το 2050, εδώ δεν υπάρχει καµµία υποχρεωτικότητα ως
προς τον επενδυτή και απλώς περιλαµβάνεται µια σύσταση, µια
παραίνεση ότι πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του αυτές τις περιβαλ-
λοντικές ευαισθησίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα παραπάνω γίνεται εµ-
φανές για µία ακόµη φορά πως αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση
όρους, όπως στρατηγική, σχέδιο, διαφάνεια, ανάπτυξη προς τη
νοµοθέτηση. 

Είναι αλήθεια ότι οι λιµένες, τα αεροδρόµια, τα οδικά δίκτυα,
είναι αναγκαίες υποδοµές για την ανάπτυξη της χώρας τόσο σε
τοπικό όσο και σε εθνικό επίπεδο. Και αυτό γιατί οι υποδοµές
µιας χώρας είναι κρίσιµος συντελεστής για την ενίσχυση της οι-
κονοµίας, της τουριστικής ανάπτυξης και απαραίτητη προϋπό-
θεση για µία βιώσιµη ανάπτυξη. Συχνά λέµε ότι ο τουρισµός
αποτελεί την ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας και εν πολ-
λοίς αυτό ισχύει. Συνεπώς, οι παράγοντες που επηρεάζουν την
κοινωνικοοικονοµική ανάπτυξη, µεταξύ άλλων, είναι και εκείνοι
που επηρεάζουν τον τουρισµό. Οι υποδοµές είναι ένας από αυ-
τούς τους παράγοντες. Επηρεάζουν την ανάπτυξη αλλά και τον
τουρισµό. Η ανάγκη για συνεχή αύξηση του τουριστικού προϊόν-
τος και βελτίωση της ποιότητας τους επιτάσσει τη βελτίωση των
υποδοµών και πόσω µάλλον όταν µιλάµε για το κεντρικό λιµάνι
της Κρήτης, που αποτελεί το κύριο σηµείο σύνδεσης της Κρήτης
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µε την υπόλοιπη χώρα τόσο τουριστικά όσο και σε επίπεδο τοπι-
κής οικονοµίας. Χρειάζεται στρατηγικός σχεδιασµός για τον του-
ρισµό που δεν µπορεί να αφήνει απέξω τα λιµάνια µας, πόσω
µάλλον όταν δεν εξασφαλίζεται η µη ενίσχυση των ολιγοπωλίων
µέσω της κατάχρησης της δεσπόζουσας θέσης. 

Χρειάζονται, λοιπόν, άµεσες παρεµβάσεις. Προκύπτουν, όµως,
δύο ερωτήµατα: Προς ποια κατεύθυνση θα κινηθούν οι όποιες
παρεµβάσεις και προς όφελος ποιου; 

(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Στο ΠΑΣΟΚ θέλουµε µια ανάπτυξη βιώσιµη, µια ανάπτυξη µε

επίκεντρο τον άνθρωπο, µια ανάπτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη,
χωρίς αποκλεισµούς κοινωνικών οµάδων ή περιοχών της χώρας
και µε σεβασµό προς το περιβάλλον. Έτσι θέλουµε έναν τουρι-
σµό βιώσιµο, ανταγωνιστικό, µε κίνητρα για τη βελτίωση του του-
ριστικού προϊόντος για ισόρροπη ανάπτυξη σε όλη τη χώρα, όλο
το έτος και που να αφορά πολλούς τοµείς της ανθρώπινης δρα-
στηριότητας. Με καινοτοµία, ορθή χρήση και εκµετάλλευση
πόρων και υποδοµών, προς όφελος της κοινωνίας και των πολι-
τών, που να µην επιδρά αρνητικά τόσο στο πολιτιστικό περιβάλ-
λον όσο και στο φυσικό και να µην αποβλέπει στο κέρδος, µε
κίνδυνο να αµαυρωθεί το τουριστικό µας προϊόν, δίνοντας µεγα-
λύτερο ποσοστό κέρδους σε ιδιώτες στους οποίους εσείς χωρίς
εν τέλει τεράστιο αντίτιµο, δίνετε τεράστιο κέρδος. 

Θα κλείσω, λέγοντας, ότι αυτή η στιγµή είναι καθοριστική, και
απαιτούνται πολιτικές που θα εξασφαλίζουν στη χώρα µία ανα-
πτυξιακή πορεία. Η Κυβέρνηση αποδεικνύει καθηµερινά πως αν-
τιλαµβάνεται την έννοια της ανάπτυξης και µας δείχνει
καθηµερινά ότι αδυνατεί να φέρει στη χώρα µας ανάκαµψη και
ανθεκτικότητα. Τελικά απαιτείται µια άλλη πολιτική, τελικά σί-
γουρα απαιτείται µια άλλη κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Φραγκίσκο Παρασύρη από

το ΠΑΣΟΚ.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ (ΦΡΕΝΤΥ) ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Να πω ότι σε όλη τη συζήτηση που την παρακολουθώ, δεν έχω

δει τον Υπουργό να παρίσταται καθόλου και υπάρχει κι ένα θέµα
σε σχέση µε το αν ο κύριος Υπουργός που παρίσταται εδώ, έχει
νοµοθετική πρωτοβουλία και τέτοια εξουσιοδότηση για να µην
υπάρχει ακυρότητα της όλης διαδικασίας. 

Νοµίζω ότι πρέπει να το ψάξουµε λίγο παραπάνω. Διαφορε-
τικά, πρέπει να αρθούν και κάποιες ενστάσεις, σχετικά µε την
στάση της Κυβέρνησης απέναντι σε πολύ σοβαρά νοµοθετή-
µατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα όσο κι αν δεν µπορούµε
ενδεχοµένως να το συνειδητοποιήσουµε για την πόλη την οποία
γεννήθηκα και µεγάλωσα, για την πόλη στην οποία ζω, το Ηρά-
κλειο, αλλά και για την Κρήτη ολόκληρη είναι µια µέρα ιστορική.
Και αυτό, διότι το λιµάνι του Ηρακλείου στη µακρόχρονη ιστορία
του τόπου λειτούργησε ως ιµάντας ανάπτυξης της πόλης και
όλης και όλου του νησιού, ο τόπος εµπορίου και συναλλαγής, ο
τόπος που παρήγαγε όχι µόνο πλούτο αλλά και εξωστρέφεια. Το
λιµάνι του Ηρακλείου δεν είναι κάτι άλλο από την πόλη. Είναι η
ίδια η πόλη, είναι η αιτία που υπήρξε η πόλη και σήµερα -όχι µόνο
ιστορικά αλλά και χωρικά και οργανικά- είναι απολύτως συνυφα-
σµένο µε τη λειτουργία του Ηρακλείου. 

Όλα αυτά τα χρόνια η Κρήτη, το Ηράκλειο, άκµαζε οικονοµικά
µε ένα λιµάνι το οποίο διαχρονικά ήταν υπό δηµόσιο έλεγχο. Δεν
εµπόδισε ποτέ ο δηµόσιος έλεγχος, η δηµόσια αρχή, ούτε την
ανάπτυξη του λιµανιού ούτε το εµπόριο ούτε τις συναλλαγές. 

Φέτος, εκατό χρόνια µετά ακριβώς από τη λειτουργία του νέου
λιµένα όπως αυτός διαµορφώθηκε το 1924, µετά από πολλές πα-
λινωδίες, στο 2024 κατακυρώνεται και πωλείται σε ιδιωτική εται-
ρεία και συνεπώς, η πόλη από εδώ και πέρα θα έχει να δοκιµάσει
µια νέα σχέση -εύχοµαι καρποφόρα- και µια νέα συναρµογή µε

το ιδιωτικό, πλέον, λιµάνι. 
Ποια ήταν η ανάγκη που γέννησε αυτή τη συνθήκη; Μια συν-

θήκη η οποία δεν είναι συνηθισµένη στην Ευρώπη. Εννέα στα
δέκα λιµάνια στην Ευρώπη είναι υπό δηµόσιο έλεγχο. Αποτελεί
αυτό που συζητάµε σήµερα έναν επιµέρους στόχο της Κυβέρνη-
σης ο οποίος ανήκει σε ένα γενικότερο πλαίσιο γύρω από τη λι-
µενική πολιτική της χώρας; Προσπαθώ να βρω το ενιαίο, το
συνεκτικό αφήγηµα της Κυβέρνησης που να δικαιολογεί το ση-
µερινό νοµοσχέδιο και µια σύµβαση η οποία υπηρετεί και δικαιο-
λογεί µια στρατηγική ιδιωτικοποιήσεων και όχι µια διαφορετική
στρατηγική όπως ακολουθήθηκε στην Καβάλα, ή τέλος πάντων
να βρούµε συνολικά τι θέλουµε να κάνουµε στη χώρα. 

Έχουµε άλλα στον ΟΛΠ και τον ΟΛΘ, άλλα στην Καβάλα, άλλα
στην Αλεξανδρούπολη, άλλα στην Ηγουµενίτσα και Ηράκλειο.
Τέτοιο όραµα συνεκτικό δεν υπάρχει. Μια συγκροτηµένη, δη-
λαδή, σταθερή πολιτική για τα λιµάνια στη χώρα µας µε την
οποία τα όποια ιστορικά, αναπτυξιακά και γεωπολιτικά χαρακτη-
ριστικά έχει το κάθε λιµάνι, να µπαίνουν πάντα σε µία προτεραι-
ότητα. Και αυτή είναι η πρώτη και βασική µας διαφωνία, ότι εδώ
µέσα κάνουµε πολιτική και δεν κάνουµε µπίζνες. 

Από τις εισηγήσεις του Υπουργού και των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας κατάλαβα ότι έχει ένα νόηµα η ιδιωτικοποί-
ηση για δύο βασικούς λόγους: Ο πρώτος λόγος είναι διότι πέ-
τυχε ένα µεγάλο και υψηλό τίµηµα η κυβέρνηση -80 εκατοµµύρια
ευρώ που ακόµη, βέβαια, δεν έχουµε µάθει τον τρόπο µε τον
οποίο θα εξοφληθούν και θα αποπληρωθούν- και ο δεύτερος
λόγος είναι διότι η συνεισφορά νέων κεφαλαίων και επενδύσεων
θα καταστήσουν το λιµάνι πιο ανταγωνιστικό και πιο ελκυστικό. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε είναι τα 80 εκατοµµύρια ευρώ για σα-
ράντα χρόνια πολλά χρήµατα, όταν εξαγοράζεται το 67% των
ακινήτων µαζί µε τη δραστηριότητα; Από τα στοιχεία προκύπτει
µια κερδοφορία πάνω από 3 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο για
τον λειτουργούντα οργανισµό, τον «ΟΛΗ Α.Ε.». Δεν γνωρίζουµε
το πλάνο αποπληρωµής, όπως είπα, ενώ προκύπτει και µια απο-
τίµηση ιδίων κεφαλαίων 17,8 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Με συγχωρείτε, αλλά αυτά τα δεδοµένα λογικά δεν παραπέµ-
πουν σε µια τροµερή επιτυχία και διαπραγµάτευση, όπως την πα-
ρουσιάζει η Κυβέρνηση, όσο και αν θέλετε να µας πείσετε για το
αντίθετο. 

Μιλάµε για ένα λιµάνι, το οποίο έχει πάρα πολλές δυνατότητες
και άκουσα και το οξύµωρο εδώ ότι αυτά τα 80 εκατοµµύρια θα
συνεισφέρουν στο δηµόσιο χρέος της χώρας. Νοµίζω ότι αυτό
είναι καλό να µη λέγεται. Μπροστά στα 400 δισεκατοµµύρια
ευρώ και πλέον, δεν ξέρω αν τα 80 εκατοµµύρια ευρώ του λιµα-
νιού του Ηρακλείου είναι κάτι το οποίο θα απάλυνε τόσο πολύ το
δηµόσιο χρέος. 

Το βασικό, όµως, έχει να κάνει µε την ανταγωνιστικότητα του
λιµανιού και πόσο αυτή θα µεγαλώσει µέσα από τις επενδύσεις,
αλλά ποιες επενδύσεις; Η µόνη επένδυση για την οποία εµείς
µπορούµε να συζητήσουµε είναι η επένδυση για ένα κτήριο δύο
χιλιάδων τετραγωνικών για τη στέγαση των υπηρεσιών του
Υπουργείου Ναυτιλίας. Δεν υπάρχει δέσµευση, δεν υπάρχει υπο-
χρεωτικότητα για κάποια παραγωγική αναβάθµιση, τουλάχιστον,
που να περιγράφεται µέσα στη σύµβαση. Και είναι η κριτική που
έγινε και στην Ηγουµενίτσα, ότι οι επενδυτές -επειδή οι επενδυ-
τές δεσµεύονται εννέα µήνες µετά την υπογραφή της σύµβασης-
να παρουσιάσουν το master plan το οποίο προφανώς κανένας
µέσα σε αυτή την αίθουσα δεν θα µπορεί να γνωρίζει και να αξιο-
λογήσει. Γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί υπάρχει αυτή η αδιαφάνεια;
Σας έχουµε ξαναρωτήσει. Είχε η Κυβέρνηση πέντε χρόνια συζη-
τήσεων, διαβουλεύσεων και σχεδιασµού.

Γιατί δεν ήρθε εδώ µε το master plan τουλάχιστον σε κάποιες
αδρές γραµµές, για να δούµε το ύψος των επενδύσεων και ποια
κατεύθυνση θα έχουν αυτές; Τώρα θα ψηφίσουµε µία σύµβαση
µε την ελπίδα και την ευχή να περιµένουµε ότι θα είναι επωφελής
για την τοπική και την εθνική οικονοµία. Βάζουµε πάντα το άλογο
µπροστά από το κάρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα. 
Θέλω να επιµείνω σε αυτό. Βέβαια τα είπαµε και στην επι-
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τροπή. Όντως µε βάση την ευρωπαϊκή «πράσινη συµφωνία» και
το «Fit for 55», η χώρα µας έχει δεσµευτεί να µειώσει το περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα στα λιµάνια της χώρας µε την πρακτική του
«cold ironing», δηλαδή της ηλέκτρισης κατά τη στάθµευση από
περιβαλλοντικά ουδέτερες πηγές. Με πρώτο ορόσηµο το 2030
και το 2050 υπάρχουν και αυτοί οι εξειδικευµένοι στόχοι. Όντως
µια τέτοια περιβαλλοντική αναβάθµιση αποτελεί, πράγµατι, πλε-
ονέκτηµα ανταγωνιστικό για τα λιµάνια µας µιας και στη Μεσό-
γειο δεν υπάρχει αυτή η πρακτική.

Στο Ηράκλειο τρέχουν δύο προγράµµατα, το «ELECTRIPORT»
και το «HAPPINESS», όπου µε την κυµατική ενέργεια θα διασφα-
λίζονται οι όροι πρασινίσµατος για το πρασίνισµα τόσο για το
«cold ironing» όσο και για τη µείωση του κόστους, τα οποία θα
σταθµεύουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτές είναι πράγµατι πρωτοποριακές πρωτοβουλίες που σπα-
νίζουν στη Μεσόγειο και θα έδιναν έναν άλλο χαρακτήρα στα λι-
µάνια. Όµως, αφού υπάρχουν οι µελέτες, γνωρίζουµε το ύψος
των επενδύσεων. Γιατί δεν επιχειρήσατε να συνδέσετε τουλάχι-
στον αυτούς τους στόχους πρασινίσµατος, αυτούς τους green
targets που έχουµε, µε µία δεσµευτικότητα σε σχέση µε τις επεν-
δύσεις οι οποίες θα έχουν και πολύ µεγάλο κοινωνικό αποτύ-
πωµα; Δυστυχώς, εκλείπει η φαντασία από τον σχεδιασµό που
κάνετε.

Κι εδώ να πω και κάτι άλλο. Υπάρχει ένα ζήτηµα, διότι ο µεγα-
λύτερος πελάτης του λιµανιού, οι µινωικές γραµµές, ανήκουν
στον ίδιο όµιλο. Αυτό είναι κάτι που ξέφυγε από την επιτροπή.
Έπρεπε να φέρουµε την Επιτροπή Ανταγωνισµού να µας µιλήσει
σχετικά µε τις στρεβλώσεις που ενδεχοµένως µπορούν να δηµι-
ουργηθούν, γιατί έχει και µια τάση στα ολιγοπώλια και στα µο-
νοπώλια και πώς αυτές µπορούν να επηρεάσουν την επιβατική
κίνηση. 

Πριν φτάσω στο τελευταίο κοµµάτι -κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
για λίγο την ανοχή σας-, θα ήθελα να δείτε το κοµµάτι των λιµε-
νεργατών και πώς θα καθιερώσετε ένα καθεστώς παρόµοιο µε
αυτό που έχουν στον ΟΛΘ και στον ΟΛΠ οι λιµενεργάτες κάνο-
ντας µια τριετή τουλάχιστον σύµβαση µε τους ανθρώπους αυ-
τούς, ώστε να µην έχουµε διάσπαρτες συµβάσεις δεξιά και
αριστερά και διαφορετικό καθεστώς από το ένα λιµάνι στο άλλο.
Κάντε µία ενιαία στρατηγική και λογική για να διασφαλίσετε του-
λάχιστον τους λιµενεργάτες.

Κλείνοντας και όσον αφορά τη σύµβαση, νοµίζω ότι θα έπρεπε
στο νέο ΔΣ που θα διαµορφωθεί θα ήταν δίκαιο να εκπροσωπη-
θεί ο Δήµος Ηρακλείου στο νέο ΔΣ της εταιρείας, µιας και εµ-
πλέκεται άµεσα µε το τι θα γίνει µέσα στο λιµάνι. Βεβαίως ο
‘Οµιλος «GRIMALDI», σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, δεν έχει στόχο
να κάνει µια ανάπτυξη real estate. Όµως, σε κάθε περίπτωση, νο-
µίζω ότι ο Δήµαρχος Ηρακλείου θα έπρεπε να συµµετέχει.

Και κλείνω µε το Λιµενικό Ταµείου Ηρακλείου το οποίο δηµι-
ουργείται, µε αυτή τη νέα οντότητα και µε αυτή την τεράστια αδι-
κία. Κάθε άνθρωπος ο οποίος υπηρετεί τα δηµόσια πράγµατα,
κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να έχει το ελάχιστο αίσθηµα δικαιοσύ-
νης απέναντι στον Δήµο Μαλεβιζίου, ο οποίος εδώ και σαράντα,
πενήντα χρόνια επιφορτίζεται µε τη χερσαία ζώνη, τον ελλιµενι-
σµό και τη µεταφορά καυσίµων και τσιµέντου στην περιοχή,
χωρίς να έχει λάβει κανένα ανταποδοτικό τέλος σε σχέση µε την
επιβάρυνση και την όχληση που δέχεται.

Να ξέρετε ότι στον ίδιο δήµο λειτουργεί και το εργοστάσιο της
ΔΕΗ, ενώ στον ίδιο δήµο θα διασυνδεθεί το καλώδιο του ΑΔΜΗΕ
από την Αθήνα και στον ίδιο δήµο λειτουργούν οι ΧΥΤΑ για τον
Δήµο Ηρακλείου, Μαλεβιζίου και του µισού Νοµού Ηρακλείου.
Είναι ένας ιδιαίτερα επιβαρυµένος δήµος και δεν έχει πάρει αν-
τισταθµίσµατα για τη χερσαία ζώνη. 

Ακούστε, λοιπόν, την πρόταση την οποία σας κάνουµε, γιατί
νοµίζω ότι είναι η ελάχιστη συνεισφορά για την αποκατάσταση
της δικαιοσύνης απέναντι σε αυτό που γίνεται εδώ και σαράντα
χρόνια. Και επειδή τώρα είναι µία ευκαιρία που γυρίζουµε σελίδα,
πρέπει να το κάνετε, να δώσετε δηλαδή τη χερσαία ζώνη στον
Δηµοτικό Λιµένα Μαλεβιζίου, έτσι ώστε να µέσα από µία διαδη-
µοτική συνεργασία να µπορέσουν να αναπτύξουν και τα υπό-

λοιπα λιµάνια. Τα κονδύλια υπάρχουν. Μιλάµε για έσοδα από
600.000 - 800.000 τον χρόνο. Το ελάχιστο που θα µπορούσαµε
να κάνουµε είναι να εµπιστευτούµε την τοπική κοινωνία και την
τοπική αυτοδιοίκηση, έτσι ώστε να µπορέσει τουλάχιστον να στα-
µατήσει η υποβάθµιση του περιβάλλοντος για την περιοχή των
Ελληνοπεραµάτων και την τοπική κοινότητα Ροδιάς. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, αυτή παραµένει η θέση µας, την οποία σας είπαµε και
στην επιτροπή. Άλλωστε, εδώ είναι ο ειδικός αγορητής µας για
να την επαναλάβει. 

Για όλους αυτούς τους λόγους λοιπόν και επειδή υπάρχει µία
τροµακτική διεκπεραιωτική λογική σε πολύ σηµαντικά θέµατα,
κάτι που µας τροµάζει, καταψηφίζουµε τη συγκεκριµένη σύµ-
βαση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Διονύσιος-Χαράλαµπος Καλαµατια-

νός. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Είµαστε σή-

µερα εδώ για την κύρωση της σύµβασης ιδιωτικοποίησης του λι-
µανιού του Ηρακλείου. Πάµε να δούµε τι γινόταν επί ηµερών
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Είχαµε µία συνολικότερη στρατηγική για τα
λιµάνια µας που εδραζόταν ουσιαστικά στην παραχώρηση δρα-
στηριοτήτων και όχι στην πώληση, όχι στην ιδιωτικοποίηση. Λαµ-
βάναµε υπ’ όψιν τις διεθνείς βέλτιστες πρακτικές και τις διεθνείς
οικονοµικές σχέσεις της χώρας, καθώς επίσης και τη δηµιουργία
ενός πλαισίου για την ισόρροπη ανάπτυξη των λιµανιών και των
τοπικών κοινωνιών. 

Ο στόχος είναι από τη µία η διασφάλιση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και από την άλλη η διασφάλιση και προστασία της ανα-
πτυξιακής διαδικασίας και της οικονοµίας της χώρας, η
προστασία των εργαζοµένων, αλλά και του περιβάλλοντος. Αυτά
είναι βασικά στοιχεία. Άρα, λοιπόν, όλα αυτά µας οδηγούσαν στη
λογική των υποπαραχωρήσεων δραστηριοτήτων των λιµένων,
γιατί οι λιµενικές υπηρεσίες έχουν ένα έντονο δηµόσιο χαρα-
κτήρα, έχουν την έννοια του δηµοσίου αγαθού. Τα λιµάνια µας
ασκούν δηµόσια εξουσία, αλλά και εµπορική δραστηριότητα.
Πρόκειται για σπουδαίους αναπτυξιακούς πυλώνες τους οποίους
το δηµόσιο δεν πρέπει να χάνει.

Η διεθνής πρακτική είναι να διατηρείται ο δηµόσιος χαρακτή-
ρας, κάτι που αναφέρθηκε και από άλλους οµιλητές. Το 93% των
λιµανιών της Ευρώπης είναι σε δηµόσια χέρια, ακριβώς γιατί οι
χώρες της Ευρώπης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγνωρίζουν
την αξία που έχουν τα λιµάνια για το δηµόσιο ως δηµόσια αγαθά
και για την αναπτυξιακή προοπτική. Το ίδιο συµβαίνει και στις
Ηνωµένες Πολιτείες. Δηµόσιοι οργανισµοί διαχειρίζονται τα λι-
µάνια και υποπαραχωρούν δραστηριότητες και χώρους. Και όταν
γίνεται αυτή η υποπαραχώρηση, γίνεται πάντα µε κοινούς όρους
και κανόνες. Ποτέ στα χέρια λίγων ή ενός που να διαχειρίζεται
το λιµάνι. Έτσι, όταν υποπαραχωρούνται δραστηριότητες, σε αρ-
κετές επιχειρήσεις δηµιουργείται ένα cluster, ένα πλέγµα επιχει-
ρήσεων που βοηθάει, αν θέλετε, και τη συνολική ανάπτυξη του
τόπου, αλλά και της χώρας.

Άρα, λοιπόν, οι παραχωρήσεις γίνονται στα πλαίσια ενός ανα-
πτυξιακού σχεδίου και ειδικά για την Ελλάδα έχει ιδιαίτερη αξία,
γιατί υπάρχουν γεωπολιτικές ανακατατάξεις, υπάρχουν εξελίξεις
και τα λιµάνια µας είναι κατανοητό ότι παίζουν ιδιαίτερο ρόλο σε
αυτό. Εσείς επιλέγετε να είναι στα χέρια ιδιωτών.

Άρα, λοιπόν, µε τον ν.4597/2019 η δική µας κυβέρνηση δηµι-
ούργησε ένα νέο πλαίσιο ανάπτυξης των λιµένων, όπου οι οργα-
νισµοί λιµένων δεν πωλούνται, αλλά παραµένουν στο δηµόσιο
και παραχωρούν συγκεκριµένους χώρους, προκειµένου να ανα-
πτύξουν τη δραστηριότητά τους ιδιώτες µε βάση όρους και προ-
ϋποθέσεις. Δεν θα γινόταν, όπως προέβλεπε ο νόµος,
παραχωρήσεις µε δηµόσιο χαρακτήρα. Για παράδειγµα, η ακτο-
πλοΐα δεν µπορεί να παραχωρηθεί, γιατί έχει δηµόσιο χαρα-
κτήρα. Είναι οι «δρόµοι» για τα νησιά µας, δεδοµένου ότι είµαστε
µια νησιωτική χώρα. Επίσης, δεν θα γίνονταν παραχωρήσεις
χώρων ή δραστηριοτήτων στις οποίες ήδη υπήρχε αποτελεσµα-
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τική διαχείριση από το δηµόσιο και δεν θα γίνονταν παραχωρή-
σεις σε ιδιώτες αν δεν συνδεόταν µε δικές τους υποχρεωτικές
επενδύσεις. Δεν δίνουµε κάτι στον ιδιώτη για να κερδίζει ο ιδιώ-
της. Το δίνουµε για να κάνει και συγκεκριµένες επενδύσεις.

Πάµε να δούµε τώρα τι προβλέψατε εσείς που προφανώς υπο-
τάσσεστε στους κανόνες και στις επιθυµίες της αγοράς και όχι
στην προοπτική του δηµοσίου συµφέροντος και στην προοπτική
των ίδιων των λιµένων, αλλά και της τοπικής κοινωνίας.

Με την πώληση λοιπόν αυτή, µε την ιδιωτικοποίηση, ο δηµό-
σιος σχεδιασµός για την ανάπτυξη του λιµανιού σε σχέση µε την
περιφέρεια και τις ανάγκες της υποτάσσεται στα σχέδια µιας
ιδιωτικής επιχείρησης. Αυτό ακριβώς κάνετε. 

Το τίµηµα, τα 80 εκατοµµύρια, για σαράντα χρόνια προφανώς
είναι εξαιρετικά χαµηλό ποσό. Πόσο είναι το κέρδος αυτή τη
στιγµή; Τι αποκοµίζει το Δηµόσιο από τη διαχείρισή του ΟΛΗ;
Τριάµισι εκατοµµύρια προ φόρων σε ετήσια βάση! Και βεβαίως,
χάνεται και η προοπτική ανάπτυξης του λιµανιού, που είναι πολύ
µεγάλη. Κατανοητό! Πρόκειται για το µεγαλύτερο λιµάνι της
Κρήτης! 

Τι έχουµε; Πλέον διαµόρφωση συνθηκών µονοπωλίου σε έναν
όµιλο ο οποίος έχει και τη διαχείριση του µεγαλύτερου µέρους
της ακτοπλοΐας. Κατανοητό, λοιπόν! Η εταιρεία που έχει το µε-
γαλύτερο µέρος της ακτοπλοΐας θα διαχειρίζεται και το λιµάνι.
Μοναδική αυτή! Άρα δηµιουργούνται συνθήκες µονοπωλίου
έναντι άλλων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται εκεί στο λι-
µάνι. 

Βεβαίως, αφορά και ένα µονοπώλιο εσωτερικό του λιµανιού.
Γιατί θα δούµε ποια θα είναι η συµπεριφορά του µονοπωλιακού
παίκτη σχετικά µε την εξοβέλιση της µικροµεσαίας επιχειρηµα-
τικότητας από το λιµάνι. 

Ποιες είναι οι υποχρεωτικές επενδύσεις, σύµφωνα µε τη σύµ-
βαση που καλείται να κάνει; Ένα κτήριο δύο χιλιάδων τετραγωνι-
κών για να στεγαστούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Ναυτιλίας. 

Ρωτώ, κύριε Υφυπουργέ, γιατί δεν έχει εµφανιστεί ο κύριος
Υπουργός. Είναι παραγωγική η επένδυση αυτή; Θα προσφέρει
κάτι στην ανάπτυξη του λιµανιού, το να στεγαστούν οι υπηρεσίες
του Υπουργείου Ναυτιλίας; Καλύτερα να υπήρχαν κονδύλια από
το δηµόσιο να στεγάσουν τις υπηρεσίες του Υπουργείου Ναυτι-
λίας και να διατηρούνταν ο δηµόσιος χαρακτήρας του λιµανιού,
ώστε να υπήρχε µεγαλύτερη ανταποδοτικότητα και προοπτική
ανάπτυξης. 

Τρία εκατοµµύρια ευρώ λοιπόν οι υποχρεωτικές επενδύσεις
της εταιρείας, του οµίλου! Η διάρκεια της σύµβασης είναι σα-
ράντα χρόνια. Για σαράντα χρόνια στη διεθνή πρακτική δίνονται
λιµάνια ή δηµόσιοι φορείς όταν υπάρχει µια τεράστια επένδυση.
Για 80 εκατοµµύρια σαράντα χρόνια, το ανώτατο όριο που στη
διεθνή πρακτική δίνονται τα λιµάνια; Με ποια λογική; Προφανώς,
δεν δικαιολογείται ο τεράστιος αυτός χρόνος που παραχωρείται
το λιµάνι. 

Επίσης, δεν υπάρχουν ελάχιστα επίπεδα διακίνησης επιβατών
και φορτίων. Και στην παραχώρηση δραστηριοτήτων στο λιµάνι
του Πειραιά και της Θεσσαλονίκης µπήκε αυτός ο όρος ώστε να
µην υπάρχει ενδεχόµενο στο µέλλον ο επενδυτής να απαξιώσει
το λιµάνι. Αντίθετα, να αναγκαστεί να επενδύσει και να λειτουρ-
γήσει στην προοπτική ανάπτυξης του λιµανιού, για να υπάρχουν
θετικά αποτελέσµατα στην οικονοµία της χώρας και της τοπικής
κοινωνίας. 

Δεν έχετε βάλει τέτοιον όρο. Γιατί αφήσατε αυτή την πολύ θε-
τική πρακτική που υπήρξε και στον Πειραιά και τη Θεσσαλονίκη,
που προσέφερε στη χώρα αποδεδειγµένα; Δεν το βάλατε. Γι’
αυτό σας λέω ότι ουσιαστικά υπηρετείτε τα συµφέροντα των
ιδιωτών του συγκεκριµένου οµίλου αποκλειστικά. 

Στο άρθρο 6 παράγραφος 2, στην 6.2 της σύµβασης, ο ΟΛΗ
εντός εννέα µηνών θα υποβάλει αναπτυξιακό πρόγραµµα και µε-
λέτη διαχείρισης, master plan και ΣΜΠΕ. Ο ιδιώτης! Θα τα πάρει
και µετά θα κάνει αναπτυξιακό σχέδιο. 

Λέτε ότι θέλετε να είστε κοντά στην Ευρώπη. Πουθενά στον
κόσµο δεν παραχωρούνται δραστηριότητες λιµανιού αν δεν
κάνει το δηµόσιο από πριν και το master plan και το ΣΜΠΕ. Δεν
το κάνει ο ιδιώτης αυτό πουθενά. Δηλαδή, αφού του το πουλάτε
και του το δίνετε, του λέτε ότι βάλε master plan, εσύ ιδιώτη; Πού

υπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον; Πρώτα τα κάνει το δηµόσιο.
Ευρώπη θέλουµε να είµαστε. Το δηµόσιο διαµορφώνει το master
plan, διαµορφώνει το ΣΜΠΕ για να προστατευθεί το περιβάλλον
και µετά προχωρά σε παραχώρηση. Γιατί του δίνετε αυτή τη δυ-
νατότητα; Δεν το εξηγείτε. Πού υπηρετεί αυτή η προοπτική την
ανάπτυξη του λιµανιού, την προστασία της τοπικής κοινωνίας και
το περιβάλλον; Πουθενά! 

Τελειώνω µε τους εργαζόµενους. Πιστεύετε ότι διασφαλίζετε
τα συµφέροντα των εργαζοµένων; Δείτε λίγο τις συµβάσεις για
τον λιµένα Θεσσαλονίκης και του Πειραιά. Εκεί υπήρξε διασφά-
λιση των εργαζοµένων. Σε αυτά τα δύο λιµάνια δεν πληρώνονταν
µε το ενιαίο µισθολόγιο οι εργαζόµενοι, εδώ πληρώνονται. Θα
µπορούσατε δηλαδή µε µεγαλύτερη ευχέρεια να προστατεύσετε
τα συµφέροντά τους, τη δραστηριότητά τους και την εργασία
τους. Δεν το κάνετε. Προφανώς, δεν σας ενδιαφέρει. 

Κλείνω. Καταψηφίζουµε την κύρωση αυτής της σύµβασης,
γιατί δεν προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον, αφήνει µεγάλο
εύρος δυνατοτήτων -λεόντεια σύµβαση- υπέρ του οµίλου, του
ιδιώτη που το διαχειρίζεται, και προφανώς δεν προσφέρει τίποτα
στην ανάπτυξη ούτε της Ελλάδας ούτε της τοπικής κοινωνίας
της Κρήτης και του Ηρακλείου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καλαµατιανό. 
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των οµιλητών µε τον κ. Κωνσταν-

τίνο Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γενικέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για µένα προσωπικά η σηµερινή συζήτηση έχει ιδιαίτερο ενδια-
φέρον. Αφ’ ενός, αποτελεί έναν πολύ σηµαντικό σταθµό για την
πορεία αξιοποίησης των λιµανιών στη χώρα, αφ’ ετέρου αφορά
την εκλογική µου περιφέρεια, τον τόπο µου, το Ηράκλειο. 

Για το λιµάνι του Ηρακλείου ξεκινά µια νέα πορεία επενδύ-
σεων, ανάπτυξης και αναβάθµισης. Πολλαπλασιάζεται το οικο-
νοµικό και κοινωνικό αποτύπωµα του λιµανιού, δηµιουργώντας
νέες θέσεις εργασίας. Αυξάνεται η επιβατική και εµπορική κί-
νηση, ενισχύεται ο γεωπολιτικός και γεωστρατηγικός ρόλος του
λιµανιού. Η αξιοποίησή του εντάσσεται στο ευρύτερο αναπτυ-
ξιακό σχέδιο της Κυβέρνησης για την αναβάθµιση όλων των υπο-
δοµών στην Κρήτη. Αυτή τη στιγµή, κατασκευάζεται ο Βόρειος
Οδικός Άξονας και το Διεθνές Αεροδρόµιο στο Καστέλλι. 

Ας πάρουµε όµως τα πράγµατα από την αρχή. Η αρχική διάρ-
κεια της σύµβασης ανερχόταν στα σαράντα έτη. Και κατόπιν
πρόβλεψης του ν.4664/2020 αυξήθηκε στα εξήντα. Το ΤΑΙΠΕΔ
ξεκίνησε τον Απρίλιο του 2021 διαγωνισµό για την πώληση του
πλειοψηφικού πακέτου µετοχών της εταιρείας. Τον Ιούνιο του
2023 αναδείχτηκε προτιµητέος επενδυτής. Είναι η κοινοπραξία
«GRIMALDI» και οι «Μινωικές Γραµµές ΑΝΕ» έναντι του τιµήµα-
τος των 80 εκατοµµυρίων ευρώ. Η σχετική σύµβαση αγοραπω-
λησίας αφορά την πώληση ποσοστού 67% των µετοχών του
ΟΛΗ. 

Αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης και Νησιωτικής Πολιτικής, στο ΤΑΙΠΕΔ και σε όσους εργά-
στηκαν για τη σηµερινή σύµβαση. Πρόκειται για ένα πολύ
πετυχηµένο εγχείρηµα. Φάνηκε εξάλλου από το έντονο ενδιαφέ-
ρον των υποψήφιων επενδυτών. Εννέα σχήµατα υπέβαλαν εκδή-
λωση ενδιαφέροντος κατά την πρώτη φάση. Έξι από αυτά
πέρασαν στη δεύτερη φάση. Και επιβεβαιωτικό της επιτυχίας της
διαδικασίας είναι η αξιοπιστία και το κύρος του κοινοπρακτικού
σχήµατος στο οποίο παραχωρήθηκε η πλειοψηφία των µετοχών.
Διαθέτει αποδεδειγµένη εµπειρία στη διαχείριση λιµένων και έχει
πλήρη γνώση του ελληνικού περιβάλλοντος. 

Τα κρίσιµα όµως ερωτήµατα είναι τα εξής. Πρώτον, είναι επω-
φελής αυτή η συµφωνία για τα εθνικά µας συµφέροντα; Δεύτε-
ρον, είναι επωφελής για τον Έλληνα φορολογούµενο; Και τρίτον,
είναι επωφελής για τα δηµόσια οικονοµικά της χώρας; Η απάν-
τηση είναι «ναι, είναι εξαιρετικά επωφελής». Το τίµηµα που κα-
ταβάλλει ο προτιµητέος επενδυτής ξεπέρασε κάθε προσδοκία:
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80 εκατοµµύρια ευρώ! 
Ένα ακόµα στοιχείο που καταγράφεται στα πολύ θετικά της

σύµβασης είναι το αντάλλαγµα παραχώρησης 3,5% επί των ετή-
σιων πωλήσεων του οργανισµού. Θα καταβάλλεται στο ελληνικό
δηµόσιο για όλη τη διάρκεια της συµφωνίας. 

Βεβαίως, ας µην ξεχνάµε το σύνολο των υποχρεώσεων που
αναλαµβάνει ο ΟΛΗ µε την προς ψήφιση σύµβαση: Υποχρέωση
να εκπονήσει και να υποβάλει αναθεωρηµένο master plan, υπο-
χρέωση πραγµατοποίησης επενδύσεων εντός είκοσι τεσσάρων
µηνών από την έγκριση του master plan. Ο ιδιώτης επενδυτής θα
βρίσκεται υπό τη διαρκή εποπτεία της πολιτείας για την τήρηση
των συµβατικών υποχρεώσεων. 

Έτσι, εξασφαλίζονται τα δικαιώµατα του ελληνικού δηµοσίου
και των πολιτών. Διασφαλίζεται πρόσθετος µηχανισµός ελέγχου
και µελετών από ανεξάρτητο µηχανικό. Τίθεται συγκεκριµένο
πλαίσιο προς το σκοπό αποφυγής καταχρηστικών πρακτικών,
ενώ παράλληλα εξασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας. Η σύµβαση
παραχώρησης υποχρεώνει τον ΟΛΗ να απασχολεί επαρκές προ-
σωπικό.

Με αναπτυξιακούς όρους τα προσδοκώµενα αποτελέσµατα
της σύµβασης παραχώρησης είναι πολλά και σπουδαία: Ενθάρ-
ρυνση της βιώσιµης ανάπτυξης των λιµενικών εγκαταστάσεων,
επενδύσεις σε νέες υποδοµές, συντήρηση των υφιστάµενων
υποδοµών, καθορισµός των λιµενικών τελών, ενίσχυση του αν-
ταγωνιστικού πλεονεκτήµατος του λιµένα Ηρακλείου, σε σχέση
µε τα άλλα λιµάνια της χώρας, ποσοτική και ποιοτική βελτίωση
των παρεχόµενων υπηρεσιών, εξορθολογισµός της χερσαίας
ζώνης λιµένα, διασφάλιση υποδοµών ευαίσθητου ενδιαφέρον-
τος, όπως ο ενετικός λιµένας και ανάπτυξη δικτύου υδατοδρο-
µίων στην Κρήτη, µε επίκεντρο το λιµάνι του Ηρακλείου. 

Όλα αυτά είναι ενδεικτικά µιας πολύ ευνοϊκής συµφωνίας, µε
την οποία διασφαλίζονται σηµαντικά οικονοµικά οφέλη και ανα-
πτυξιακά οφέλη, τόσο για το ελληνικό δηµόσιο όσο και για την
τοπική κοινωνία. Να µην παραλείψουµε, βεβαίως, και ένα κρίσιµο
σηµείο υπέρ του Δήµου Ηρακλείου, το έκτακτο αντισταθµιστικό
τέλος, το οποίο αποδίδεται στον Δήµο Ηρακλείου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι µόνο αυτό. Συστήνεται νέος
φορέας το «Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου». Θα διαχειρίζεται τον
ενετικό λιµένα, την περιοχή των Λινοπεραµάτων και τα τρία αλι-
ευτικά καταφύγια. Μάλιστα, ο νέος αυτός φορέας στελεχώνεται
κατά προτεραιότητα µε το προσωπικό που απασχολείται στον
ΟΛΗ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν κλείσω, θα ήθελα να αναφερθώ σε
δύο επιχειρήµατα που ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση. Στο
επιχείρηµα «περί ιδιωτικοποίησης του δηµοσίου πλούτου», η απάν-
τηση είναι η εξής, δεν πρόκειται για πώληση του λιµανιού, αλλά
για παραχώρηση. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν πουλά
κανένα λιµάνι, δεν πωλείται καµµία περιουσία. Το ελληνικό δηµό-
σιο, η τοπική αυτοδιοίκηση και η τοπική κοινωνία ωφελούνται πολ-
λαπλώς µε τη συγκεκριµένη παραχώρηση για τα επόµενα χρόνια. 

Ένα δεύτερο επιχείρηµα, που άκουσα προηγουµένως από
τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης είναι το εξής και αφορά «το
µοντέλο παραχώρησης που ακολουθήθηκε». Είπε ο εισηγητής
προηγουµένως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι «παραχω-
ρούµε τη διαχείριση του οργανισµού, αντί να παραχωρούµε επι-
µέρους δραστηριότητες του». 

Πρώτα από όλα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι δεν υπάρχει γε-
νικά καλό και κακό µοντέλο αξιοποίησης. Υπάρχει αυτό που οι ει-
δικοί προτείνουν ως καταλληλότερο στην κάθε περίπτωση. Δεν
υπάρχει ένας τρόπος αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας.
Υπάρχουν πολλοί τρόποι και κατά περίπτωση επιλέγουµε αυτό
που είναι πιο πρόσφορο. Το µοντέλο της υπό παραχώρησης δρα-
στηριοτήτων,  το οποίο είχε ψηφίσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το
2019 για µια σειρά περιφερειακών λιµένων, δεν είναι το κατάλ-
ληλο για την αξιοποίηση του ΟΛΗ. Απλώς, βόλευε την τότε κυ-
βέρνηση να λέει προεκλογικά στις τοπικές κοινωνίες ότι εµείς
δεν ξεπουλάµε τα λιµάνια και κρατάµε τη διαχείριση στο δηµό-
σιο. 

Αντίθετα, επί Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, το ΤΑΙΠΕΔ
ανέθεσε σε ανεξάρτητους µελετητές να προτείνουν τον τρόπο
µε τον οποίο µπορεί να αξιοποιηθεί κάθε ένα περιφερειακό λι-

µάνι, που ανήκει στο χαρτοφυλάκιο του κράτους. Έτσι, για κά-
ποια λιµάνια, όπως για τα λιµάνια της Καβάλας, του Λαυρίου και
της Κέρκυρας, έχει πράγµατι προταθεί η αξιοποίηση µέσω υπο-
παραχώρησης συγκεκριµένων δραστηριοτήτων, ενώ για άλλα λι-
µάνια, όπως του Ηρακλείου, όχι.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη σκέψη ότι πρόκει-
ται για µία συµφωνία ιδιαιτέρως επωφελή τόσο για το ελληνικό
δηµόσιο όσο και για την τοπική κοινωνία του Ηρακλείου, κάτι που
προκύπτει και από τη θετική στάση των φορέων, που ακούστηκαν
τις προηγούµενες ηµέρες κατά τη διάρκεια της επιτροπής. 

Όλα αυτά αποδεικνύουν για άλλη µια φορά ότι είµαστε η πα-
ράταξη της ευθύνης και των έργων, η Κυβέρνηση που φέρνει τις
µεγάλες επενδύσεις και δηµιουργεί νέες και καλές θέσεις εργα-
σίας. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε την κύρωση της συγκε-
κριµένης σύµβασης για το καλό του Ηρακλείου, για το καλό της
Κρήτης, για το καλό της Ελλάδας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κεφαλογιάννη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Καραθανασόπουλο, Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Σήµερα κλείνουν έξι χρόνια από το έγκληµα στο Μάτι µε τους
εκατόν τέσσερις νεκρούς και τους εκατοντάδες τραυµατίες.
Πρόκειται για ένα διαχρονικό έγκληµα, όπου οι υπεύθυνοι είναι
πολύ συγκεκριµένοι. Είναι το αστικό κράτος ανεξάρτητα κυβερ-
νήσεων, το οποίο είναι εχθρικό για τις ανάγκες και την προστασία
του λαού, είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ενώσεως όπου τις
όποιες υποδοµές µπορούν να προστατεύσουν το λαό τις εντάσ-
σει στην προκρούστεια κλίνη του κόστους-οφέλους µε τους
υπεύθυνους της τραγωδίας και του εγκλήµατος στο Μάτι να είναι
ουσιαστικά ατιµώρητοι και µετά την πρόσφατη απόφαση του δι-
καστηρίου, η οποία δικαιολογηµένα έχει προκαλέσει την οργή
των συγγενών των θυµάτων. Είναι η απόφαση, η οποία διαπνέε-
ται από την απαράδεκτη λογική των διαχειριστικών κενών, των
ανθρώπινων λαθών και της ατοµικής ευθύνης µε τους πληγέντες
να µην έχουν ακόµη αποζηµιωθεί στο 100% των ζηµιών που
έχουν υποστεί, µε τους πληγέντες να είναι όµηροι του απαράδε-
κτου πολεοδοµικού σχεδίου το οποίο και δεν αντιµετωπίζει την
ανάγκη για µια ολοκληρωµένη αποκατάσταση της περιοχής,
αλλά και δηµιουργεί σοβαρότατα ζητήµατα σε βάρος των κατοί-
κων της περιοχής. 

Έτσι, λοιπόν, αποκτά τραγική επικαιρότητα η ανάγκη ενός
ολοκληρωµένου σχεδίου διαχείρισης των φυσικών καταστροφών
είτε είναι πληµµύρες είτε είναι φωτιές είτε είναι η αντισεισµική
θωράκιση. Αυτά τα ολοκληρωµένα σχέδια, όµως, δεν είναι ζητή-
µατα προτεραιοτήτων ούτε της σηµερινής Κυβέρνησης ούτε και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και η ικα-
νοποίηση αυτών των αναγκών µπορεί να προκύψει µόνο ως απο-
τέλεσµα της οργανωµένης λαϊκής πάλης, όπου στο επίκεντρό
της θα έχει την ικανοποίηση των αναγκών του λαού και όχι των
κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων.

Στη βάση του σηµερινού νοµοσχεδίου που συζητάµε και που
τα άλλα κόµµατα αποφεύγουν να µιλήσουν είναι η πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απελευθέρωση συνολικότερα των
αγορών, µία πολιτική η οποία ξεκίνησε στα µέσα της δεκαετίας
του ’90 και µόνο το ΚΚΕ ήταν αντίθετο σ’ αυτή τη στρατηγική επι-
λογή, τα υπόλοιπα κόµµατα Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ
την εξωράιζαν. Γιατί αποτελούσε στρατηγική επιλογή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Γιατί ακριβώς ήταν η διέξοδος για να µπορέ-
σουν να βρουν κερδοφόρους τοµείς τα υπερσυσσωρευµένα
κεφάλαια. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο ακολουθήθηκαν µια σειρά
µορφές και µέσα, όπως ιδιωτικοποιήσεις, οι παραχωρήσεις, αλλά
και οι συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα και τα τεράστια
σκανδαλώδη κίνητρα διαφόρων µορφών, τα οποία διέθετε το
αστικό κράτος, αλλά και η Ευρωπαϊκή Ένωση για να εξυπηρετη-
θούν οι διάφοροι επενδυτές. 

Όλες οι µορφές αξιοποιήθηκαν αυτές και από όλες τις κυβερ-
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νήσεις και από τη Νέα Δηµοκρατία και από το ΣΥΡΙΖΑ και από το
ΠΑΣΟΚ. Και όλες αυτές οι µορφές και όλες αυτές οι παραχωρή-
σεις και οι ιδιωτικοποιήσεις που έγιναν, οι συµπράξεις είχαν ένα
κοινό χαρακτηριστικό. Ποιο είναι αυτό το κοινό χαρακτηριστικό;
Είναι ότι επρόκειτο για συµβάσεις λεόντειες και προς όφελος
των λεγόµενων «επενδυτών». Να ξεχάσουµε, για παράδειγµα, τις
συµβάσεις για τους οδικούς άξονες επί Νέας Δηµοκρατίας και
οι οποίες επικαιροποιήθηκαν επί συγκυβέρνησης ΝΔ - ΠΑΣΟΚ
και µετά επί ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Να ξεχάσουµε την ιδιωτικοποίηση
των περιφερειακών αεροδροµίων στη «FRAPORT» επί ΣΥΡΙΖΑ ή
τις σκανδαλώδη σύµβαση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε την «Ferrovie dello
Stato», την ιταλική εταιρεία, λοιπόν, πάλι επί ΣΥΡΙΖΑ;

Ήταν συµβάσεις όχι µόνο λεόντειες, αλλά και χωρίς δεσµεύ-
σεις για τον επενδυτή, όλες είχαν µία σχετικότητα και βλέπουµε
τα παραδείγµατα.

Συγκεκριµένα, στα τρένα είναι χαρακτηριστικά τα αποτελέ-
σµατα αυτής της σύµβασης ιδιωτικοποίησης, για να µπορεί ο
εκάστοτε επενδυτής να έχει ελεύθερα τα χέρια του για να µπορεί
να κάνει όποιες υποδοµές εξυπηρετούν τις δικές του ανάγκες,
όποιες υποδοµές εξυπηρετούν τη δική του κερδοφορία και όχι
την ικανοποίηση συνολικά των αναγκών. 

Και το λέµε αυτό γιατί, για παράδειγµα, µια πρόσφατη δήλωση
της κ. Σδούκου της Υφυπουργού Ενέργειας για το ποια είναι η
αιτία που ολόκληρες περιοχές στην Αττική και ιδιαίτερα στη δυ-
τική Αττική παραµένουν χωρίς ρεύµα, λέει ότι είναι οι απαρχαι-
ωµένες υποδοµές των δικτύων ηλεκτρικής ενέργειας. Και τότε
οι υποδοµές έγιναν; Παράδειγµα στα δίκτυα ενέργειας, υποδο-
µές οι οποίες εξυπηρετούσαν απλά και µόνο τα «αρπακτικά» της
πράσινης ενέργειας και όχι τις λαϊκές ανάγκες, µε απαρχαιωµένα
δίκτυα, µε αποτέλεσµα και υπερφόρτωση να υπάρχει και να ση-
µειώνονται τεράστιες διακοπές. 

Αυτό το βλέπουµε, όµως, και στα υπόλοιπα, οπουδήποτε
αλλού κι αν δούµε. Έγιναν υποδοµές στα τρένα και στον σιδη-
ρόδροµο που απελευθερώθηκε; Έγιναν υποδοµές σε άλλους
κλάδους της οικονοµίας που απελευθερώθηκαν και ικανοποιούν
τις λαϊκές ανάγκες; 

Και το λέµε αυτό γιατί επί της ουσίας οι ιδιωτικοποιήσεις εξυ-
πηρετούν απλά και µόνο τον εκάστοτε επενδυτή και µάλιστα πολ-
λές φορές όχι µόνο σε αντίθεση -που αυτό είναι πάντοτε- µε την
ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, αλλά και µε άλλους επιχειρη-
µατίες. 

Για παράδειγµα τώρα ο Όµιλος «GRIMALDI», ο οποίος δρα-
στηριοποιείται και στην ακτοπλοΐα, δεν θα είναι σε καλύτερη
θέση έχοντας και διαχειριζόµενος το λιµάνι του Ηρακλείου από
ανταγωνιστές επιχειρηµατίες που δραστηριοποιούνται στον
κλάδο των ακτοπλοϊκών µεταφορών; Βεβαίως θα έχει καλύτερη
θέση! Ή µήπως τα συµφέροντα των «αρπακτικών» της πράσινης
ενέργειας των διάφορων επενδυτικών οµίλων, δεν έρχονται σε
αντίθεση, για παράδειγµα, µε τις ενεργοβόρες βιοµηχανίες γιατί
τους πουλούν ένα πολύ πιο ακριβό ρεύµα; Και το βλέπουµε και
στην Ελλάδα, το βλέπουµε και στη Γερµανία µε το κλείσιµο των
ενεργοβόρων βιοµηχανιών, αλλά και σε άλλους κλάδους. 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά
ότι η ιδιωτικοποίηση του λιµένα Ηρακλείου θα έχει αρνητική επί-
δραση, δηλαδή πιο ακριβά τα µεταφερόµενα αγροτικά εµπορεύ-
µατα από την Κρήτη στην υπόλοιπη Ελλάδα. Βεβαίως θα
οδηγήσει και σε τέτοιου είδους επιµέρους αντιθέσεις. 

Αλλά µιας και µιλάµε για τα λιµάνια, κατηγορείται η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν έχει συγκεκριµένη πολιτική για τα
λιµάνια. Αλήθεια, αυτή η πολιτική για τα λιµάνια δεν είναι της Κυ-
βέρνησης; Και κατ’ αρχάς, είναι µία αµετάβλητη πολιτική στο
διάβα των χρόνων και των δεκαετιών; Αν είναι έτσι, τότε δεν θα
είχαµε αλλαγές. Για παράδειγµα, πριν από µερικές δεκαετίες,
βασικός άξονας ήταν δυτικός άξονας και µέσα από αυτόν τον
οδικό άξονα ήταν και το λιµάνι της Πάτρας. Τώρα έχει κάποια
σηµασία το λιµάνι της Πάτρας; Ελάχιστη, πολύ µικρή, διότι άλ-
λαξαν οι προτεραιότητες και οι προτεραιότητες άλλαξαν για το
γεγονός ότι έχουν διαφοροποιηθεί οι εφοδιαστικές αλυσίδες.
Άλλοι είναι οι δρόµοι µεταφοράς του διεθνούς εµπορίου και των
εµπορευµάτων. Άλλαξαν γιατί έχουν διαφοροποιηθεί οι ενεργει-
ακές διαδροµές και βεβαίως λόγω των γεωπολιτικών ανταγωνι-

σµών και των συγκρούσεων οι οποίες υπάρχουν. 
Τι απέκτησε µεγαλύτερη σηµασία πλέον στα λιµάνια της Ελ-

λάδας; Ο βόρειος άξονας, η «Εγνατία» των λιµανιών για πολύ
συγκεκριµένους λόγους. Και από αυτή την άποψη, ακόµη µεγα-
λύτερη σηµασία έχουν τα λιµάνια Καβάλας και Αλεξανδρούπο-
λης και για την ενέργεια, αλλά πάνω απ’ όλα ως µέσα για να
µπορεί να µετακινείται µε ασφάλεια και ταχύτητα το πολεµικό
υλικό του ΝΑΤΟ και οι ένοπλες νατοϊκές δυνάµεις στην Βόρεια
Ευρώπη, διασφαλίζοντας και την ενεργειακή τους τροφοδοσία.
Να, λοιπόν, γιατί αποκτούν µεγαλύτερη σηµασία αυτά τα λιµάνια. 

Και βεβαίως, το κάθε λιµάνι έχει τα δικά του χαρακτηριστικά,
τα οποία ο κάθε επενδυτής λαµβάνει υπ’ όψιν γι’ αυτό υπάρχουν
και διαφορετικοί επενδυτικοί όµιλοι. Άρα, λοιπόν, δεν έχουµε να
κάνουµε µε ενιαία αντίληψη για τα λιµάνια και δεν θα µπορούσε
να γίνει διαφορετικά. 

Αλλά πέρα από αυτό και τις συγκεκριµένες πολιτικές της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που υλοποιεί και στον τοµέα των λιµανιών η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, έχουν και ορισµένα άλλα χα-
ρακτηριστικά τα οποία µετατρέπουν σε επιδερµική επί της ου-
σίας και ανούσια την αντιπολίτευση των άλλων κοµµάτων και
ιδιαίτερα του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ποια είναι αυτά τα χαρακτηριστικά της πολιτικής της απελευ-
θέρωσης; Ότι αυτή η πολιτική της απελευθέρωσης είναι σε
βάρος των εργαζοµένων και των δικαιωµάτων, είτε αυτά είναι µι-
σθολογικά δικαιώµατα είτε είναι το ζήτηµα του ωραρίου των συλ-
λογικών συµβάσεων ασφαλιστικά και συνδικαλιστικά και το
βλέπουµε παντού, και στον τοµέα της ενέργειας και των τηλεπι-
κοινωνιών και των µεταφορών, είτε αεροπορικές µεταφορές, είτε
σιδηροδροµικές µεταφορές, είτε ακτοπλοϊκές µεταφορές. 

Τι θέλουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι; Στη λογική της διασφάλι-
σης της κερδοφορίας και της µεγέθυνσής τους, θέλουν πολύ
φτηνούς και αναλώσιµους εργαζόµενους. Διότι βεβαίως ο φτη-
νός και αναλώσιµος εργαζόµενος αποτελεί ένα βασικό παρά-
γοντα αύξησης της κερδοφορίας τους. 

Και δεύτερον είναι σε βάρος της ικανοποίησης των λαϊκών
αναγκών. Αυξήσεις στα τιµολόγια, παντού. Δεν το βλέπουµε αυτό
στην ηλεκτρική ενέργεια, στις τηλεπικοινωνίες, στις αεροµετα-
φορές, στις ακτοπλοϊκές µεταφορές, µε τις σκανδαλώδεις αυξή-
σεις; Από αυτή την άποψη, αυτή η διαπίστωση πετάει στα
σκουπίδια κυριολεκτικά τα ιδεολογήµατά σας και της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, αλλά και άλλων κοµ-
µάτων. Αυτά τα ιδεολογήµατα λένε ότι ο ανταγωνισµός ή οι
περισσότεροι παίκτες στην εκάστοτε αγορά, θα οδηγήσουν σε
µείωση των τιµών. Το είδατε πουθενά αυτό να συµβαίνει; Όχι, το
αντίθετο συµβαίνει, παρά το γεγονός ότι έχουµε µια τεράστια
αύξηση της παραγωγικότητας, της εργασίας, η οποία θα έπρεπε
να οδηγήσει σε πιο φτηνά εµπορεύµατα. 

Αντί, λοιπόν, να συµβαίνει αυτό, συµβαίνει το αντίθετο. Οδη-
γούµαστε σε πολύ πιο ακριβές αυξήσεις, τεράστιες αυξήσεις των
εµπορευµάτων, των υπηρεσιών και των παροχών. Και µάλιστα
όχι µόνο αυξάνονται οι τιµές, αλλά αντίθετα ο καπιταλιστικός αν-
ταγωνισµός οδηγεί και σε συγκέντρωση των επιχειρήσεων που
ελέγχουν τους κλάδους και σε µεγέθυνση τους, δηλαδή στη δη-
µιουργία καρτέλ. 

Έτσι, λοιπόν, το βλέπουµε στην ακτοπλοΐα. Έχουν δηµιουρ-
γηθεί καρτέλ, έχουν αυξηθεί τα εισιτήρια και οι εφοπλιστές είναι
ασύδοτοι και όχι µόνο παίρνουν επιδότηση από το κράτος για τις
άγονες γραµµές, αλλά εκτοξεύουν και τις τιµές. 

Το βλέπουµε στην ενέργεια όπου έχει διαµορφωθεί ένα πανά-
κριβο ενεργειακό µείγµα και µάλιστα µε τέτοιο ενεργειακό µείγµα
το οποίο δηµιουργεί καταστρέφοντας εγχώριες παραγωγικές δυ-
νατότητες και κύρια του λιγνίτη που αποτελούσε τον σταθερο-
ποιητικό παράγοντα και παράγοντα ευστάθειας του συστήµατος
και διασφάλισης χαµηλής τιµής στην ηλεκτρική ενέργεια. Και
αντί, λοιπόν, να αξιοποιηθεί ο λιγνίτης, αξιοποιείται το εισαγό-
µενο φυσικό αέριο και τώρα µάλιστα το LNG το οποίο είναι πολύ
πιο ακριβό, µε αποτέλεσµα να εξαρτόµαστε άµεσα από τις πα-
ραγωγές είτε πρώτης ύλης για την παραγωγή ενέργειας είτε και
ίδιας ηλεκτρικής ενέργειας µέσω των διασυνδέσεων. 

Και µάλιστα δεν φτάνουν µόνο αυτά µε τις τεράστιες επιδοτή-
σεις στα αρπακτικά της πράσινης ενέργειας και τη διασφάλιση
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της τιµής µε εγγυηµένη τιµή που όλες οι κυβερνήσεις εφαρµό-
σατε, τι άλλο κάνατε; Χρηµατιστήριο Ενέργειας για να µετατρα-
πεί το εµπόρευµα ενέργειας σε χρηµατιστηριακό προϊόν. Βάλατε
ρήτρα αναπροσαρµογής και έχετε γονατίσει τον κόσµο µε την
τεράστια έµµεση φορολογία που επιβαρύνει την ενέργεια τα
καύσιµα και τα υπόλοιπα. 

Έτσι, λοιπόν, για να ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, τα όποια
µέτρα ανακούφισης προτείνουν τα άλλα κόµµατα, έχουν απο-
σπασµατικό χαρακτήρα, γιατί ακριβώς υπερασπίζονται τις πολι-
τικές τις οποίες εφάρµοσαν ως κυβερνήσεις τα προηγούµενα
χρόνια, πολιτικές οι οποίες διαµόρφωσαν ένα µηχανισµό συνε-
χούς αναπαραγωγής µιας τεράστιας κερδοφορίας για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται σε αυτούς τους
τοµείς. Από αυτή την άποψη, λοιπόν, οι όποιες τους προτάσεις
έχουν απλώς µια µερική ανακούφιση στον κόσµο, προσωρινού
χαρακτήρα, που δεν τον απαλλάσσουν από τα τεράστια βάρη τα
οποία επωµίζεται. 

Από αυτή την άποψη, ποια πρέπει να είναι η διέξοδος; Η διέ-
ξοδος πρέπει να είναι οργάνωση της πάλης και η προβολή τέ-
τοιων στόχων οι οποίοι αµφισβητούν την πολιτική της
απελευθέρωσης, αµφισβητούν την κυριαρχία και τα συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων.

Για παράδειγµα στο ζήτηµα της ενέργειας, πρέπει να είναι η
αλλαγή του µείγµατος, η αξιοποίηση των εγχώριων πηγών, η κα-
τάργηση του Χρηµατιστηρίου και των δεικτών αναπροσαρµογής
για να µπορέσουν ακριβώς να υπάρχουν µέτρα ανακούφισης,
γιατί βεβαίως αυτά τα µέτρα τα οποία υπηρετούν αυτές οι πολι-
τικές οι οποίες υπηρετούν τις λαϊκές ανάγκες και είναι στο επί-
κεντρο θα έρθουν µόνο µέσα από συνολικότερες ανατροπές.

Σε αυτή την κατεύθυνση το ΚΚΕ καλεί τον κόσµο να οργανώσει
την πάλη του, να συγκρουστεί µε τις αιτίες των προβληµάτων και
την πολιτική που εφαρµόζει η Κυβέρνηση και η Ευρωπαϊκή
Ένωση για να διευρύνει αυτό το ρεύµα αµφισβήτησης της κυ-
ρίαρχης πολιτικής και συµπόρευσης µε το ΚΚΕ.

Και είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε, και από αυτά που είπε ο ει-
σηγητής µας, ο οποίος αναφέρθηκε αναλυτικά στη σύµβαση για
την παραχώρηση του λιµανιού του Ηρακλείου, ο Μανώλης ο Συν-
τυχάκης, ότι το ΚΚΕ καταψηφίζει τη συγκεκριµένη σύµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραθανασόπουλο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Πάρι Κουκουλόπουλο. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες η Τράπεζα της Ελλάδος

έδωσε τα στοιχεία για το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών στο
πρώτο πεντάµηνο του έτους. Το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών αυξήθηκε σε σχέση µε το περσινό πεντάµηνο
23%. Ανήλθε στα 9,1 δισεκατοµµύρια από 7,4 που ήταν στο αν-
τίστοιχο διάστηµα πέρυσι. Δεν είναι απλά καµπανάκι, είναι ιδιαί-
τερα ανησυχητική εξέλιξη, που σηµαίνει πάρα πολλά βέβαια για
την Κυβέρνηση, το παρόν και το µέλλον της, κυρίως δε για τα
πεπραγµένα της. Έτσι κι αλλιώς, το ισοζύγιο τρεχουσών συναλ-
λαγών είναι ένας βασικός δηµοσιονοµικός δείκτης, αφού η χρε-
οκοπία την οποία ζήσαµε πριν δεκαπέντε χρόνια, για την
ακρίβεια, προήλθε από το γνωστό δίδυµο έλλειµµα, το έλλειµµα
ανταγωνιστικότητας, όπως αυτό αποτυπωνόταν στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών, και κυρίως το εµπορικό έλλειµµα και
δεύτερον στο δηµοσιονοµικό έλλειµµα, το ταµειακό για να κατα-
λαβαίνει ο πολίτης, τα έσοδα-έξοδα.

Πρόκειται, λοιπόν, για έναν ιδιαίτερα ευαίσθητο και βασικό δεί-
κτη, ο οποίος πρέπει πάντα να βρίσκεται στο επίκεντρο του ενδια-
φέροντος της Βουλής, αλλά και για έναν ακόµα λόγο, γιατί, όπως
λένε τα αναλυτικά στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, παρ’ ότι
είχαµε θετική επίδραση κυρίως από τον τουρισµό στον τοµέα των
υπηρεσιών, παρ’ όλα αυτά το εµπορικό έλλειµµα επικράτησε µε
το µέγεθός του και έχουµε αυτό το συνολικό αποτέλεσµα.

Το εµπορικό έλλειµµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλαδή
τι εξάγουµε σε αγαθά και τι εισάγουµε αντιστοίχως σε αγαθά,
δεν σηµαίνει τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο, από ποια
είναι η κατάσταση ανταγωνιστικότητας της χώρας. Είναι ο πιο
αξιόπιστος δείκτης για το πόσο ανταγωνιστική είναι η ελληνική

οικονοµία. Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα ιδιαίτερα προβληµατικό
στοιχείο, το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει και κινητοποι-
ήσει όλους. Όµως, υπάρχει ένα αµείλικτο ερώτηµα για την Κυ-
βέρνηση.

Κύριε Υπουργέ, µιας και εσείς εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση,
είναι δυνατόν στο µέσο ακριβώς της καλύτερης περιόδου µετα-
πολεµικά από πλευράς χρηµατοδότησης για την Ελλάδα, µετα-
πολεµικά, όχι µεταπολιτευτικά, µε ένα σύνολο πόρων που
ξεπερνούν τα 70 δισεκατοµµύρια ευρώ, να αντιµετωπίζει τέτοια
βύθιση η ανταγωνιστικότητα της χώρας; Είναι τεράστιο το ζή-
τηµα, δεν είναι δευτερεύον ερώτηµα, το οποίο κανείς µπορεί να
το προσπεράσει µε λογαριασµούς τρεις το λάδι, τρεις το ξύδι.
Αν έτσι πάει η ανταγωνιστικότητα της χώρας στο µέσον της κα-
λύτερης χρηµατοδοτικής περιόδου που υπήρξε ποτέ, τότε τι θα
γίνει όταν λήξει αυτή η περίοδος; 

Εδώ, αποκτά, µια άλλη διάσταση η παρατήρηση που έκανε η
Τράπεζα της Ελλάδος πριν από ένα ή δύο µήνες -δεν θυµάµαι-
όπου έθεσε ένα ζήτηµα, ότι το Ταµείο Ανάκαµψης ως προς τις
εισπράξεις πάει ικανοποιητικά. Έχουµε εισπράξει το 41% των
χρηµάτων, αλλά όλως παραδόξως, στην πραγµατική οικονοµία
έχει πάει µόλις το 14%. Έχουµε αντιστρέψει το 1 µε το 4, έχουµε
αντιστροφή των αριθµών. Το 41 έχει γίνει 14. Εδώ υπάρχει ένα
ζήτηµα που αφορά διαχείριση και διαφάνεια. Πού είναι παρκαρι-
σµένα αυτά τα λεφτά; Πού είναι παρκαρισµένα αυτά τα δισεκα-
τοµµύρια; Πού ακριβώς βρίσκονται αυτά τα λεφτά; Πώς
χρησιµοποιούνται από την Κυβέρνηση; Κυρίως, όµως, πώς και
γιατί δεν διοχετεύονται στην πραγµατική οικονοµία για να πά-
ρουν πάνω τους οι επιχειρήσεις, να επενδύσουν στην καινοτοµία,
να επενδύσουν στην ψηφιοποίησή τους και σε ό,τι εν πάση περι-
πτώσει συνιστά ανταγωνιστικότητα για έναν κλάδο ή πολλούς
κλάδους µαζί; 

Δεν είναι λοιπόν, όπως είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δευτερεύον το ερώτηµα, και γιατί έχει τεράστια σηµασία δηµο-
σιονοµικά το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και γιατί προέρ-
χεται το έλλειµµα µας κυρίως από το εµπορικό έλλειµµα, µε ό,τι
σηµαίνει αυτό για την ανταγωνιστικότητα.

Όµως, επαναφέρω το ζήτηµα που είπα νωρίτερα για τον του-
ρισµό. Είναι καθαρό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το µον-
τέλο ανάπτυξης που υπηρετεί µε συνέπεια η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας πέντε χρόνια τώρα, το οποίο στηρίζεται µο-
νοσήµαντα στο real estate, την κατανάλωση και τον τουρισµό,
πνέει τα λοίσθια, έχει κλείσει τον κύκλο του. Δεν έχει να δώσει
τίποτε άλλο στη χώρα.

Η Κυβέρνηση επένδυσε συστηµατικά σε αυτό το µοντέλο.
Μέσα από αυτό  αντλεί ένα µεγάλο µέρος των υπερεσόδων,
µέρος των οποίων διανέµει µε µορφή επιδοµάτων για να συνεχί-
ζουµε µεροδούλι-µεροφάι µε την ίδια λογική. Και αφήνουµε πίσω
τον κρισιµότερο τοµέα στον οποίο πρέπει να επενδύσουµε, που
είναι η ανάπτυξη και η ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονο-
µίας και της χώρας.

Και είναι διπλά προβληµατικό αυτό, γιατί όλοι οι διεθνείς οίκοι,
αλλά και οργανισµοί, από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
και την Κοµισιόν µέχρι την EUROSTAT και το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο και τον ΟΟΣΑ, όλοι µα όλοι, προβλέπουν ότι από το
2026 και µετά η Ελλάδα θα µπει σε µια περίοδο όπου θα επιστρέ-
ψει στο γνωστό «ένα συν πλην κάτι», δηλαδή κοντά στο 1%
ρυθµό ανάπτυξης. Έτσι ο λογαριασµός δεν βγαίνει. 

Το 32 που είναι ένα ορόσηµο, καθώς µεταβάλλεται ο αριθµός
εξυπηρέτησης δηµοσίου χρέους, γιατί σταµατάει η περίοδος που
είχαµε εξασφαλίζει τα προηγούµενα χρόνια µε τον δανεισµό
µέσα από τον επίσηµο φορέα, από τα κράτη- µέλη της Ευρωζώ-
νης, από τον γνωστό µηχανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι
ένας λογαριασµός ο οποίος µε άλλους ρυθµούς εξυπηρέτηση
χρέους δεν βγαίνει. Η χώρα πρέπει να αποκτήσει άλλους ρυθ-
µούς ανάπτυξης και δεν πρόκειται να τους αποκτήσει ποτέ µε τη
λογική που βαδίζει η Κυβέρνηση και µε τη µονοσήµαντη επέν-
δυσή της στο µοντέλο, το οποίο προανέφερα. Έχει πολλές συ-
νέπειες αυτό το µοντέλο και δεν είναι η µόνη συνέπεια το
ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια
χώρα κοµµένη στα δύο, είναι µια διχασµένη χώρα. Ό,τι δεν αγγί-
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ζει ο τουρισµός παρακµάζει και συρρικνώνεται. Αυτή είναι η
σκληρή πραγµατικότητα. Έχω τονίσει πολλές φορές ως εισηγη-
τής οικονοµικών από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ από το Βήµα της
Βουλής τον τελευταίο χρόνο ότι η ανακάλυψη της Κυβέρνησης
ότι µπορεί να υπάρχει ελληνική περιφέρεια χωρίς ύπαιθρο και
από την άλλη να υπάρχει χώρα χωρίς ενδοχώρα δεν ισοδυναµεί
µε την ανακάλυψη της Αµερικής. Και άλλοι επένδυσαν σε αυτό
και σπάσαν τα µούτρα τους. Έχει µια πολιτική συνέπεια όλη αυτή
η κατάσταση στην ύπαιθρο χώρα και στην επαρχία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, την οποία κανένας δεν µπορεί να υποτιµά.
Και τη βλέπουµε και στην Ελλάδα και την είδαµε και στις ευρωε-
κλογές.

Αντί να διαπιστώνουµε για ποιον λόγο αυξάνεται η αποχή ή
ακόµα χειρότερα αυξάνονται οι ακραίες φωνές και βασικά η
ακροδεξιά, που έκανε µια δυναµική εµφάνιση σε όλη την Ευ-
ρώπη, ας αξιολογήσουµε µερικά πράγµατα. Χωροταξικά πού
ακριβώς άνθισε ο τραµπισµός στην Αµερική; Στην ενδοχώρα, µα-
κριά από τα υπεραναπτυγµένα ανατολικά και δυτικά παράλια και
του Σικάγο, σε όλη την υπόλοιπη χώρα. Πού βρήκε έδαφος να
φυτρώσει το Brexit; Ακριβώς στον ίδιο χώρο γεωγραφικά. Από
πού αντλεί τις δυνάµεις η Λεπέν; Από τον ίδιο χώρο γεωγραφικά.
Για δείτε το χάσµα της ψήφου ανάµεσα στα λαµπερά αστικά κέν-
τρα και στην ύπαιθρο της Γαλλίας και κάντε και µια µικρή παρα-
βολή µε τα ελληνικά δεδοµένα όπως αποτυπώθηκαν στις
πρόσφατες ευρωεκλογές. 

Ο δρόµος που ακολουθεί η Κυβέρνηση είναι πολλαπλά αδιέ-
ξοδος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και φαίνεται καθαρά ότι
έχει κλείσει ο κύκλος της. 

Για να γυρίσω στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, θα σας
πάω σε έναν προσφιλή µου χώρο, στον χώρο της ενέργειας. Ξέ-
ρετε, υπάρχει ένα ενδιαφέρον στοιχείο. Τα τελευταία δώδεκα
χρόνια -µπορώ να πω µέχρι το 2002, δεν θέλω όµως να σας κου-
ράσω- από το 2012 µέχρι και το 2023 που έχουµε απολογιστικά
στοιχεία, στα έξι χρόνια από τα δώδεκα το έλλειµµά µας στον
τοµέα των καυσίµων, αργό πετρέλαιο και φυσικό αέριο, είναι µε-
γαλύτερο από το συνολικό έλλειµµά στο ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών. Δύο χρόνια είναι ακριβώς ισοδύναµο και τέσσερα
χρόνια κυµαίνεται µεταξύ 30% και 70% του συνολικού ελλείµµα-
τος. Δηλαδή, βασικός τροφοδότης του ελλείµµατος στον εµπο-
ρικό τοµέα και στο συνολικό ισοζύγιο είναι οι εισαγωγές
καυσίµων. Είµαστε µια χώρα απολύτως εξαρτηµένη, που από το
2019 και µετά έχουµε αυξήσει πολύ περισσότερο την εξάρτησή
µας µε τη µονοσήµαντη επένδυση, την απόλυτη εξάρτηση της
χώρας στο φυσικό αέριο, αφού στείλαµε το εγχώριο καύσιµο του
λιγνίτη στο πυρ το εξώτερον. 

Είναι επιλογές που έχουν συνέπειες. Δεν προκύπτουν τυχαία
αυτά τα ελλείµµατα. Προκύπτουν από την πλήρη αδυναµία διαχεί-
ρισης του Ταµείου Ανάκαµψης σε µια αναπτυξιακή κατεύθυνση,
από εθνικά επιζήµιες επιλογές στον ενεργειακό τοµέα, από έλ-
λειψη κάθε σχεδιασµού περιφερειακού και αγροτικής ανάπτυξης
στη χώρα. Κι έτσι φτάνουµε στο αποτέλεσµα που φτάνουµε. Και
είναι όλα αυτά που θα έπρεπε να ενδιαφέρουν περισσότερο τον
πολίτη, γιατί πολλές φορές οι αριθµοί κουράζουν. Κουράστηκαν
οι πολίτες να µας ακούν να µιλάµε για τα ελλείµµατα, τη χρεοκοπία
και για όλα τα υπόλοιπα τα προηγούµενα χρόνια. Καταλαβαίνουν
όµως πολύ καλύτερα αυτά που είπα νωρίτερα.

Και το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και µε το νοµοσχέδιο που κα-
λούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε, το οποίο -όπως έχει πει επαρ-
κέστατα και πληρέστατα ο εισηγητής µας, ο συνάδελφος, ο
Σταύρος Μιχαηλίδης- καταψηφίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ακριβώς πάµε να κάνουµε µε
τα λιµάνια; Προσέξτε, κύριε Υπουργέ, όταν απαντήσετε, τουλά-
χιστον σε ό,τι µας αφορά θα λάβετε υπ’ όψιν σας ότι εµείς χρόνια
τώρα -δεν είναι τωρινό- έχουµε καταλήξει ότι υπάρχουν πάρα
πολλές λειτουργίες, στις οποίες το κράτος µε την έννοια του δη-
µοσίου δεν µπορεί να είναι διαχειριστής. Ένας από αυτούς τους
τοµείς είναι και τα λιµάνια. Δεν ισχυριζόµαστε εµείς ότι πρέπει
να είναι µε εκατοντάδες δηµοσίους υπαλλήλους το λιµάνι για να
το διαχειριστείς. Προφανώς, υπάρχουν τρόποι καλύτερης δια-
χείρισης των λιµανιών και οι συµβάσεις παραχώρησης είναι ένας
από τους τρόπους. Δεν είµαστε κατά. Το είπε και ο εισηγητής

µας µε σαφήνεια.
Το ζήτηµα είναι άλλο. Τι κάνετε εσείς όµως; Κάνετε ιδιωτικο-

ποίηση. Το αρνήθηκε ο εισηγητής σας, θα το αρνηθείτε και εσείς
και όλοι οι Βουλευτές που πέρασαν από το Βήµα. Εσείς τι κάνετε;
Τι γίνεται, κατ’ αρχάς, σε όλη την Ευρώπη; Σε όλη την Ευρώπη
έχουν αλλάξει ρότα. Δεν είµαστε πια σε εκείνα τα χρόνια που
τσακωνόµασταν αν είναι ή δεν είναι αποτελεσµατικός ο δηµόσιος
τοµέας και αν πρέπει να µπει ο ιδιωτικός ή οτιδήποτε άλλο.
Έχουν βρεθεί οι ισορροπίες σε όλα τα κράτη στην Ευρώπη και
όχι µόνο. Δηλαδή, το κράτος κρατάει την ιδιοκτησία παντού και
παραχωρεί τη λειτουργία, την οποία εποπτεύει µε συγκεκριµένο
πλαίσιο, αυτό που σας είπε και ο εισηγητής µας. Αυτό λέµε να
κάνουµε, τίποτε άλλο. 

Αντ’ αυτού, εσείς τι κάνετε; Εγκαθιδρύετε δύο οργανισµούς
λιµένα, έναν κρατικό και έναν ιδιωτικό τύποις και ουσία, που υπο-
καθιστά τον Οργανισµό Λιµένα Ηρακλείου. Στο τέλος θα έρθει
και νέα ρυθµιστική αρχή, που αυτή τη στιγµή υπολειτουργεί, η
οποία θα προσπαθεί να βάλει µία τάξη σε ό,τι δεν µπαίνει τάξη.
Αυτό θα γίνει. 

Για ποιον λόγο έχει αποσυρθεί µέσα από την αντίληψή σας το
κράτος από έναν ρόλο που είναι αδιαπραγµάτευτος, να βάζει
όρους, κανόνες και να ελέγχει, αν αυτοί οι κανόνες υλοποιούνται,
είτε αφορούν τους όρους µε τους οποίους ελλιµενίζονται πλοία
ή προσεγγίζουν το λιµάνι είτε αφορούν αναπτυξιακά προγράµ-
µατα είτε αφορούν πρασίνισµα είτε οτιδήποτε άλλο, όλα; 

Αν αρνηθεί αυτό τον ρόλο του το κράτος, τότε τι µένει; Να τα
δώσουµε όλα στην «GRIMALDI», για να τελειώνουµε, να παρα-
χωρήσουµε λειτουργίες ολόκληρες για την κάθε «GRIMALDI»;
Δεν έχω κάτι µε τη συγκεκριµένη εταιρεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχει µια δεύτερη παράµετρος που δεν έχει συζητηθεί

επαρκώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οποία έχει σχέση µε
ένα πρόβληµα πάλι που βιώνουν οι πολίτες πολύ δυσάρεστα. Οι
µισοί τουλάχιστον Έλληνες -και δεν χρειαζόµαστε καµµία
έρευνα, το ξέρουµε όλοι από τους συµπολίτες µας µέσα από την
καθηµερινή µας επαφή- αδυνατούν να πάνε σε νησί για διακοπές
και ένα µεγάλο µέρος από τους νησιώτες τροµάζουν στην ιδέα
ότι θα υπάρξει ανάγκη για λόγους υγείας ή οτιδήποτε άλλο να
ταξιδέψουν µε το αυτοκίνητό τους και όλη την οικογένειά τους
στην ηπειρωτική χώρα και να γυρίσουν πίσω µε το καράβι, γιατί
έχουν εκτιναχθεί στα ύψη οι τιµές. 

Τι σηµαίνει αυτό, όταν ο πάροχος υπηρεσιών ναυσιπλοΐας
παίρνει και το λιµάνι; «Γιάννης πίνει, Γιάννης κερνάει». Παίρνει
δύο λιµάνια. Πώς ακριβώς θα εξασφαλίσουµε τον περιβόητο αν-
ταγωνισµό, στον οποίο οµνύετε, κύριε Υπουργέ; Εδώ υπάρχει
ένα τεράστιο ζήτηµα. Δηλαδή, όταν εγώ πάρω το λιµάνι και ασκώ
και ο ίδιος ναυσιπλοΐα, ποιος µε εµποδίζει; Μπορεί να εµφανιστώ
αύριο ότι µειώνω τα τέλη προσέγγισης των πλοίων που ελλιµενί-
ζονται στο κάθε Ηράκλειο ή την Ηγουµενίτσα, αλλά να βάλω τέ-
τοιους όρους προκειµένου να προσεγγίσει και να δέσει ένα
καράβι επιβατικό ή φορτηγό πλοίο στο λιµάνι, που να είναι απα-
γορευτικοί για οποιονδήποτε άλλο εκτός από εµένα. Και έτσι,
αντί για ολιγοπωλιακές καταστάσεις, φτάνουµε σε µονοπωλιακές
καταστάσεις. Τι ακριβώς είναι αυτό που κάνουµε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλά ότι καταψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο. Είναι ένα κορυφαίο, είναι υπέρτερο το ζή-
τηµα για το οποίο µίλησα, ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει κλείσει τον
κύκλο της και υπάρχει µια ολοκληρωµένη διαφορετική αντίληψη,
φορέας της οποίας είναι το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, την οποία
θα παρουσιάζουµε κάθε µέρα από το Βήµα της Βουλής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κουκουλόπουλο.

Θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νίκης, τον κ. Κοµνηνό Δελβερούδη. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητούµε σή-
µερα ένα σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, που αφορά στην «Κύρωση της Σύµβασης
Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και εκµετάλλευση ορι-
σµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένα
Ηρακλείου». 

Η εν λόγω σύµβαση προβλέπει τη µεταβίβαση του 67% των
µετοχών του Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου στην κοινοπραξία
«GRIMALDI» και «Μινωικές Γραµµές» για σαράντα χρόνια, µε ορι-
ζόµενο τίµηµα 80 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τόσο ο αρµόδιος Υφυπουργός όσο και ο εισηγητής της Πλει-
οψηφίας έσπευσαν κατά τις συζητήσεις στην αρµόδια επιτροπή
να µας διαβεβαιώσουν ότι το λιµάνι του Ηρακλείου δεν πωλείται,
απλά µεταβιβάζεται το 67%, ενώ το 33% των µετοχών παραµένει
υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να συµφωνήσω µε την Κυβέρ-
νηση σε ένα και µόνο σηµείο: Όντως, το λιµάνι του Ηρακλείου
δεν πουλιέται. Το λιµάνι του Ηρακλείου ξεπουλιέται, για να µην
πω, καλύτερα, χαρίζεται. 

Για µια ακόµα φορά ο ελληνικός λαός παρακολουθεί να εκτυ-
λίσσεται πλήρως το καλά οργανωµένο κυβερνητικό σχέδιο κα-
τάργησης του δηµόσιου χαρακτήρα των λιµένων, σε πλήρη
εναρµόνιση µε την ιδιωτικοποίηση των αεροδροµίων αλλά και
των εθνικών µας οδών. Και όλα αυτά στο όνοµα µιας ανάπτυξης,
την οποία, σύµφωνα µε τα λεγόµενα της Κυβέρνησης, είτε δεν
µπορούµε να κατανοήσουµε εµείς οι αδαείς της κακής Αντιπολί-
τευσης είτε προσπαθούµε να την εµποδίσουµε και να τη φρενά-
ρουµε µε τις διάφορες ιδεολογικές µας εµµονές. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα λεγόµενα του εισηγητή της Πλειοψη-
φίας, δεν είναι τυχαίο που η αξιοποίηση του λιµένα Ηρακλείου
από το ΤΑΙΠΕΔ εντάσσεται στο ευρύτερο αναπτυξιακό σχέδιο
της Κυβέρνησης για την αναβάθµιση, βέβαια, των υποδοµών της
Κρήτης, µαζί µε την κατασκευή του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρή-
της, αλλά και του νέου Διεθνούς Αερολιµένα Ηρακλείου Κρήτης. 

Ως απάντηση αρκεί να ρίξουµε µια προσεκτική µατιά, για να
διαπιστώσουµε τι συµβαίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη αλλά και
στον ανεπτυγµένο δυτικό κόσµο. Εκεί θα δούµε ότι εννιά στα
δέκα λιµάνια παραµένουν υπό δηµόσιο έλεγχο. Εκτός και εάν
όλοι αυτοί κατηγορηθούν ως δογµατικά πολέµιοι της ανάπτυξης
και του ιδιωτικού τοµέα, σε αντίθεση µε την πρωτοπόρο Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, που έχει απογειώσει τους δείκτες
της εγχώριας ανάπτυξης µέσω των αλλεπάλληλων ιδιωτικοποι-
ήσεων. 

Τώρα, βέβαια, η αλήθεια είναι ότι η µόνη απογείωση που πα-
ρακολουθεί καθηµερινά ο ελληνικός λαός είναι στις τιµές των
προϊόντων και στις εξωφρενικές τιµές του ρεύµατος. Γιατί; Διότι
έτσι απλά στους κυβερνώντες δεν άρεσαν ο δηµόσιος χαρακτή-
ρας και το µονοπώλιο της ΔΕΗ, προκρίνοντας το άνοιγµα της
αγοράς σε ιδιώτες παρόχους, εισάγοντας ταυτόχρονα την τιµή
του ρεύµατος στο Χρηµατιστήριο της Ενέργειας και µάλιστα σε
ποσοστό 100%, τη στιγµή που στις περισσότερες χώρες το αντί-
στοιχο ποσοστό διαπραγµάτευσης δεν ξεπερνά το 25%. Φυσικά,
τα οδυνηρά αποτελέσµατα των πράξεων και των επιλογών των
πολιτικών αυτών φωστήρων τα βιώνουν για µια ακόµα φορά στο
πετσί τους οι φτωχοποιηµένοι Έλληνες πολίτες. 

Από τα ίδια κυβερνητικά χείλη ακούσαµε, επίσης, ότι το τίµηµα
των 80 εκατοµµυρίων για το λιµάνι του Ηρακλείου ξεπέρασε
κάθε προσδοκία και πως µε τους όρους της οικονοµίας είναι ένα
τίµηµα-ρεκόρ. Ειλικρινά, µετά από παρόµοιες δηλώσεις, αναρω-
τιόµαστε αν θα πρέπει να σχολιάσουµε ή απλώς να σιωπήσουµε. 

Κατ’ αρχάς, το µόνο βέβαιο είναι ότι τα 80 εκατοµµύρια θα
πάνε αυτοµάτως στο ΤΑΙΠΕΔ για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου
χρέους, το οποίο, σηµειωτέον, όσα λιµάνια και αεροδρόµια και
να ξεπουλήσουµε, αυτό εξακολουθεί να µεγαλώνει. Το εύλογο
ερώτηµα που γεννάται είναι ένα: Όταν πλέον θα τα έχουµε ξε-
πουλήσει όλα, δηλαδή τα λιµάνια, τα αεροδρόµια, τους οδικούς
άξονες, το νερό, τα δάση µας και την ενέργεια, τι θα αποµείνει
για να χορτάσουµε το αδηφάγο τέρας των παράλογων µνηµο-
νιακών απαιτήσεων; Προφανώς σε αυτή την περίπτωση δεν θα
απέχουµε πλέον και πολύ από το να γίνει πράξη αυτό που λέει
µεταξύ σοβαρού και αστείου ο λαός µας, ότι σειρά θα πάρει ο

αέρας που αναπνέουµε. Θα τον πουλήσουµε και αυτόν. 
Επανέρχοµαι και πάλι στο τίµηµα των 80 εκατοµµυρίων για σα-

ράντα χρόνια. Δηλαδή, εάν το αναλύσουµε καλύτερα, θα ει-
σπράττουµε 2 εκατοµµύρια ετησίως, για να παραχωρήσουµε σε
µια κοινοπραξία την πλήρη εκµετάλλευση ενός από τα σηµαντι-
κότερα λιµάνια της Μεσογείου µε το σύνολο των λιµενικών εγ-
καταστάσεων και των υποδοµών του. Εάν σε αυτά τα χρήµατα
συνυπολογίσουµε τα 10 και πλέον εκατοµµύρια που εσχάτως µά-
θαµε ότι υπάρχουν στο Ταµείο του Οργανισµού Λιµένος, τα άνω
των 3,5 εκατοµµυρίων ετήσια κέρδη του οργανισµού, αφαιρών-
τας ταυτόχρονα το 1,2 εκατοµµύριο που θα έπρεπε να καταβάλ-
λουν, ούτως ή άλλως, κάθε χρόνο ο ‘Οµιλος «GRIMALDI» και οι
«Μινωικές Γραµµές» για το τέλος της ακτοπλοϊκής τους σύνδε-
σης, τότε, µε τις αναγκαίες προσθέσεις και αφαιρέσεις, θα πρέ-
πει να αναρωτηθούµε: Τελικά, ζηµιώνεται το ελληνικό δηµόσιο
από τη συγκεκριµένη σύµβαση παραχώρησης ή µήπως θα πρέ-
πει να ανακηρύξουµε τη συγκεκριµένη κοινοπραξία ως εθνικό
ευεργέτη, που θυσιάζει τα δικά της οικονοµικά οφέλη για το δη-
µόσιο καλό;

Στο ίδιο µήκος κύµατος µε την Κυβέρνηση κινήθηκε και η το-
ποθέτηση του Διευθύνοντος Συµβούλου του Οργανισµού Λιµέ-
νος Ηρακλείου στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, ο οποίος,
αναφορικά µε το συµφωνηθέν τίµηµα, δήλωσε: «Στη γειτονιά
σου, όταν πουλάς ένα οικόπεδο, βλέπεις πόσο πουλάει ο γείτο-
νάς σου στην περιοχή. Εάν κάνουµε αναγωγή µε βάση τους επεν-
δυτικούς δείκτες του πώς διαπραγµατεύονται οι αντίστοιχες
εισηγµένες, το τίµηµα που θα έπρεπε να καταβάλει ο ‘Οµιλος
«GRIMALDI» για το λιµάνι του Ηρακλείου δεν θα υπερέβαινε τα
30 εκατοµµύρια». Αυτά είπε. 

Κατά πρώτον, όταν δεν µας ενδιαφέρει να πουλήσουµε κάτι,
δεν µας νοιάζει το πόσο πουλάει ο γείτονάς µας. 

Κατά δεύτερον, το πώς διαπραγµατεύονται οι εισηγµένες εται-
ρείες είναι πλέον γνωστό σε όλους. Συντονισµένη και πλήρης
απαξίωση από την πλευρά των εταιρειών προς τον φορέα που
πρόκειται να αγοραστεί, µε συνέπεια οι συµφωνίες να στοχεύουν
-και τελικά να επιτυγχάνουν- τιµές προκλητικά κατώτερες από
την πραγµατική αξία του προσφερόµενου φορέα, µε τακτικές
που παραπέµπουν στη δράση των καρτέλ. 

Όσο δε για τα 30 εκατοµµύρια που αναφέρθηκαν, θα πω µόνο
ότι µε αυτό το ποσό δεν αγοράζεις για σαράντα χρόνια ούτε ένα
µεγάλο πολυκατάστηµα, όχι το λιµάνι του Ηρακλείου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Ας εξετάσουµε τώρα το µόνιµο επιχείρηµα περί επενδύσεων,
που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση για τη συγκεκριµένη αλλά και για
όλες τις αντίστοιχες ιδιωτικοποιήσεις. Ιδιωτικοποιήσεις οι οποίες,
σύµφωνα µε τα αισιόδοξα κυβερνητικά σενάρια, θα φέρουν την
ανάπτυξη στο λιµάνι του Ηρακλείου και θα έχουν πολύ θετικές
συνέπειες για ολόκληρη την Κρήτη. 

Η πρώτη εύλογη απορία που µας γεννάται, βέβαια, είναι η
εξής: Ποιος σάς εµπόδισε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να
αναπτύξετε και να βελτιώσετε το λιµάνι τόσα χρόνια που κυβερ-
νάτε; Δεν πρέπει κάποτε να απολογηθείτε για την απραξία και
την αποτυχία σας, όταν, ενώ κυβερνάτε για πάνω από είκοσι χρό-
νια, έρχεστε σήµερα να µας πείσετε ότι για να επιβιώσουν, να
αναπτυχθούν και να είναι ανταγωνιστικά τα λιµάνια, τα αεροδρό-
µιά µας και οι άλλες υποδοµές, πρέπει να τα ξεπουλήσουµε σε
ιδιώτες, ενώ εσείς εξακολουθείτε να κουνάτε το δάχτυλο σε
όσους καταγγέλλουν αυτές τις πρακτικές εκποίησης της δηµό-
σιας περιουσίας; 

Όσο δε για τις θετικές προοπτικές της σύµβασης για την υπό-
λοιπη Κρήτη, την απάντηση σας την έδωσαν οι εκπρόσωποι της
τοπικής αυτοδιοίκησης, µε τον Δήµαρχο Ηρακλείου να τονίζει ότι
δεν είχαν καµµία συµµετοχή στον σχεδιασµό και στις αποφάσεις
που θα έχουν άµεσο αντίκτυπο στη ζωή της πόλης του Ηρα-
κλείου. Ο Δήµαρχος Μαλεβιζίου, επίσης, αναρωτήθηκε για ποιον
λόγο πρέπει να δηµιουργηθεί ένας νέος φορέας, όταν υπάρχουν
οι υφιστάµενοι τοπικοί φορείς, για τους οποίους είναι και µια ευ-
καιρία να δυναµώσουν, να εξυγιανθούν και να γίνουν και βιώσι-
µοι, αν τους δοθεί η δυνατότητα χρήσης µιας τόσο σηµαντικής
ζώνης. 
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Εξετάζοντας περαιτέρω την εν λόγω σύµβαση, εντοπίζουµε
µία και µόνη υποχρεωτική επένδυση από τον πλειοδότη, αυτή της
κατασκευής ενός κτηρίου δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων
για λογαριασµό του Υπουργείου Ναυτιλίας, µε προβλεπόµενο
κόστος κατασκευής περί τα 3 εκατοµµύρια ευρώ. Κατά τα άλλα,
ευχολόγια και αοριστίες για δήθεν επενδύσεις, οι οποίες, όταν
δεν συγκεκριµενοποιούνται, είναι µαθηµατικά βέβαιο ότι δεν θα
υλοποιηθούν ποτέ. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, υπογράφετε συµβά-
σεις µε αποτυπωµένες συγκεκριµένες υποχρεώσεις για επενδύ-
σεις που δεν πραγµατοποιούνται ποτέ και περιµένετε να
υλοποιηθούν επενδύσεις στο λιµάνι του Ηρακλείου οι οποίες
είναι αόριστες και γραµµένες στην άµµο; 

Πολλά ερωτηµατικά προκύπτουν, επίσης, από το γεγονός ότι
ο ένας εκ των δύο εταίρων της κοινοπραξίας που θα διαχειρίζεται
πλέον το λιµάνι του Ηρακλείου είναι οι «Μινωικές Γραµµές», οι
οποίες εκτελούν ένα µεγάλο µέρος της ακτοπλοϊκής σύνδεσης
Ηρακλείου - Πειραιά. Εποµένως δεν είναι αναγκαίο να είναι κα-
νείς ειδήµων για να αντιληφθεί ότι προκύπτουν συνθήκες µονο-
πωλίου και δεσπόζουσας θέσης, ενώ η πιθανότητα να ανακύψουν
ζητήµατα αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ των ακτοπλοϊκών εται-
ρειών είναι εξαιρετικά ορατή.

Για το γεγονός αυτό, που θα επηρεάσει σίγουρα και τη χάραξη
της τιµολογιακής πολιτικής, θα πρέπει να ασχοληθεί επισταµένα
η Επιτροπή Ανταγωνισµού, λαµβάνοντας υπ’ όψιν της επιπλέον
το γεγονός ότι οι «Μινωικές Γραµµές» έχουν αγοράσει ήδη και
το µετοχικό πακέτο του λιµανιού της Ηγουµενίτσας. 

Συνεχίζοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε ακόµη µια ακόµα
εξόχως εύστοχη πρόβλεψη της συγκεκριµένης σύµβασης. Όπως
άλλωστε τόνισε ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, κατά τη συνε-
δρίαση της επιτροπής, «στη σύµβαση διαφυλάσσεται το δι-
καίωµα του ελληνικού δηµοσίου να έχει πρόσβαση και
παρέµβαση στο χώρο του λιµανιού». Δηλαδή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα πρέπει να ζητωκραυγά-
σουµε για το γεγονός ότι η ιδιωτική κοινοπραξία δεν θα απαγο-
ρεύει πλήρως την πρόσβαση στο λιµάνι στους δηµόσιους
λειτουργούς, όταν επιθυµούν να πραγµατοποιήσουν ελέγχους
εργασιακής περιβαλλοντικής ή άλλης φύσεως, αλλά θα τους επι-
τρέπεται υπό όρους η είσοδος, αφού φυσικά προηγηθεί η προ-
βλεπόµενη έγκριση; Στην περίπτωση, δηλαδή, που δεν δοθεί
έγκριση, τι θα γίνει; Οι ελεγκτικές υπηρεσίες θα κάνουν µετα-
βολή και θα φύγουν; Αδιανόητα πράγµατα. 

Συνεχίζοντας µε τις αστοχίες της εν λόγω σύµβασης, θα πρέ-
πει να αναφέρουµε την πρόβλεψη για το δικαίωµα υποπαραχώ-
ρησης του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου προς τρίτους, χωρίς
ιδιαίτερους όρους, ενώ η κυβερνητική συγκατάθεση θα παρέχε-
ται υποχρεωτικά, εκτός µόνο -λέει- από την περίπτωση που εγεί-
ρονται ανησυχίες για τη διεθνή ασφάλεια. Το γεγονός αυτό
αποτελεί φυσικά λευκή επιταγή της Κυβέρνησης προς τον ιδιώτη
και ταυτόχρονα πλήρη και αδικαιολόγητη υποβάθµιση της δηµό-
σιας εποπτείας και παρέµβασης. 

Τέλος, θέλουµε να εκφράσουµε κι εµείς την ανησυχία µας,
ενώνοντας τη φωνή µας µε τους εργαζόµενους στο λιµάνι του
Ηρακλείου, αντιλαµβανόµενοι ότι στη συγκεκριµένη σύµβαση
δεν υπάρχει συγκεκριµένη µέριµνα για την κατοχύρωση των ερ-
γασιακών τους δικαιωµάτων, παρά µόνο αοριστίες, χωρίς καµµία
συγκεκριµένη αναφορά και ούτε λόγος φυσικά για συλλογικές
συµβάσεις. Η εύλογη ανησυχία των εργαζοµένων ενισχύεται
ακόµη περισσότερο από το γεγονός ότι την ευθύνη διαχείρισης
των εργασιακών τους δικαιωµάτων θα έχει στο εξής ο Όµιλος
«GRIMALDI», ο οποίος δεν έχει και την καλύτερη φήµη ως εργο-
δότης που προασπίζεται τα δικαιώµατα αυτά. 

Εµείς ως Νίκη σαφώς και καταψηφίζουµε αυτό το σχέδιο
νόµου, που κυρώνει µια σύµβαση ξεπουλήµατος ενός ακόµα λι-
µανιού της χώρας µας, αυτό του Ηρακλείου. Ενός λιµανιού τε-
ράστιας γεωστρατηγικής σηµασίας, το οποίο είναι ιδιαίτερα
κρίσιµο να διατηρήσει τον δηµόσιο χαρακτήρα του, προς όφελος
του ελληνικού δηµοσίου και, κυρίως, προς όφελος των εργαζο-
µένων στον λιµένα, της τοπικής κοινωνίας, που επηρεάζεται
άµεσα από τις δραστηριότητες του λιµανιού, αλλά και ολόκλη-
ρου του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλώ στο Βήµα τώρα

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Νίκο Παππά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε δύο σχόλια που αφορούν τη

µαύρη επέτειο της εισβολής και της κατοχής στην Κύπρο. Πρέπει
να υπογραµµίσω ότι δεν αντιλαµβανόµαστε οποιαδήποτε αισιό-
δοξη νότα σε δηλώσεις Ελλήνων αξιωµατούχων, τη στιγµή που
η Τουρκία σαφώς και µε τρόπο επαναλαµβανόµενο επιθυµεί να
αποκλίνει από τις αποφάσεις του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών
για το Κυπριακό. 

Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι δεν χρειάζονται ούτε ανού-
σιες καλοσύνες ούτε ανούσιες υπερβολές, του τύπου «θα µπου-
κάρουµε µε τα Ραφάλ και τα F-35 και θα βοµβαρδίσουµε την
Άγκυρα». Αυτά έχουν µικρή σηµασία και δεν κάνουν καλό στα
εθνικά συµφέροντα. Καλό στα εθνικά συµφέροντα κάνει το να
έχεις τη διπλωµατική εγρήγορση, την πολιτική και επιχειρησιακή
ετοιµότητα να αποτρέψεις την επιθυµία του θορυβούντα εξ Ανα-
τολών γείτονα να δηµιουργήσει τετελεσµένα στην περιοχή, όπως
έγινε το 2018, τότε που δεν είχαµε τις δηµοσιονοµικές δυνατό-
τητες εξοπλισµών. Είχαµε, όµως, την επιχειρησιακή ικανότητα
να αποτρέψουµε τις έρευνες του σκάφους «ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΣ».
Δεν ακούστηκαν τότε επιχειρήµατα του τύπου ότι «αυτά τα ερευ-
νητικά σκάφη τα παίρνει το κύµα και ο αέρας» και ότι «βγαίνουν
για να κόβουν βόλτες». Είναι πολύ προτιµότερο, λοιπόν, να δεί-
χνουµε ότι έχουµε και τη διπλωµατική πρωτοβουλία και την πο-
λιτική και επιχειρησιακή εγρήγορση από το να περιτριγυρίζουν
οι Υπουργοί της Κυβέρνησης τα τηλεοπτικά παράθυρα και να εκ-
στοµίζουν ανοησίες, χάριν ηµερήσιας πολιτικής κατανάλωσης. 

Θα ήθελα, επίσης, να παρατηρήσω κάτι που δεν µπορεί να πε-
ράσει εύκολα απαρατήρητο: Είδα µία ανατριχίλα σε µέσα ενηµέ-
ρωσης τα οποία βρίσκονται κοντά στο στενό κυβερνητικό
επιτελείο, επειδή ο Στέφανος Κασσελάκης κάλεσε τον Νίκο Αν-
δρουλάκη να υπάρξουν κοινές πρωτοβουλίες για το θέµα των
Κυπρίων αγνοουµένων. Ήταν κάτι που οµολογώ ότι δεν περί-
µενα. Θα περίµενα αυτή η πρωτοβουλία να χαιρετιστεί και να την
καλωσορίσουν αυτοί που βρίσκονται στα στενά επικοινωνιακά
επιτελεία του Μαξίµου, διότι είναι ένα εθνικό ζήτηµα, αλλά βγαί-
νουν και κάποια συµπεράσµατα για το πόσο ανατριχιάζουν ορι-
σµένοι στο ενδεχόµενο να συντονίσουν τις δυνάµεις τους οι
προοδευτικές δυνάµεις.

Πριν από λίγους µήνες, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητού-
σαµε σε αυτή την Αίθουσα την παραχώρηση του αεροδροµίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος», της κύριας αεροπορικής εισόδου στη
χώρα. Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας τότε, έλεγε ότι πρό-
κειται για µία πολύ κερδοφόρα επιχείρηση και επιχειρηµατολο-
γούσε υπέρ της παραχώρησης σε καναδικό fund, το οποίο
εκπροσωπεί τα συµφέροντα των καναδών συνταξιούχων. Εκφρά-
σαµε την απορία, γιατί δεν θα µπορούσαν οι Έλληνες συνταξι-
ούχοι να γίνονται παραλήπτες των ωφεληµάτων που προκύπτουν
από την αξιοποίηση και τη χρήση αυτής της κρίσιµης υποδοµής.
Το ελληνικό δηµόσιο είχε πάρει από µέρισµα 200 ευρώ για το
2022, προµέρισµα για το 2023 και µείωση του κεφαλαίου. 

Το τίµηµα για την πώληση της δηµόσιας συµµετοχής ήταν 1
δισεκατοµµύριο ευρώ. Δηλαδή το συνολικό τίµηµα ήταν ίσο µε
αυτό που θα έπαιρνε το ελληνικό δηµόσιο σε πέντε µόλις χρόνια.
Δεν ήταν επιτυχής η οικονοµική συναλλαγή, ακόµα και για έναν
φανατικό των ιδιωτικοποιήσεων. Οι φανατικοί των ιδιωτικοποι-
ήσεων δεν µπορούν να βγουν έξω από το παράθυρο, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές. Δεν µπορούν να δουν τι συµβαίνει, όπως εσείς
δεν µπορείτε να δείτε τι συµβαίνει και δεν έχετε καµµία εξήγηση.
Ακούστηκε και από άλλες πτέρυγες της Βουλής. Το 93% των λι-
µανιών παγκοσµίως είναι υπό δηµόσιο έλεγχο. Καµµία απάντηση. 

Ακούσαµε, µάλιστα, και επιχειρήµατα του τύπου «θα είναι ανοι-
χτό στον ανταγωνισµό» -λέει, το λιµάνι- «οπότε, αν δεν παρέχει
καλές υπηρεσίες, θα πέσουν τα κέρδη». Κάθε άλλο! Τα λιµάνια
είναι φυσικά µονοπώλια, δεν εµπίπτουν στους κανόνες ανταγω-
νισµού. Δεν υπάρχει κάποιος που να µπορέσει δίπλα στο λιµάνι
του Ηρακλείου να χτίσει ένα άλλο λιµάνι και να προσφέρει καλύ-
τερες τιµές. Αυτό είναι το πρόβληµα, το µείζον ζήτηµα µε τις µε-
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γάλες υποδοµές, το οποίο οι νεοφιλελεύθεροι φανατικοί των
ιδιωτικοποιήσεων αρνούνται να δουν ή κάνουν ότι δεν βλέπουν,
ακριβώς για να εξυπηρετήσουν συµφέροντα. 

Πωλείται, λοιπόν, το λιµάνι του Ηρακλείου για 80 εκατοµµύρια
ευρώ, όταν 150 εκατοµµύρια ευρώ κάνει ένα καινούργιο καράβι.
Δηλαδή, πουλάτε το λιµάνι για µισό καράβι. Αυτό κάνετε. Που-
λάτε το λιµάνι του Ηρακλείου για µισό καράβι, για σαράντα χρό-
νια. Αρνείστε και τη µέθοδο την οποία η δική µας κυβέρνηση είχε
εφαρµόσει, τη µέθοδο της παραχώρησης. Και µη µας πείτε τώρα
για επενδύσεις, διότι η µοναδική «επένδυση» -εντός εισαγωγι-
κών- είναι ένα κτήριο δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, για να
στεγαστούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Πόση εµπιστοσύνη µπορούµε να σας έχουµε για τις επενδύσεις
ιδιωτών; Είχατε παραλάβει δεσµεύσεις -υπάρχει και αυτή η οδυ-
νηρή µνήµη, κύριε Υπουργέ-, το θυµάστε; Δεν αφορά το Υπουρ-
γείο σας, αφορά την Κυβέρνησή σας, ήταν για επενδύσεις της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» -µετέπειτα «HELLENIC TRAIN»- 600 εκατοµµυρίων
ευρώ στο δίκτυο των σιδηροδρόµων, υπογεγραµµένες -προσέξτε-
µε υπογραφή της εταιρείας και του Υπουργού σας σε µνηµόνιο
συνεργασίας. Και φέρατε στην ελληνική Βουλή µία σύµβαση από
την οποία αυτές οι δεσµεύσεις για επενδύσεις λείπανε. 

Μεταξύ των δεσµεύσεων για επενδύσεις ήταν και η ολοκλή-
ρωση του συστήµατος ETCS, το οποίο, αν είχε ολοκληρωθεί, δεν
θα είχαµε, βεβαίως, την τραγωδία στα Τέµπη. 

Κανένα, λοιπόν, κίνητρο δεν έχει ο ιδιώτης για να κάνει επεν-
δύσεις, εφόσον έχει στα χέρια του ένα φυσικό µονοπώλιο, κύριε
Υπουργέ. Το λιµάνι του Ηρακλείου είναι φυσικό µονοπώλιο το λι-
µάνι του Ηρακλείου και βεβαίως, επίσης, υπογραµµίστηκε και
από άλλες πλευρές ότι υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα σύγκρουσης
συµφερόντων. Διότι είναι ιδιοκτήτης της υποδοµής και πάροχος
του µεταφορικού έργου ταυτόχρονα. Συνεπώς µπορεί µε εκα-
τοντάδες τρόπους να λειτουργεί εις βάρος των ανταγωνιστών
του. Είναι ένα µείζον θέµα µε το οποίο, κατά τη γνώµη µας, θα
έπρεπε να έχει ασχοληθεί και η Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Δεν έχετε, λοιπόν, κανέναν καηµό, καµµία στρατηγική για την
περιφερειακή ανάπτυξη, κάτι που φαίνεται και από την παρούσα
σύµβαση και από το ότι έχουν παγώσει τα έργα υποδοµών στη
Θεσσαλονίκη. Υπάρχουν τεράστιες καθυστερήσεις στο µετρό
της Θεσσαλονίκης, τεράστιες καινούργιες καθυστερήσεις στο
περιβόητο flyover, το οποίο ήταν εκτός εθνικού στρατηγικού σχε-
διασµού µεταφορών και υποδοµών. Όταν δεν έχετε ολοκληρώ-
σει, όπως έλεγε ο δικός µας εθνικός στρατηγικός σχεδιασµός
που ήταν εγκεκριµένος από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την εξωτε-
ρική περιφερειακή της Θεσσαλονίκης, όταν ο ΒΟΑΚ δεν έχει ξε-
κινήσει καν, όταν η Θεσσαλία δεν έχει πατήσει στα πόδια της,
όταν εκποιείτε τη «ΛΑΡΚΟ», για ποια στήριξη στην περιφέρεια µι-
λάτε; Δεν υπάρχει καµµία στήριξη στην περιφέρεια, καµµία στή-
ριξη και στα νοικοκυριά, τα οποία καλούνται να αντιµετωπίσουν
το κύµα της ακρίβειας του καλοκαιριού και απειλούνται εκ νέου
µε αυξήσεις στις τιµές της ενέργειας. 

Το θεωρείτε λογικό σε µία χώρα που υποδέχεται 30 εκατοµ-
µύρια τουρίστες οι µισοί Έλληνες να µην µπορούν να πάνε µία
µέρα διακοπές; Θεωρείτε ότι έχετε κάνει επαρκώς το καθήκον
σας, όταν βιώνουµε µια τέτοια πραγµατικότητα; Και θα βγαίνουν
οι επικοινωνιακοί σας ταγοί στις τηλεοράσεις για να υποδει-
κνύουν στον κόσµο να µην πηγαίνει διακοπές ή να λανσάρετε τη
νέα µόδα, την καλοκαιρινή µόδα του «µένουµε σπίτι», το οποίο
ονοµάζετε και «staycation»; Να είναι χαρούµενος ο κόσµος που
δεν µπορεί να φύγει για ένα διήµερο; 

Κουβέντα δεν ακούµε γι’ αυτά, διότι δεν έχετε πραγµατικά τί-
ποτα να απαντήσετε για το ότι ένα στα δύο νοικοκυριά µειώνει
την κατανάλωση και τις αγορές τροφίµων, ότι το ένα στα τρία
νοικοκυριά καθυστερεί να πληρώσει λογαριασµούς, όπως και για
το ότι οι άνθρωποι βλέπουν 50% και 60% αύξηση στα ακτοπλοϊκά
εισιτήρια σε σχέση µε πέρυσι. Και το κυριότερο είναι ότι δεν
παίρνετε µέτρα, ενώ έχει διαµορφωθεί και η δηµοσιονοµική δυ-
νατότητα για να τα πάρετε. Διότι το πρωτογενές πλεόνασµα είναι
1,7 δισεκατοµµύριο στο πεντάµηνο παραπάνω από τον στόχο.
Και, εντάξει, καταλάβαµε ότι δεν συµφωνείτε µε το πρόγραµµα
του ΣΥΡΙΖΑ. Άλλωστε, πώς θα µπορούσατε; Όµως, δεν µπορείτε
να µειώσετε κανέναν φόρο; Τόσο σάς έχει καθηλώσει πολιτικά η

εµµονή σας και η ιδεολογική σας τύφλωση, που θεωρείτε ότι δεν
πρέπει να µειωθούν οι έµµεσοι φόροι; Παράγονται πλεονάσµατα
και αρνείστε να τα επιστρέψετε στοιχειωδώς στην κοινωνία για
να την ανακουφίσετε.

Η ιδιωτικοποίηση των δηµόσιων υποδοµών πάει χέρι χέρι και
µε την ιδιωτικοποίηση όλων των συµµετοχών του δηµοσίου, η
οποία βρίσκεται στον πυρήνα της ιδεολογίας σας. Και αναφέρο-
µαι στις τράπεζες. Από τον περασµένο Οκτώβριο η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ζητούσε ειδική
συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων, για να συ-
ζητηθεί η διαφαινόµενη απόφασή σας τότε να πουλήσετε τα πα-
κέτα συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου στις τέσσερις
συστηµικές τράπεζες. 

Στο µεσοδιάστηµα, από την κατάθεση του αιτήµατος µέχρι και
τη συνεδρίαση της επιτροπής, µεσολάβησε η πώληση του πακέ-
του µετοχών του δηµοσίου και στην Alpha Bank και στην Πει-
ραιώς και στην Εθνική, στις τρεις από τις τέσσερις µεγάλες
συστηµικές τράπεζες. Μεσολάβησε, επίσης, η δηµοσιοποίηση
της µελέτης του ΚΕΠΕ, που έδειξε ότι σε αντίθεση µε άλλες
χώρες του ανεπτυγµένου καπιταλισµού -βεβαίως, βεβαίως!- το
ελληνικό δηµόσιο απώλεσε τεράστια ποσά, 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ από το «µπες-βγες» στις τράπεζες σε µονάδες οικονοµικές,
οι οποίες παρήγαγαν µερίσµατα και κέρδη για το ελληνικό δη-
µόσιο και πουλήθηκαν χωρίς καµµία λογική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και κάνουν λάθος, κάτι που λέω µε απόλυτο τρόπο, όσοι νοµί-
ζουν ότι έχει κλείσει αυτό το µείζον ζήτηµα τεράστιας ζηµίας του
ελληνικού δηµοσίου. Η συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονοµικών
Υποθέσεων -και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε- έγινε αφού ολοκλη-
ρώθηκε η πώληση αυτών των τριών πακέτων µετοχών. Προσβλη-
τικός, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός απέναντι στην Εθνική
Αντιπροσωπεία έθεσε τη διαθεσιµότητά του για τη συγκεκριµένη
συνεδρίαση, αφού πρώτα πούλησε τα πακέτα µετοχών του δηµο-
σίου, για να έρθει να µας κάνει τι; Ένα δελτίο ειδήσεων, ένα δελτίο
ιδιωτικοποιήσεων και να µας ενηµερώσει πώς και γιατί αποφάσισε,
κρυπτόµενος ως δειλός πίσω από τα στελέχη του Ταµείου Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας, να ξεπουλήσει µε αυτόν τον τρόπο
την περιουσία του ελληνικού λαού στη χειρότερη στιγµή; 

Αυτά τα πράγµατα δεν θα µείνουν στο σκοτάδι. Να είστε βέ-
βαιοι ότι απέναντί σας έχετε µία παράταξη η οποία µαθαίνει από
τα λάθη της, ενώ έχει µάθει να διαβάζει και τη διεθνή εµπειρία
µε τρόπο συνεκτικό, όπως και να αξιολογεί τις αρνητικές και θε-
τικές συνθήκες που συµβαίνουν. Η προοδευτική «άνοιξη», την
οποία βλέπουµε να συµβαίνει σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, θα
έρθει σύντοµα και στην Ελλάδα, πιο σύντοµα από όσο νοµίζει η
Κυβέρνησή σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα
Ευθυµίου. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, σήµερα

είναι µια θλιβερή επέτειος, µια µαύρη επέτειος για την εθνική
τραγωδία στο Μάτι, µια εθνική τραγωδία παγκοσµίων διαστά-
σεων, λόγω της δεύτερης πιο φονικής πυρκαγιάς του πλανήτη
στον 21ο αιώνα. Ο πόνος των θυµάτων, των οικογενειών των θυ-
µάτων και των εγκαυµατιών είναι προφανώς άσβεστος και προ-
φανώς έχει αγγίξει κάθε Ελληνίδα και Έλληνα, είναι σε κάθε
ελληνική οικογένεια. Γι’ αυτό αυτό το «ποτέ ξανά» πρέπει να γίνει
πράξη. Αυτό σηµαίνει ότι χρειάζεται σωστή οργάνωση, όπως επι-
χειρήθηκε και επιχειρείται από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας στο κοµµάτι της πρόληψης της κατάσβεσης των
πυρκαγιών, αλλά και στο κοµµάτι του επιχειρησιακού πεδίου, να
γίνει δηλαδή σωστή οργάνωση για την κατάσβεση των πυρκα-
γιών. Βέβαια, σωστή οργάνωση απαιτείται και στο κοµµάτι ενός
θεσµικού νοµικού πλαισίου, το οποίο προφανώς θα επιταχύνει
τις διαδικασίες απονοµής της δικαιοσύνης, αλλά θα δηµιουργη-
θεί και ένα πλαίσιο αυστηρών ποινών, οι οποίες θα εκτίονται.

Τώρα σε ό,τι αφορά το Κυπριακό, θα έρθω σε µία δεύτερη µε-
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γάλη µαύρη επέτειο, στα πενήντα χρόνια από την τουρκική ει-
σβολή. Προφανώς σε θέµατα τόσο µείζονος εθνικής σηµασίας
χρειάζεται πολιτική συναίνεση και νοµίζω ότι όλοι έτσι πρέπει να
τα αντιµετωπίζουµε. Εποµένως όποιος και από όποια πλευρά
προσπαθεί να ανακαλύψει δήθεν διαχωρισµούς ή δήθεν άλλες
γραµµές στα κυβερνητικά στελέχη απλά µαταιοπονεί.

Οι θέσεις µας στα εθνικά µας ζητήµατα είναι κρυστάλλινες. Ως
προς το Κυπριακό, αυτό που υποστηρίζουµε είναι µία κυριαρχία,
µία διεθνής προσωπικότητα, µία ιθαγένεια, ένα ενιαίο κράτος στη
λύση της διζωνικής δικοινοτικής οµοσπονδίας, χωρίς ξένο
στρατό. Ωστόσο και ως προς τις εθνικές µας σχέσεις αναφορικά
µε την Τουρκία επίσης οι θέσεις µας είναι κρυστάλλινες. Στον
διάλογο µε τη γείτονα χώρα δεν µπαίνουν ζητήµατα κυριαρχικών
δικαιωµάτων. 

Βέβαια, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θέσω έναν προβληµατι-
σµό. Θεωρούµε ότι θα ήταν καλύτερη εικόνα να ήταν και ο κ.
Κασσελάκης παρών στην εκδήλωση που έγινε για την επέτειο
της τουρκικής εισβολής, γιατί επισκέφθηκε την Κύπρο και έκανε
αναρτήσεις στα social media. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα ήταν κα-
λύτερη η εικόνα να ήταν και ο κ. Κασσελάκης παρών στην εκδή-
λωση που έγινε για την επέτειο της τουρκικής εισβολής. Γιατί
επισκέφτηκε την Κύπρο, έκανε αναρτήσεις στα social media. Θε-
ωρούµε, λοιπόν, ότι θα ήταν καλύτερη η εικόνα να άκουγε την
οµιλία του Πρωθυπουργού και του Κύπριου Προέδρου, όπως
ήταν παρών και ο κ. Ανδρουλάκης. 

Σε ό,τι αφορά τις θέσεις, τις επιφυλάξεις που εξέφρασε και
εξέθεσε ο κ. Κουκουλόπουλος για την ελληνική οικονοµία, στις
οποίες θα υπεισέλθω αργότερα, δείχνοντας τα στοιχεία της οι-
κονοµίας, αυτές είναι σεβαστές. Όµως, κύριε Κουκουλόπουλε,
αυτό ενισχύει τον δικό µας ισχυρισµό, ότι δεν υπάρχουν «λεφτό-
δεντρα». Δηλαδή, οι δικές σας επιφυλάξεις για την ελληνική οι-
κονοµία προκρίνουν µία πολύ συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση,
δεν προκρίνουν προτάσεις που δείχνουν ότι υπάρχουν «λεφτό-
δεντρα». 

Επανέρχοµαι για τα στοιχεία της ελληνικής οικονοµίας: 2,9 δι-
σεκατοµµύρια αυξήθηκε το πρωτογενές πλεόνασµα του προϋπο-
λογισµού για το α’ εξάµηνο του 2024. Η αύξηση του ΑΕΠ
αναµένεται περίπου κατά 1,8%. Η υποχώρηση του πληθωρισµού,
σύµφωνα µε τον Μάιο του 2024, είναι στο 2,3%. Η ανάπτυξη της
ελληνικής οικονοµίας αναµένεται στο 2% για φέτος, αρκετά
πάνω από τον µέσο όρο της Ευρώπης. Η ανεργία αναµένεται να
µειωθεί στο 10%. 

Αυτά είναι βασικά µακροοικονοµικά µεγέθη της ελληνικής οι-
κονοµίας, που καταδεικνύουν σαφώς µια συνετή διαχείριση από
την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία προφανώς και
θέλει να διαφυλάξει τις θυσίες του ελληνικού λαού, και από την
άλλη δείχνουν ότι έχει τη δυνατότητα η ελληνική οικονοµία να
δίνει ανακούφιση στα νοικοκυριά µε βάση τα δηµοσιονοµικά πε-
ριθώριά της. Και σε αυτό απαντά και στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Παππά, προφανώς δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Αυτό
φαίνεται. Εµείς τουλάχιστον µειώσαµε φόρους, µειώσαµε πολ-
λούς φόρους, κύριε Παππά. Πενήντα φόρους µειώσαµε εµείς.
Εσείς ήσασταν αυτοί που αυξήσατε τους φόρους. Εσείς ήσα-
σταν αυτοί που φτιάξατε τον τροµερό νόµο Κατρούγκαλου κι
εµείς ερχόµαστε να τον εξορθολογίσουµε στο πλαίσιο που µπο-
ρεί η ελληνική οικονοµία. 

Άρα από τα πεπραγµένα της Κυβέρνησης µέχρι σήµερα αυτό
που προσπαθούµε να κάνουµε είναι µια συνετή δηµοσιονοµική
διαχείριση και όποια περιθώρια υπάρχουν να τα δίνουµε στην
κοινωνία, τους συµπολίτες µας, µε συγκεκριµένα κριτήρια, για
να µπορέσουµε να στηρίξουµε ιδίως τα πιο ευάλωτα νοικοκυριά. 

Ως προς το νοµοσχέδιο, τα γενικά χαρακτηριστικά και τις λε-
πτοµέρειες τα εξέθεσε πολύ ενδελεχώς ο εισηγητής µας. Και
αυτό που θα ήθελα να ξεκαθαρίσω είναι δύο ζητήµατα. Πρώτον,
ότι το λιµάνι του Ηρακλείου δεν πωλείται. Μεταβιβάζεται το 67%
των µετοχών του και το 33% το κρατάει το ελληνικό δηµόσιο. Μι-
λάµε για χρήση και εκµετάλλευση. Κύριος του λιµένα παραµένει
το ελληνικό δηµόσιο. 

Εδώ είναι το δεύτερο ζήτηµα που θα ήθελα να θέσω. Τι λιµάνι
θέλουµε; Αυτονόητο είναι για µας ότι θέλουµε ένα λιµάνι που
συµβάλλει στην ανάπτυξη της Κρήτης και της τοπικής κοινωνίας,

ένα λιµάνι που προάγει τις εισαγωγές και τις εξαγωγές, που ενι-
σχύει τον τουρισµό. Είναι αυτονόητο για µας ότι θέλουµε ένα λι-
µάνι, µια υποδοµή, εθνικής στρατηγικής, που, συνδυαστικά µε
τον ΒΟΑΚ αλλά και τον Διεθνή Αερολιµένα της Κρήτης, θα ενι-
σχύσει τη θέση της Κρήτης και της Ελλάδας στη νοτιοανατολική
Μεσόγειο. Αυτονόητο είναι για εµάς ότι θέλουµε το λιµάνι του
Ηρακλείου να γίνει διαµετακοµιστικό κέντρο στη νοτιοανατολική
Μεσόγειο. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι γι’ αυτό πρέπει να µπουν κάποια προ-
απαιτούµενα. Ποια είναι αυτά; Προφανώς να υπάρχει ένας απαι-
τούµενος έλεγχος από την πλευρά του κράτους. Και αυτός
υπάρχει. Προβλέπεται η παρακολούθηση συµµόρφωσης του Ορ-
γανισµού Λιµένος Ηρακλείου από τον κυβερνητικό φορέα ανά
πάσα στιγµή. 

Επίσης, προβλέπονται και ποινικές ρήτρες, στην περίπτωση µη
επίτευξης των ελάχιστων επιπέδων υπηρεσιών διαχειριστικής πα-
ράβασης ή της µη εκτέλεσης των υποχρεωτικών επενδύσεων. 

Επιπλέον, προβλέπεται µηχανισµός ελέγχου της τιµολογιακής
πολιτικής του οργανισµού από το ελληνικό δηµόσιο. Είναι υπο-
χρεωτική η εκπόνηση του master plan µέσα σε εννέα µήνες από
την κύρωση της σύµβασης και το οποίο αναθεωρείται ανά δέκα
χρόνια. Αυτό δίνει όφελος στην τοπική κοινωνία. Παράλληλα, το
master plan συνοδεύεται και από τη ΣΜΠΕ, η οποία έχει ισχύ για
δέκα χρόνια. Και αυτή κατατείνει στην υιοθέτηση πράσινων τε-
χνολογιών. 

Φυσικά, διασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας. Δίνεται βέβαια πα-
ράλληλα και η δυνατότητα µετάταξης σε άλλον φορέα του δη-
µοσίου. Δηµιουργούνται επιπλέον τέσσερις νέες θέσεις. 

Και αυτό που είναι πολύ σηµαντικό είναι ότι υποχρεώνεται ο
Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου για επενδύσεις για την κατα-
σκευή κτηριακών εγκαταστάσεων µέσα σε είκοσι τέσσερις µήνες
από την κατάρτιση του master plan. 

Παράλληλα, είναι υποχρεωµένος να προβεί στη συντήρηση
των υπαρχουσών εγκαταστάσεων και των υποδοµών. Άρα αυτό
δίνει µια παράταση του χρόνου ζωής τους. 

Φυσικά, ιδρύεται και το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου, για την
αξιοποίηση περιοχών που εξαιρούνται από την παραχώρηση.
Μάλιστα, µε τον τρόπο αυτόν, η εκµετάλλευση και αξιοποίηση
του λιµανιού θα δώσει µια ποσοτική και ποιοτική βελτίωση των
παρεχόµενων υπηρεσιών. 

Εδώ θα ήθελα να εστιάσω σε δύο φορείς, τον Πρόεδρο της
Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων, ο οποίος αναγνώρισε ότι έχουν λη-
φθεί υπ’ όψιν και έχουν ενσωµατωθεί οι προτάσεις της Ρυθµιστι-
κής Αρχής Λιµένων, µε ιδιαίτερη έµφαση στις διορθώσεις και τις
προβλέψεις για τα λιµενικά έργα. 

Ο δεύτερος φορέας που θα ήθελα να σταθώ είναι ο Πρόεδρος
της Ένωσης Λιµένων Ελλάδος, ο οποίος είπε ότι, ακολουθώντας
και την καλή πρακτική του λιµένος Θεσσαλονίκης, δείχνει ότι οι
ιδιωτικές επενδύσεις δίνουν οφέλη στις τοπικές κοινωνίες, από
τη µία, και υπόκεινται σε στενή εποπτεία από το κράτος, από την
άλλη. 

Φυσικά, θα ήθελα να απαντήσω στον κ. Παππά εδώ για τη Θεσ-
σαλονίκη, ότι προφανώς έχει µια εσφαλµένη εικόνα για τα πε-
πραγµένα στο κοµµάτι των υποδοµών της Θεσσαλονίκης. Το
µετρό θα λειτουργήσει στο δεύτερο εξάµηνο του 2024. Και, φυ-
σικά, το flyover για µας είναι ένα έργο πνοής, µε το οποίο προ-
φανώς προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε τις δυσκολίες που
αναπτύσσονται στο κυκλοφοριακό δυναµικά. Και είναι έργο που
θα γίνει µέσα στα τιθέµενα χρονοδιαγράµµατα. Εννοώ το flyover,
κύριε Παππά. 

Σε ό,τι αφορά το µετρό, επί δικής σας θητείας καθυστέρησε
πάρα πολύ. Και επειδή το γνωρίζω προσωπικά από την άσκηση
του επαγγέλµατός µου ως εργατολόγου, υπήρχε και ένας εργα-
σιακός µεσαίωνας επί ηµερών σας.

Συνεχίζω και επανέρχοµαι στο θέµα του νοµοσχεδίου. 
Κρίσιµο εποµένως είναι να µπαίνουν ασφαλιστικές δικλείδες

που µπορούν να εγγυηθούν την ενίσχυση του ανταγωνιστικού
πλεονεκτήµατος επ’ ωφελεία της οικονοµίας και της τοπικής κοι-
νωνίας. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το λιµάνι είναι ένα εργαλείο το οποίο πρέ-
πει να το αξιοποιήσουµε, όχι µόνο µε τη στενή του έννοια, να το
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βλέπουµε δηλαδή στενά οικονοµικά, τι µπαίνει ως κουµπαράς και
µόνο ως περιπτωσιολογία. Είναι ένα εργαλείο που πρέπει να το
δούµε ως µοχλό ανάπτυξης, δηλαδή τι εισαγωγές φέρνει, τι εξα-
γωγές φέρνει, τι προσθέτει στον τουρισµό, τι προσθέτει στην το-
πική κοινωνία. Και µέσα από αυτά να δούµε αν η σύµβαση αυτή
το εξυπηρετεί. Εµείς λέµε, απ’ όσα προείπα, ότι η σύµβαση πα-
ραχώρησης το εξυπηρετεί. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, η αξιοποίηση του λιµένα Ηρακλείου
προσφέρει πολλαπλά οφέλη στη χώρα και στην τοπική κοινωνία,
ενθαρρύνοντας τη βιώσιµη ανάπτυξη, τις επενδύσεις σε νέες
υποδοµές, διασφαλίζοντας τον έλεγχο των υποδοµών εθνικής
στρατηγικής σηµασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ξεκινάει τώρα µε αν-
τίστροφη σειρά ο κατάλογος των δευτερολογιών. Ο κύριος
Υπουργός θα κλείσει τη διαδικασία. 

Δεν βλέπω τον κ. Κόντη. 
Συνεπώς, τον λόγο έχει η κ. Κεφαλά, ειδική αγορήτρια της

Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Νοµίζω πως ότι είχαµε να πούµε για τη σύµβαση, τα είπαµε.

Εγώ θα ήθελα απλά να επισηµάνω και να υπογραµµίσω αυτό που
εννοούµε για την έλλειψη κρατικής εποπτείας που αναφέρουµε,
την οποία καταγγέλλουµε κάθε φορά και µιλάει για τη συντή-
ρηση και τη διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας, αλλά και η έλ-
λειψή της στις διάφορες παραχωρήσεις σε ιδιώτες φαίνεται και
σ’ ένα παράδειγµα που θέλω να σας αναφέρω, που έζησα χθες
και το θεωρώ πολύ χαρακτηριστικό και έντονο.

Πήγα σε µια συναυλία στο ΟΑΚΑ, το Ολυµπιακό Αθλητικό Κέν-
τρο Αθηνών. Εκεί ξέρουµε ότι γίνονται διάφορες εκδηλώσεις,
προφανώς µισθώνουν κάποιες αίθουσες οι άνθρωποι εκεί και τις
εκµεταλλεύονται. Κάθε φορά που πηγαίναµε στις συναυλίες
αυτές τα πάρκινγκ ήταν ελεύθερα. Δεν υπήρχε, δηλαδή, κάποιο
αντίτιµο για να παρκάρεις.

Σε ένα από τα πάρκινγκ αυτά, που υπάρχουν γύρω από τον
χώρο του ΟΑΚΑ και που συνήθως είναι διαθέσιµα δωρεάν, υπήρ-
χαν δύο άνθρωποι, οι οποίοι ζητούσαν 5 ευρώ από τον κάθε έναν
που έµπαινε µέσα. Όταν ρώτησα από πού είναι αυτοί οι άνθρω-
ποι -φυσικά δεν έδιναν καµµία απόδειξη- δεν γνώριζαν τίποτα για
το σε ποια εταιρεία ανήκαν, εάν ανήκαν στη διοργάνωση ή εάν
ανήκαν κάπου αλλού. Η διοργάνωση δεν γνώριζε τίποτα γι’ αυτό
το πάρκινγκ που µάζευε λεφτά. Κανένας δεν γνώριζε τίποτα. Δη-
λαδή, ο καθένας στην καλύτερη περίπτωση που έχει µισθώσει το
πάρκινγκ µε 2.000 ή 1.000 ευρώ, µπορούσε να µπει µέσα χωρίς
να δίνει καµµιά απόδειξη και να δίνει βέβαια και λογαριασµό σε
κανέναν και να µαζεύει λεφτά.

Αυτή είναι η διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας. Σε κάθε κί-
νηση των ανθρώπων υπάρχει και ένα χαράτσι. Κι όλα αυτά, όµως,
χαρακτηρίζονται δηµόσια. Αυτό είναι το µέλλον και αυτό είναι και
το παρόν µας. Όταν ζήτησα, λοιπόν, πληροφορίες δεν υπήρχε
κανείς να µου τις δώσει. Κάλεσα την αστυνοµία. Επίσης, δεν
ήξερε τίποτα. Αυτή είναι η διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας,
λοιπόν και υπάρχει παντού.

Βέβαια εκτός από αυτό να αναφέρουµε και για τη φωτιά στο
Φαλακρό, η οποία µαινόταν -ελπίζουµε να είναι σε καλύτερη κα-
τάσταση αυτή τη στιγµή- για επτά µέρες. Καίει από τις 19 Ιου-
λίου, την Τετάρτη. Η Πυροσβεστική Υπηρεσία στη Δράµα και οι
τοπικοί φορείς έκαναν ό,τι µπορούσαν. Και πάνω που η πυρκα-
γιά, όπως ξέρετε, µαινόταν, τη δεύτερη µέρα αποσύρθηκαν τα
εναέρια µέσα πυρόσβεσης και πήγαν στη Ροδόπη, γιατί προφα-
νώς είναι λίγα και δεν φτάνουν για όλες τις φωτιές που συµβαί-
νουν κάθε καλοκαίρι.

Οι άνθρωποι κατήγγειλαν το γεγονός. Είπαν ότι η φωτιά ήταν
σε παραδροµή τη δεύτερη µέρα, εάν έµεναν λίγο ακόµα τα µέσα
θα µπορούσαν να έχουν σβήσει τη φωτιά. Παρ’ όλα αυτά άφησαν
άλλη µια περιβαλλοντική καταστροφή να συµβεί. Φυσικά δεν
φταίει η Πυροσβεστική Υπηρεσία γι’ αυτό, η οποία κάνει ό,τι µπο-
ρεί, αλλά φταίει ο κρατικός διαχειρισµός για άλλη µια φορά και
έτσι έχουµε άλλη µια καταστροφή, η οποία συνέβη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Καζαµίας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας µε δεδοµένο ότι συµµετείχε σε άλλη συνεδρίαση
πριν και έτσι σηµειώθηκε η καθυστέρηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συµπληρώνονται πε-

νήντα χρόνια από την εδραίωση της δηµοκρατίας στη χώρα µας.
Τις µέρες αυτές, επίσης, συµπληρώθηκαν πενήντα χρόνια και
από µια άλλη σηµαντική τραγική εξέλιξη, την τουρκική εισβολή
στην Κύπρο.

Καθώς αναλογιζόµαστε τα περασµένα πενήντα χρόνια αντιµε-
τωπίζουµε σήµερα έναν µεγάλο κίνδυνο, αλλά και µία µεγάλη
πρόκληση. Ο κίνδυνος είναι να θεωρηθούν οι δύο καταστάσεις,
που δηµιουργήθηκαν το 1974, τον Ιούλιο, ως δεδοµένες κατα-
στάσεις. Σε σχέση µε το Κυπριακό έχουν υπάρξει τα τελευταία
πενήντα χρόνια αλλεπάλληλες προσπάθειες για την επίλυση του
προβλήµατος, αλλά αυτές ποτέ δεν καρποφόρησαν και ο κίνδυ-
νος εδώ, ιδίως για τη νεότερη γενιά, είναι να θεωρήσει ότι δεν
υπάρχει καµµία ελπίδα στο να συνεχίσει να αγωνίζεται κανείς για
την απελευθέρωση της Κύπρου από την τουρκική κατοχή.

Η Πλεύση Ελευθερίας σε σχέση µε αυτό δεν έπαψε όλα τα
προηγούµενα χρόνια να είναι παρούσα και µέσω της Επικεφαλής
µας, της Ζωής Κωνσταντοπούλου, αλλά και άλλων στελεχών µας
σε όλες τις επετείους µνήµης για την εισβολή στην Κύπρο και τα
προηγούµενα χρόνια όταν δεν πήγαιναν εκπρόσωποι από τα
άλλα κόµµατα. Φέτος, βεβαίως, λόγω των πενήντα χρόνων υπάρ-
χει µια αναβαθµισµένη επέτειος µνήµης, αλλά θεωρούµε ότι
αυτό πρέπει να γίνεται διαρκώς και βεβαίως η επέτειος µνήµης
δεν αρκεί. Υπάρχει κάτι βαθύτερο, το οποίο εµείς στην Πλεύση
Ελευθερίας πιστεύουµε ακράδαντα και αυτό είναι ότι θα πρέπει
να συνειδητοποιούµε πως ο αγώνας για την απελευθέρωση της
Κύπρου είναι διαρκής και ότι πρέπει να δίνεται σε όλα τα µέτωπα,
σε όλα τα διεθνή φόρα, αλλά και στην περιοχή µας την ίδια.

Η κατοχή της βόρειας Κύπρου δεν έχει τίποτα το µόνιµο για
µας, δεν έχει τίποτα το κανονικό για µας. Είναι µια ανώµαλη κα-
τάσταση, η οποία πρέπει να τερµατιστεί. Επίσης, υπάρχει κίνδυ-
νος να θεωρήσουµε δεδοµένη και τη δηµοκρατία. Ο κίνδυνος
αυτός πάλι είναι διάχυτος στις µέρες µας και αυτό φαίνεται
συχνά µέσα από τα αυξηµένα επίπεδα αποχής στις εκλογές. 

Και εδώ πρέπει να πω ότι η Πλεύση Ελευθερίας ως κόµµα µε
δηµοκρατικές αρχές και ιδεώδη αγωνίζεται διαρκώς όχι µόνο για
να µην υπάρχει αποχή στις εκλογές, αλλά για να υπάρχει µια
διαρκής εµβάθυνση και διεύρυνση της δηµοκρατίας. Διότι η δη-
µοκρατία δεν είναι µόνο εκλογές, είναι ένας διαρκής καθηµερι-
νός αγώνας, τον οποίο πρέπει οι πολίτες να δίνουν και εµείς τους
ενθαρρύνουµε και προσπαθούµε να παράσχουµε και ηγεσία στο
να τον δίνουν αυτόν τον αγώνα, διότι η δηµοκρατία δεν είναι
µόνο ένα σύστηµα, στο οποίο οι πολίτες επιλέγουν τους άρχον-
τές τους, είναι ένα σύστηµα το οποίο βασίζεται στην επιλογή των
αρχόντων από τους πολίτες µε σκοπό να µπορεί το κράτος και
οι εκλεγµένες εξουσίες να εξυπηρετούν τα συµφέροντα των πο-
λιτών. Είναι δηλαδή κάτι πολύ πιο βαθύ και ευρύ από τη διαδικα-
σία συµµετοχής στις εκλογές, βεβαίως περιλαµβανοµένης και
της διαδικασίας συµµετοχής στις εκλογές.

Πενήντα χρόνια µετά, λοιπόν, εµείς συνεχίζουµε να δίνουµε
έναν διαρκή αγώνα και για την απελευθέρωση της Κύπρου και
για την εµβάθυνση και διεύρυνση της δηµοκρατίας µας.

Σήµερα ήταν, επίσης, και η έκτη επέτειος του εγκλήµατος στο
Μάτι, ένα έγκληµα το οποίο στοίχισε τις ζωές εκατόν τεσσάρων
συνανθρώπων µας και προκάλεσε τους βαρείς τραυµατισµούς
εκατοντάδων άλλων συµπολιτών µας. Η απόφαση που πήρε το
τριµελές πληµµελειοδικείο στα τέλη Απριλίου βάσει της οποίας
καταδικάστηκαν έξι από τους είκοσι έναν κατηγορούµενους, λαµ-
βάνοντας ποινές «χάδι» ήταν µία απογοητευτική και σκανδαλώ-
δης απόφαση για την οποία η Πλεύση Ελευθερίας εξέφρασε τη
δυσαρέσκειά της.

Η Επικεφαλής µας, η Ζωή Κωνσταντοπούλου βρέθηκε σήµερα
το πρωί στο µνηµόσυνο των οικογενειών των θυµάτων και θα πα-
ραβρεθεί ξανά αργότερα σήµερα στις τελετές που θα λάβουν
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χώρα. Αυτά όλα συµβαίνουν σε ένα βαρύ κλίµα, το οποίο δεν δια-
κατέχεται µόνο από το πένθος των οικογενειών των θυµάτων,
αλλά και από ένα αίσθηµα έλλειψης απόδοσης δικαιοσύνης.

Ξεκίνησε χθες, µετά από εισαγγελική έφεση, η εκδίκαση σε
δεύτερο βαθµό και η Πλεύση Ελευθερίας πιστεύει και θα αγωνι-
στεί, ούτως ώστε να αποδοθεί πλήρης δικαιοσύνη για το έγκληµα
στο Μάτι. Η απόδοση πλήρους δικαιοσύνης δεν έχει εκδικητικό
χαρακτήρα έχει να κάνει µε την δικαίωση των οικογενειών των
θυµάτων αφ’ ενός, αλλά κυρίως µε την απόδοση ευθυνών, ούτως
ώστε οι εγκληµατικές πράξεις που διαπράχθηκαν να µη διαπραχ-
θούν ξανά στο µέλλον. 

Έρχοµαι τώρα, κυρία Πρόεδρε, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
και για το οποίο η δική µας αγορήτρια, η Τζώρτζια Κεφαλά, µί-
λησε εκτεταµένα και στην πρωτολογία της και στη δευτερολογία
της και εξήγησε τους λόγους της αντίθεσής µας σε σχέση µε τη
σύµβαση παραχώρησης του Οργανισµού Λιµένα Ηρακλείου. Θα
ήθελα, σε σχέση µε τη σύµβαση αυτή, να κάνω κι εγώ µερικά
σχόλια. 

Τα λιµάνια της χώρας είναι κοµβικά εµπορικά σηµεία τα οποία,
όµως, δεν είναι αποµονωµένα. Είναι συνδεδεµένα µε την τοπική
κοινωνία. Είναι συνδεδεµένα µε την εθνική οικονοµία, µε το φυ-
σικό περιβάλλον και βεβαίως µε τους εργαζόµενους που δου-
λεύουν κάθε µέρα σε αυτά. Συνεπώς, όταν νοµοθετεί η
Κυβέρνηση σε σχέση µε τα λιµάνια της χώρας, πρέπει να νοµο-
θετεί µε έναν τρόπο που να λαµβάνει υπ’ όψιν όλους αυτούς τους
παράγοντες.

Φοβόµαστε ότι το µοντέλο που παρουσιάζει η σύµβαση παρα-
χώρησης που συζητάµε σήµερα και το οποίο θυµίζει πάρα πολύ
τα νοµοσχέδια που συζητήσαµε προσφάτως σε σχέση µε τον λι-
µένα Ηγουµενίτσας και σε σχέση µε τον λιµένα Καβάλας, διέπον-
ται από µία βασική προτεραιότητα και µόνο από αυτήν, από την
παραχώρηση µε κάθε τρόπο των πλουτοπαραγωγικών αυτών
κόµβων της χώρας σε ιδιώτες επιχειρηµατίες µε σκοπό να ιδιω-
τικοποιηθούν και να βγει όποιο κέρδος µπορεί να αποσπάσει το
κράτος µέσα από αυτή τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης.

Αυτό το µοντέλο, κατά τη γνώµη µας, είναι καταστροφικό και
είναι κάτι το οποίο οδηγεί, δυστυχώς, στην εκποίηση της περι-
ουσίας της χώρας για τα συµφέροντα ιδιωτών, οι οποίοι δεν µε-
ριµνούν επαρκώς ούτε για τους εργαζόµενους ούτε για το
περιβάλλον ούτε για τις τοπικές κοινωνίες και οι όποιες παραχω-
ρήσεις δεν εξυπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας, θα πρέ-
πει να τονίσω δύο σηµεία που θα ήθελα από πλευράς µας να το-
νιστούν περισσότερο. Το πρώτο αφορά το πλαίσιο εποπτείας
που εφαρµόζει το κράτος σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρη-
σης, για να τηρηθούν αυτά που περιέχονται στη σύµβαση παρα-
χώρησης. Το πλαίσιο κρατικής εποπτείας καταλαµβάνει σε όλο
το νοµοσχέδιο µισή σελίδα σχεδόν. Πρόκειται για το άρθρο 3, το
οποίο στην πραγµατικότητα περιγράφει τι είναι η διαδικασία κρα-
τικής εποπτείας. Δεν λέει ούτε πώς θα γίνει αυτή η κρατική επο-
πτεία, το οποίο είναι ουσιαστικό θέµα, αλλά ούτε και πώς θα
βρεθούν οι πόροι, ούτως ώστε το κράτος να µπορεί να εποπτεύει
αυστηρά την εφαρµογή των συµφωνηθέντων.

Γιατί η κρατική εποπτεία είναι ουσιαστική στις ιδιωτικοποιήσεις;
Είναι ουσιαστική, διότι αυτή είναι που κάνει τον ιδιώτη να εκτελεί
αυτό που υπόσχεται στη σύµβαση –την εκτέλεση- και γιατί όταν
το πλαίσιο εποπτείας, το λεγόµενο ρυθµιστικό πλαίσιο, είναι χα-
λαρό επικρατεί µια κατάσταση ασυδοσίας µετά την ιδιωτικοποίηση
και φοβόµαστε ότι ο τρόπος µε τον οποίο η Κυβέρνηση νοµοθετεί,
ιδίως στην περίπτωση της εκχώρησης των λιµανιών, δεν λαµβάνει
υπ’ όψιν σοβαρά την ανάγκη αυστηρής εποπτείας.

Το δεύτερο ζήτηµα που θα ήθελα να θίξω σε σχέση µε τη σύµ-
βαση αφορά τον ανεξάρτητο µηχανικό. Σύµφωνα µε το άρθρο
27 της σύµβασης προβλέπεται να υπάρχει ένας ανεξάρτητος µη-
χανικός, ο οποίος θα έχει πάρα πολύ σηµαντικό ρόλο. Θα γνω-
µοδοτεί για την κατασκευή µεγάλων έργων και µικρότερων
έργων, όταν επέλθει η παραχώρηση. Ωστόσο ο ανεξάρτητος µη-
χανικός διορίζεται -λέει η σύµβαση- από κοινού ανάµεσα στην
εταιρεία που έχει λάβει την παραχώρηση και στο ελληνικό δηµό-
σιο. Δηλαδή, πρόκειται για έναν τεχνικό ο οποίος δεν λογοδοτεί
σε µία, αν θέλετε, επιτροπή ή σε µια αρχή η οποία να είναι ανε-

ξάρτητη και να µπορεί να ελέγξει πράγµατι ότι οι γνωµοδοτήσεις
που παρέχει είναι στο δηµόσιο συµφέρον.

Δεύτερον, ο ρόλος του ειδικού µηχανικού είναι να γνωµοδοτεί,
δεν είναι να εκτελεί αποφάσεις. Αυτό σηµαίνει ότι η γνώµη του
ειδικού µηχανικού, ο οποίος παίζει αυτόν τον καθοριστικό ρόλο
στη διαδικασία εκτέλεσης των έργων, µπορεί κάλλιστα να αγνοη-
θεί από την εταιρεία που λαµβάνει την παραχώρηση.

Κατά συνέπεια θεωρούµε ότι όλο το πλαίσιο εφαρµογής το
οποίο προβλέπεται µέσα από το νοµοσχέδιο είναι ιδιαιτέρως
προβληµατικό. Η Πλεύση Ελευθερίας καταψηφίζει τη σύµβαση
αυτή, διότι παραχωρείται για πολύ χαµηλό τίµηµα, διότι θεωρεί
ότι το πλαίσιο εποπτείας είναι ιδιαιτέρως χαλαρό, ότι οι εγγυή-
σεις που παρέχει για τους εργαζόµενους είναι ανεπαρκείς και
τέλος, διότι η µέριµνα που υπόσχεται για το περιβάλλον είναι,
δυστυχώς, πολύ χαµηλότερη αυτών που απαιτούνται.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύση Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η

κ. Πέρκα, ειδική αγορήτρια της Νέας Αριστεράς.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Αγαπητοί συνάδελφοι, η αλήθεια

είναι το εξαντλήσαµε αυτό το νοµοσχέδιο-σύµβαση. Βγήκαν τα
συµπεράσµατα και δεν δόθηκαν οι απαντήσεις σε αυτά τα σηµεία
που τουλάχιστον βάλαµε. Εµείς µιλήσαµε από την αρχή για µία
ιδεολογική εµµονή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στις
ιδιωτικοποιήσεις και στην παραίτηση του κράτους -στην από-
συρση- από οποιοδήποτε σχεδιασµό υποδοµής. Αυτό είναι η
ιδιωτικοποίηση. Θεωρούν θα πάνε όλα καλύτερα αν πάψουµε να
ασχολούµαστε µαζί τους και αν τα αναλάβει ο ιδιωτικός τοµέας,
αγαπητοί συνάδελφοι. Σωθήκαµε!

Αυτή η ιδεοληψία, ξέρετε, έχει καταπέσει ήδη από την περίοδο
της οικονοµικής κρίσης που φάνηκε ότι ούτε η αγορά αυτορυθ-
µίζεται. Οµνύετε στην ελεύθερη αγορά και δηµιουργούνται,
όµως, µονοπώλια. Εδώ πέρα έχουµε έναν όµιλο, κύριε Υπουργέ,
που έχει και άλλο ένα λιµάνι, αυτό της Ηγουµενίτσας, και έχει και
τις «Μινωικές Γραµµές». Και υπάρχει και µία ευχή στη σύµβαση,
να µην κάνει διακριτική µεταχείριση. Λέω εγώ: Όταν παρκάρει το
πλοίο των «Μινωικών Γραµµών» µε το πλοίο της ΑΝΕΚ θα πλη-
ρώνει το ίδιο; Όταν χρειαστεί υδροδότηση δεν θα έχει µία προ-
νοµιακή συµπεριφορά απέναντι στα πλοία των «Μινωικών
Γραµµών»; Δηµιουργείται ένα απόλυτο µονοπώλιο.

Σήµερα επισκεφθήκαµε την Επιτροπή Ανταγωνισµού µε τον
Πρόεδρο της Νέας Αριστεράς, τον Αλέξη Χαρίτση. Θέσαµε
πολλά θέµατα, κυρίως βέβαια το θέµα της ενέργειας και τις εξω-
φρενικές τιµές. Και εκεί η αγορά δουλεύει. Δουλεύει µονοπω-
λιακά, µια ρηχή αγορά και την πληρώνουν οι καταναλωτές.

Τι πιστεύετε πάντα όταν οµνύετε στις ιδιωτικοποιήσεις, που
έρχεται η ζωή και αποδεικνύει ότι κάνετε λάθος, αλλά εκεί επι-
µένετε; Θα έρθουν, λέει, επιπλέον πόροι. Και δίνετε το 67% ενός
λιµένα στρατηγικής σηµασίας, κοµβικής σηµασίας -είναι και η
θέση του είναι και τα εµπορευµατοκιβώτια, αλλά και οι επιβατικές
µεταφορές πολύ κρίσιµες- µε ένα τίµηµα 80 εκατοµµυρίων ευρώ.
Το λιµάνι του Ηρακλείου, το οποίο έχει ετησίως 3,5 εκατοµµύρια
ευρώ, το δίνετε για σαράντα χρόνια. Δηλαδή θα είχε 280 εκατοµ-
µύρια εάν δεν γινόταν τίποτα. Δίνετε µε 3,5 εκατοµµύρια έσοδα
ετήσια και ένα ταµείο 10 εκατοµµυρίων ευρώ, για να πάρετε τα
80 τα οποία, όπως είπα, θα έβγαιναν, πόσο µάλλον εάν είχε εν-
διαφερθεί το κράτος και ασκούσε µια λιµενική πολιτική και είχε
µια προοπτική ανάπτυξης στο λιµάνι.

Και δεν φτάνει αυτό. Συνειδητά το ΤΑΙΠΕΔ και η Κυβέρνηση
µειώνουν την αξία του λιµένα από 14,5 αποθεµατικό που είχε και
µάλιστα µε εντολή του Υπουργείου Οικονοµικών για να είναι και
καλυµµένοι.

Άλλη ιδεοληψία. «Οι ιδιωτικοποιήσεις φέρνουν επενδύσεις.
Έχουµε επενδύσεις». Ψάξαµε όλη αυτή τη σύµβαση. Ξέρετε τι
επένδυση υπάρχει µόνο και περιγράφεται; Τα κτήρια εγκαταστά-
σεων του νέου Λιµενικού Ταµείου 3,5 περίπου εκατοµµύρια
ευρώ, δεν είναι παραπάνω. Πουλάµε για να κάνουν επενδύσεις!

Επίσης, είπα, η ενίσχυση του ανταγωνισµού, αυτή είναι η ιδε-
οληψία. Έρχονται οι πόροι, δεν έρχονται οι πόροι. Έρχονται
επενδύσεις, δεν έρχονται επενδύσεις. Ενισχύεται ο ανταγωνι-
σµός. Αυτό είναι πια, είπαµε, ένα τελείως αστείο.
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Ξέρετε, οι οδηγίες της Ευρώπης χαρακτηρίζουν τα λιµάνια ως
στρατηγικές υποδοµές και µάλιστα επιβάλλουν υποχρεωτική
υλοποίηση επενδύσεων. Εδώ πέρα, βεβαίως, δεν έχουµε τίποτα
απ’ όλα αυτά. Αυτό, όµως, που έχει και ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον
είναι ότι απορυθµίζεται το διοικητικό µοντέλο οργάνωσης της λι-
µενικής βιοµηχανίας, απορυθµίζεται συνεχώς και είναι κεντρική
επιλογή, όπως είπαµε, και της Κυβέρνησης και του ΤΑΙΠΕΔ να
πορεύονται ανάλογα µε τις επιθυµίες κάθε ιδιώτη.

Εδώ υπάρχει το εξής παράδοξο. Και ρωτώ πραγµατικά, ποια
είναι η πολιτική της Κυβέρνησης για την λιµενική βιοµηχανία;
Διότι βλέπουµε ο Οργανισµός Λιµένος Ηγουµενίτσας να δίνεται
µε την πλειοψηφία των µετοχών. Στην Καβάλα παραχωρείται το
εµπορικό λιµάνι, υποπαραχώρηση. Στο Λαύριο δίνεται το 49%.
Στο Ηράκλειο πλειοψηφικό πακέτο και ταυτόχρονα ένα Λιµενικό
Ταµείο µε ένα µεγάλο ερωτηµατικό αν οι πόροι επαρκούν για να
συντηρηθεί. Δηλαδή, εκτός από την απόσυρση του κράτους από
το προνόµιο του σχεδιασµού που ανέφερα πριν, τώρα πλέον
αποσύρεται και από τη δυνατότητα διοικητικής οργάνωσης της
λιµενικής βιοµηχανίας της χώρας, µιας χώρας που η µορφολογία
και η γεωγραφία της κάνει τα λιµάνια εξαιρετικές από κάθε
άποψη υποδοµές.

Έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον και είναι και πολύ κρίσιµο το κοµ-
µάτι που αφορά τις εργασιακές σχέσεις. Το µότο θα έλεγα των
ιδιωτικοποιήσεων είναι η πολιτική κυριαρχία υπέρ του κεφαλαίου
και κατά της εργασίας. Αυτό αποδεικνύεται παντού. Παντού
έχουµε, όπου έχουµε ιδιωτικοποιήσεις, και ανέργους και δυσµε-
νέστερες συνθήκες και αµοιβές κ.λπ..

Σας λέω, όµως, ότι οι οργανισµοί λιµένος της χώρας από συ-
στάσεώς τους έχουν στηριχθεί σε ορισµένα χαρακτηριστικά που
έπαιξαν πολύ κρίσιµο ρόλο και έκαναν εφικτή την ανάπτυξή τους.
Ένα από αυτά είναι οι θεσπισµένες σχέσεις εργασίας και η
ύπαρξη µόνιµου προσωπικού.

Τα λιµάνια διεθνώς είναι ένας χώρος εργασίας, όπου συναντάς
προσωπικό µε υψηλή τεχνογνωσία, η οποία συνήθως αποκτιέται
στη διάρκεια της εργασίας, στον χώρο της εργασίας. Πολύ δυ-
νατές συνδικαλιστικές ενώσεις των εργαζοµένων, οι οποίες
ήρθαν στην ακρόαση των φορέων, όλοι εξέφρασαν την αγωνία
τους γιατί δεν υπάρχει µία διάταξη, µία αναφορά για τη διασφά-
λιση των εργαζοµένων και βεβαίως όλοι αναφέρθηκαν στις συλ-
λογικές συµβάσεις. Αυτό είναι το εργαλείο διασφάλισης των
εργασιακών συνθηκών και αµοιβών. Αυτό –υποτίθεται- γίνεται σε
ανεπτυγµένες και δηµοκρατικές χώρες.

Εδώ ξέρετε τι έχουµε µόνο σε αυτή τη σύµβαση; Έχουµε µια
αόριστη ευχή ο νέος ιδιοκτήτης του ΟΛΗ να λειτουργήσει ως συ-
νετός και υπεύθυνος εργοδότης. Θεωρείτε ότι αυτό είναι αρκετό
για να εξασφαλιστούν τα εργασιακά δικαιώµατα; Δεν αποτυπώ-
νεται πουθενά η σηµασία την επόµενη µέρα να διατηρηθεί αυτό
το µοτίβο, οι θεσπισµένες εργασιακές σχέσεις και η ύπαρξη µό-
νιµου προσωπικού.

Είπαµε, είναι εξοργιστικό το προνόµιο του σχεδιασµού για ένα
τόσο κοµβικής σηµασίας λιµάνι που αποστερείται από το δηµό-
σιο. Δεν υπάρχει καν αναφορά στην υποχρέωση συµµετοχής στο
διοικητικό συµβούλιο και στην επιτροπή ελέγχου µελών –τρία και
ένα αντίστοιχα- που θα διορίζεται από το ελληνικό δηµόσιο. Ούτε
καν αυτό, καµµία εποπτεία το ελληνικό δηµόσιο.

Ως Νέα Αριστερά, από θέση αρχής, αλλά και βλέποντας και τη
σύµβαση αυτή, είµαστε κατά. Θα καταψηφίσουµε τη σύµβαση
και βεβαίως µαζί µε τους εργαζόµενους θα είµαστε στο πλευρό
τους, γιατί είναι σίγουρο το επόµενο διάστηµα ότι θα έχουµε αν-
τιδράσεις από τη µεριά των εργαζοµένων και των δηµάρχων βε-
βαίως, γιατί ακόµα και αυτό µε το νέο Λιµενικό Ταµείο πουθενά
δεν διασφαλίζεται η χερσαία ζώνη ότι θα πάει στους δήµους.

Δεν είναι γενναιοδωρία της Κυβέρνησης, αλλά είναι απόφαση
του Σ.τ.Ε. αυτό που αφορά στη χερσαία ζώνη και µένει να δούµε
τη συνέχεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω ότι ο Υπουργός, ο κ. Στυλια-
νίδης, δεν παρευρέθηκε σήµερα στην Ολοµέλεια. Υπεβλήθη σε
δύο χειρουργικές επεµβάσεις και του ευχόµαστε -νοµίζω όλοι
µαζί- γρήγορη ανάρρωση.

Για να συνεννοηθούµε για την παρακάτω διαδικασία, τον λόγο
θα έχει τώρα ο κ. Μπούµπας, ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής
Λύσης, κατόπιν, ο κ. Συντυχάκης, ο ειδικός αγορητής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Μιχαηλίδης, ο ειδικός αγορητής του
ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια, ο κ. Σενετάκης. Μετά, έχει ζητήσει η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου να το-
ποθετηθεί και θα ολοκληρώσει τη διαδικασία ο Υπουργός, ο κ.
Γκίκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως προς τα
άρθρα αναφερθήκαµε ενδελεχώς σε ό,τι αφορά τους προβλη-
µατισµούς που έχουµε, τους αστερίσκους, τις απορίες και τις δι-
ευκρινίσεις που έπρεπε να δοθούν και δεν δίνονται.

Για ακόµη µια φορά να τονίσουµε ότι είµαστε αντίθετοι σε ό,τι
αφορά υψίστης γεωστρατηγικής σηµασίας για εθνικούς λόγους
εκχώρηση και πώληση για τόσα πολλά χρόνια µε αυτό το τίµηµα
λιµανιών. Απλώς, για την ιστορία, να θυµίσουµε ότι ο συγκεκρι-
µένος όµιλος δραστηριοποιείται στον χώρο του αυτοκινήτου µε
Terminal, όπου ο ίδιος ο Εµανουέλε Γκριµάλντι σε συνέντευξή
του σε ιταλικές εφηµερίδες είπε ότι µας ενδιαφέρει να έχουµε
ηλεκτροκίνητα από την Ασία, καθώς στο λιµάνι του Ηρακλείου
είναι υψίστης γεωστρατηγικής σηµασίας, κοντά στη διώρυγα του
Σουέζ. Από εκεί, στο ίδιο µήκος κύµατος είναι και για την Ηγου-
µενίτσα.

Το τίµηµα µάς προβληµατίζει. Είναι µικρότερο το τίµηµα των
80 εκατοµµυρίων ευρώ έναντι των 84,7 εκατοµµυρίων ευρώ από
την Ηγουµενίτσα, παρ’ όλο που υπάρχει και η κρουαζιέρα, όπου
µέληµα της «GRIMALDI» είναι να ενισχύσει βέβαια και την κρουα-
ζιέρα.

Το θέµα είναι, όµως, ότι δεν διασφαλίζεται η ποιότητα εργα-
σιακών σχέσεων, σύµφωνα και µε τους ίδιους τους εργαζοµέ-
νους, γιατί πρέπει να διαφυλάξουµε τους ανθρωποκεντρικούς
πόρους σε ό,τι αφορά την ποιότητα ζωής. Δεν παίζει ενεργό
ρόλο η τοπική αυτοδιοίκηση, άρα δεν µπορεί να επιβάλλει δηµο-
τικά τέλη, άρα µας βάζει σε σκέψεις ο κάτοικος του Ηρακλείου
τι οφέλη θα έχει από αυτόν τον ναπολιτάνικο, ιταλικό επιχειρη-
µατικό Όµιλο «GRIMALDI» απέναντι σε λιµάνι το οποίο, όπως εί-
παµε, θα παίξει έναν κοµβικό ρόλο στα δέκα σηµαντικότερα
λιµάνια της Μεσογείου.

Να πούµε ότι είναι µια εταιρεία η οποία έχει το πεπόνι, έχει και
το µαχαίρι, καθώς τα πάντα τα παίρνει η «GRIMALDI» και το λέµε
αυτό, διότι, πέρα φυσικά από το λιµάνι της Ηγουµενίτσας και του
Ηρακλείου, έχει τις «Μινωικές Γραµµές». Έχει, όµως -πέρα από
το Λιβόρνο και κάποια άλλα λιµάνια στην Ιταλία- και τη γραµµή
Πρίντεζι, άρα είναι δικό της και αυτό το λιµάνι. Οπότε σηµαίνει
ότι «Γιάννης πίνει, Γιάννης κερνάει», τα έχει όλα η εταιρεία, για
την οποία µάλιστα στην Ηγουµενίτσα παίζει σηµαντικό ρόλο στα
σχέδιά της και ο νέος εθνικός οδικός κόµβος, ο Ε65, που θα µει-
ώσει πάρα πολύ τη διέλευση προς την Πάτρα και την Αθήνα.
Άρα, λοιπόν, πήγε µε συγκεκριµένο σκοπό.

Και έρχεται τώρα το επιστέγασµα -για να πούµε το πόσο ση-
µαντικά είναι τα λιµάνια, για πολλούς λόγους και κυρίως, για εθνι-
κούς λόγους- όπου υπάρχει ένα άλλο παράδειγµα, το λιµάνι του
Βόλου, όπου οι περισσότερες εταιρείες δίνουν ένα αντίτιµο πε-
ρίπου στα 26 εκατοµµύρια ευρώ και έρχεται ο Όµιλος Λιµένος
Θεσσαλονίκης, συµφερόντων Σαββίδη και δίνει τα διπλάσια.

Άρα, λοιπόν, γιατί ένας τέτοιος όµιλος δίνει πάνω από 50 εκα-
τοµµύρια ευρώ για την πρωτεύουσα του Νοµού Μαγνησίας, όταν
το λιµάνι του Βόλου δεν έχει µεγάλο κύκλο εργασιών και δεν
βγαίνει τουλάχιστον σε budget για άλλους λόγους; Αντιλαµβά-
νεται ο καθείς ότι είναι για εθνικούς λόγους ανάµεσα, αν θέλετε,
σε Ρωσία και Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά αυτό το επισηµάναµε,
διότι τα λιµάνια δεν είναι µόνο µια απλή αγοραπωλησία προς
χρήση, µε τη σύσταση ενός νοµικού προσώπου, έστω, ιδιωτικού
ή δηµοσίου δικαίου. Τα λιµάνια παίζουν ουσιαστικό ρόλο, πέρα
από την κίνηση επιβατών και εµπορευµάτων και για εθνικούς λό-
γους, που ο καθείς αντιλαµβάνεται.

Εµείς είµαστε υπέρ των επενδύσεων, όταν γίνονται µε ξεκά-
θαρους όρους, όταν γίνονται µε διαφανείς όρους, χωρίς κάποιες
«φωτογραφικές» -εντός εισαγωγικών η λέξη- διατάξεις, µε απώ-
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τερο σκοπό µια χρήση για τόσα χρόνια µέχρι το 2063. Εµείς -
επαναλαµβάνουµε- ως Ελληνική Λύση, είµαστε υπέρ των επεν-
δύσεων, όχι όµως σε αεροδρόµια, όχι σε λιµάνια, αλλά ούτε
φυσικά και σε άλλα κοµβικά σηµεία ούτε και στην ενέργεια.

Προκειµένου να διαφυλάξουµε τον εθνικό µας χαρακτήρα,
προκειµένου να διαφυλάξουµε τον απλό κόσµο, την κοινωνία
µας, προκειµένου να απολαµβάνει αυτά τα αγαθά ο κάτοικος του
Ηρακλείου ή της Ηγουµενίτσας και άλλων πόλεων, πρέπει να
απολαύσει τα οφέλη από µια εκχώρηση λιµανιού όχι για καιρο-
σκοπικούς ή κερδοσκοπικούς λόγους, όχι απέναντι σε µια ιδιω-
τική εταιρεία µε εκατόν τριάντα πλοία παγκοσµίως, δραστη-
ριοποιούµενη σε δώδεκα χώρες, ναι µεν µε δεκαεπτά χιλιάδες
εργαζόµενους, δηλαδή µε έναν κολοσσό, ο οποίος όµως, εν ολί-
γοις, παίρνει τα πάντα -αυτό πρέπει να το δούµε- και αυτό πρέπει
να µας προβληµατίσει, διότι και το µεγάλο καινούργιο πλοίο που
έχει φέρει στις γραµµές της Ιταλίας, αλλά και το «Κύδων Παλάς»,
που πήρε, όπου µπορεί µάλιστα το ένα εκ των δύο πλοίων να
κουβαλήσει διακόσια είκοσι φορτηγά, αν δείτε.

Θέλω να πω ότι αυτός θα διαµορφώσει, κύριε Υπουργέ µου
και τιµές ακτοπλοϊκών εισιτηρίων, αυτός θα βάλει τους κανόνες
και τους όρους, διότι, όπως είπαµε, δεν θα έχει αντίπαλο. Δεν θα
υπάρχει ένας συναγωνισµός-ανταγωνισµός. Θα είναι µια µεγάλη
εταιρεία που παίρνει τα γνωστά λιµάνια, αυτά τα οποία προεί-
παµε, χωρίς να έχει έναν ουσιαστικό αντίπαλο, αφού θέλει να
δραστηριοποιηθεί και στον χώρο εµπορίου ηλεκτροκίνητου αυ-
τοκινήτου, αλλά θα διαµορφώνει και τις τιµές και στις συγκεκρι-
µένες ακτοπλοϊκές γραµµές που θα έχει, γιατί απλώς δεν θα
υπάρχει ένας ανταγωνισµός.

Όλα αυτά µας θέτουν σε έναν προβληµατισµό, προκειµένου
να καταψηφίσουµε τη συγκεκριµένη σύµβαση, θεωρώντας ότι
και η τοπική κοινωνία παραγκωνίζεται, παραµερίζεται, ενώ θα
έπρεπε να έχει περισσότερα οφέλη. Όµως, σε καµµία περίπτωση
-επαναλαµβάνω, εν κατακλείδι- δεν µπορούµε να δώσουµε αυτά
τα λιµάνια, ζητώντας και διευκρινίσεις, όπως είπα και στην τοπο-
θέτησή µου στην αρχή του λόγου, όταν µιλήσαµε κατ’ άρθρον,
ότι αυτά τα απόβλητα είναι επικίνδυνα και πρέπει να δοθούν πε-
ρισσότερες διευκρινίσεις τι επικινδυνότητα µπορούν να έχουν τα
εµπορεύµατα τα οποία θα διακινούνται, αλλά και αυτά τα φορτία
κατά πόσο επικίνδυνα θα είναι, µετά και το τραγικό έγκληµα που

είχαµε στα Τέµπη.
Σήµερα είναι µια µαύρη επέτειος σε ό,τι αφορά και το Μάτι,

έξι χρόνια µετά, µε τους εκατόν τέσσερις νεκρούς και τους εκα-
τόν σαράντα περίπου τραυµατίες, οι οποίοι δεν έχουν δικαιωθεί
ακόµη. Μάλιστα, αν δείτε πολλές συνεντεύξεις ανθρώπων αυτών
που ζουν τον καθηµερινό εφιάλτη και έχασαν τα αγαπηµένα
τους, προσφιλή πρόσωπα και χάθηκαν και ξεκληρίστηκαν οικο-
γένειες, οι άνθρωποι αυτοί ζητούν µια δικαίωση απέναντι σε
όλους αυτούς, οι οποίοι εγκληµάτησαν για το θέµα στο Μάτι και
θα πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη. Οι ψυχές, βέβαια, δεν γυρί-
ζουν πίσω. Οι άνθρωποι, όµως, αυτοί θέλουν να µάθουν την αλή-
θεια για το «τις πταίει» σε όλη αυτή την κατάσταση.

Βέβαια, εν κατακλείδι, ως προς το προηγούµενο, να πούµε για
την ιστορία ότι τα λιµάνια άρχισαν να πωλούνται από το 2015,
διότι ήταν και µια υποχρέωσή µας -για να τα λέµε αυτά στον
κόσµο- απέναντι στους δανειστές στις σκληρές αυτές και πονη-
ρές εποχές που διανύσαµε κατά τη διάρκεια των µνηµονίων.

Έτσι, λοιπόν, για αυτόν τον λόγο, τεκµαιρόµεθα, επιχειρηµα-
τολογώντας -αυτά είναι τα επιχειρήµατά µας, ως Ελληνική Λύση-
ότι θα καταψηφίσουµε τη συγκεκριµένη σύµβαση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός για κατάθεση νοµοτεχνικών, ο κ. Γκίκας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Ναι, πράγµατι, να καταθέσουµε κάποιες νοµοτεχνικές, που θα
µοιραστούν σε όλους τους συναδέλφους.

Δύο πράγµατα θέλω να τονίσω. Η πρώτη αφορά µία προσθήκη
στο άρθρο 3, που µετά τα άτοµα µε αναπηρία προστίθενται και
τα εµποδιζόµενα άτοµα». Και βεβαίως, το αντισταθµιστικό τέλος
για τον Δήµο Ηρακλείου, που, ούτως ή άλλως, το είχαµε κατα-
θέσει και στις επιτροπές.

Τα υπόλοιπα είναι πάντα βελτιωτικά. Θα σας µοιραστούν.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικών

Υποθέσεων κ. Στέφανος Γκίκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Επίσης, να πω και κάτι άλλο -θα το έλεγα, βέβαια,
στην οµιλία µου- ότι ο Υπουργός, ναι, πράγµατι, δεν είναι σήµερα
µαζί µας, γιατί είχε προγραµµατίσει εδώ και καιρό κάποιες επεµ-
βάσεις ρουτίνας και οι γιατροί του σύστησαν να µην είναι στην
πρώτη γραµµή για λίγες µέρες. Βεβαίως, για όλα τα θέµατα ενη-
µερώνεται και ο ίδιος έχει εγκρίνει -θέλω να είµαι σαφής- τις νο-
µοτεχνικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης σήµερα, όπως και στις

συνεδριάσεις των επιτροπών, έγινε µια προσπάθεια αξιοζήλευτη
από τη Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ να ξορκίσουν
την έννοια της ιδιωτικοποίησης. Πού φτάσαµε, η Νέα Δηµοκρα-
τία να λέει «δεν κάνω ιδιωτικοποίηση, κάνω παραχώρηση, είναι
σύµβαση παραχώρησης». Αυτό λέτε.

Και φυσικά, απαντάει ο ΣΥΡΙΖΑ, απαντάει η Νέα Αριστερά:
«Εµείς δεν κάνουµε ούτε παραχώρηση ούτε ιδιωτικοποίηση.
Εµείς κάνουµε υποπαραχώρηση». Παίζουµε την κολοκυθιά! Μα,
όλες αυτές τις µορφές, είτε αµιγώς ιδιωτικοποίηση είτε παραχώ-
ρηση είτε υποπαραχώρηση είναι µορφές ιδιωτικοποίησης. Δεν
είναι κάτι διαφορετικό. Άλλωστε, η απελευθέρωση των θαλάσ-
σιων µεταφορών –έτσι, για να θυµηθούµε λίγο και το ιστορικό-
ξεκίνησε µε την κατάργηση του καµποτάζ, µέχρι να φτάσουµε
στην ιδιωτικοποίηση των λιµανιών. Να θυµίσουµε ότι στις αερο-
πορικές µεταφορές ξεκίνησε µε την κατάργηση του κρατικού µο-
νοπωλίου της Ολυµπιακής για τις εσωτερικές µεταφορές, για να
ιδιωτικοποιηθεί µετά η ίδια η Ολυµπιακή και να προχωρήσουν οι
ιδιωτικοποιήσεις των πιο σηµαντικών περιφερειακών αεροδρο-
µίων.

Έτσι, λοιπόν, και στα λιµάνια η όλη αυτή διαδικασία δεν ξεκί-
νησε πρόσφατα. Ξεκίνησε από το 2008, πριν καν µπει η χώρα στα
µνηµόνια, πριν υπάρξει ΤΑΙΠΕΔ, πριν υπάρξει Υπερταµείο. Να
θυµίσω ότι το 2008 ιδιωτικοποιείται ένα µέρος του λιµανιού του
Πειραιά στην «COSCO» από την κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και µετά έρχεται η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2016, επεκτείνει
ακόµα περισσότερο αυτή την ιδιωτικοποίηση, για να έρθει µετά
ξανά η Νέα Δηµοκρατία το 2021 να παραχωρήσει το σύνολο του
λιµανιού του Πειραιά στην «COSCO». 

Το 2018 ο ΣΥΡΙΖΑ ιδιωτικοποίησε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
και το παραχώρησε σε µια κοινοπραξία γερµανικών, γαλλικών
και ρωσικών συµφερόντων.

Το 2019, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ υποπαραχωρεί το λιµάνι του
Ηρακλείου, δηλαδή δίνει στους ιδιώτες την κρουαζιέρα µόνο και
όχι το εµπορευµατικό κοµµάτι και έρχεται τον Δεκέµβρη του
2023 η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και δίνει την κρουα-
ζιέρα και το εµπορευµατικό κοµµάτι στον Όµιλο «GRIMALDI». Δη-
λαδή, τώρα παίζουµε µε τις λέξεις; Δεν είναι όλες αυτές µορφές
ιδιωτικοποίησης;

Όµως, πέρα από όλα τα άλλα, έχουν συµφωνήσει Νέα Δηµο-
κρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, όλα εκείνα τα κόµµατα του ευρωµο-
νόδροµου, στη δηµιουργία των διευρωπαϊκών δικτύων. Σε τι
εξυπηρετούν τα διευρωπαϊκά δίκτυα στην Ευρωπαϊκή Ένωση;
Εξυπηρετούν στο να διαµορφωθεί µια ενιαία ευρωενωσιακή
αγορά στον κλάδο των µεταφορών και ένα διασυνδεδεµένο µε-
ταφορικό δίκτυο, το οποίο θα εξυπηρετεί πολύ καλύτερα τις
ανάγκες µεταφοράς εµπορευµάτων των ευρωπαϊκών µονοπω-
λίων στο πλαίσιο του διεθνούς ανταγωνισµού, στο πλαίσιο της
Συνθήκης του Μάαστριχτ στις αρχές της δεκαετίας του 1990.

Αλήθεια, σε αυτή την εικόνα που τώρα περιέγραψα όσον
αφορά τα ζητήµατα των ιδιωτικοποιήσεων, υπάρχουν διαφωνίες
ανάµεσα στα κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και
του ΠΑΣΟΚ; Αυτή την πολιτική δεν υπηρέτησαν µε πιστότητα όσο
ήταν κυβερνήσεις; Και τώρα, από θέση Αντιπολίτευσης ο ΣΥΡΙΖΑ,
ο οποίος υπερθεµάτιζε στην υποπαραχώρηση των λιµανιών,
αλλά και στην αµιγώς ιδιωτικοποίηση, όπως του λιµανιού της
Θεσσαλονίκης, έρχεται και κάνει κριτική στην Κυβέρνηση, µία
κριτική καθαρά προσεκτική και επιδερµική, δηλαδή «Ποιος πού-
λησε το λιµάνι, η Κυβέρνηση ή το ΤΑΙΠΕΔ»; Και λοιπόν; Αυτό
είναι το ζήτηµα, αν πούλησε η Κυβέρνηση ή το ΤΑΙΠΕΔ; Δεν έχει

σηµασία το γεγονός ότι το πουλάει, ότι το ιδιωτικοποιεί; Το ποιος
το επέβαλε είναι το σηµαντικό; Το επέβαλαν τα συµφέροντα της
ελληνικής άρχουσας τάξης και των επιχειρηµατικών οµίλων που
θέλουν να εξυπηρετήσουν τις πολιτικές και τις στρατηγικές επι-
λογές τους. Αυτό επέβαλε την ιδιωτικοποίηση του λιµανιού του
Ηρακλείου που συζητάµε σήµερα, της Θεσσαλονίκης, της Αλε-
ξανδρούπολης, της Ηγουµενίτσας, της Καβάλας και ούτω καθε-
ξής.

Οι προσπάθειες οι οποίες έγιναν να εµφανίσει ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Νέα Αριστερά τη δική τους παραχώρηση ως φιλολαϊκή, επειδή
είναι δήθεν υποπαραχώρηση µε τον εκάστοτε οργανισµό λιµένων
να διατηρεί την ιδιοκτησία του λιµανιού, είπαµε και στην πρωτο-
λογία ότι είναι πραγµατικά αυτογελοιοποίηση.

Ξέρετε -και το ξέρουν και στη Νέα Δηµοκρατία και στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και στο ΠΑΣΟΚ και στα άλλα κόµµατα, αλλά κάνουν το κο-
ρόιδο- το κεφάλαιο ιεραρχεί σε ποιες δραστηριότητες θα
επενδύει κάθε φορά. Έτσι τα κερδοφόρα φιλέτα θα γίνουν αντι-
κείµενο επενδύσεων, ενώ όλες οι υπόλοιπες δραστηριότητες που
µπορεί να είναι απαραίτητες για τα λαϊκά στρώµατα, όπως ο Κού-
λες στο Ηράκλειο, το Ενετικό Λιµάνι, η αξιοποίηση όλης αυτής
της χερσαίας ζώνης, θα µείνουν στον έλεγχο του Λιµενικού Τα-
µείου Ηρακλείου, που βέβαια από ένα σηµείο και µετά θα εµφα-
νίσουν ζηµιές. Και τότε πού θα στραφεί; Θα στραφεί στους
δηµότες. Θα στραφεί στον λαό µε την υπέρµετρη χρηµατοδό-
τηση από τις πλάτες των ίδιων των λαϊκών στρωµάτων της πε-
ριοχής.

Η εκχώρηση της χρήσης δραστηριοτήτων και η διατήρηση της
γης ή άλλων υποδοµών στην ιδιοκτησία του δηµοσίου ελαττώνει
σηµαντικά το απαιτούµενο τίµηµα. Και όλοι σήµερα λένε: «Γιατί
80 εκατοµµύρια και όχι 150 εκατοµµύρια ένα ολόκληρο καράβι
ή δύο καράβια ή τρία καράβια;». Διότι απλά ενοικιάζει τον εξο-
πλισµό και τη γη και δεν το αγοράζει. Είναι µία επιλογή που κάνει
το µεγάλο κεφάλαιο.

Ο ανταγωνισµός, λοιπόν, µεταξύ των µεταφορικών οµίλων
απαιτεί ορισµένες υποδοµές να βρίσκονται σε ουδέτερα χέρια
για να διασφαλίζεται πως δεν θα έχει κάποιος το αποφασιστικό
πλεονέκτηµα. Έτσι, λοιπόν, ο κρατικός χαρακτήρας σε κάποιο
κοµµάτι από ένα λιµάνι όχι απλά δεν αλλάζει την πορεία της απε-
λευθέρωσης των µεταφορών που υλοποιεί σήµερα η Νέα Δηµο-
κρατία, αλλά είναι και σε ορισµένες περιπτώσεις απαραίτητη
προϋπόθεσή του.

Η Νέα Δηµοκρατία στην πραγµατικότητα υλοποιεί την ιδιωτι-
κοποίηση, ανεξάρτητα της ψήφου από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ,
του ΣΥΡΙΖΑ ή όποιων άλλων κοµµάτων δώσουν αρνητική ψήφο,
γιατί στην πραγµατικότητα συµφωνούν µε τη λογική της ιδιωτι-
κοποίησης. Και η Νέα Δηµοκρατία υλοποιεί αυτή την πολιτική
µέχρι κεραίας, δηλαδή την πολιτική της απελευθέρωσης των µε-
ταφορών.

Τέλος, η προώθηση της ιδιωτικοποίησης των λιµανιών αποδει-
κνύει για µια ακόµη φορά πως το αστικό κράτος προωθεί µόνο
τις λύσεις που έχει ανάγκη το µεγάλο κεφάλαιο, για να διασφα-
λίσει την κερδοφορία του σε βάρος των λαϊκών δικαιωµάτων. Και
αποδεικνύεται αυταπάτη αυτή η δήθεν φιλολαϊκή διαφορετική
διαχείριση της καπιταλιστικής ανάπτυξης που πλασάρουν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και τα άλλα κόµµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαηλί-
δης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν περάσω σε

πολύ λίγα σχόλια για το σηµερινό νοµοσχέδιο –εξάλλου ήµασταν
ιδιαίτερα αρνητικοί όλοι στην πρωτολογία µας- θα ήθελα πολύ
επιγραµµατικά, εξαιτίας και του γεγονότος ότι σπάνια βλέπουµε
τον Υπουργό να έρχεται στα κυβερνητικά έδρανα µε νοµοθετικό
έργο, να σας θέσω δύο-τρία θέµατα τα οποία έχουµε συγκεν-
τρώσει όλο αυτό το διάστηµα από φορείς και πολίτες και θα
ήθελα κάποια στιγµή ή σήµερα στην τοποθέτησή σας έστω και
επιγραµµατικά να µας πείτε.

Πρώτα-πρώτα θα θέσω µονολεκτικά το θέµα της ακρίβειας
των εισιτηρίων, το οποίο ετέθη από πολλούς αγορητές. Και το
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λέω διότι διάβασα τον Ιούνιο που πέρασε το δελτίο Τύπου του
Υπουργείου που έλεγε ότι συναισθανόµενη η ηγεσία του Υπουρ-
γείου την πραγµατικότητα απευθύνθηκε στην Επιτροπή Ανταγω-
νισµού να δει αν χωρεί επέµβαση, κ.λπ.. Δεν είδα άλλο δελτίο
Τύπου ως απάντηση σε αυτή την αναφορά σας στη συγκεκριµένη
υπηρεσία.

Κατά δεύτερον, αναφορικά µε το µεταφορικό ισοδύναµο, ζω
σε ένα ακριτικό νησί και επανειληµµένα διαβάζουµε τις ανακοι-
νώσεις του Υπουργείου ότι όπου να ’ναι θα δοθούν και στους
ιδιώτες, αλλά και στις επιχειρήσεις, τα χρήµατα που τους ανα-
λογούν. Έχουν εκκαθαριστεί, απ’ ό,τι έχετε πει και εσείς ως
Υπουργείο, αρκετοί µήνες προηγουµένων ετών, αλλά τα χρήµατα
δεν έχουν δοθεί. 

Τρίτον, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι θα έπρεπε από καιρό
να έχει δοθεί το σπουδαστικό βοήθηµα στους σπουδαστές των
ακαδηµιών. Γνωρίζω ότι έχει ανακοινωθεί ότι έχει δεσµευτεί το
ποσό, αλλά δεν έχουν δοθεί τα χρήµατα. Γι’ αυτό το συγκεκρι-
µένο θέµα θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας και κάτι άλλο το οποίο σας
παρακαλώ να το δείτε: Οι σπουδαστές των ακαδηµιών είναι µε-
γάλοι άνθρωποι, έχουν δικό τους ΑΦΜ, υποβάλλουν δικές τους
φορολογικές δηλώσεις. Γιατί συνδέετε το οικογενειακό επίδοµα
µε τη δυνατότητα να πάρει ένας σπουδαστής αυτό το επίδοµα;
Δεν µπορεί ένας σπουδαστής που έχει δικό του ΑΦΜ να συνδέ-
εται µε το οικογενειακό, κάτι που αυτοµάτως του κόβει αυτή τη
δυνατότητα. Ένα µεγάλο ποσοστό -το 60%, το 70%- των σπου-
δαστών, επειδή συνδέεται το οικογενειακό εισόδηµα µε τη χορή-
γηση του επιδόµατος, το χάνει.

Έτος Ναυτικής Εκπαίδευσης το 2024, έχετε δηλώσει. Εσείς
τώρα τα ακούτε, παρ’ όλο που έχετε λίγες µέρες στο Υπουργείο,
αλλά εσάς έχουµε τώρα µπροστά µας. Δεν έχω καταλάβει, παρ’
όλο που ασχολούµαι µε το θέµα, τι έχει γίνει σε ένα έτος που
είχε ανακοινωθεί από το Υπουργείο Ναυτιλίας ως Έτος Εκπαί-
δευσης.

Έρχοµαι στο θέµα το σηµερινό.
Κύριε Υπουργέ, έχει διαρρεύσει από το Υπουργείο ότι σκέφτε-

στε την παγωµένη Δηµόσια Αρχή Λιµένων να την επανασυστή-
σετε, να επικαιροποιήσετε τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου
κ.λπ.. Έχει βγει και έχει σταλεί σε όλα τα κόµµατα ένα έγγραφο
ανησυχίας από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Υπαλλήλων Εµπο-
ρικού Ναυτικού, όπου καταγγέλλουν την ανησυχία τους ότι θα
αντικατασταθεί το µέλος που υπήρχε στη Δηµόσια Αρχή Λιµένος
από αυτό τον κλάδο µε εκπρόσωπο της Ένωσης Λιµένων Ελλά-
δος, δηλαδή έναν διαχειριστή, έναν επιχειρηµατία των Οργανι-
σµών Λιµένος. Αυτό δηµιουργεί µια ανησυχία, αν ισχύει, και
θέλουµε µία απάντηση, εν προκειµένω δηλαδή αν στη Δηµόσια
Αρχή Λιµένων, στην αρχή που θα ελέγχει την κανονικότητα και
θα παρεµβαίνει σε προβλήµατα ή σε εµπλοκές, θα είναι και η
εταιρεία «GRIMALDI» ή όποιος άλλος επιχειρηµατίας από αυτά
τα λιµάνια που έχετε δώσει.

Κύριε Υπουργέ, και λόγω ιδιότητας και λόγω εµπειριών γνωρί-
ζετε ότι για το δικαίωµα µιας περίκλειστης χώρας ή άλλης χώρας
για ένα λιµάνι έχουν γίνει αιµατηροί πόλεµοι. Όλες οι πτέρυγες,
εκτός από τη Νέα Δηµοκρατία, σήµερα καταδικάζουν, δεν εγκρί-
νουν το νοµοσχέδιο, δεν το ψηφίζουν. Δεν προκαλεί µία ανησυχία
αυτό; Γιατί όλοι εκτός από την Κυβέρνηση είναι αντίθετοι µε τον
τρόπο µε τον οποίο εκχωρείτε, παραχωρείτε, δίνετε τα λιµάνια
σε ιδιώτες; Αυτό δεν σας ανησυχεί;

Είπε και η κ. Ευθυµίου και ο κ. Λοβέρδος από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν πουλιούνται τα λιµάνια. Μα όταν για
σαράντα, πενήντα, εξήντα χρόνια η διαχείριση, η χρήση των λι-
µανιών ανήκουν όλα στο ίδιο πρόσωπο, αυτό ουσιαστικά ισοδυ-
ναµεί µε πώληση. 

Πώς πρέπει, δηλαδή, να τονίσουµε ότι θέλουµε να κουβεντιά-
σουµε για κάποιες παραχωρήσεις, αλλά σε ένα πλαίσιο που να
συνάδει και µε τα εθνικά συµφέροντα και µε το ευρωπαϊκό πλαί-
σιο και µε τις τροποποιήσεις του κανονισµού 1315/2013 και µε
τον ν.1255/2011; Όλα αυτά πρέπει να συνυπολογίζονται. Δεν
µπορούµε να πηγαίνουµε έτσι απρογραµµάτιστα, ασύνδετα σε
εκχωρήσεις.

Και το τελευταίο που θέλω να σηµειώσω είναι αυτή η πράσινη
µετάβαση. Μας είπαν οι οµιλητές της παράταξής σας ότι θα

πάµε σε κυµατική ενέργεια, σε νέα µοντέλα και θα παραγάγουµε
ισχύ για να κάνουµε το cold ironing. Έχετε καταλάβει -ρητορικό
είναι το ερώτηµα- ότι µιλάµε για πολλά µεγαβάτ. Μπορεί για πε-
νήντα, για σαράντα µεγαβάτ, όση ισχύ δηλαδή απαιτεί όλος ο
Νοµός Ηρακλείου; Είναι δυνατόν να µας λέτε σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι σε ένα, δύο χρόνια θα είχε αντιµετωπιστεί αυτό το
θέµα; 

Κλείνω µε το θέµα του Λιµενικού Ταµείου. Όλοι όσοι µίλησαν,
παρακάλεσαν να το ξαναδείτε και να πάµε σε µια µορφή διαδη-
µοτικού λιµενικού ταµείου διότι τα αιτήµατα των δηµάρχων ήταν
πολύ δίκαια και χρήσιµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµος Σενετάκης. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα  ήθελα να κάνω κάποιες παρατηρήσεις στην κριτική που

έχει ασκηθεί στο νοµοσχέδιο, να παραθέσω κάποιες απαντήσεις.
Όλοι οι συνάδελφοι αναφέρθηκαν στο παράδειγµα των άλλων

χωρών στην Ευρώπη. Εδώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Συντυχάκη
από το ΚΚΕ. Λένε οι συνάδελφοι ότι όλα τα λιµάνια στην Ευρώπη
είναι υπό την ευθύνη του κράτους και δουλεύουν µε παραχωρή-
σεις. Απαντήσαµε σε αυτό ότι και εδώ οι όροι µε τους οποίους
µεταβιβάζονται οι µετοχές στην «GRIMALDI» έχουν παραχώρηση
από το ελληνικό δηµόσιο και προσπαθούµε µε απλά λόγια να δεί-
ξουµε ότι πάνω κάτω το ίδιο πράγµα συµβαίνει στην Ευρώπη,
στις χώρες τις οποίες επικαλούνται. Υπάρχουν διαφοροποιήσεις
στα διάφορα µοντέλα µε βάση τα οποία γίνεται η παραχώρηση,
η ιδιωτικοποίηση ή η αξιοποίηση. Αυτό έχει να κάνει ακριβώς µε
το κάθε λιµάνι διότι κάθε λιµάνι είναι ένα διαφορετικό πρότζεκτ.
Οπότε το ΤΑΙΠΕΔ έχει πάει, έχει δει, έχει µετρήσει και προκύπτει
από τα οικονοµικά στοιχεία κάποιο µοντέλο το οποίο είναι συµ-
φέρον για το ελληνικό δηµόσιο. 

Παράλληλα, όµως, για την εταιρεία για την οποία συζητάµε ότι
αυτήν τη στιγµή έχει αναλάβει το λιµάνι του Ηρακλείου, σας λέµε
ότι έχει άλλες είκοσι λιµενικές παραχωρήσεις σε αυτές τις χώρες
των οποίων επικαλείστε το παράδειγµα ότι λειτουργούν µε πα-
ραχώρηση. Εκεί δεν σας ενοχλεί που η ίδια εταιρεία είναι παρα-
χωρησιούχος και κάνει αυτό που θα κάνει και στο Ηράκλειο. Οι
χώρες αυτές δεν ακολουθούν το σωστό µοντέλο; Δηλαδή στην
προσπάθεια να θίξετε το νοµοσχέδιο φάσκετε και αντιφάσκετε
χρησιµοποιώντας παραδείγµατα τα οποία οδηγούν σε αδιέξοδο. 

Μιλήσαµε πολύ για το τίµηµα. Δηλαδή γίναµε όλοι οικονοµο-
λόγοι ξαφνικά και ο καθένας ήρθε εδώ πέρα και έδωσε τα δικά
του νούµερα και έβγαλε ότι το ξεπουλάµε µε 80 εκατοµµύρια.
Και εγώ αναρωτιέµαι: Σε έναν διεθνή διαγωνισµό - εκτός και αν
δεν δουλεύει τίποτα πια στον κόσµο ευρύτερα- που έχουµε
κάνει, αφού το ξεπουλήσαµε, γιατί δεν έχουµε πέντε προσφορές;
Αυτό κανέναν δεν τον απασχολεί; Είναι στηµένη η διαδικασία;
Γιατί δεν έχω πέντε προσφορές παρά µόνο τρεις, τέσσερις προ-
σφορές εκ των οποίων η δεύτερη προσφορά ήταν σε πολύ πιο
χαµηλό τίµηµα από αυτό το οποίο εσείς λέτε «ξεπούληµα»; Δεν
λειτουργεί τίποτα; Η αγορά δεν λειτουργεί στην Ευρώπη; Όλοι
αυτοί οι καλοί άνθρωποι που επικαλείστε τα παραδείγµατά τους
στην Ευρώπη δεν υπάρχουν; Προσπαθείτε να κάνετε αντιπολί-
τευση και να δικαιολογήσετε την άρνησή σας, αλλά οι ισχυρισµοί
σας καταρρίπτονται και από τους αριθµούς, αλλά και από τη λο-
γική.

Αναφερθήκαµε πάρα πολλές φορές στις υποχρεώσεις και
στον έλεγχο που έχει το κράτος απέναντι στον επενδυτή. Εδώ ο
επενδυτής µπαίνει σε ένα λιµάνι. Δεν έπεται ότι από τη στιγµή
που µπαίνει στο λιµάνι, µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Υπάρχουν
αρχές οι οποίες διέπουν τη λειτουργία των λιµανιών και σε αυτές
υπόκειται και ο νέος επενδυτής. 

Αυτά που ακούγονται εδώ είναι τρελά. Είναι σαν να παίρνει το
λιµάνι και να κάνει ό,τι γουστάρει ο καθένας. Δεν υπάρχουν αυτά
τα πράγµατα. Υπάρχει ένα ρυθµιστικό πλαίσιο το οποίο είναι υπο-
χρεωµένος να ακολουθήσει και υπάρχει και ο έλεγχος του κρά-
τους που πάρα πολλές χώρες σε πολλές παραγράφους της
σύµβασης µέσα περιγράψαµε ότι οτιδήποτε θέλει να κάνει περ-
νάει από την έγκριση του Υπουργείου. Παρ’ όλα αυτά, επιµένετε
να επαναλαµβάνετε την ίδια κριτική. 
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Και βεβαίως µιλήσαµε και για τις επενδύσεις κι εγώ στην εισή-
γησή µου σας περιέγραψα µία µόνο επένδυση η οποία έχει κό-
στος 25 εκατοµµύρια ευρώ και αυτή είναι το cold ironing, που
πρέπει µέχρι το 2030 ο επενδυτής να έχει προσαρµοστεί στις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες. Είναι χρήµατα αυτά τα οποία πρέπει να επεν-
δύσει έτσι ώστε να φτάσει να συµµορφωθεί µε όλες αυτές τις
ευρωπαϊκές προδιαγραφές, καθώς και άλλες, όπως και το κτήριο
το οποίο πρέπει να φτιάξει και να στεγάσει τις λιµενικές αρχές
και άλλες υποδοµές οι οποίες προκύπτουν όχι µόνο από τα κεί-
µενα, αλλά και από τη λογική, αλλά και από τους κανόνες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και αυτές αρνείστε να τις αποδεχτείτε. 

Έχουν γίνει τα εκατοµµύρια σε αυτήν εδώ την Αίθουσα καρυ-
δότσουφλα. Από τη µία, τα 80 δεν είναι τίποτα από την άλλη, άµα
ρίξει 80, είναι πολλά. Δηλαδή δεν µπορώ να καταλάβω τη συνοχή
όλων αυτών.

Ασκήθηκε κριτική ότι δεν µπορεί να κάνει το κράτος περιβαλ-
λοντικό έλεγχο µέσα στο λιµάνι. Είπαµε, επισηµάνουν και θα το
επισηµάνει, φαντάζοµαι, και η οµάδα του Υπουργείου ότι µέσα
από τη σύµβαση αυτό εξασφαλίζεται για το κράτος και θα ήταν
παράλογο το κράτος να µην µπορεί να µπει να κάνει έλεγχο
οπουδήποτε µπορεί να µπει να το κάνει αυτό και σε οποιαδήποτε
σύµβαση υπογράφει.

Θέλω να επικαλεστώ τη λογική και να απαντήσω σε αυτά τα
επιχειρήµατα, στα οποία δυστυχώς προκειµένου να επιχειρηµα-
τολογήσουµε για το αντίθετο, ο καθένας δηµιουργεί τη δική του
ιστορία µέσα σε αυτή εδώ την Αίθουσα. 

Για εµάς το δηµόσιο συµφέρον είναι αυτό που προέχει και θέ-
λουµε να παραδώσουµε στο Ηράκλειο ένα πράσινο λιµάνι που
να εξυπηρετεί τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την οµιλία µου έτσι
όπως πιστεύουµε ότι έπρεπε να ξεκινήσει η σηµερινή συνε-
δρίαση, εάν σεβόµαστε τον εαυτό µας, εάν η Βουλή σέβεται τον
ρόλο της, εάν σεβόµαστε µια ιερή επέτειο, την επέτειο αποκα-
τάστασης της δηµοκρατίας µε την πτώση της χούντας τέτοια
µέρα πριν από πενήντα χρόνια και αν τιµούµε µια ιερή, πικρή,
τραγική επέτειο, την επέτειο του εγκλήµατος στο Μάτι, στο οποίο
έχασαν τη ζωή τους, αφαιρέθηκε η ζωή από εκατόν τέσσερις αν-
θρώπους, µεταξύ των οποίων πολλά παιδιά, τραυµατίστηκαν και
υπέστησαν εγκαύµατα διά βίου δεκάδες άνθρωποι, µεταξύ των
οποίων παιδιά, και πληγώθηκε διά βίου µια ολόκληρη κοινότητα
ανθρώπων, αλλά και η χώρα µας. 

Θα ξεκινήσω λοιπόν έτσι όπως θεωρώ ότι έπρεπε η Βουλή να
ξεκινήσει, τηρώντας ενός λεπτού σιγή, το οποίο θα αφαιρέσω
από την οµιλία µου, για τα θύµατα του εγκλήµατος στο Μάτι. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Εάν πράγµατι τιµάµε τους νεκρούς και αν πράγµατι δεσµευό-

µαστε για δικαιοσύνη και για το «Ποτέ ξανά», δεν µπορεί να πο-
ρευόµαστε στη σιωπή, δεν µπορεί να επιτρέπουµε να συγκα-
λύπτεται µέχρι σήµερα ένα φρικτό έγκληµα µε εµπλοκή πολιτι-
κών, κυβερνητικών, αυτοδιοικητικών, υπηρεσιακών προσώπων,
ένα έγκληµα για το οποίο η Βουλή δεν διενήργησε έρευνα, ένα
έγκληµα για το οποίο, µολονότι διαβιβάστηκαν δικογραφίες, δεν
συγκροτήθηκε προανακριτική επιτροπή, ένα έγκληµα για το
οποίο έχουµε τα στοιχεία ότι πρόσωπα εµπλεκόµενα προσπάθη-
σαν από την πρώτη στιγµή να αλλοιώσουν τα στοιχεία και να πα-
ραπλανήσουν την κοινή γνώµη, παριστάνοντας ακόµη ότι δεν
γνώριζαν τίποτε για νεκρούς εκείνη τη φοβερή σύσκεψη εν είδει
συνέντευξης Τύπου το βράδυ του εγκλήµατος και ότι δήθεν
εκείνη την ώρα ενηµερωνόταν ένας πρωθυπουργός που είχε
σπεύσει αλλού να βραβευθεί για τη Συµφωνία των Πρεσπών στη
Βοσνία και που δεν συντόµευσε το ταξίδι του µετά την ενηµέ-
ρωσή του για την τραγωδία, ότι ο πρωθυπουργός λοιπόν εκείνος
δήθεν ενηµερωνόταν για διάφορες άλλες πυρκαγιές και δήθεν
εκείνη την ώρα, µεσάνυχτα πια, την ώρα που ξέρουµε ότι δεκά-
δες άνθρωποι ήταν νεκροί και πάµπολλοι ακόµη αγνοούµενοι,
την ώρα που ξέρουµε ότι άνθρωποι χαροπάλευαν, είτε τραυµα-
τισµένοι είτε µέσα στη θάλασσα, χωρίς να σπεύδει κανείς από
τους υπεύθυνους, εκείνη την ώρα κάποιοι κοίταζαν το τοµάρι

τους, κάποιοι κοίταζαν πώς θα αποσείσουν τα στοιχεία που οδη-
γούσαν σε εκείνους.

Ήµουν η πρώτη µαζί µε τον Διαµαντή Καραναστάση που κα-
ταθέσαµε στις 6 Αυγούστου του 2018 µήνυση για κακούργηµα,
εκπροσωπώντας και την Πλεύση Ελευθερίας και την πρωτοβου-
λία µας, τη «Δικαιοσύνη για όλους», πάνω από όλα όµως εκπρο-
σωπώντας αυτό που είναι το αίσθηµα δικαίου κάθε πολίτη, αυτό
το οποίο δεν αντανακλάται στις πράξεις και τις παραλείψεις που
έχουν αποδειχθεί και χαρτογραφηθεί, αυτό το οποίο µέχρι σή-
µερα δεν έχει γίνει.

Αυτό το φρικτό, τροµερό έγκληµα δεν έχει δικαστεί στη διά-
στασή του και στη βαρύτητά του ως κακουργήµατος και γνωρί-
ζουµε ότι οργίασαν οι παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη και
γνωρίζουµε ότι έδωσαν και πήραν οι ελεύσεις των Υπουργών και
του τότε Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Κοντονή, και του τότε Υπουρ-
γού Εκπροσώπου της Κυβέρνησης κ. Τζανακόπουλου. 

Έδωσαν και πήραν οι παρεµβάσεις στην Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, η οποία ασµένως παρενέβαινε κι αυτή για να απο-
τρέψει τον Εισαγγελέα της υπόθεσης, τον κ. Ζαγοραίο, από το
να καλέσει πρόσωπα για να παράσχουν εξηγήσεις -γιατί από τα
πρώτα πρόσωπα που έπρεπε να κληθούν ήταν η κ. Δούρου- στη
Γενική Επιθεωρήτρια Δηµόσιας Διοίκησης, διορισµένη από την
τότε κυβέρνηση, που επινοήθηκε εν µέσω προκαταρκτικής εξέ-
τασης ότι θα πρέπει να αποφανθεί πρώτα εκείνη για τα θέµατα
της δηµόσιας διοίκησης -στενό πρόσωπο του κ. Τζανακόπουλου
επίσης, οικογενειακής σχέσης- ότι θα πρέπει πρώτα εκείνη να
κρίνει το έγκληµα σε βαθµό υπηρεσιακό και να συντάξει πόρι-
σµα. 

Θα ξέρετε ίσως πότε το συνέταξε. Θα ξέρετε ίσως. Ποτέ.
Όµως την κρίσιµη στιγµή, τον Σεπτέµβριο του 2018, όλες οι
εξουσίες που συνδέονταν µε το έγκληµα πίεζαν για να µην υπάρ-
ξει διερεύνηση του εγκλήµατος και το γεγονός ότι υπήρξε διε-
ρεύνηση οφείλεται στην ευσυνειδησία ορισµένων λειτουργών,
µεταξύ των οποίων ο ανακριτής της υπόθεσης κ. Μαρνέρης, που
τρεις φορές ζήτησε να χαρακτηριστεί το έγκληµα κακούργηµα
όπως είναι και τρεις φορές βρέθηκαν εισαγγελείς να το απορρί-
ψουν, όπως επίσης οι δικαστές του Τριµελούς Συµβουλίου του
Συµβουλίου Πληµµελειοδικών Αθηνών, που έκριναν επίσης και
αυτοί ότι υπήρξε κακούργηµα µελετώντας την υπόθεση, αλλά
βρέθηκε κι εκεί ένας Εισαγγελέας, ο κ. Μεϊδάνης, άσχετος µε την
υπόθεση, που έσπευσε να καταθέσει έφεση γιατί δεν είχε, λέει,
αρµοδιότητα το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών να ασκήσει νέα
δίωξη. 

Βρέθηκε και ο κ. Ντογιάκος το 2022, διορισµένος από την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη αυτή τη φορά, να απορρίψει το αίτηµα των
οικογενειών, που είναι παθόντες και παθούσες οι άνθρωποι
αυτοί, να απορρίψει το αίτηµά τους να ασκήσει αναίρεση στην
κρίση του Συµβουλίου Εφετών ότι επρόκειτο για υπέρβαση εξου-
σίας ο χαρακτηρισµός περί κακουργήµατος. 

Και επειδή επικούρησα τους συγγενείς σε αυτό το αίτηµα, και
επειδή βρέθηκα στο γραφείο του κ. Ντογιάκου µε τους συγγενείς
και τον άκουσα µε τα αυτιά µου να τους λέει: «Μου το φέρατε
τελευταία στιγµή, δεν ασκώ αναίρεση» και τους άκουσα, ριγών-
τας, να του απαντούν: «Σε εµάς δεν δώσατε ούτε είκοσι λεπτά
και στους ανθρώπους µας για να σωθούν, και εσείς έχετε τρεις
µέρες και µας λέτε δεν έχετε χρόνο;», και επειδή τον Γενάρη και
τον Φλεβάρη του 2023 κατέθετα ως µάρτυρας κατηγορίας στο
Τριµελές Πληµµελειοδικείο Αθηνών και είπα επί τέσσερις ηµέρες
στην κατάθεσή µου ότι αν δεν υπάρξει δικαιοσύνη για το Μάτι
θα έχουµε σύντοµα νέα τραγωδία, νέο έγκληµα. 

Και δυστυχώς –δυστυχώς- αυτό το οποίο ο καθένας βεβαίως
µπορούσε να εκτιµήσει επαληθεύτηκε µε τον χειρότερο τρόπο
µε το έγκληµα των Τεµπών, µε την απόλυτη απόδειξη ότι η δια-
φθορά σκοτώνει, µε την απόλυτη απόδειξη ότι οι κυβερνήσεις
δεν νοιάζονται και δεν ορρωδούν για τους πολίτες και µε την τρο-
µακτική βέβαια αποτύπωση ότι και η επόµενη κυβέρνηση, αυτή
που ενεπλάκη και ενέχεται πρωτίστως -όχι µόνη της- στο έγ-
κληµα στα Τέµπη, και εκείνη από την πρώτη στιγµή έσπευσε να
καλύψει το τοµάρι της, και εκείνη από την πρώτη στιγµή έσπευσε
να παρουσιάσει τα πράγµατα ως ανθρώπινο λάθος, και εκείνη
από την πρώτη στιγµή παρενέβη στη δικαιοσύνη, και εκείνη από
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την πρώτη στιγµή προέβη ακόµη και στην αλλοίωση του τόπου
του εγκλήµατος. 

Είναι ξεκάθαρο στην Πλεύση Ελευθερίας, σε εµένα προσω-
πικά, είναι ξεκάθαρο ότι χωρίς δικαιοσύνη δεν µπορούµε να µι-
λάµε για δηµοκρατία και εάν θέλουµε αυτές τις µέρες να
τιµήσουµε την Επέτειο της αποκατάστασης της Δηµοκρατίας
αλλά και τα θύµατα εγκληµάτων που διαπράχθηκαν από κυβερ-
νήσεις στη διάρκεια της Μεταπολίτευσης, το λιγότερο που οφεί-
λουµε να κάνουµε είναι να µιλούµε, να µην ξεχνάµε και να
αξιώνουµε κοντά στους συγγενείς, στα θύµατα, κοντά στις ψυχές
εκείνων που χάθηκαν και στις καρδιές εκείνων που έχουν µείνει
να παλεύουν, δικαιοσύνη. Δικαιοσύνη. 

Δεν αρκεί λοιπόν σήµερα ούτε να µιλάµε για τα θύµατα του
εγκλήµατος στο Μάτι, όταν εξελίσσεται παράλληλα µια δίκη-πρό-
κληση για το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, για το αίσθηµα δικαίου
κάθε πολίτη, µια δίκη στην οποία η αφαίρεση της ζωής εκατόν
τεσσάρων ανθρώπων, η έκθεση σε κίνδυνο ζωής που πραγµατώ-
θηκε, τα εγκαύµατα και οι τραυµατισµοί δεκάδων άλλων εµφανί-
ζονται σαν τροχαίο ατύχηµα χωρίς καν νεκρούς, δικάζονται σαν
να µην τρέχει τίποτα, σε µια δίκη στην οποία στενοί συγγενείς,
όπως ο άνθρωπος που έχασε τη σύντροφό του και µητέρα του
παιδιού του κι ο άνθρωπος που έχασε την αδερφή, τις ανιψιές,
τη µητέρα του, δεν µπορούν να παρασταθούν για όλους ή για
κάποιους από τους δικούς τους ανθρώπους. 

Γιατί περισσεύουν, κύριοι, οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες στη
δικαιοσύνη, στο πεδίο της δικαιοσύνης, για να εξυπηρετούνται
διευθετήσεις και διαπλοκή µε τη δικαστική εξουσία και λείπουν
οι πρωτοβουλίες για να µπορούν τα θύµατα και οι οικογένειες
και οι οικείοι να παρίστανται και να αναζητούν τη δικαιοσύνη, εκεί
ιδιαίτερα όπου οι εξουσίες παρεµβαίνουν για να µην υπάρξει δι-
καιοσύνη. 

Το έγκληµα στο Μάτι είναι µια ανοιχτή πληγή για τη δηµοκρα-
τία. Δεν καλύπτεται, δεν συγκαλύπτεται, δεν κουκουλώνεται, δεν
παρασιωπάται και δεν συµψηφίζεται, όπως επιδιώκει η Κυβέρ-
νηση µαλώνοντας τον ΣΥΡΙΖΑ, που δεν έκανε ούτε δευτερολογία
–απέφυγε, σοφά ίσως, να παρίσταται- µαλώνοντας λοιπόν τον
ΣΥΡΙΖΑ ότι: «Εµείς δεν σας κάναµε προανακριτική για το Μάτι,
εσείς γιατί µας κυνηγάτε για τα Τέµπη;». Δεν συµψηφίζονται
αυτά και είναι τροµακτική αυτή η αντίληψη του συµψηφισµού και
του ισορροπισµού.

Έχω την άποψη και έχουµε την άποψη ότι η Βουλή σήµερα θα
έπρεπε για αυτά τα θέµατα να λειτουργεί. Θα έπρεπε να αποδί-
δουµε τιµή και στην αποκατάσταση της δηµοκρατίας µε µια ζων-
τανή, γεµάτη Βουλή και όχι µε µία Βουλή, στην οποία είναι
εκκωφαντικά απόντες για άλλη µία φορά οι Βουλευτές της Κυ-
βέρνησης και οι Υπουργοί. Με τον πρόσφατα προαχθέντα ή, εν
πάση περιπτώσει, υπουργοποιηθέντα Υφυπουργό κάνουµε τη
συνεδρίαση. 

Στις 14 Ιουνίου αναλάβατε, κύριε Υφυπουργέ, και παρίστασθε
εδώ, εκπροσωπώντας µε ευγένεια, όπως σας άκουσα να παρεµ-
βαίνετε, έναν απόντα Υπουργό. Θα έρθω και σε αυτό το θέµα. 

Η Βουλή σήµερα συνεδριάζει µε παράλληλη συζήτηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε, για

την απουσία του Υπουργού ενηµέρωσα πριν από λίγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ήµουν παρούσα, κυρία Πρόεδρε, άκουσα τι είπε ο κύ-
ριος Υφυπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εποµένως, δεν µπαίνει
θέµα για τον κύριο Υπουργό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα µου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε, εγώ να βάζω το
θέµα και καθένας αναλαµβάνει την ευθύνη του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εννοείτε ότι ακούσατε
τους λόγους, για τους οποίους προσωπικά ενηµέρωσα για την
απουσία του Υπουργού;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, δεν άκουσα από εσάς, άκουσα την παρέµβαση του
κυρίου Υφυπουργού, ο οποίος είπε ότι έχει κάποιες προγραµµα-
τισµένες επεµβάσεις ο κύριος Υπουργός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Χειρουργήθηκε ήδη
και είναι σε ανάρρωση. Γι’ αυτό ενηµέρωσα εγώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εντάξει, κυρία Πρόεδρε, θα τοποθετηθώ επ’ αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εποµένως, κάποιον
που βγήκε από το χειρουργείο και είναι σε ανάρρωση δεν µπορεί
να τον επιπλήττουµε, όπως αντιλαµβάνεσθε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, εγώ δεν επιπλήττω κάποιον που ήταν στο χειρουρ-
γείο και είναι σε ανάρρωση, αναφέροµαι στη διαδικασία, κυρία
Πρόεδρε, διότι δεν συνέτρεχε κανένας λόγος να µπει αυτό το νο-
µοσχέδιο σήµερα σε συζήτηση και σας παρακαλώ, επειδή παρε-
νέβητε για λόγο που δεν µπορώ να τον διακρίνω καλά. 

Το να µπει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο σε συζήτηση, ενώ ο Υπουρ-
γός χειρουργείται, είναι κάτι εντελώς παράλογο. Το να περιµέ-
νουµε να αναρρώσει ο Υπουργός και να συζητήσουµε το
νοµοσχέδιο µε την παρουσία του, είναι το λογικό, το πρέπον, και
εάν θέλετε, και το ανθρώπινο και το ευπρεπές απέναντι σε έναν
άνθρωπο που χειρουργήθηκε, νοµίζω.

Εν πάση περιπτώσει, ο καθένας κρίνεται. Η Πλεύση Ελευθε-
ρίας θεωρεί ότι σήµερα δεν θα έπρεπε να γίνεται αυτή η διαδι-
κασία, µε αυτούς τους όρους, δηλαδή χωρίς Υπουργό και µε
παρόντα µόνον τον πρόσφατα αναλαβόντα καθήκοντα Υφυπουρ-
γού. Δεν θα έπρεπε παράλληλα, την ίδια µέρα, αυτή την κρίσιµη
ηµέρα, στην επέτειο του εγκλήµατος στο Μάτι, στην επέτειο της
πτώσης της χούντας και της αποκατάστασης της Δηµοκρατίας,
η Βουλή να συνεδριάζει µε παράλληλες τέσσερις-πέντε συνε-
δριάσεις πολύ σοβαρές. Από τις 10 το πρωί υπήρχε η διαδικασία
της παραχώρησης - εκχώρησης του λιµανιού του Ηρακλείου εδώ
στην Ολοµέλεια. Ταυτόχρονα, υπήρχε η διαδικασία για το εκτρω-
µατικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας για την ψυχική υγεία,
που θα πρέπει να το αποσύρει το Υπουργείο και όχι να το φέρνει
αυτές τις ηµέρες, πιέζοντας και προκαλώντας έναν κόσµο που
δίνει την ψυχή του στον τοµέα της ψυχικής υγείας στους ανθρώ-
πους που έχουν ανάγκη στο πεδίο της απεξάρτησης, στο πεδίο
της στήριξης ανθρώπων που παλεύουν να ξανακατακτήσουν τη
ζωή τους. Ούτε, βεβαίως, θα έπρεπε την ίδια ώρα να συζητείται
πάλι µε κατεπείγοντα τρόπο η συγχώνευση τραπεζών, της Παγ-
κρήτιας µε την Attica Bank. Ταυτόχρονα συζητείται και αυτό.

Ξέρετε αυτό εδώ το ανέβασα, για να το δείξω. Αυτό είναι το
νοµοσχέδιο που συζητούµε εδώ, που µπήκε στις επιτροπές την
προηγούµενη εβδοµάδα µε συντετµηµένη διαδικασία για τρεις
συνεδριάσεις. Αντίστοιχου όγκου -το θυµάµαι σαν να είναι τώρα-
ήταν το νοµοσχέδιο του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, τα δεύ-
τερα προαπαιτούµενα του τρίτου µνηµονίου, που σαν χθες τα
έφερε η κυβέρνηση Τσίπρα, µε το έτσι θέλω. Σαν χθες ως Πρό-
εδρος της Βουλής είπα: Ψηφίζω «όχι» σε αυτό το έκτρωµα. Και
σαν χθες, επίσης, είπα ότι θα έπρεπε να προστατεύονται οι πο-
λίτες και η πρώτη κατοικία τους και όχι να ενισχύονται οι τράπε-
ζες, οι τραπεζίτες, τα funds, τα οποία αυτή τη στιγµή έχουν πάρει
αντί πινακίου φακής τα χαρτοφυλάκια των τραπεζών και τα σπίτια
των απλών ανθρώπων. 

Την ίδια ώρα, επίσης, συζητείται και ο διορισµός του Προ-
έδρου της επιτροπής για την παιδεία που κρίνει τα θέµατα των
πανεπιστηµίων, η προαγωγή δικαστών στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, στις θέσεις Αντιπροέδρων, τα ζητήµατα πολιτικής προ-
στασίας.

Η άποψή µας: Τιµάµε τη δηµοκρατία, εάν λειτουργεί η Βουλή
ως πραγµατικό, ζωντανό, δηµοκρατικό, νοµοθετικό, κοινοβου-
λευτικό όργανο, που εκπροσωπεί πραγµατικά και όχι εικονικά
τους πολίτες. Τιµάµε τη δηµοκρατία, εάν οι Βουλευτές και οι πο-
λίτες προλαβαίνουν να ενηµερωθούν και να τοποθετηθούν για
τέτοια νοµοσχέδια. Εµείς δεν µπορούµε υπεύθυνα να κάνουµε
τέτοιου είδους διαδικασίες σε τέτοιους χρόνους και ούτε και
εσείς µπορείτε, απλώς έχετε την ασφάλεια της κοµµατικής γραµ-
µής, που λέει ψηφίστε «ναι». Τιµάµε τη δηµοκρατία, εάν υπερα-
σπιζόµαστε το δηµόσιο συµφέρον και τη δηµόσια περιουσία. 

Τα λιµάνια µας, τα αεροδρόµια, οι αιγιαλοί, οι δηµόσιες επι-
χειρήσεις, όλα τα ξεπουλήσατε. Όλα τα ξεπουλήσατε! Και τι κα-
ταφέρατε; Να βρίσκεται η χώρα σε χειρότερη οικονοµική θέση
διεθνώς, όχι µόνο αντικειµενικά, αλλά και σε ποσοστό του ΑΕΠ,
µε πολύ µεγαλύτερο χρέος από αυτό µε το οποίο την υποβάλατε
στα µνηµόνια, να βρίσκονται η χώρα σε δοκιµασία και η κοινωνία
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στην αβεβαιότητα και στην απόγνωση. 
Σήµερα τι φέρνετε, αυτή την ηµέρα; Παραχώρηση, ξεπού-

ληµα. Εκτός εάν θεωρείτε ότι ένα λιµάνι αξίζει 80 εκατοµµύρια
ευρώ. Ξεπούληµα, λοιπόν, του λιµανιού του Ηρακλείου στην εται-
ρεία, στον Όµιλο «GRIMALDI», έναν ιταλικό όµιλο που δεν φηµί-
ζεται για τίποτε το οποίο µπορείτε να επικαλεστείτε ως κριτήριο
για αυτή σας την πράξη, αλλά αντίθετα συνδέεται ο όµιλος αυτός
µε τέσσερις πυρκαγιές σε πλοία του. Τα γνωρίζετε αυτά, κύριε
Υφυπουργέ. Το «EUROFERRY OLYMPIA», που πήρε φωτιά τον
Φεβρουάριο του 2022, ήταν το τέταρτο πλοίο του Οµίλου
«GRIMALDI» που πήρε φωτιά. Ξέρετε ότι έχουν υπάρξει νεκροί
από αυτές τις πυρκαγιές σε πλοία και ξέρετε ότι έχουν υπάρξει
και καταγγελίες εργαζοµένων και σωµατείων εργαζοµένων. 

Τι θα απαντήσετε στην ιστορία; Γιατί, ενώ έχουµε την τροµα-
κτική εµπειρία του εγκλήµατος των Τεµπών, που συνέβη µετά
από ένα ανάλογο ξεπούληµα σε ιταλική εταιρία, την «HELLENIC
TRAIN», που τώρα πρέπει να δικαστεί -αλλά κουνιέται κιόλας ότι
θα ασκήσει και δικαιώµατα- γιατί κάνετε το ίδιο, γιατί επαναλαµ-
βάνετε την ίδια πατέντα; Γιατί µπαίνετε σε µία διαδικασία που
µας εκθέτει ως χώρα, ως πολίτες; Γιατί µπαίνετε σε µια διαδικα-
σία που µας εκθέτει σε νέους κινδύνους, αλλά και που σας εκθέ-
τει εσάς; Αισθάνεστε την ασφάλεια πως ό,τι και να κάνετε…

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν θεωρώ -θέλω να είµαι ξεκάθαρη- ότι έπρεπε εσείς
προσωπικά, κύριε Γκίκα, να µου απαντήσετε. 

Είναι µια σύµβαση που έχει υπογραφεί από τις 30 Ιανουαρίου
του 2024, έχει αλλάξει και ο Υπουργός Ναυτιλίας, διαρκούσης
µόνο της τελευταίας περιόδου. Από τον κ. Βαρβιτσιώτη πήγαµε
στον κ. Στυλιανίδη. Όµως, κάποιος πρέπει να λογοδοτήσει -εγώ
θεωρούσα ο κ. Μητσοτάκης- γι’ αυτήν την επιλογή, για το γεγο-
νός δηλαδή ότι περιφρονείτε τις καταγγελίες, περιφρονείτε και
τα σοβαρότατα συµβάντα µε φωτιές σε πλοία, µε κίνδυνο και
πραγµάτωση κινδύνου ζωής, µε απώλεια ζωής επιβατών και λέτε
αυτή είναι η εταιρεία για να δώσουµε το λιµάνι του Ηρακλείου. 

Δεν θέλω να πιστέψω -γιατί εµείς, ξέρετε, λειτουργούµε σε
διαρκή σύνδεση και µε το Ευρωκοινοβούλιο τώρα που η Πλεύση
Ελευθερίας είναι και στην Ευρωβουλή- ότι επειδή στο Προεδρείο
της Επιτροπής Μεταφορών και Τουρισµού εξελέγη δική σας Ευ-
ρωβουλευτής και Αντιπρόεδρος Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, ότι
µε κάποιο τρόπο αισθάνεστε ασφάλεια ότι από εκεί δεν θα ελεγχ-
θείτε. 

Όµως, θέλω να πω πολύ καθαρά ότι εµείς αντιλέγουµε στην
άδεια Βουλή. Αντιλέγουµε στην εικονική φρενήρη λυσσώδη δια-
δικασία του να περνούν νοµοσχέδια, ενώ δεν παρίστανται καν
Βουλευτές και να περνούν ταυτόχρονα σοβαρότατα νοµοσχέδια,
χωρίς να παίρνει είδηση η κοινωνία. Αντιλέγουµε στη σιωπή για
το έγκληµα στο Μάτι. Αντιλέγουµε στην προσβολή στην αποκα-
τάσταση της Δηµοκρατίας που συγκροτεί αυτή η άδεια Βουλή.
Αντιλέγουµε και αντιλέξαµε και τότε, και αντέλεξα κατεβαίνοντας
από αυτήν την Έδρα. Κατέβηκα από αυτήν την Έδρα και αντέ-
λεξα στο ξεπούληµα της πατρίδας µου και αντιλέγουµε στη συ-
νέχιση αυτού του ξεπουλήµατος, όπως και να το βαφτίσετε. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα υπερασπιστεί τους πολίτες, θα υπε-
ρασπιστεί τη δηµοκρατία, θα συνεχίσει να υπερασπίζεται καθέ-
ναν και καθεµιά τους ανθρώπους αυτής της χώρας, τα θύµατα,
τις οικογένειες, το περιβάλλον, τα δάση, τα ζώα, τη δηµοκρατία,
τη δικαιοσύνη. Θα συνεχίσει να είναι εδώ για να θυµίζει και να
υπενθυµίζει µε το παράδειγµά της ότι η πολιτική µπορεί να γίνει
κι αλλιώς και µπορεί να δικαιώσει κάποια στιγµή -και δεν θα αρ-
γήσει αυτή η στιγµή- τη δηµοκρατία και την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Γκίκας. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα µπω στον πειρασµό να

απαντήσω και να µιλήσω για τα πολλά που ετέθησαν, αλλά θα
µείνω στο θέµα του νοµοσχεδίου. 

Αύριο θα είναι εδώ ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, ο οποίος θα µιλήσει και για την επέτειο των πε-
νήντα χρόνων και ίσως και για άλλα ζητήµατα. 

Κατ’ αρχάς, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε όλο το φάσµα
των ζητηµάτων που ετέθησαν που αφορούν το νοµοσχέδιο. Μου
κάνει πραγµατικά εντύπωση που -εκτός βεβαίως από τα κόµµατα
της Αριστεράς- κόµµατα, όπως το ΠΑΣΟΚ, καταψηφίζουν αυτό
το νοµοσχέδιο. Είχα άλλη εικόνα. Σε κάθε περίπτωση ξεκινώ λέ-
γοντας ότι ήδη µε νόµο του 2011 η µεταβίβαση του συνόλου των
µετοχών του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου, του ΟΛΗ πήγε στο
ΤΑΙΠΕΔ και αυτό ήταν µέρος µιας συνολικής πολιτικής της πε-
ριόδου εκείνης. 

Ήδη από το 2021 το ΤΑΙΠΕΔ ενέκρινε την πρόταση για την πώ-
ληση του 67% των µετοχών του ΟΛΗ, του Οργανισµού Λιµένος
Ηρακλείου µέσω φυσικά διεθνούς διαγωνιστικής διαδικασίας σε
δύο φάσεις. Η διαδικασία προχώρησε σύµφωνα µε τα προβλε-
πόµενα. Κι εδώ να πω ότι προεξάρχουσα θέση είχε ο προσυµβα-
τικός έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Μάλιστα το Ζ κλιµάκιο
απεφάνθη υπέρ της νοµιµότητας της διαδικασίας κι έτσι το ΤΑΙ-
ΠΕΔ προχώρησε στη σύµβαση αγοραπωλησίας µετοχών µε τον
προτιµώµενο επενδυτή. 

Βεβαίως, πρόκειται για την εταιρεία «GRIMALDI» και «Μινωικές
Γραµµές Ανώνυµη Ναυτιλιακή». Η εταιρεία αυτή µέσω της δρα-
στηριοποίησής της από την εξαγορά των µινωικών γραµµών είναι
γνωστή στην πόλη του Ηρακλείου και όσο και αν αρκετοί από την
Αντιπολίτευση εκφράζουν επιφυλάξεις για τη συγκέντρωση στην
ίδια εταιρεία των δύο αυτών ιδιοτήτων -τόσο δηλαδή της διαχει-
ρίστριας του λιµένος όσο και της εκµετάλλευσης βασικών ακτο-
πλοϊκών συνδέσεων- εγώ θα πω και θα αποδείξω ότι υπάρχουν
οφέλη αυτής της σύµπτωσης, µιας σύµπτωσης βεβαίως, που δεν
προέκυψε από κάποιον µυστικό ή προνοµιακό τρόπο, αλλά κα-
τόπιν διαγωνιστικής διαδικασίας µε την έγκριση όλων των αρµο-
δίων οργάνων ακόµα και της Επιτροπής Ανταγωνισµού. 

Η προσφορά του συγκεκριµένου επενδυτή ήταν η καλύτερη
και για λόγους προάσπισης του δηµοσίου συµφέροντος και
µόνο, επελέγη αυτή κι όχι κάποια άλλη προσφορά. Άλλωστε, οι
προσφορές είναι συγκεκριµένες και προκύπτουν από τους ειδι-
κούς κανόνες της αγοράς και τις δικές της αποτιµήσεις. Και από
τις κατατεθείσες και µόνο προσφορές, επιλέγεται η πλέον συµ-
φέρουσα. Οτιδήποτε άλλο παραµένει στη σφαίρα του φανταστι-
κού και δεν µπορεί να αξιολογηθεί. 

Επιτρέψτε µου τώρα να περιγράψω το βασικό αντικείµενο της
σύµβασης και τους στόχους της, που απαντούν από µόνοι τους
και στην όποια κριτική ελέχθη αυτές τις ώρες, αλλά και στις επι-
τροπές. 

Η παρούσα Κυβέρνηση όπως και οι προηγούµενες διά των
πράξεών τους είναι υπέρ των στοχευµένων και στρατηγικών ιδιω-
τικοποιήσεων. Δεν το κρύψαµε. Έχει αποδειχθεί πως η άσκηση
επιχειρηµατικής δραστηριότητας από εξειδικευµένο ιδιώτη µε
διεθνές κύρος και παρουσία, συνδυαστικά µε ένα σοβαρό και αυ-
στηρό κρατικό έλεγχο και εποπτεία, έχει καλύτερα αποτελέ-
σµατα, κατά την άποψή µας, για το κράτος και τις τοπικές
κοινωνίες από την άσκηση επιχειρηµατικότητας από το ίδιο το
κράτος. Διότι το κράτος έχει αγκυλώσεις από το µηχανισµό του,
έχει ιδιαιτερότητες, έχει αυτοσχεδιασµούς κι έχει και κοµµατικές
εµπλοκές και αβελτηρίες που όλοι γνωρίζουµε. 

Δεν είµαστε, λοιπόν, υπέρ αυτού του µοντέλου/προτύπου να
είναι το κράτος επιχειρηµατίας. Η πολιτική µας είναι ξεκάθαρη
και παράγει ήδη θετικά αποτελέσµατα. 

Επιπλέον, µε τις συµβάσεις αυτές δεν υπάρχει καµµία παρα-
χώρηση κυριότητας. Το έχουµε πει, δεν πρόκειται περί αυτού.
Οπότε, όπου ακούγονται αυτές οι κραυγές, οι υπερβολές θα
έλεγα, περί ξεπουλήµατος ή παραχώρησης γης ή κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων δεν είναι αληθή αυτά. Είναι ψέµατα, δεν
ισχύουν. 

Και η συγκεκριµένη παραχώρηση αφορά µόνον την παραχώ-
ρηση χρήσης και εκµετάλλευσης για συγκεκριµένο χρονικό διά-
στηµα, πράγµατι σαράντα χρόνια, συγκεκριµένων και
αποκλειστικά προσδιορισµένων εκτάσεων και εγκαταστάσεων
του Οργανισµού Λιµένος Ηρακλείου. Γι’ αυτό µιλάµε και αυτό κα-
λούµαστε να κυρώσουµε µε τον νόµο, όπως επίσης και κάποια
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άλλα στοιχεία που θα αναφερθώ. 
Στον νέο Οργανισµό Λιµένος Ηρακλείου λοιπόν, που το 67%

των µετοχών ανήκει στον ιδιώτη και το 33% παραµένει στο δη-
µόσιο, παραχωρείται συγκεκριµένη περιοχή παραχώρησης, ευ-
ρισκόµενη εντός της χερσαίας ζώνης λιµένα, όπως περιοριστικά
περιγράφεται στη σύµβαση. 

Στην περιγραφόµενη περιοχή, ο Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου θα έχει δικαίωµα κατοχής, χρήσης, διαχείρισης, αλλά και
συντήρησης, βελτίωσης και εκµετάλλευσης των στοιχείων της
παραχώρησης και πραγµατοποίησης έργων. 

Για όλα τα τελευταία, µε τις ειδικές εγγυήσεις της σύµβασης,
το ενδιαφέρον του δηµοσίου και το όφελος που προκύπτει είναι
προφανή, αφού οι απαιτούµενες επενδύσεις για την ως άνω συ-
νεχή συντήρηση και βελτίωση των υποδοµών ενός λιµένα αυτού
του µεγέθους και µάλιστα µε έντονη δραστηριοποίηση, τόσο εµ-
πορική όσο και στον τοµέα της κρουαζιέρας, θα ήταν πολύ δύ-
σκολη να γίνει από το κράτος, για να µην πω αδύνατη. 

Το ελληνικό δηµόσιο εξακολουθεί να επιβλέπει βεβαίως το σύ-
νολο των δραστηριοτήτων εντός του λιµένα Ηρακλείου, καθώς
και της χερσαίας και της θαλάσσιας ζώνης αυτού. 

Επειδή ακούστηκε για ξεπούληµα και πόσο ολέθριο είναι να
ξεπουλάµε «φιλέτα» του κράτους, επιτρέψτε µου να διαβάσω
δυο-τρία στοιχεία από τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης. 

Ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης, θυµίζω, ιδιωτικοποι-
ήθηκε τον Μάρτιο του 2018. Μέχρι το τέλος του 2023, ο κύκλος
εργασιών του οµίλου αυξήθηκε κατά 52%. Το τίµηµα παραχώρη-
σης πολλαπλασιάστηκε κατά 2,7 φορές. Η δύναµη του προσω-
πικού ανέρχεται σε πεντακόσιους τριάντα επτά εργαζόµενους,
αριθµός δηλαδή που αυξήθηκε κατά 52%. Ο ΟΛΘ έχει προβεί σε
εκατόν ογδόντα τέσσερις νέες προσλήψεις εργαζοµένων για την
κάλυψη αυτών των απαιτήσεων, αλλά έχει εκπαιδεύσει και εκα-
τόν σαράντα δύο ασκούµενους και έχει επεκταθεί σε τρεις χώρες
µε τερµατικούς σταθµούς, dry port όπως λέγονται, στη Σερβία,
στην πόλη Νις, στα Σκόπια και στη Σόφια. Έχει αυξήσει σηµαν-
τικά τη διακίνηση εµπορευµατοκιβωτίων µέσω σιδηροδροµικής
σύνδεσης του λιµένα της Θεσσαλονίκης, παρέχοντας τη δυνα-
τότητα µεταφοράς όλων των τύπων των µεταφορών. 

Άρα, λοιπόν, βλέπουµε ότι ένα λιµάνι, το οποίο ιδιωτικοποι-
ήθηκε πριν από µερικά χρόνια, έχει αυξήσει δραστικά τον κύκλο
εργασιών του µε προφανή οφέλη για το ελληνικό δηµόσιο και βε-
βαίως µε νέες θέσεις εργασίας και για την πόλη της Θεσσαλονί-
κης, που επιστρέφει στο Δήµο Θεσσαλονίκης και στον Δήµο
Μενεµένης 3.100.000 ευρώ περίπου τον χρόνο, σύµφωνα µε
αυτά τα οποία προβλέπουν οι συµβάσεις παραχώρησης. 

Τώρα, να τονίσω ότι στην περίπτωση του Οργανισµού Λιµένος
Ηρακλείου από την περιοχή παραχώρησης εξαιρούνται ρητά οι
περιοχές, που ήδη έχουν αναφερθεί και είναι το Ενετικό Λιµάνι -
για προφανείς λόγους-, ο λιµένας Λινοπεραµάτων  και τα αλιευ-
τικά καταφύγια Άρβης, Καστρίου και Λούτρα. Μαζί µε αυτά, είναι
και ο λεγόµενος Θεατρικός Σταθµός, τα ΚΤΕΛ, όπως και το Λι-
µενικό Περίπτερο, που θα αποτελέσουν την «προίκα» του νέου
κρατικού δηµόσιου Λιµενικού Ταµείου. 

Είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και ο λόγος που προ-
τιµήθηκε η ίδρυση προσώπου αυτής της µορφής είναι, διότι ου-
σιαστικά ωφελούνται, κατά την άποψή µας, και οι παρακείµενοι
δήµοι τόσο σε σχέση µε το εύρος της παραχώρησης, όσο και µε
την ευελιξία και την αποτελεσµατικότητα που µπορεί να έχει
αυτός ο οργανισµός µε τους παρακείµενους δήµους, παραδείγ-
µατος χάριν στη διαδικασία παραχώρησης ακινήτων, στις προ-
γραµµατικές συµβάσεις για εκµετάλλευση, στη συνεργασία µε
άλλους φορείς και ούτω καθεξής. 

Για το κρατικό Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου έχει εξασφαλιστεί
η βιωσιµότητά του, αφού του αποδίδονται τα έσοδα των παρα-
χωρούµενων περιοχών -αυτών που είπαµε προηγουµένως, του
λιµένος Λινοπεραµάτων, του Ενετικού Λιµένα και λοιπά- ειδικά
για το διάστηµα έως 31-5-2024 και ανέρχονται σε 216.000 ευρώ.
Αυτό αποτελεί µια «προίκα» που θα παραλάβει µε το «καληµέρα»
το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου. Προβλέπεται, ακόµα, πως για τα
τρία πρώτα έτη ισχύος της παραχώρησης θα εισπράττει επίσης
το 7,5% των ετησίων εσόδων του δηµοσίου από τον ΟΛΗ. Δεν
είναι ευκαταφρόνητο αυτό το ποσό. 

Να πούµε, επίσης, ότι στο Λιµενικό Ταµείο συστήνονται τέσ-
σερις οργανικές θέσεις προσωπικού µε δυνατότητα µετάταξης
για τους εργαζόµενους στον Οργανισµό Λιµένος Ηρακλείου. 

Ακούστηκε και έγινε πολύς λόγος για το τίµηµα. Πράγµατι, το
τίµηµα της µεταβίβασης των µετοχών -είπαµε ότι δεν είναι το
100%, είναι το 67% των µετοχών- ανέρχεται στο ποσό των 80
εκατοµµυρίων ευρώ. Άρα, η αποτίµηση του συνόλου είναι  περί-
που 120 εκατοµµύρια ευρώ, πολύ παραπάνω από την εκτίµηση
που έκανε ο ανεξάρτητος εκτιµητής. 

Η συνήθης κριτική που κάποιοι επιλέγουν να ασκούν περί
δήθεν ευτελούς ποσού κ.λπ. δεν έχει εδώ θέση και είναι ανεδα-
φική. Προκύπτει από τα µεγέθη και από τις συγκρίσεις µε αντί-
στοιχους λιµένες και αντίστοιχα εγχειρήµατα. Όπως εύγλωττα
ανέπτυξε ο εισηγητής µας, αλλά και από τους φορείς ο διευθύ-
νων σύµβουλος του ΟΛΗ, το τίµηµα αυτό είναι πολλαπλάσιο της
αντίστοιχης αποτίµησης µε βάση δείκτες, όπως ο EBITDA (Ear-
ning Before Interest, Tax, Depreciation and Amortization), που
αφορά στα κέρδη µιας επιχείρησης πριν αφαιρεθούν τόκοι,
φόροι και απόσβεση. Χρησιµοποιείται από οικονοµικούς αναλυ-
τές και επενδυτές χρηµατιστηρίου, για να καταλάβουν την ανά-
πτυξη και το πραγµατικό κέρδος των επιχειρήσεων. Οι αναλυτές
αυτοί είπαν ότι τα 80 εκατοµµύρια ευρώ είναι τριάντα µία φορές
περισσότερα από αυτά που οι δείκτες αυτοί ζητούν, όπως επίσης
ότι εάν πηγαίναµε µε αντίστοιχους λιµένες σε αντίστοιχα εγχει-
ρήµατα, δεν θα έπαιρνε το δηµόσιο πάνω από 30 εκατοµµύρια. 

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι ουτοπικές και ανεδαφικές, εάν
θέλετε, οι προσδοκίες που λένε ότι θα µπορούσαν να επιτευχ-
θούν περισσότερα χρήµατα από τα 80 εκατοµµύρια ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Θα χρειαστώ τρία-τέσσερα λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Επειδή περνάει ο χρόνος, να πω ότι περάσαµε και στις νοµο-

τεχνικές το εξής: Το 85% από τα συνολικά έσοδα του δηµοσίου
θα αποδίδεται στον Δήµο Ηρακλείου. Δεν είναι καθόλου ευκατα-
φρόνητο ποσό. Θα ξεπεράσει, κατά την άποψή µας, τις 300.000
µε 350.0000 ευρώ. Όπως είπαµε, υπάρχουν τα παραδείγµατα
της Θεσσαλονίκης και του Πειραιά. 

Πολύς λόγος έγινε για το master plan. Να θυµίσω ότι στον Πει-
ραιά η πώληση, εάν θυµάµαι καλά, έγινε το 2017. Το master plan
δεν ήρθε ούτε το 2018 ούτε το 2019, αλλά ήρθε το 2022, εάν δεν
κάνω λάθος. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχει ένα master plan.
Αυτή τη στιγµή ο Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου έχει ένα master
plan, το οποίο, µέσα στα άλλα, προβλέπει µέχρι το 2030 να έχει
τις εγκαταστάσεις ηλεκτροφόρτισης πλοίων, όπως προβλέπεται
από τις ευρωπαϊκές οδηγίες. Αυτή η επένδυση θα ανέλθει σε 25
εκατοµµύρια ευρώ. 

Άρα, βεβαίως, υπάρχει master plan. Μέσα σε εννέα µήνες από
την κύρωση, ο επενδυτής οφείλει να παρουσιάσει το αναθεωρη-
µένο master plan για το λιµάνι του Ηρακλείου, το οποίο βεβαίως
θα περάσει από τη βάσανο και τον έλεγχο του δικού µας Υπουρ-
γείου και όχι µόνον, µέχρι που να πάρει την τελική έγκριση για
την υλοποίηση.

Φτάνοντας στο τέλος, θέλω να πω ότι πραγµατικά η σύµβαση
αυτή εξυπηρετεί το εθνικό συµφέρον και έχει κάποιους στόχους,
µεταξύ των οποίων είναι η ενθάρρυνση της βιώσιµης ανάπτυξης
των λιµενικών εγκαταστάσεων, οι επενδύσεις σε νέες υποδοµές,
η συντήρηση των υφιστάµενων, καθώς και η υιοθέτηση πράσινων
τεχνολογιών, όλα σε ευθυγράµµιση µε τη βασική πολιτική προ-
τεραιότητα του Υπουργείου µας, η ενίσχυση του ανταγωνιστικού
πλεονεκτήµατος του λιµένα Ηρακλείου σε ευρωπαϊκό και εθνικό
επίπεδο, η συντήρηση των δοµών του λιµένα Ηρακλείου και η
επέκταση του χρόνου ζωής τους, η ποσοτική και ποιοτική βελ-
τίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών του λιµένα. Βεβαίως, να
πούµε ότι εξορθολογίζεται η χερσαία ζώνη λιµένα και διασφαλί-
ζεται ότι οι υποδοµές ιδιαίτερου και ευαίσθητου ενδιαφέροντος,
όπως ο Ενετικός Λιµένας, διατηρούνται υπό κρατικό έλεγχο.

Επίσης, να πω µία κουβέντα σε σχέση µε τις ανησυχίες που
έχουν εκφραστεί για τον κίνδυνο άσκησης µονοπωλιακών πολι-
τικών. Δεν βλέπουµε ότι κάτι τέτοιο µπορεί να γίνει. Όπως ελέχθη
από την αρχή, όλες αυτές οι πράξεις και οι διαδικασίες τελούν
υπό τον διαρκή έλεγχο όλων των αρµόδιων αρχών, ανάµεσα στις
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οποίες είναι και η Αρχή Ανταγωνισµού. Σε περίπτωση παραβία-
σης του νόµου, οι κυρώσεις θα είναι άµεσες και βαριές. Πολλές
εξ αυτών προβλέπονται άλλωστε και ως ποινικές ρήτρες της
ίδιας της σύµβασης, σε περίπτωση παραβίασης των όρων,
άρθρο 16 παρ. 2.

Ένα, άλλωστε, ουσιαστικό, επιχείρηµα, γιατί είναι ακόµα δυ-
σκολότερη η άσκηση µονοπωλιακών πολιτικών στην ελληνική επι-
κράτεια, είναι η ίδια η γεωγραφία της ελληνικής επικράτειας. Η
ύπαρξη πληθώρας λιµένων, ακόµα και γειτονικών, εµποδίζει κα-
ταχρηστικές πολιτικές του ενός λιµένα σε βάρος των άλλων,
αφού η ίδια η αγορά θα έκανε άµεσα τις οµαλοποιήσεις, οδη-
γώντας τον κύριο φόρτο εργασιών στο παραπλήσιο λιµάνι. Το
βλέπουµε αυτό σε πολλές περιοχές. Το ίδιο, βεβαίως, θα συνέ-
βαινε εν προκειµένω και στην Κρήτη.

Δεν πρόκειται, όµως, να χρειαστεί η αυτορρύθµιση -όπως
λέµε- της αγοράς, αφού η παρέµβαση των αρχών είναι διασφα-
λισµένη. Αυτό το γνωρίζουν όλοι οι παράγοντες της αγοράς,
ιδίως όσοι εµπλέκονται επί µακρόν στις σχετικές δραστηριότη-
τες.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο Υπουργός Χρήστος Στυλιανίδης,
δεν θα έκανε ποτέ κάτι και δεν θα έφερνε ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας κάποια σύµβαση, κάποιο κείµενο, κάποιον κυ-
ρωτικό νόµο, ο οποίος δεν θα υπηρετούσε απολύτως το εθνικό
συµφέρον.

Θεωρούµε ότι η παραχώρηση του 67% των µετοχών στον
ιδιώτη επενδυτή του λιµένα Ηρακλείου, µαζί µε την κατασκευή
του οδικού άξονα, τον ΒΟΑΚ, µαζί µε το νέο αεροδρόµιο στο Κα-
στέλι θα είναι στοιχεία σηµαντικής ανάπτυξης για όλη την Κρήτη.
Πραγµατικά, πιστεύουµε ότι θα έπρεπε η Εθνική Αντιπροσωπεία
να υπερψηφίσει αυτόν τον κυρωτικό νόµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και
των άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της σύµβασης παραχώρησης
αναφορικά µε τη χρήση και εκµετάλλευση ορισµένων χωρών και
περιουσιακών στοιχείων εντός του Λιµένα Ηρακλείου».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά. 

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, δεκαέξι άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κυρία Πρόεδρε, περιµένουµε τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, οι οποίες δεν έχουν περαστεί ακόµη στο σπλάχνο του
νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μέχρι να διορθωθεί το
θέµα που προέκυψε µε τις φωτοτυπίες, θα κάνουµε ολιγόλεπτη
διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη
χρήση και εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών

στοιχείων εντός του Λιµένα Ηρακλείου

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δεύτερο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο τρίτο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πέµπτο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο έβδοµο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο όγδοο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο ένατο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο ενδέκατο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δωδέκατο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο δέκατο τρίτο όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δέκατο τέταρτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δέκατο πέµπτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δέκατο έκτο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση της Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και
εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων
εντός του Λιµένα Ηρακλείου» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε
µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

«Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε τη
χρήση και εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών
στοιχείων εντός του Λιµένα Ηρακλείου

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ
Άρθρο πρώτο Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΗΣ

ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ
Άρθρο δεύτερο Εφαρµογή διατάξεων
Άρθρο τρίτο Κρατική εποπτεία
Άρθρο τέταρτο Χερσαία Ζώνη Λιµένα
Άρθρο πέµπτο Θαλάσσια Ζώνη Λιµένα
Άρθρο έκτο Κοινή χρήση της Λιµενικής Ζώνης του Λιµένα

Ηρακλείου
Άρθρο έβδοµο Λιµενικά έργα
Άρθρο όγδοο Ανάθεση συµβάσεων
Άρθρο ένατο Φορολόγηση - Τέλη και συναφή θέµατα
Άρθρο δέκατο Λιµενικά τέλη
Άρθρο ενδέκατο Έλεγχος συµµετοχών στην «Οργανισµός Λι-

µένος Ηρακλείου Α.Ε.»

Άρθρο δωδέκατο Προσωπικό - Μετάταξη 
Άρθρο δέκατο τρίτο Τελικές διατάξεις 
Άρθρο δέκατο τέταρτο Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο δέκατο πέµπτο Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο δέκατο έκτο Καταργούµενες διατάξεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο δέκατο έβδοµο Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΚΥΡΩΣΗ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο πρώτο
Κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η από 30 Ιανουαρίου 2024
«Σύµβαση Παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και εκµετάλ-
λευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του
Λιµένα Ηρακλείου», από κοινού µε τα Παραρτήµατά της, που
υπογράφηκαν µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, εκπροσωπούµε-
νου από τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, και της «Οργανισµός Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.», τα κείµενα των οποίων στην ελληνική και
αγγλική γλώσσα έχουν ως εξής:

(Το κείµενο της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ Ελληνικού
Δηµοσίου και ΟΛΗ Α.Ε., λόγο µεγάλου όγκου, βρίσκεται σε ηλε-
κτρονική µορφή στη διαδικτυακή πύλη της Βουλής)
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ 

ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο δεύτερο
Εφαρµογή διατάξεων

H κύρωση της Σύµβασης Παραχώρησης δεν απαγορεύει τη
θέσπιση ή την τροποποίηση διατάξεων για τη λειτουργία του λι-
µένα της πόλης του Ηρακλείου (εφεξής ο «Λιµένας Ηρακλείου»).
Ιδίως, δεν απαγορεύει την ίδρυση και τον ορισµό οποιουδήποτε
νοµικού προσώπου που θα αναλάβει τον ρόλο της αρχής λιµένα
ή της διεύθυνσης λιµένα ή που θα υποκατασταθεί στο σύνολο ή
σε µέρος των διοικητικών αρµοδιοτήτων και λειτουργιών δηµό-
σιας φύσης του άρθρου δέκατου έκτου, χωρίς να περιορίζεται η
γενική ισχύς των άρθρων 2 και 22 της Σύµβασης.

Άρθρο τρίτο
Κρατική εποπτεία

1. Σύµφωνα µε τη Σύµβαση Παραχώρησης, η «Οργανισµός Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.» ενεργεί ως διαχειριστική αρχή του Λιµένα
Ηρακλείου και ως πάροχος ολοκληρωµένων λιµενικών υπηρεσιών
εντός αυτού.

2. Το Ελληνικό Δηµόσιο επιβλέπει, σύµφωνα µε τη Σύµβαση Πα-
ραχώρησης και την εφαρµοστέα νοµοθεσία, το σύνολο των δρα-
στηριοτήτων εντός του Λιµένα Ηρακλείου, και της χερσαίας και
θαλάσσιας ζώνης του Λιµένα Ηρακλείου, όπως αυτές προσδιορί-
ζονται αντίστοιχα στα άρθρα τέταρτο και πέµπτο.

3. Οι δραστηριότητες και οι λειτουργίες της εταιρείας «Οργανι-
σµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», καθώς και οποιεσδήποτε περαι-
τέρω δραστηριότητες και λειτουργίες εντός του Λιµένα
Ηρακλείου, επιδιώκουν τους ακόλουθους σκοπούς:

α) τη διατήρηση της κυριαρχίας και της εδαφικής συνοχής της
Ελληνικής Δηµοκρατίας,

β) τη συµβολή στην τοπική, περιφερειακή και εγχώρια οικονο-
µική, κοινωνική και κοινοτική ευηµερία, σε αντιστοιχία µε την κοµ-
βική και µακροοικονοµική σηµασία του Λιµένα Ηρακλείου,

γ) τη διευκόλυνση της οικονοµικής ανάπτυξης και της ευηµε-
ρίας των περιοχών, των κοινοτήτων και των κλάδων της οικονοµίας
που εξυπηρετούνται από τον Λιµένα Ηρακλείου ή µέσω αυτού, στο
πλαίσιο της αρχής της αειφορίας,

δ) την προστασία του περιβάλλοντος,
ε) την αδιάλειπτη διαθεσιµότητα και παροχή αξιόπιστων και ποι-

οτικών λιµενικών υπηρεσιών στους χρήστες του λιµένα, σύµφωνα
µε την αρχή της απαγόρευσης διακρίσεων. Εξαίρεση, στο µέτρο
που προβλέπεται στη Σύµβαση Παραχώρησης, είναι επιτρεπτή
µόνο εφόσον είναι συµβατή µε την κείµενη νοµοθεσία και, σε κάθε
περίπτωση, δεν δύναται να αφορά την προσβασιµότητα και χρήση
των εγκαταστάσεων και υπηρεσιών του λιµένα από άτοµα µε ανα-
πηρία και εµποδιζόµενα άτοµα,

στ) την αναβάθµιση του επιπέδου των παρεχόµενων στους χρή-
στες και στο κοινό υπηρεσιών.

4. Το παρόν δεν παραβλάπτει την ανάθεση ή την άσκηση των
εκάστοτε εξουσιών και αρµοδιοτήτων που έχουν απονεµηθεί στη
Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων.

5. Ο ν. 2971/2001 (A’ 285) εφαρµόζεται στη Σύµβαση Παραχώ-
ρησης στο µέτρο που δεν είναι ασύµβατος µε τον παρόντα.

Άρθρο τέταρτο
Χερσαία Ζώνη Λιµένα

1. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος, όπως αυτή ορίζεται στο
άρθρο 1.2 της Σύµβασης Παραχώρησης («Ηµεροµηνία Έναρξης
Ισχύος»), η χερσαία ζώνη του Λιµένα Ηρακλείου, που καθορίστηκε
δυνάµει της υπ’ αρ. 11/19.11.2021 απόφασης του 20ου Διοικητι-
κού Συµβουλίου της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» περί
τροποποίησης και επανακαθορισµού Χερσαίας Ζώνης Λιµένα και
Θαλάσσιας Ζώνης Λιµένα, η οποία εγκρίθηκε µε την υπ’ αρ.
1537/2.8.2022 απόφαση της Συντονίστριας της Αποκεντρωµένης

Διοίκησης Κρήτης (Δ’ 547), επανακαθορίζεται µε την αφαίρεση
των περιοχών που περιγράφονται ως Εξωµετρικό Τµήµα Β’(«Θεα-
τρικός Σταθµός», µε στοιχεία Ε5,Ε6,... Ε13,Ε5 εµβαδού 2.652,97
τ.µ), Εξωµετρικό Τµήµα Γ’ («ΚΤΕΛ», µε στοιχεία Ε14,Ε15, …
Ε24,Ε14 εµβαδού 1.663,58 τ.µ) και Εξωµετρικό Τµήµα Δ’ («Λιµε-
νικό Περίπτερο» µε στοιχεία Ε25, Ε26, … Ε38, Ε25 εµβαδού
1.447,01 τ.µ.) στα από 10 Νοεµβρίου 2021 τοπογραφικά διαγράµ-
µατα του Αγρονόµου Τοπογράφου Μηχανικού Γεωργίου Πολυ-
χρονάκη, που προσαρτώνται στην ως άνω απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.». Οποιαδήποτε αναφορά στη Σύµβαση Παραχώρησης και
στην κείµενη νοµοθεσία σε Χερσαία Ζώνη Λιµένα αναφορικά µε
τον Λιµένα Ηρακλείου νοείται ως αναφορά στην προσδιοριζόµενη
κατά τα ανωτέρω έκταση που προκύπτει µετά την αφαίρεση των
προαναφερθέντων Εξωµετρικών Τµηµάτων που περιγράφονται
αντιστοίχως ως Νέα Εξωµετρική Ζώνη Β, Νέα Εξωµετρική Ζώνη Γ
και Νέα Εξωµετρική Ζώνη Δ στο τοπογραφικό διάγραµµα που επι-
συνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3.3(α) της Σύµβασης Παραχώρησης.

2. Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος, το τµήµα της Χερσαίας
Ζώνης Λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου που παραχωρείται µε τη Σύµ-
βαση Παραχώρησης στην «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»
απεικονίζεται µε πράσινη γραµµοσκίαση στο τοπογραφικό διά-
γραµµα που επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3.3(α) της Σύµβασης
Παραχώρησης, συνολικού εµβαδού 485.418,54 τ.µ..

3. Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος αποδίδονται στο νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Λιµενικό Ταµείο
Ηρακλείου» που ιδρύεται µε το άρθρο δέκατο τρίτο και κατά τα
ειδικότερα προβλεπόµενα σε αυτό: 

α) ο Ενετικός Λιµένας Ηρακλείου, ρητώς εξαιρουµένων των
χώρων που ανήκουν στην κυριότητα, διοίκηση και διαχείριση του
Υπουργείου Πολιτισµού, σύµφωνα µε τον Κώδικα νοµοθεσίας για
την προστασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς            (ν. 4858/2021, Α’ 220), όπως αυτοί απεικονίζονται
µε ερυθρά γραµµοσκίαση στο τοπογραφικό διάγραµµα που επι-
συνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3.3 (α) της Σύµβασης Παραχώρησης
εµβαδού 13.375,90 τ.µ.,

β) οι περιοχές που περιγράφονται ως Εξωµετρικό Τµήµα Β’
(«Θεατρικός Σταθµός», εµβαδού 2.652,97 τ.µ.), Εξωµετρικό Τµήµα
Γ’ («ΚΤΕΛ», εµβαδού 1.663,58 τ.µ.) και Εξωµετρικό Τµήµα Δ’ («Λι-
µενικό Περίπτερο», εµβαδού 1.447,01 τ.µ.) στα ως άνω τοπογρα-
φικά διαγράµµατα και περιγράφονται αντιστοίχως ως Νέα
Εξωµετρική Ζώνη Β, Νέα Εξωµετρική Ζώνη Γ και Νέα Εξωµετρική
Ζώνη Δ στο τοπογραφικό διάγραµµα που επισυνάπτεται ως ΠΑ-
ΡΑΡΤΗΜΑ 3.3 (α) της Σύµβασης Παραχώρησης, 

γ) ο λιµένας Λινοπεραµάτων, και 
δ) τα αλιευτικά καταφύγια Άρβης, Καστρίου και Λούτρα. Για τα

αλιευτικά καταφύγια διασφαλίζεται στο διηνεκές και κατά προτε-
ραιότητα η απρόσκοπτη εξυπηρέτηση των επαγγελµατικών αλιευ-
τικών σκαφών, για τον ασφαλή ελλιµενισµό και την άσκηση των
αλιευτικών τους δραστηριοτήτων.

4. Το ακίνητο µε ΚΑΕΚ 170632035011, καθώς και όλα τα ακίνητα
που τυχόν περιλαµβάνονται στη Χερσαία Ζώνη Λιµένα του Λιµένα
Ηρακλείου και ανήκουν, κατά κυριότητα, στην ανώνυµη εταιρεία
µε την επωνυµία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», µεταβι-
βάζονται από την έναρξη ισχύος του παρόντος άνευ ανταλλάγµα-
τος κατά κυριότητα στο Ελληνικό Δηµόσιο και εξακολουθούν να
τελούν υπό τη διαχείριση της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» σύµφωνα µε τη Σύµβαση Παραχώρησης. Ο
παρών αποτελεί τον νόµιµο τίτλο για τη µεταγραφή στο Υποθηκο-
φυλακείο και την καταχώριση στο Εθνικό Κτηµατολόγιο της µετα-
βίβασης της κυριότητας στο Ελληνικό Δηµόσιο.

5. Το δικαίωµα που παραχωρείται στην εταιρεία «Οργανισµός
Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» σύµφωνα µε τη Σύµβαση Παραχώρησης,
δεν απονέµει ούτε εκχωρεί σε αυτήν ή σε οποιονδήποτε από τους
υφισταµένους ή µελλοντικούς διαδόχους της οποιαδήποτε εµ-
πράγµατα δικαιώµατα επί της Χερσαίας Ζώνης Λιµένα του Λιµένα
Ηρακλείου, ούτε επιδρά στη φύση της τελευταίας ως κοινοχρή-
στου δηµοσίου πράγµατος που ανήκει κατά κυριότητα στο Ελλη-
νικό Δηµόσιο.

6. Η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» διατηρεί
σε ισχύ τις Καθορισµένες Υποπαραχωρήσεις, όπως ορίζονται στη
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Σύµβαση Παραχώρησης και απαριθµούνται στο Παράρτηµα 3.4
(Καθορισµένες Υποπαραχωρήσεις) της Σύµβασης Παραχώρησης,
σύµφωνα µε τα ειδικότερα προβλεπόµενα σε αυτή. Οποιοδήποτε
κόστος συντήρησης και ασφάλισης προκύπτει για τις περιοχές και
τα περιουσιακά στοιχεία που περιλαµβάνονται στις Καθορισµένες
Υποπαραχωρήσεις βαρύνουν τον οικείο υποπαραχωρησιούχο.

7. Όλες οι συµβάσεις, συµφωνίες, πράξεις ή ρυθµίσεις οποιου-
δήποτε είδους ή φύσεως µεταξύ της εταιρείας «Οργανισµός Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.» και οποιουδήποτε προσώπου ή προσώπων,
οι οποίες παρέχουν ή προβλέπουν δικαιώµατα κατοχής, χρήσης
ή εκµετάλλευσης οποιουδήποτε τµήµατος των περιοχών ή περι-
ουσιακών στοιχείων που αποτελούν αντικείµενο της Σύµβασης Πα-
ραχώρησης ή απορρέουν ως έννοµη συνέπεια από τη Σύµβαση
Παραχώρησης ή έστω σχετίζονται µε τέτοια δικαιώµατα (συλλο-
γικά αναφερόµενες εφεξής ως «Παράγωγες Ρυθµίσεις») τελούν
υπό την επιφύλαξη της Σύµβασης Παραχώρησης. Με την εξαί-
ρεση της παρ. 8:

α) κάθε παράγωγη ρύθµιση λύεται σε περίπτωση λήξης ή πρό-
ωρης καταγγελίας αντίστοιχα της Σύµβασης Παραχώρησης, και

β) κανένα πρόσωπο, το οποίο ωφελείται έµµεσα ή άµεσα από
οποιαδήποτε παράγωγη ρύθµιση, δεν δύναται να αποκτήσει ή να
ασκήσει οποιοδήποτε δικαίωµα ή να εγείρει οποιαδήποτε αξίωση
έναντι του Ελληνικού Δηµοσίου, η οποία απορρέει από ή σχετίζε-
ται µε τη Σύµβαση Παραχώρησης ή την εν λόγω Παράγωγη Ρύθ-
µιση.

8. Με την καταγγελία ή τη λήξη της Σύµβασης Παραχώρησης,
το Ελληνικό Δηµόσιο έχει το δικαίωµα να υποκατασταθεί στο σύ-
νολο ή σε µέρος των δικαιωµάτων και υποχρεώσεων της εταιρείας
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», όπως αυτά απορρέουν
από, ή σχετίζονται µε, παράγωγη ρύθµιση που καταρτίζεται µετά
από την έναρξη ισχύος µε όρους και προϋποθέσεις που δύναται
να συµφωνούνται και να περιλαµβάνονται σε γραπτή συµφωνία
µεταξύ, αφενός, του Ελληνικού Δηµοσίου, που εκπροσωπείται νό-
µιµα από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, αφετέρου, από
τον αντίστοιχο αντισυµβαλλόµενο ή αντισυµβαλλόµενους της εται-
ρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.».

9. Οι Καθορισµένες Υποπαραχωρήσεις που αναφέρονται στον
Πίνακα Β του Παραρτήµατος 3.4 (Καθορισµένες Υποπαραχωρή-
σεις) της Σύµβασης Παραχώρησης µε αριθµούς 2 έως 7 απαλ-
λάσσονται, από τον χρόνο έκδοσης των σχετικών συµβάσεων
υποπαραχώρησης, από ελαττώµατα που αποδίδονται στη µη τή-
ρηση των διαδικασιών έγκρισής τους ή καθορισµού των σχετικών
υποπαραχωρούµενων χώρων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικότερης
και ειδικότερης διάταξης και ιδίως του άρθρου 24 του ν.
2971/2001 (Α’ 285).

10. Το άρθρο 479 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164)
δεν εφαρµόζεται στη Σύµβαση Παραχώρησης και ιδίως:

α) στην περίπτωση υποκατάστασης του Ελληνικού Δηµοσίου
στα δικαιώµατα της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.», σύµφωνα µε την παρ. 7 ή σύµφωνα µε το άρθρο 12 της Σύµ-
βασης Παραχώρησης,

β) στην περίπτωση απόδοσης οποιουδήποτε τµήµατος των πα-
ραχωρούµενων χώρων ή περιουσιακών στοιχείων από την εταιρεία
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» στο Ελληνικό Δηµόσιο,
σύµφωνα µε το άρθρο 26 της Σύµβασης Παραχώρησης περί
λήξης διάρκειας-απόδοσης, συµπεριλαµβανοµένης, ιδίως, της
απόδοσης έπειτα από τη λύση της Σύµβασης Παραχώρησης, σύµ-
φωνα µε τους όρους της,

γ) κατά την άσκηση, από το Ελληνικό Δηµόσιο, οποιουδήποτε
εκ των δικαιωµάτων του πρόσβασης, επέµβασης ή παρέµβασης
σύµφωνα µε το άρθρο 20 ή το άρθρο 21 της Σύµβασης Παραχώ-
ρησης.

Άρθρο πέµπτο
Θαλάσσια Ζώνη Λιµένα

1. Η Θαλάσσια Ζώνη Λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου ορίζεται ως
εκείνη που επαναπροσδιορίστηκε µε την υπ’ αρ. 11/19.11.2021
απόφαση του 20ού Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» περί τροποποίησης και επα-

νακαθορισµού Χερσαίας Ζώνης Λιµένα και Θαλάσσιας Ζώνης Λι-
µένα, η οποία εγκρίθηκε µε την υπ’ αρ. 1537/2.8.2022 απόφαση
της Συντονίστριας της Αποκεντρωµένης Διοίκησης Κρήτης (Δ’
547), και στην οποία συµπεριλαµβάνονται ιδίως αγκυροβόλια, ναυ-
πηγικές κλίνες, δεξαµενές και ναυπηγεία, καθώς και το θαλάσσιο
τµήµα των λιµενικών έργων, των υποδοµών, ανωδοµών και εγκα-
ταστάσεων που έχουν κατασκευαστεί σύµφωνα µε το εφαρµοστέο
δίκαιο. Η λιµενολεκάνη του Ενετικού Λιµένα Ηρακλείου δεν περι-
λαµβάνεται στη δικαιοδοσία της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.». Οποιαδήποτε αναφορά στη Σύµβαση Παραχώ-
ρησης και στην κείµενη νοµοθεσία σε Θαλάσσια Ζώνη Λιµένα ανα-
φορικά µε τον Λιµένα Ηρακλείου νοείται ως αναφορά στην
προσδιοριζόµενη κατά τα ανωτέρω περιοχή. 

2. Η δικαιοδοσία της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.» επί της Θαλάσσιας Ζώνης Λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου είναι
επικουρική έναντι των αρµοδιοτήτων του Ελληνικού Δηµοσίου και
περιορίζεται στον αναγκαίο βαθµό προκειµένου:

α) η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» να ασκεί
τα δικαιώµατα που της απονέµονται από τη Σύµβαση Παραχώρη-
σης και να εκπληρώνει αποτελεσµατικά τις σχετικές υποχρεώσεις
της από τη Σύµβαση Παραχώρησης, συµπεριλα- µβανοµένων εκεί-
νων που σχετίζονται µε τη συντήρηση των λειτουργικών βαθών
των κρηπιδωµάτων και των πλωτών τµηµάτων της θαλάσσιας
ζώνης λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου, 

β) να παρέχεται στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.» η δυνατότητα να ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις της σύµ-
φωνα µε την κείµενη νοµοθεσία,

γ) να επιτρέπεται η εκτέλεση των εγκεκριµένων έργων σύµφωνα
µε τη Σύµβαση Παραχώρησης και την κείµενη νοµοθεσία, και

δ) να διευκολύνονται η επικοινωνία και ο συντονισµός µε τις αρ-
µόδιες αρχές του Ελληνικού Δηµοσίου που είναι επιφορτισµένες
µε τη διαφύλαξη της τάξης, την επιβολή του νόµου, την ασφάλεια
της ναυσιπλοΐας, εντός του Λιµένα Ηρακλείου, τόσο σε τακτική
βάση, όσο και εκτάκτως, σε ανταπόκριση σε µεµονωµένα και επεί-
γοντα περιστατικά, καθώς και για την εφαρµογή σχεδίων ετοιµό-
τητας και διαχείρισης κρίσεων.

3. H ανέλκυση ναυαγίων εντός του Λιµένα Ηρακλείου, είτε αυτά
έχουν εντοπιστεί και χαρτογραφηθεί πριν είτε µετά την Ηµεροµη-
νία Έναρξης Ισχύος, γίνεται σύµφωνα µε τον ν. 2881/2001 (Α’ 16),
περί ρύθµισης θεµάτων ανέλκυσης ναυαγίων. Για την εφαρµογή
της παρούσας, οποιαδήποτε αναφορά σε «Οργανισµό» στον
ν. 2881/2001 νοείται ως αναφορά στο Ελληνικό Δηµόσιο, το οποίο
εκπροσωπείται από τη Δηµόσια Αρχή Λιµένων ή τον εκάστοτε διά-
δοχο δηµόσιο φορέα στον οποίο θα µεταβιβαστούν οι σχετικές
αρµοδιότητες.

4. Εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στη Σύµβαση Παραχώρησης,
η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δεν συµµετέχει
σε οποιαδήποτε υποπαραχώρηση ή άλλου είδους συµφωνία µε
οποιοδήποτε πρόσωπο, η οποία σχετίζεται µε τη χορήγηση απο-
κλειστικών ή ειδικών δικαιωµάτων σε οποιοδήποτε τµήµα της Θα-
λάσσιας Ζώνης Λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου. Οι παρ. 7 και 8 του
άρθρου τέταρτου εφαρµόζονται αναλογικά και για τη Θαλάσσια
Ζώνη Λιµένα του Λιµένα Ηρακλείου.

Άρθρο έκτο
Κοινή χρήση της Λιµενικής Ζώνης 

του Λιµένα Ηρακλείου

1. Κατά την εκτέλεση των δραστηριοτήτων της σύµφωνα µε
τη Σύµβαση Παραχώρησης, η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» σέβεται και διατηρεί τη φύση της λιµενικής
ζώνης ως κοινόχρηστου δηµόσιου πράγµατος, διασφαλίζει ότι ο
Λιµένας Ηρακλείου λειτουργεί ως δηµόσιος λιµένας και εξασφα-
λίζει την πρόσβαση των χρηστών σε αυτόν, στο µέτρο που επι-
τρέπεται σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

2. Κατά την παραχώρηση δικαιωµάτων πρόσβασης στους χρή-
στες του Λιµένα Ηρακλείου, καθώς και κατά την παραχώρηση ει-
δικών δικαιωµάτων χρήσης ή υποπαραχώρησης σε τµήµατα της
Χερσαίας Ζώνης Λιµένα ή δικαιωµάτων που σχετίζονται µε τα
τµήµατα αυτά ή αφορούν σε υποδοµή, κτίρια ή εργασίες σχετι-
κές µε τα τµήµατα αυτά, η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
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κλείου Α.Ε.» εφαρµόζει τις αρχές της διαφάνειας, της αναλογικό-
τητας, της ίσης µεταχείρισης και της µη διάκρισης και θεσπίζει εύ-
λογα και ανταποκρινόµενα στη συναλλακτική πρακτική ποσοτικά
όρια και κριτήρια διάκρισης µεταξύ διαφορετικών διαδικασιών δια-
γωνισµού και επιλογής. Οι υποχρεώσεις της παρούσας δεν θίγον-
ται από σχετικούς εσωτερικούς κανονισµούς, που ενδέχεται να
υιοθετηθούν από την «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», ούτε
και από ενδεχόµενη µη συµµόρφωση της «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» µε τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τη Σύµ-
βαση Παραχώρησης. 

3. Οι διαφορές που αναφύονται από την εφαρµογή των παρ. 1
και 2, µεταξύ της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»
και οποιουδήποτε χρήστη ή χρηστών ή οποιουδήποτε άλλου προ-
σώπου αποδεικνύει έννοµο συµφέρον, υπάγονται στην αρµοδιό-
τητα του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Ηρακλείου και εκδικάζονται
κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων. Οι δικαστικές απο-
φάσεις που εκδίδονται σύµφωνα µε την παρούσα είναι προσωρινά
εκτελεστές. Το Ελληνικό Δηµόσιο δύναται να ασκεί οποιοδήποτε
ένδικο βοήθηµα παρέµβασης στις σχετικές δίκες.

4. Χωρίς να θίγονται οι διατάξεις της Σύµβασης Παραχώρησης
το Ελληνικό Δηµόσιο δύναται να εκδίδει οποτεδήποτε πρωτό-
κολλα διοικητικής αποβολής, για τη Χερσαία Ζώνη Λιµένα του Λι-
µένος Ηρακλείου σύµφωνα µε την εφαρµοστέα κείµενη
νοµοθεσία, µε τη συναίνεση της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.».

5. Εφόσον η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δεν
έχει εγείρει διαφορά σύµφωνα µε την παρ. 3, το Ελληνικό Δηµόσιο
εκδίδει πρωτόκολλο διοικητικής αποβολής εντός τριών (3) µηνών
από την ηµεροµηνία λήψης ειδοποίησης της «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» για την αυθαίρετη κατάληψη οποιουδήποτε τµή-
µατος των Στοιχείων Παραχώρησης, όπως ορίζονται στη Σύµβαση
Παραχώρησης. Η «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» ενηµε-
ρώνει το Ελληνικό Δηµόσιο το αργότερο εντός τριάντα (30) ηµε-
ρών από τη στιγµή κατά την οποία λαµβάνει γνώση για την
ανωτέρω αυθαίρετη κατάληψη των Στοιχείων Παραχώρησης.

Άρθρο έβδοµο
Λιµενικά έργα

1. Η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δύναται να
προκηρύσσει διαγωνισµούς και να αναθέτει συµβάσεις έργων ως
ιδιωτικές συµβάσεις, χωρίς να υποχρεούται να ακολουθήσει προς
τούτο τυπικές διαδικασίες σύναψης (δηµοσίων) συµβάσεων, αν
συµµορφώνεται µε το άρθρο όγδοο. 

2. Η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» διασφαλίζει
ότι το σύνολο των εργασιών που έχει αναθέσει και οι οποίες διε-
νεργούνται εντός του Λιµένα Ηρακλείου, πληρούν όλα ανεξαιρέ-
τως τα εφαρµοστέα τεχνικά πρότυπα, καθώς και τις
προδιαγραφές και τις εγγυήσεις τάξης, ασφάλειας και περιβαλ-
λοντικής µέριµνας, όπως ορίζονται από την κείµενη νοµοθεσία.

3. Η αδειοδότηση των έργων που αναλαµβάνονται από την «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» ή για λογαριασµό της, εντός
του Λιµένα Ηρακλείου, γίνεται σύµφωνα µε την εκάστοτε
ισχύουσα νοµοθεσία, ιδίως το άρθρο 46 του ν. 4150/2013 (Α’ 102),
περί αδειοδοτήσεων έργων σε οργανισµούς λιµένων. Οι µελέτες
σχετικά µε Μείζονα Έργα, όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 7.4 της
Σύµβασης Παραχώρησης, και τις Υποχρεωτικές Επενδύσεις, όπως
ορίζονται στο άρθρο 7.20 της Σύµβασης Παραχώρησης, εγκρίνον-
ται και επιβλέπονται από τον Ανεξάρτητο Μηχανικό, σύµφωνα µε
τους ειδικότερους όρους της Σύµβασης Παραχώρησης, χωρίς να
απαιτείται περαιτέρω διοικητική τους έγκριση από οποιαδήποτε
δηµόσια αρχή και η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.» δύναται να προβαίνει στην έναρξη εκτέλεσής τους, κατόπιν
της λήψης της απαιτούµενης έγκρισης της, κατά περίπτωση, δη-
µόσιας αρχής, σύµφωνα µε την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία. Οι
µελέτες για τα λοιπά έργα, που δεν εγκρίνονται από τον Ανεξάρ-
τητο Μηχανικό, λαµβάνουν τη διοικητική έγκριση της Διεύθυνσης
Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας Κρήτης, η οποία τεκµαίρε-
ται ότι έχει χορηγηθεί εφόσον η εν λόγω Διεύθυνση δεν εκδώσει
ρητή πράξη επί της µελέτης και των σχετικών δικαιολογητικών τεκ-

µηρίωσης εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενενήντα (90) ηµερών
από την ηµεροµηνία υποβολής τους. Τυχόν άρνηση έγκρισης της
Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας Κρήτης είναι ει-
δικώς αιτιολογηµένη, ανάγεται στην τήρηση εν ισχύι προτύπων και
εγκρίσεων και εν γένει της κείµενης νοµοθεσίας. Οποιαδήποτε
διαφωνία της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» µε τη Διεύ-
θυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας Κρήτης, παραπέµπε-
ται προς επίλυση στην Επιτροπή Επίλυσης Τεχνικών Διαφορών,
όπως αυτή ορίζεται στο άρθρο 28.12 της Σύµβασης Παραχώρη-
σης.

4. Για οποιεσδήποτε τροποποιήσεις των εγκεκριµένων µελετών
των ως άνω έργων, οι οποίες κρίνονται αναγκαίες από την «Οργα-
νισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», εφαρµόζεται η διαδικασία της
παρ. 3.

Άρθρο όγδοο
Ανάθεση συµβάσεων

1. Στο πλαίσιο της άσκησης των δικαιωµάτων και της εκπλήρω-
σης των υποχρεώσεών της από τη Σύµβαση Παραχώρησης, η
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δύναται να συνάπτει συµ-
βάσεις για την εκτέλεση έργων και για την παροχή υπηρεσιών,
καθώς και να υποπαραχωρεί σε τρίτους δικαίωµα χρήσης και εκ-
µετάλλευσης τµηµάτων της Λιµενικής Ζώνης, σύµφωνα µε τα
άρθρα 9 και 12 της Σύµβασης Παραχώρησης.

2. Κατά τη διαδικασία επιλογής των αντισυµβαλλοµένων σύµ-
φωνα µε την παρ. 1, η «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» τηρεί
τις αρχές της διαφάνειας, της δηµοσιότητας, της ίσης µεταχείρι-
σης και της απαγόρευσης διάκρισης. Οι υποχρεώσεις της παρού-
σας δεν επηρεάζονται και δεν περιορίζονται από όποιους τυχόν
σχετικούς εσωτερικούς κανονισµούς υιοθετηθούν από την «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» ούτε και σε περίπτωση µη συµ-
µόρφωσης της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» µε τις
υποχρεώσεις της που απορρέουν από τη Σύµβαση Παραχώρη-
σης.

3. Οι διαφορές που αναφύονται µεταξύ της «Οργανισµός Λιµέ-
νος Ηρακλείου Α.Ε.» και των αντισυµβαλλοµένων της σχετικά µε
τη σύναψη, την ερµηνεία των όρων, την εκτέλεση και την καταγ-
γελία Υποπαραχωρήσεων Ήσσονος Σηµασίας της παρ. 3 του άρ-
θρου 9 της Σύµβασης Παραχώρησης, υπάγονται στην
αρµοδιότητα του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Ηρακλείου και εκδι-
κάζονται κατά την ειδική διαδικασία των µισθωτικών διαφορών των
άρθρων 615 έως 620 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ.
503/1985, Α’ 182), εκτός εάν τα συµβαλλόµενα µέρη έχουν υπα-
γάγει τις εν λόγω διαφορές σε διαιτησία.

4. Οι διαφορές που αναφύονται µεταξύ της εταιρείας «Οργανι-
σµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» και των αντισυµβαλλοµένων της
σχετικά µε τη σύναψη, την ερµηνεία των όρων, την εκτέλεση και
την καταγγελία των συµβάσεων που προβλέπονται στο άρθρο 12
της Σύµβασης Παραχώρησης, υπάγονται στα καθ’ ύλην αρµόδια
δικαστήρια του Ηρακλείου και εκδικάζονται κατά την τακτική δια-
δικασία, εκτός εάν τα συµβαλλόµενα µέρη έχουν υπαγάγει τις εν
λόγω διαφορές σε διαιτησία.

Άρθρο ένατο 
Φορολόγηση - Τέλη και συναφή θέµατα

1. Η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε» δεν υπόκει-
ται στον ν. 4223/2013 (Α’ 287), ούτε και σε οποιονδήποτε άλλο σχε-
τικό νόµο, αναφορικά µε ακίνητη περιουσία που σχετίζεται µε τα
Στοιχεία Παραχώρησης και δεν υποχρεούται σε καταβολή οποι-
οσδήποτε ειδικού ή γενικού φόρου ή τέλους αναφορικά µε αυτή,
καθώς η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» και οποι-
οδήποτε άλλο πρόσωπο τυχόν έλκει δικαιώµατα από αυτήν, δεν
αποκτά εµπράγµατα δικαιώµατα στη Χερσαία Ζώνη Λιµένα του Λι-
µένος Ηρακλείου ή σε οποιοδήποτε τµήµα αυτής δυνάµει της Σύµ-
βασης Παραχώρησης. 

2. Οποιαδήποτε µελλοντική φορολογική υποχρέωση της «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» αναφορικά µε την κατοχή ακί-
νητης περιουσίας προσδιορίζεται αφού ληφθεί υπόψη η φύση των
υπό παραχώρηση περιουσιακών στοιχείων ως δηµόσιας περιου-
σίας, ευρισκόµενης σε κοινή χρήση («δηµόσιου κοινόχρηστου
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πράγµατος»), σε συνδυασµό µε τη φύση των δικαιωµάτων της
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.». 

3. Η «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» έχει την αποκλει-
στική ευθύνη να µεριµνά µε δικές της δαπάνες για τον ηλεκτρο-
φωτισµό όλων των περιοχών που απολαµβάνουν δηµόσιας
πρόσβασης, όπως και για την αποκοµιδή των απορριµµάτων και
των λυµάτων εντός κάθε έκτασης που περιλαµβάνεται στα Στοι-
χεία Παραχώρησης εντός του Λιµένα Ηρακλείου. 

4. Στη Σύµβαση Παραχώρησης εφαρµόζονται οι παρ. 3 και 4
του άρθρου 82 του από 24.9/20.10.1958 β.δ. (Α’ 171) περί εκτά-
κτου ενίσχυσης κοινοτήτων δια δανεισµού. Σε κάθε περίπτωση, η
εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δεν οφείλει αντα-
ποδοτικά τέλη ή φόρο ηλεκτροδοτούµενων εκτάσεων αναφορικά
µε χώρους που περιλαµβάνονται στα Στοιχεία Παραχώρησης,
σύµφωνα, είτε µε το άρθρο 10 του ν. 1080/1980 (Α’ 246), είτε µε
την παρ. 12 ή την παρ. 14 του άρθρου 25 του        ν. 1828/1989 (Α’
2) ή µε την παρ. 2 του άρθρου 82 του π.δ. 30/1996 (Α’ 21) ή µε την
παρ. 1 του άρθρου 83 και την παρ. 5 του άρθρου 225 του ν.
3463/2006 (Α’ 114) ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο.

5. Ανταποδοτικά τέλη ή φόρος ηλεκτροδοτούµενων εκτάσεων
ή ανταποδοτικά τέλη καθαριότητας αναφορικά µε χώρους που πε-
ριλαµβάνονται στα Στοιχεία Παραχώρησης, τα οποία έχουν βεβαι-
ωθεί ή καταλογιστεί στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.», πριν από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος, βα-
ρύνουν το Ελληνικό Δηµόσιο, εξαιρουµένων σχετικών αξιώσεων
που έχουν αναγνωριστεί σε βάρος της «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου Α.Ε.» µε τελεσίδικη δικαστική απόφαση. 

6. Με αφετηρία το έτος 2025, το αργότερο έως την 30ή Σεπτεµ-
βρίου κάθε ηµερολογιακού έτους κατά τη διάρκεια ισχύος της
Σύµβασης Παραχώρησης, το Ελληνικό Δηµόσιο :

α) συνεισφέρει στον προϋπολογισµό της Δηµόσιας Αρχής Λι-
µένων σύµφωνα µε το άρθρο 129 του  ν. 4389/2016 (Α’ 94) κατά
ποσό υπολογιζόµενο σε ποσοστό επτάµιση τοις εκατό (7,5%) για
τα τρία (3) πρώτα έτη και δεκαπέντε τοις εκατό (15%) για κάθε
επόµενο έτος επί του συνόλου όλων των ποσών, εξαιρουµένων
των προσαυξήσεων, ποινικών ρητρών και φόρων, που πράγµατι
εισέπραξε το Ελληνικό Δηµόσιο από την εταιρεία «Οργανισµός Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.» δυνάµει της Σύµβασης Παραχώρησης ανα-
φορικά µε το προηγούµενο κάθε φορά ηµερο- λογιακό έτος�
οµοίως, συνεισφέρει στον προϋπολογισµό του «Λιµενικού Ταµείου
Ηρακλείου», το οποίο συνίσταται µε το άρθρο δέκατο τρίτο του
παρόντος, κατά ποσό υπολογιζόµενο σε ποσοστό επτάµιση τοις
εκατό (7,5%) για τα τρία (3) πρώτα έτη,

β) αποδίδει στον Δήµο Ηρακλείου, αντισταθµιστικό τέλος, συ-
νολικού ύψους ίσου µε ποσοστό ογδόντα πέντε τοις εκατό (85%),
υπολογιζόµενο επί του υπολοίπου που αποµένει εάν από τα συνο-
λικά ποσά αφαιρεθούν τα ποσά της περ. α), εξαιρουµένων των
προσαυξήσεων, ποινικών ρητρών και φόρων, που πράγµατι εισέ-
πραξε το Ελληνικό Δηµόσιο από την «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου Α.Ε.», δυνάµει της Σύµβασης Παραχώρησης, αναφορικά
µε το προηγούµενο κάθε φορά ηµερολογιακό έτος.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εσωτερικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
καθορίζονται η διαδικασία και οι αναγκαίες τεχνικές λεπτοµέρειες
εφαρµογής της παρ. 6.

Άρθρο δέκατο
Λιµενικά τέλη

1. Η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» εξουσιο-
δοτείται να ορίζει, να επιβάλλει και να εισπράττει για ίδιο λογαρια-
σµό:

α) λιµενικά τέλη υποδοµών και
β) τέλη λιµενικών υπηρεσιών, όπως προσδιορίζονται και εγκρί-

νονται σύµφωνα µε το άρθρο 10 της Σύµβασης Παραχώρησης,
περί εσόδων λιµένα και τιµολογιακής πολιτικής. Έως την πρώτη
(1η) επέτειο από την επέλευση της Ηµεροµηνίας Έναρξης Ισχύος,
τα λιµενικά τέλη υποδοµών και τα τέλη λιµενικών υπηρεσιών ορί-
ζονται από την εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» στα
επίπεδα που αναγράφονται στα ήδη ισχύοντα τιµολόγια κατά την
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος.

2. Η «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» τηρεί τις αρχές της
αναλογικότητας, της ίσης µεταχείρισης και της απαγόρευσης διά-
κρισης, λαµβάνοντας δεόντως υπόψη και την αποτελεσµατική εµ-
πορική λειτουργία του Λιµένα Ηρακλείου και καθιερώνει και
εφαρµόζει τιµολογιακές πολιτικές σύµφωνα µε την παρ. 1, στο
πλαίσιο της υποχρέωσης τήρησης των αρχών αυτών.

3. Ο ιδιοκτήτης, ο ναυλωτής, ο διαχειριστής, ο πράκτορας και
ο πλοίαρχος κάθε σκάφους είναι από κοινού και εις ολόκληρον
υπεύθυνοι για την πληρωµή κάθε τέλους που επιβάλλεται από την
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», σύµφωνα µε την παρ. 1.

4. Η «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε» δικαιούται, οποτε-
δήποτε, να αιτηθεί από το Ελληνικό Δηµόσιο να εισπράττει για λο-
γαριασµό της το σύνολο ή µέρος των αξιώσεων ή απαιτήσεών της
που απορρέουν από την επιβολή τελών σε οποιοδήποτε πρόσωπο
ή πρόσωπα, έναντι προκαταβολής προς το Ελληνικό Δηµόσιο µη
επιστρεπτέου διοικητικού τέλους, το οποίο υπολο- γίζεται σε πο-
σοστό επί του κεφαλαίου των εισπρακτέων απαιτήσεων. Το Ελλη-
νικό Δηµόσιο δύναται να βεβαιώνει κάθε ποσό από τις απαιτήσεις
που του ανατίθενται, σύµφωνα µε τα προαναφερθέντα, και επι-
διώκει την είσπραξή του, σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δη-
µοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’ 190). Το Δηµόσιο καταβάλλει
στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» το σύνολο
των πράγµατι εισπραττόµενων εσόδων, πλην των εξόδων εκτέλε-
σης και των παρεπόµενων εξόδων είσπραξης, εντός πέντε (5) ερ-
γασίµων ηµερών από την είσπραξή τους. 

5. Οι διαφορές που αναφύονται κατά την εφαρµογή της τιµο-
λογιακής πολιτικής των παρ. 1 και 2 µεταξύ της εταιρείας «Οργα-
νισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» και των χρηστών,
συµπεριλαµβανοµένων των προσώπων που ορίζονται στην παρ.
3, υπάγονται στην αρµοδιότητα του Μονοµελούς Πρωτοδικείου
Ηρακλείου και εκδικάζονται κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών
µέτρων.

6. Το παρόν δεν θίγει τη δικαιοδοσία ή τις εξουσίες οποιασδή-
ποτε αρχής ανταγωνισµού ή άλλης ρυθµιστικής αρχής, βάσει της
ισχύουσας νοµοθεσίας περί προστασίας του ελεύθερου ανταγω-
νισµού ή οποιασδήποτε άλλης σχετικής νοµοθεσίας.

Άρθρο ενδέκατο
Έλεγχος συµµετοχών στην «Οργανισµός 

Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»

1. Για τους σκοπούς του παρόντος:
α) ως ιδιοκτησιακή δοµή νοείται το συνολικό πλέγµα οικονοµι-

κών, νοµικών ή άλλων δεσµών που προσδιορίζουν µε ακρίβεια
και στην πλήρη της έκταση τη σύνδεση των προσώπων της παρ.
2 µε τους απώτερους δικαιούχους τους και κάθε παρένθετο ή
βοηθητικό πρόσωπο, σε όλη την έκταση που µεσολαβεί, ανεξάρ-
τητα από τον αριθµό επιπέδων που παρεµβάλλονται και τη φύση
των δεσµών που τα συνδέουν, 

β) ως απώτεροι δικαιούχοι νοούνται τα πρόσωπα που ορίζον-
ται ως «Πραγµατικοί Δικαιούχοι» στην παρ. 17 του άρθρου 3 του
ν. 4557/2018 (Α’ 139), καθώς και τα πρόσωπα που συγκεντρώ-
νουν τις ιδιότητες της παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 3310/2005 (Α’
30), περί βασικού µετόχου.

2. Απαγορεύεται και είναι άκυρη:
α) η απόκτηση συµµετοχής στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµέ-

νος Ηρακλείου Α.Ε.», µέσω της κατοχής µετοχών οποιασδήποτε
κατηγορίας, οµολογιών µετατρέψιµων σε µετοχές οποιοσδήποτε
κατηγορίας ή άλλων συµµετοχικών τίτλων ή δικαιωµάτων ψήφου,
ανεξαρτήτως ποσοστού, ή

β) υπό την επιφύλαξη του άρθρου 29 της Σύµβασης Παραχώ-
ρησης, η απόκτηση οποιωνδήποτε περιουσιακών δικαιωµάτων,
διοικητικών δικαιωµάτων, περιλαµβανοµένου ιδίως του δικαιώ-
µατος παράστασης και ψήφου σε γενική συνέλευση ή συµβατι-
κών δικαιωµάτων, που σχετίζονται µε µετοχές ή άλλους τίτλους
οποιασδήποτε κατηγορίας από τους αναφερόµενους στην περ.
α), εκτός εάν ο κάτοχος της κατά τα ανωτέρω συµµετοχής, των
τίτλων ή των δικαιωµάτων ψήφου ή ο δικαιούχος των οικείων πε-
ριουσιακών, διοικητικών ή συµβατικών δικαιωµάτων έχει λάβει
προηγούµενη έγκριση της Κυβερνητικής Επιτροπής Παρακολού-
θησης Αξιοποίησης Λιµένων («ΚΕΠΑΛ»), η οποία έχει συσταθεί
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µε την υπ’ αρ. 4/29.3.2021 Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου
(Α’ 65), κατόπιν υποβολής στοιχείων, περί της ιδιοκτησιακής
δοµής του, ενώπιον της. Κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων
που της ανατίθενται µε το παρόν, στην ΚΕΠΑΛ συµµετέχουν ως
µέλη, πλέον των προσώπων που αναφέρονται στο άρθρο 2 της
ως άνω Π.Υ.Σ., ο Υπηρεσιακός Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, καθώς και ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας. Ο εκπρόσωπος του Ταµείου Αξιοποίησης
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου που συµµετέχει ως µέλος
στην ΚΕΠΑΛ σύµφωνα µε το άρθρο 2 της Π.Υ.Σ., δύναται να πα-
ρίσταται στις συνεδριάσεις της για τη λήψη αποφάσεων επί ζη-
τηµάτων του παρόντος, χωρίς δικαίωµα ψήφου.

3. Οι ακυρότητες της παρ. 2 επέρχονται και σε περίπτωση
οποιασδήποτε µεταβολής της ιδιοκτησιακής δοµής που δεν έχει
προηγουµένως εγκριθεί από την ΚΕΠΑΛ, µε την επιφύλαξη του
τελευταίου εδαφίου της παρ. 4, ή εάν, κατόπιν ελέγχου ή δια-
σταύρωσης από οποιαδήποτε αρµόδια αρχή, διαπιστωθεί ότι
στοιχεία ή πληροφορίες που είχαν παρασχεθεί στην ΚΕΠΑΛ προ-
κειµένου να παράσχει την έγκρισή της, είναι ανακριβή ή παρα-
πλανητικά.

4. Πριν από οποιαδήποτε µεταβολή της ιδιοκτησιακής δοµής
απαιτείται νεότερη έγκριση της ΚΕΠΑΛ. Από την υποχρέωση
προηγούµενης έγκρισης από την ΚΕΠΑΛ εξαιρούνται οι αποκτή-
σεις, άµεσης ή έµµεσης, συµµετοχής σε εταιρεία µε κινητές
αξίες εισηγµένες σε ρυθµιζόµενη αγορά, η οποία υπόκειται σε
απαιτήσεις γνωστοποίησης, σύµφωνα µε την ενωσιακή νοµοθε-
σία ή ισοδύναµα διεθνή πρότυπα που εξασφαλίζουν επαρκή δια-
φάνεια σχετικά µε τον Πραγµατικό Δικαιούχο ή σε εταιρεία µε
κινητές αξίες που αποτελούν αντικείµενο διαπραγµάτευσης σε
πολυµερή µηχανισµό διαπραγµάτευσης και υπόκειται σε απαιτή-
σεις γνωστοποίησης ισοδύναµες αυτών της ρυθµιζόµενης αγο-
ράς, σε κάθε περίπτωση, όµως, µόνο στο µέτρο που οι εν λόγω
µεταβολές δεν συνεπάγονται µεταβολή του προσώπου των
Πραγµατικών Δικαιούχων των εταιρειών αυτών.

5. Η έγκριση της ΚΕΠΑΛ αναφορικά µε την ιδιοκτησιακή δοµή
παρέχεται µόνο εφόσον η ΚΕΠΑΛ κρίνει, κατά την ανέλεγκτη
κρίση της, και σε κάθε περίπτωση, µε θετική ψήφο του Υπηρε-
σιακού Γενικού  Γραµµατέα του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς
και των Γενικών Γραµµατέων των Υπουργείων Εθνικής Άµυνας
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ότι η ιδιοκτησιακή δοµή
δεν εγείρει ζητήµατα εθνικής ασφάλειας. Η έγκριση της ΚΕΠΑΛ
κατά το πρώτο εδάφιο δύναται να παρασχεθεί υπό όρους ή προ-
ϋποθέσεις.

6. Η έγκριση της ΚΕΠΑΛ, σύµφωνα µε την παρ. 5, υποκαθιστά
τη διαδικασία του άρθρου 26 του ν. 1892/1990 (Α’ 101), στο
µέτρο που συντρέχουν οι προϋποθέσεις εφαρµογής του άρθρου
25 του ίδιου νόµου. Η εξαίρεση του τελευταίου εδαφίου της παρ.
5 του παρόντος εφαρµόζεται και για τους σκοπούς του ν.
1892/1990.

7. Από την εφαρµογή του παρόντος εξαιρούνται το Ελληνικό
Δηµόσιο, η «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.»
(ν. 4389/2016, Α’ 94), η «Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιου-
σίας Ελληνικού Δηµοσίου Α.Ε.» (ν. 3986/2011, Α’ 152) και οποι-
αδήποτε ειδική ή καθολική διάδοχος αυτών, εφόσον ελέγχεται,
άµεσα ή έµµεσα, από το Ελληνικό Δηµόσιο.

8. Ο αποκτών, άµεσα ή έµµεσα, συµµετοχή στην «Οργανισµός
Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» κατά παράβαση των απαγορεύσεων
των παρ. 1 και 4 του παρόντος, τιµωρείται µε φυλάκιση µέχρι δύο
(2) έτη.

9. Ως ηµεροµηνία πρώτης εφαρµογής του παρόντος ορίζεται
η Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος.

Άρθρο δωδέκατο 
Προσωπικό - Μετάταξη 

1. Οι παρ. 1, 2, 3 και 7 του άρθρου εικοστού έκτου του ν.
2932/2001 (Α’ 145) εξακολουθούν και ισχύουν για το προσωπικό
που απασχολείται στην «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»
κατά την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος, αναλόγως της σχέσης
εργασίας εκάστου εργαζόµενου.

2. Επιτρέπεται η µετάταξη του πάσης φύσεως προσωπικού

που απασχολείται µε σχέση εργασίας ή έµµισθης εντολής στην
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» σε υπηρεσίες, φορείς ή
νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου τοµέα, της περ. α) της παρ. 1 του
άρθρου 14 του                   ν. 4270/2014 (Α’ 143), συµπεριλαµβα-
νοµένου του φορέα που ιδρύεται µε το άρθρο δέκατο τρίτο του
παρόντος, εφόσον το προσωπικό αυτό, σωρευτικά:

α) εξακολουθεί, να υπηρετεί, στην αντίστοιχη εταιρεία έως τον
χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος, και

β) υποβάλλει αίτηση για µετάταξη έως την 31η Δεκεµβρίου
2025.

3. Στην αίτηση της περ. β) της παρ. 2 ο εργαζόµενος µπορεί,
να δηλώνει την προτίµησή του για µετάταξη σε συγκεκριµένη
υπηρεσία ή νοµικό πρόσωπο. Αν µε την κοινή απόφαση της παρ.
4 του άρθρου δέκατου τέταρτου έχουν οριστεί, συγκεκριµένες
υπηρεσίες ή νοµικά πρόσωπα, στα οποία µπορεί, να γίνει µετά-
ταξη, οι προτιµήσεις περιορίζονται σε αυτά.

4. Η µετάταξη του προσωπικού της «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου Α.Ε.» διενεργείται µε την κοινή απόφαση της παρ. 4 του
άρθρου δέκατου τέταρτου.

5. Η µετάταξη διενεργείται σε κενή ή συστηνόµενη, µε την
απόφαση της µετάταξης, θέση συναφούς ή παρεµφερούς κλά-
δου ή ειδικότητας, της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, εφόσον ο
εργαζόµενος κατέχει τα τυπικά προσόντα του κλάδου ή της ειδι-
κότητας στον οποίο µετατάσσεται. Η µετάταξη ή µεταφορά του
εργαζόµενου µπορεί να γίνεται και σε κλάδο κατώτερης κατηγο-
ρίας µε τη συναίνεση του τελευταίου. Η αίτηση προτίµησης του
προς µετάταξη εργαζοµένου γίνεται δεκτή αφού ληφθούν υπόψη
οι υπηρεσιακές ανάγκες. Οι µετατασσόµενοι, σύµφωνα µε την
παρούσα, κατατάσσονται σε βαθµό και µισθολογικό κλιµάκιο
ανάλογα µε τον χρόνο υπηρεσίας τους, ο οποίος έχει διανυθεί
στον φορέα προέλευσης µε τα τυπικά προσόντα της κατηγορίας,
στην οποία µετατάσσονται. Οι νόµοι 4369/2016 (Α’ 33) και
4354/2015 (Α’ 176) αντίστοιχα εφαρµόζονται αναλόγως για τη
βαθµολογική και µισθολογική κατάταξη των εργαζοµένων που
µετατάσσονται δυνάµει του παρόντος. Εργαζόµενος που µετα-
τάσσεται σε κατώτερη κατηγορία κατατάσσεται στον βαθµό και
το µισθολογικό κλιµάκιο της νέας κατηγορίας µε βάση τον συνο-
λικό χρόνο υπηρεσίας του, χωρίς να διατηρεί τυχόν διαφορά
αποδοχών. Η παρούσα είναι ειδική και κατισχύει ρητώς κάθε αν-
τίθετης γενικής ή άλλης ειδικής διάταξης.

6. Ειδικώς ως προς τη µετάταξη του προσωπικού που απασχο-
λείται µε σχέση εργασίας στην «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.» στις θέσεις που συνίστανται µε το άρθρο δέκατο τρίτο,
αυτή πραγµατοποιείται µε κοινή απόφαση των αρµοδίων οργά-
νων των Υπουργείων Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και
Εσωτερικών, κατόπιν αίτησης που υποβάλλεται στη Διεύθυνση
Διοικητικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής εντός τριάντα (30) ηµερών από την έναρξη ισχύος
του παρόντος. Η προϋπηρεσία του προσωπικού, στις θέσεις από
τις οποίες µετατάσσεται, λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής υπη-
ρεσίας. Οι ενδιαφερόµενοι που έχουν δικαίωµα µετάταξης υπο-
βάλουν αίτηση-υπεύθυνη δήλωση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για
µετάταξη, η οποία συνοδεύεται από τα ακόλουθα δικαιολογη-
τικά: 

α) αντίγραφο αστυνοµικής ταυτότητας, 
β) αντίγραφα τίτλων σπουδών, 
γ) αναλυτικό βιογραφικό σηµείωµα, 
δ) πρόσφατο πιστοποιητικό υπηρεσιακών µεταβολών από την

εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», από το οποίο
προκύπτουν τα έτη υπηρεσίας στην εταιρεία, ο βαθµός στην ιε-
ραρχία, ότι δεν υφίσταται οποιοδήποτε κώλυµα µετάταξης από
γενική ή ειδική διάταξη νόµου, καθώς και ηθικές αµοιβές ή στοι-
χεία του πειθαρχικού φακέλου του υπαλλήλου. Στο εν λόγω πι-
στοποιητικό προσδιορίζεται σαφώς, βάσει του ισχύοντος
κανονισµού, η εκπαιδευτική βαθµίδα και ειδικότητα, στην οποία
ανήκει ο υπάλληλος κατά τον χρόνο έκδοσης του πιστοποιητι-
κού, 

ε) υπεύθυνη δήλωση εκδοθείσα µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης ή έντυπη µε βεβαίωση του γνη-
σίου της υπογραφής, στην οποία δηλώνεται ότι τα στοιχεία που
αναφέρονται στο βιογραφικό σηµείωµα είναι ακριβή και ότι δεν

18952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



έχει εκδοθεί σε βάρος του αιτούντος αµετάκλητη δικαστική από-
φαση για αδίκηµα που συνεπάγεται κώλυµα διορισµού σε θέση
δηµοσίου υπαλλήλου ή έκπτωση δηµοσίου υπαλλήλου, σύµφωνα
µε τα άρθρα 5, 8, 9 και 149 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26), 

στ) πρόσφατο πιστοποιητικό οικογενειακής κατάστασης. 

Άρθρο δέκατο τρίτο
Τελικές διατάξεις 

Α. Σύσταση νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επω-
νυµία «Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου»: 

1. Συστήνεται υπό την εποπτεία του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, µε την
επωνυµία «Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου», µε έδρα τον Δήµο Ηρα-
κλείου. Για όλα τα θέµατα της λειτουργίας του Λιµενικού Ταµείου
Ηρακλείου ισχύουν οι κείµενες διατάξεις, περί Λιµενικών Τα-
µείων, ιδίως το από 19.1.1939 β.δ. (Α’ 24).

2. Στο Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου ανατίθεται, υπό την επιφύ-
λαξη του Κώδικα νοµοθεσίας για την προστασία των αρχαιοτή-
των και εν γένει της πολιτιστικής κληρονοµιάς (ν. 4858/2021, Α’
220), και ιδίως του Τµήµατος ΙΙ, περί ακινήτων µνηµείων και
χώρων το αποκλειστικό δικαίωµα χρήσης και εκµετάλλευσης των
γηπέδων, κτιρίων και εγκαταστάσεων εντός της χερσαίας λιµε-
νικής ζώνης των εξής λιµένων και λιµενικών υποδοµών, όπως
αυτά εµφαίνονται στα ακόλουθα τοπογραφικά διαγράµµατα που
έχουν θεωρηθεί από την «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»,
και των οποίων αντίτυπο σε φωτοσµίκρυνση προσαρτάται στο
παρόν ως Παράρτηµα, ρητώς εξαιρουµένων των χώρων που ανή-
κουν στην κυριότητα, διοίκηση και διαχείριση του Υπουργείου
Πολιτισµού, σύµφωνα µε τον Κώδικα νοµοθεσίας για την προ-
στασία των αρχαιοτήτων και εν γένει της πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, όπως αυτοί απεικονίζονται µε ερυθρά γραµµοσκίαση στο
τοπογραφικό διάγραµµα που επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 3.3
(α) της Σύµβασης Παραχώρησης: 

α) του Ενετικού λιµένα, στα υπ’ αρ. Τ1, Τ2 και Τ3 από Νοέµβριο
2021 Τοπογραφικά του Αγρονόµου και Τοπογράφου Μηχανικού
Ιωσήφ Α. Πετράκη, 

β) του λιµένα Λινοπεραµάτων, στα υπ’ αρ. Τ1, Τ2 και Τ3 από
Ιούλιο 2015 Τοπογραφικά του Τοπογράφου Μηχανικού Β. Δεσπο-
τάκη, 

γ) των αλιευτικών καταφυγίων Άρβης, Καστρίου και Λούτρας
(υπ’ αρ. ΤΟΠ 3.1 Τοπογραφικό, από Φεβρουάριο 2018, υπ’ αρ.
ΤΟΠ.1 Τοπογραφικό, από Ιανουάριο 2017 και υπ’ αρ. ΤΟΠ.2 Το-
πογραφικό, από Ιανουάριο 2017, του Τοπογράφου Μηχανικού Β.
Δεσποτάκη),  

δ) η Νέα Εξωµετρική Ζώνη Β («Θεατρικός Σταθµός»), 
ε) η Νέα Εξωµετρική Ζώνη Γ («ΚΤΕΛ»),
στ) η Νέα Εξωµετρική Ζώνη Δ («Λιµενικό Περίπτερο»), όπως

εµφαίνονται στα υπ’ αρ.  Τ1, Τ2 και Τ3 από Νοέµβριο 2021 τοπο-
γραφικά του Αγρονόµου και Τοπογράφου Μηχανικού Ιωσήφ Α.
Πετράκη. Το ανωτέρω δικαίωµα εκκινεί κατά την Ηµεροµηνία
Έναρξης Ισχύος.

3. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος, όλα τα πάγια περιου-
σιακά στοιχεία που ανήκουν κατά κυριότητα στην εταιρία «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» και αφορούν άµεσα και
αποκλειστικά τα στοιχεία της παρ. 2, καθώς και όλες οι απαιτή-
σεις και οι υποχρεώσεις που τα αφορούν, περιέρχονται στο Λι-
µενικό Ταµείο Ηρακλείου. Εντός ενός (1) µηνός από την
Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος του παρόντος καταρτίζεται µε επι-
µέλεια της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» πρω-
τόκολλο - παράδοσης παραλαβής αναφορικά µε τα
µεταβιβαζόµενα στοιχεία, απαιτήσεις και υποχρεώσεις. 

4. Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος, το Λιµενικό Ταµείο
Ηρακλείου καθίσταται καθολικός διάδοχος της «Οργανισµός Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.» σε όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώ-
σεις της τελευταίας σχετικά µε τις περιοχές που περιέρχονται
στην αρµοδιότητά του δυνάµει του παρόντος και υπεισέρχεται
στη θέση της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» για κάθε ζή-
τηµα και διαφορά που συναρτάται µε αυτές τις περιοχές.

5. Από την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος, οι εκκρεµείς δίκες
στις οποίες είναι διάδικος η εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου Α.Ε.» και σχετίζονται µε τις αρµοδιότητες που αποκτά δια
του παρόντος το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου συνεχίζονται από
αυτό, χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να απαι-
τούνται άλλες ειδικότερες διατυπώσεις ή ειδικές διαδικαστικές
πράξεις για τη συνέχισή τους.

6. Για τη χρηµατοδότηση της λειτουργίας του Λιµενικού Τα-
µείου Ηρακλείου µεταφέρεται εντός ενός (1) µήνα από την
έναρξη ισχύος του παρόντος σε λογαριασµό του εν λόγω φορέα
που λειτουργεί στην Τράπεζα της Ελλάδος, ποσό από τα ταµει-
ακά διαθέσιµα της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.», το
οποίο αντιστοιχεί στα έσοδα από τον Ενετικό Λιµένα και τον λι-
µένα Λινοπεραµάτων κατά την περίοδο από 1η Ιανουαρίου 2024
έως 31 Μαΐου 2024, και το οποίο σε κάθε περίπτωση δεν µπορεί
να υπερβαίνει το ποσό των διακοσίων δεκαέξι χιλιάδων διακο-
σίων ευρώ (216.200 �). Οµοίως, χρηµατοδοτείται και από τους
πόρους της παρ. 6 του άρθρου ένατου. 

7. Συστήνονται τέσσερις (4) οργανικές θέσεις προσωπικού, οι
οποίες κατανέµονται ως εξής: α) µία (1) θέση Κλάδου ΠΕ Διοι-
κητικού - Οικονοµικού, β) µία (1) θέση Κλάδου ΠΕ Μηχανικών, γ)
µία (1) θέση Κλάδου ΔΕ Διοικητικού - Λογιστικού και δ) µία (1)
θέση Κλάδου ΔΕ Οδηγών. Οι νόµοι 4369/2016 (Α’ 33) και
4354/2015 (Α’ 176) αντίστοιχα, εφαρµόζονται αναλόγως για τη
βαθµολογική και µισθολογική κατάταξη των εργαζοµένων που
µετατάσσονται δυνάµει του παρόντος.

Β. Γενικότερες τελικές διατάξεις 
1. Η τροποποίηση των όρων των Καθορισµένων Υποπαραχω-

ρήσεων του Πίνακα Β του Παραρτήµατος 3.4 (Καθορισµένες
Υποπαραχωρήσεις άνευ ανταλλάγµατος) των Συµβάσεων Παρα-
χώρησης υπ’ αρ. 2 έως 7, που έχουν συµφωνηθεί µεταξύ της
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» και εκάστου εκ των Φο-
ρέων, επικυρώνεται µε απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής και των εκάστοτε εποπτευόντων τον αντί-
στοιχο φορέα υπουργών.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, η «Οργανισµός Λιµέ-
νος Ηρακλείου Α.Ε.» δύναται να ασκεί αποκλειστικά και µόνο τις
εξουσίες και αρµοδιότητες της Σύµβασης Παραχώρησης. Η εται-
ρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» δύναται  να υιοθετεί,
να τροποποιεί και να εφαρµόζει δεσµευτικούς εταιρικούς κανό-
νες και κανονισµούς που θα ισχύουν για την ίδια, στον βαθµό που
αυτό είναι αναγκαίο από τη Σύµβαση Παραχώρησης ή επιτρέπε-
ται υπό την κείµενη νοµοθεσία, για ζητήµατα που αφορούν τις
εσωτερικές πτυχές της οργάνωσης, της δοµής, των υπηρεσιών
και των λειτουργιών της.

3. Χωρίς να θίγονται οι αρµοδιότητες που απονέµονται στον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής ή σε άλλους φο-
ρείς του Ελληνικού Δηµοσίου, από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, η Δηµόσια Αρχή Λιµένων, ή ο εκάστοτε διάδοχος
δηµόσιος φορέας στον οποίο µεταβιβάζονται οι σχετικές αρµο-
διότητες, ασκεί αναφορικά µε τον Λιµένα Ηρακλείου όλες τις
εξουσίες ή ευχέρειες φορέα διοίκησης λιµένα που ανατέθηκαν
στη Δηµόσια Αρχή Λιµένων δυνάµει του άρθρου 128 του ν.
4389/2016 (Α’ 94).

Άρθρο δέκατο τέταρτο
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής θεσπίζονται κανονισµοί που ρυθµίζουν τα κάτωθι ζητή-
µατα:

α) τον ορισµό διατυπώσεων και διαδικασιών που εφαρµόζονται
στις αφίξεις και στις αναχωρήσεις σκαφών από και προς τον Λι-
µένα Ηρακλείου και εντός αυτού,

β) τις αναγκαίες ρυθµίσεις για την ασφαλή κίνηση, πλεύση και
αποτελεσµατική υποδοχή πλοίων, συµπεριλαµβανοµένων των
ανακοινώσεων, της σήµανσης, της ρύθµισης της ταχύτητας
πλεύσης και των προϋποθέσεων ρυµούλκησης ή πλοήγησης,

γ) τη µέθοδο και τη διαδικασία υποδοχής πλοίων, 
δ) τους κανόνες και τις διαδικασίες που εφαρµόζονται για την

κατανοµή των αγκυροβολίων, τον ελλιµενισµό, την πρόσδεση και
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αγκυροβόληση των πλοίων, µε την επιφύλαξη της παρ. 4 του άρ-
θρου 11 της Σύµβασης Παραχώρησης,

ε) τους κανόνες και τις διαδικασίες αναφορικά µε ναυάγια
πλοίων ή άλλα αντικείµενα, τα οποία παρεµποδίζουν ή θέτουν σε
κίνδυνο την πλεύση,

στ) τους κανόνες και τις διαδικασίες σχετικά µε την επίβλεψη
της παροχής λιµενικών υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένης, µε-
ταξύ άλλων, κάθε υπηρεσίας από αυτές των κατηγοριών που
απαριθµούνται στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 11 της Σύµβασης
Παραχώρησης,

ζ) κάθε ζήτηµα που σχετίζεται µε την τάξη και την ασφάλεια
κατά την πλεύση των σκαφών, τη χερσαία κυκλοφορία, τον ελλι-
µενισµό των σκαφών, την παροχή λιµενικών υπηρεσιών, τη φορ-
τοεκφόρτωση, καθώς και την επιβίβαση και αποβίβαση επιβατών,
συµπεριλαµβανοµένης της καθιέρωσης κατηγοριών κατάταξης
κινδύνου και της ισχύος ειδικών καθεστώτων σε ορισµένες τάξεις
ή κατηγορίες για καθένα από τα ανωτέρω ζητήµατα,

η) κανόνες και κανονισµούς για την ασφάλεια, την υγεία και
την υγιεινή στο εργασιακό περιβάλλον, σε ευθυγράµµιση µε τις
βέλτιστες διεθνείς πρακτικές,

θ) κανόνες και κανονισµούς για την πρόληψη της ρύπανσης ή
µόλυνσης της θαλάσσιας, χερσαίας και εναέριας λιµενικής
ζώνης, συµπεριλαµβανοµένης της απόρριψης υγρών, υλικών, ου-
σιών ή αντικειµένων στα λιµενικά ύδατα και στις αποβάθρες ή
ποικίλων ειδών εκποµπών στην ατµόσφαιρα, για τον ορισµό µέ-
τρων προφύλαξης σχετικά µε τη φορτοεκφόρτωση και τη διαχεί-
ριση ενδεχοµένως ρυπογόνων, µολυσµατικών, οχληρών ή
κινδυνωδών φορτίων, καθώς και τις δέουσες ενέργειες σε περί-
πτωση διάχυσης ρύπων, απόρριψης απορριµµάτων και αποβλή-
των των πλοίων, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της
περιβαλλοντικής αδειοδότησης του λιµένα,

ι) την ενίσχυση των αρµόδιων παράκτιων σταθµών του Λιµενι-
κού Σώµατος -  Ελληνικής Ακτοφυλακής, υπό την ιδιότητά της
ως «Λιµενικής Αρχής» ή οποιασδήποτε στο µέλλον αρµόδιας
αρχής προκειµένου να επιτηρούν τη λειτουργία του Λιµένα Ηρα-
κλείου µε αρµοδιότητες, εξουσίες και καθήκοντα επίβλεψης, πα-
ρακολούθησης και ελέγχου των προαναφερθέντων τοµέων,
καθώς και ζητήµατα εφαρµογής των ισχυόντων κανονισµών και
επιβολής διοικητικών κυρώσεων,

ια) τη φύση των επιβλητέων διοικητικών κυρώσεων σε σχέση
µε την παράβαση όλων των ανωτέρω κανονισµών, την ταυτοποί-
ηση των υπευθύνων, καθώς και τη διαδικασία προσδιορισµού και
επιβολής των σχετικών κυρώσεων, την είσπραξη προστίµων και
τον καθορισµό των προϋποθέσεων που εφαρµόζονται κατά τη
διοικητική προσφυγή ή την προσβολή οποιασδήποτε πράξης επι-
βολής τέτοιων κυρώσεων.

Στον κανονισµό της περ. θ) συµπράττει ο Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών ορίζονται οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για τον
προσδιορισµό του ισχύοντος συντελεστή υπολογισµού του διοι-
κητικού τέλους του Ελληνικού Δηµοσίου της παρ. 4 του άρθρου
δέκατου, η µορφή της αίτησης για είσπραξη των τελών, καθώς
και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του
ανωτέρω άρθρου.

3. Με απόφαση της Κυβερνητικής Επιτροπής Παρακολούθη-
σης Αξιοποίησης Λιµένων (ΚΕΠΑΛ) προσδιορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες για την εφαρµογή του άρθρου ενδέκατου, ιδίως δε η
διαδικασία υποβολής και εξέτασης αιτηµάτων και η τήρηση αρ-
χείου από την ΚΕΠΑΛ. Η µη έκδοση της εν λόγω απόφασης δεν
αναστέλλει την εφαρµογή του παρόντος νόµου.

4. Με κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
του εποπτεύοντος την οικεία υπηρεσία ή νοµικό πρόσωπο,
Υπουργείου, διενεργείται η µετάταξη του προσωπικού της «Ορ-
γανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» του άρθρου δωδέκατου.  Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ρυθµίζονται τα θέµατα
οργάνωσης, διαδικασίας και εφαρµογής του άρθρου δωδέκατου,

τα δικαιολογητικά που συνοδεύουν την αίτηση µετάταξης, καθώς
και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του
ανωτέρω άρθρου. Με όµοια απόφαση δύναται να καθορίζονται
οι θέσεις των φορέων µετάταξης της παρ. 2 του άρθρου δωδέ-
κατου, να παρατείνονται οι προθεσµίες της περ. β) της παρ. 2 ή
να χορηγείται νέα προθεσµία. Αν οι αιτήσεις µετάταξης είναι πε-
ρισσότερες από τον ανώτατο αυτόν αριθµό, οι οργανικές θέσεις
προς µετάταξη καταλαµβάνονται από τους αιτούντες µε τη µε-
γαλύτερη προϋπηρεσία στην «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.».

5. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, δύναται να εκδίδονται, οποτεδήποτε, κανονισµοί σχετικά
µε τα ζητήµατα των παρ. 1 και 2 του άρθρου δεκάτου έκτου, περί
καταργούµενων διατάξεων, υπό την επιφύλαξη των άρθρων 107
έως και 132 του          ν. 4389/2016 (Α’ 94) και στον βαθµό που οι
εν λόγω κανονισµοί είναι γενικής εφαρµογής ή αφορούν σε πε-
ρισσότερους από έναν συγκρίσιµο λιµένα ή εκδίδονται σε εκτέ-
λεση διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης ή άλλων
υποχρεώσεων του Ελληνικού Δηµοσίου. 

Άρθρο δέκατο πέµπτο
Μεταβατικές διατάξεις

1. Όλες οι υφιστάµενες κατά την Ηµεροµηνία Έναρξης Ισχύος
συλλογικές συµβάσεις εργασίας που αφορούν σε προσωπικό
της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» διατηρούν-
ται σε ισχύ έως την 31η Δεκεµβρίου 2025.

2. Με την επιφύλαξη των όρων της Σύµβασης Παραχώρησης: 
α) ο Κανονισµός Εσωτερικής Οργάνωσης και Λειτουργίας, που

επικαιροποιήθηκε µε την υπ’ αρ. 5/17.5.2019 απόφαση του 10ου
Διοικητικού Συµβουλίου της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» (ΠΡΑ.Δ.Ι.Τ. 919), και 

β) ο Γενικός Κανονισµός Προσωπικού της «Οργανισµός Λιµέ-
νος Ηρακλείου Α.Ε.» που εγκρίθηκε µε την υπ’ αρ.
5118.18/7/2005 κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης και Εµπορικής Ναυτιλίας
(Β’ 1634), κατόπιν της υπ’ αρ. 4/3101.2005 απόφασης του Διοι-
κητικού Συµβουλίου της «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»,
διατηρούνται σε ισχύ µέχρι την αναθεώρηση και αντικατάστασή
τους µε νεότερη απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της εται-
ρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις περί ιδιωτικών επιχειρήσεων και εκµεταλλεύσεων.

3. Οι εξουσιοδοτήσεις του παρόντος: 
α) δεν παραβλάπτουν τη συνεχή εφαρµογή Γενικών ή Ειδικών

Κανονισµών Λιµένος που βρίσκονται σε ισχύ για τον Λιµένα Ηρα-
κλείου, και 

β) δεν αποκλείουν την έκδοση περαιτέρω τέτοιων κανονισµών,
σύµφωνα µε τα άρθρα 156 και 157 του Κώδικα Δηµοσίου Ναυτι-
κού Δικαίου (ν.δ. 187/1973, A’ 261).

Άρθρο δέκατο έκτο
Καταργούµενες διατάξεις 

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται διατά-
ξεις:

α) µε ειδική εφαρµογή στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος
Ηρακλείου Α.Ε.» ή στο Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου, υπό τη µορφή
της προκατόχου νοµικής οντότητας δηµοσίου δικαίου, στον
βαθµό που απονέµουν αρµοδιότητα στο Διοικητικό Συµβούλιο
της εταιρείας «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» να υιοθετεί,
να εισάγει, να θεσπίζει, να εκδίδει, να καθιερώνει ή να τροποποιεί
κανονιστικές διατάξεις και κανονισµούς λειτουργίας,

β) στο µέτρο που είναι ασύµβατες µε τη Σύµβαση Παραχώρη-
σης, ιδίως δε την κατανοµή λειτουργιών και ευθυνών που προ-
βλέπεται στο άρθρο ενδέκατο αυτής ή στον παρόντα,

γ) είτε αυτές εισάγουν προϋποθέσεις, είτε καθιερώνουν εξαι-
ρέσεις από εφαρµοστέες προϋποθέσεις και στο µέτρο που
εφαρµόζονται στην εταιρεία «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου
Α.Ε.» ή στον Λιµένα Ηρακλείου, αλλά όχι σε µία ή περισσότερες
συγκρίσιµες επιχειρήσεις ή συγκρίσιµους λιµένες, εκτός και αν
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οι διατάξεις αυτές δεν είναι αντίθετες µε συγκεκριµένη διάταξη
της Σύµβασης Παραχώρησης,

δ) στο µέτρο που είναι ασύµβατες µε τον έλεγχο της εταιρείας
«Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.» από ιδιωτικό οικονοµικό
φορέα, ιδίως της ισχύουσας νοµοθεσίας σχετικά µε τον «δηµόσιο
τοµέα», τις «επιχειρήσεις κοινής ωφέλειας» ή τα νοµικά πρόσωπα
που ελέγχονται έµµεσα ή άµεσα από το Ελληνικό Δηµόσιο (εφό-
σον δεν εφαρµόζονται και σε άλλα νοµικά πρόσωπα),

ε) που απονέµουν στην «Οργανισµός Λιµένος Ηρακλείου Α.Ε.»
οποιαδήποτε από τις αρµοδιότητες που απαριθµούνται στο
άρθρο έβδοµο του παρόντος, ή

στ) εκτελεστικοί κανόνες ή κανονισµοί λειτουργίας που έχουν
εκδοθεί από τα αρµόδια όργανα της «Οργανισµός Λιµένος Ηρα-
κλείου Α.Ε.» ή το Λιµενικό Ταµείο Ηρακλείου, στο µέτρο που έλ-
κουν την ισχύ τους από οποιαδήποτε από τις προαναφερθείσες
διατάξεις.

2. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται στους κανόνες και στους κανονι-

σµούς της περ. γ) του άρθρου 1.7 της Σύµβασης Παραχώρησης,
για τη χρονική περίοδο και υπό τις προϋποθέσεις, που προσδιο-
ρίζονται ειδικότερα σε αυτή. 

3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν εφαρµόζεται το
άρθρο 2 του ν. 4597/2019 (Α’ 35) περί κύρωσης των Συµβάσεων
Παραχώρησης που έχουν συναφθεί µεταξύ του Ελληνικού Δη-
µοσίου και των Οργανισµών Λιµένος Α.Ε. στον Λιµένα Ηρακλείου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο δέκατο έβδοµο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα.
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Αθήνα,.................................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.47’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 24 Ιουλίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων, β) επετειακή αναφορά για τα πενήντα χρόνια Απο-
κατάστασης της Δηµοκρατίας, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια
διάταξη και γ) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας τροποποίησης διατάξεων της Σύµβασης Παραχώρησης
του Έργου της Μελέτης, Κατασκευής, Χρηµατοδότησης, Λει-
τουργίας, Συντήρησης και Εκµετάλλευσης του τµήµατος Μαλια-
κός - Κλειδί του Αυτοκινητοδρόµου Πάτρα - Αθήνα -
Θεσσαλονίκη - Εύζωνοι (Π.Α.Θ.Ε.)», σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

14. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


